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სახელმწიფოში ეროვნული უსაფრთხოების უზრუნველყოფის უმნიშვნელოვანეს სექტორებს 
სადაზვერვო და კონტრსადაზვერვო საქმიანობა წარმოადგენს. სწორედ ამ მიმართულე­
ბებით ბალანსირებული ოპერატიული საქმიანობა განსაზღვრავს სახელმწიფოს სტაბილურ 
ოპერატიულ ვითარებას, რომლის მნიშვნელოვან შემადგენელს კრიმინალურ ვითარებაზე 
კონტროლი წარმოადგენს.

სადაზვერვო და კონტრსადაზვერვო საქმიანობის ისტორიის ანალიზი იძლევა საშუალებას 
დავასკვნათ, რომ ობიექტ სახელმწიფოში ორგანიზებული დანაშაულებრივი დაჯგუფებების 
შექმნა, მართვა-მხარდაჭერის პროცესები სადაზვერვო საქმიანობის მნიშვნელოვანი ოპერ­
აციული ხასიათის ქმედებაა, რომლის ერთ-ერთ მნიშვნელოვან მიზანს კრიმინალური ვითა­
რების დაძაბვაზე ხელშეწყობა წარმოადგენს.

რთული კრიმინოლოგიური ვითარება, ოპერატიული ვითარების დაძაბვის საფუძვლის 
გარდა, არსებული ხელისუფლების მიმართ საკუთარი მოსახლეობის და საერთაშორისო ასპა­
რეზზე საზოგადოების უარყოფითი განწყობების მობილიზების საფუძველია, რაც შედეგობ­
რივად სახელმწიფოში არსებული უცხოური ინვესტიციების შეწყვეტას, ახალი ინვესტიციების 
განხორციელების გადადებას, ტურიზმის მასშტაბების შემცირება-შეწყვეტას  და  ა. შ. სხვა 
მნიშვნელოვან პრობლემებსაც უკავშირდება. აღნიშნული ვითარების შექმნით ჩნდება მნიშვნე­
ლოვანი წინაპირობები სადაზვერვო ქმედებებით ობიექტ სახელმწიფოში ორგანიზებული იქნას 
არსებული წეს-წყობილების ძალადობრივი რღვევა, სასურველი ხელისუფლების სახელმწიფო 
მმართველობაში მოყვანის მიზნით. ამ პროცესების ორგანიზების მნიშვნელოვან წინაპირობას 
(ნიშანს) წარმოადგენს ორგანიზებული დანაშაულებრივი დაჯგუფებების დანაშაულებრივი 
კავშირების გააქტიურება როგორც სახელმწიფოს შიგნით ისე საერთაშორისო არენაზე.

ამ კუთხით უნიკალური მასალებია შემონახული წინამდებარე გამოცემაში, რომელშიც 
ასახულია 1921-1923 წლებში საბჭოთა საქართველოს ხელისუფლების დამხობა-შენარჩუნების 
მიზნით ორგანიზებული ქმედებები, საქართველოს სხვადასხვა კუთხეში მომქმედი სახელისუფ­
ლებო და ბანდიტური ჯგუფების მიერ.

აღნიშნული წიგნი საინტერესო იქნება, როგორც შსს პოლიციის აკადემიის სტუდენტები­
სათვის და ოპერატიული საქმიანობით დაკავებული თანამშრომლებისათვის, ისე სადაზვერვო 

დავით კუხალაშვილი
ისტორიის მეცნიერებათა დოქტორი, შსს პოლიციის აკადემიის 

ასოცირებული პროფესორი, სახელმწიფო უსაფრთხოების პოლკოვნიკი.



და კონტრსადაზვერვო საქმიანობის შესწავლით დაკავებული მეცნიერებისთვისაც. წიგნში 
თავმოყრილია ისეთი საარქივო მასალები, რომლებშიც ფართოდაა გადმოცემული ორგანი­
ზებული დანაშაულებრივი საქმიანობის და მის წინააღმდეგ ბრძოლის მნიშვნელოვანი მიმარ­
თულებები, მეთოდები, აგრეთვე ინფორმაციული უზრუნველყოფის თვალსაზრისით განხორ­
ციელებული აგენტურული ორგანიზაცია, როგორც სპეცსამსახურის თანამშრომლების, ისე 
ბანდიტების მხრიდან. ამასთან ერთად გამოცემაში  მოთავსებული მასალები ღირებულია ოპ-
ერატიული საქმიანობისათვის დამახასიათებელი ისეთი ორგანიზებით, როგორიც ბანდიტურ 
ჯგუფებში ან სპეცსამსახურების აგენტ-დეზინფორმატორების ჩანერგვაა.
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  წი­ნა­სიტყვა­ობა

„ისტორია იმდენად წარსულისთვის არ იწერება, რამდენიც აწმყოსთვის”
ვაჟა-ფშაველა

წინამდებარე ნაშრომი ბიბლიოგრაფიული ხასიათისაა და გასული საუკუნის 30-იან წლებში, 
საქართველოს საბჭოთა სოციალისტური რესპუბლიკის სახელმწიფო პოლიტიკური სამმარ­
თველოს ოპერრწმუნებულ, ვინმე კირილენკოს („წითელი ტერორისა” და ბოლშევიზმის წინააღ­
მდეგობრივი და პარადოქსული ხასიათის კიდევ ერთი უკუღმართი გამოვლინების დასტურად, 
დახვრეტილი იქნა 1937 წელს) მიერ შეკრებილ და დამუშავებულ ცნობათა საფუძველზე 
სისტემატიზირებული რეალური ისტორიული ნაკვესების კრებულს წარმოადგენს, რომელიც 
მომდევნო ათწლეულში, შიდა უწყებრივი სახელმძღვანელოს სახით დაიბეჭდა შინსახკომის 
ბანდიტიზმთან ბრძოლის პირველი განყოფილების პირველი ქვეგანყოფილების უფროსის, 
სახელმწიფო უშიშროების კაპიტნის, ოდიშარიას მიერ.

ვინაიდან მსგავსი ტიპის  გამოცემა აქამდე არ განხორციელებულა, იგი ექსკლუზიური 
მნიშვნელობისაა ორი განსაკუთრებული ასპექტის გამო:

1) გამომდინარე გამოყენებული ოპერატიული დაგეგმარების კლასიკური სქემებიდან, 
განვლილი დროის მიუხედავად, დღესაც კი შესაძლებელია იგი სპეცსამსახურთა სამძებრო 
საქმიანობის ერთგვარ მეთოდოლოგიურ წანამძღვარად და თემატურ გზამკვლევად იქნას განხი­
ლული, რასაც გამოცემის უნიკალური ხასიათი და მთელი პოსტ-საბჭოთა სივრცისათვის ასეთი 
ტიპის მონაცემთა განსაჯაროების ჯერჯერობით უპრეცედენტო პრაქტიკა განაპირობებს;

2) პუბლიკაცია ფასდაუდებელი ღირებულებისაა ისტორიოგრაფ-მკვლევარებისა და 
საკითხით დაინტერესებულ ნებისმიერ სხვა პირთათვისაც, რადგანაც იგი მხოლოდ სტენოგ­
რაფირებულ ფაქტობრივ მასალებზე დაყრდნობით, პირუთვნელად და ყოველგვარი ინტერპრე­
ტაციების გამორიცხვით აცოცხლებს მშფოთვარე და მოუსვენარ პერიოდს, რომელიც მცირეხ­
ნიანი დამოუკიდებლობის შემდეგ, პერმანენტული რევოლუციური სიტუაციებითა და მუდმივი 
კონტრრევოლუციური პერიპეტიებით ხასიათდებოდა.

კრებული შედგება 13 დამოუკიდებელი სიუჟეტის მქონე ისტორიისაგან, რომლებიც მთელი 
საქართველოს მასშტაბით ვითარდება და ზოგიერთ შემთხვევაში, ერთმანეთთანაც პოულობს 
თანაკვეთის წერტილებს.

სახელდობრ კი, მასში წარმოდგენილია გადატრიალების შემდეგ, 1921-1924 წწ. პერიოდში, 
ხელისუფლებაში მოსული ბოლშევიკების მიერ საზოგადოებისგან გამდგარ და ტყეში გაჭრილ 
ყაჩაღთა დაჯგუფებების მიმართ დევნისა და ლიკვიდაციის ამსახველი ილუსტრირებული 
დოკუმენტების ნაწილი.  

ამავდროულად აღსანიშნავია, რომ დასახელებული კონტინგენტის ანტისახელმწიფოებრივ 
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ქმედებებს ყოველთვის პოლიტიკური სარჩული არ ედო საფუძვლად, დაჯგუფებებს მიტმას­
ნილი შემთხვევითი პირების საქმიანობა  ზოგიერთ შემთხვევაში შეგნებული კრიმინალური 
შეფერილობითაც გამოირჩეოდა და შესაბამისად, მათი ქცევაც არანაკლებ ძალადობრივ 
ხასიათს ატარებდა.

თუმცა, ისიც ფაქტია, რომ მუდმივი რევანშის შიშში მყოფმა ახალმა მთავრობამ, თავისი 
პოზიციების გასამყარებლად, კონტრრევოლუციონერად გამოაცხადა არა მხოლოდ ბოლშევი­
კების ნებისმიერი მოწინააღმდეგე, არამედ ყველა შესაძლო ოპოზიციონერი და არასასურველი 
პირი. გაბატონდა ტერორი, რაც განუკითხავ მასობრივ დაპატიმრებებსა და მომენტალურ 
აღსრულებებში გამოიხატა, ხოლო დახვრეტას გადარჩენილთაგან ათასობით ადამიანი დაპა­
ტიმრებულ და გადასახლებულ იქნა.

ხელისუფალთა მოწინააღმდეგეთათვის თავის შეფარების ერთ-ერთ საშუალებად დამალვა 
და ფარული ბრძოლა გახდა. ეროვნულ-განმათავისუფლებელი მიზნითა და მოტივაციით 
სწორედ ამ პერიოდში ჩამოყალიბდნენ პარტიზანული რაზმები, რომლებიც, ძირითადად, ტყეს 
აფარებდნენ თავს.

თუმცაღა, ტყის ბინადარნი იყვნენ იმ კრიმინალურ-ბანდიტური დაჯგუფებების წარმო­
მადგენლებიც, რომლებიც ნებსით თუ უნებლიეთ, გაცნობიერებულად თუ ინდივიდუალური 
ფსიქო-სოციალური მიდრეკილებების შესაბამისად, არალეგალურ ცხოვრებას ეწეოდნენ და 
თავს ძარცვა-გლეჯვითა და ძალადობით ირჩენდნენ.

ამიტომაც, ორმაგად ნიშანდობლივია, რომ მკითხველისათვის შესაძლოა ახალი მხრიდან 
წარმოჩინდეს და სულ სხვა თვალით იქნას დანახული აქამდე ნაცნობი სახელები და გვარები, 
რომლებიც ზოგიერთ შემთხვევაში, ერთგვარი ჰეროიკული საბურველითაც კი იყვნენ შემოსილნი.  

ნებისმიერ შემთხვევაში, ყველა მათგანის ცხოვრების ფინალი ერთნაირი და ტრაგიკული 
იყო – ხელისუფლების მხრიდან შეუბრალებელი და დაუნდობელი ანგარიშსწორება...

ყაჩაღს გურიაში ფირალს უწოდებდნენ, სამეგრელოში – აბრაგს. ამ ცნების სხვა, ძველ-
ქართული შესატყვისიც გვაქვს – “თული”, ამიტომ ჩვენს წიგნს „თულნი”  ვუწოდეთ და საზო­
გადოების სამსჯავროზე გამოვიტანეთ, ვინაიდან აწმყოს განმაპირობებელი წარსულისა და 
საკუთარი ისტორიის შეულამაზებელი რეკონსტრუქცია, შემეცნება, თანამედროვე გადმოსა­
ხედიდან  გააზრება და ახლებურად გაანალიზება, ერის უნიკალური იდენტობისა და თვითმყო­
ფადობის ფორმირების, ქვეყნის შემდგომი განვითარებისა და ეთნოგენეზის აუცილებელი 
წინაპირობა და საწინდარია და უკეთესი მომავლის პერსპექტიული დაგეგმარების საუკეთესო 
საბაზისო პლაცდარმსა და თეორიულ საფუძველს წარმოადგენს.
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შაქ­რო (ზა­ქა­რია) და­ვი­თის ძე მოსუ­ლიშვი­ლი, მეტსახელად “გი­ჟო”, სიღნაღის მაზრის 
სოფელ არაშენდას მკვიდრი, ქურდების ცნობილი ოჯახიდან იყო. მისი დედა და ძმები გამო­
ირჩეოდნენ განსაკუთრებული ხელმრუდობით, ამიტომ გასაკვირი არ უნდა იყოს, რომ 10-12 
წლის გი­ჟო  თანატოლებისგან სწორედ თავისი შავბნელი საქმიანობით გამოირჩეოდა.

გიჟოს უფროსი ძმა, ცნობილი ქურდი-რეციდივისტი, მეტსახელად “გა­ზება” ჯერ კიდევ 
მეფის ხელისუფლების დროიდან იმყოფებოდა კატორღაში. სავარაუდოდ, იგი გადასახლებაში 
მოკლეს.

გიჟოს მეორე ძმა მორიგი ქურდობის დროს გადმოვარდა მეორე სართულიდან და სასიკ­
ვდილოდ დაიმტვრა.

გი­ჟო 16-18 წლის იყო, როდესაც პირველად მიიღო მონაწილეობა სისხლის სამართლის 
მძიმე დანაშაულში. ის, თანამზრახველებთან ერთად, თავს დაესხა სიღნაღის მაზრის სოფელ 
ჩალაუბნის მოსახლეობას. ბოროტმოქმედებმა გაძარცვეს ერთი ოჯახი, სცემეს რამდენიმე 
კაცს და მძიმედ დაასახიჩრეს ქალი.

ამ დანაშაულისთვის გი­ჟოს 15 წლით კატორღა მიესაჯა, მაგრამ მალე ბედი მის სასიკეთოდ 
შემობრუნდა. მეფის თვითმპყრობელური რეჟიმის დამხობამ და ხელისუფლების შეცვლამ 
ყაჩაღის წისქვილზე დაასხა წყალი. გიჟოს ათავისუფლებენ და 1917 წელს ის თავის სოფელში 
ბრუნდება.

გი­ჟომ ცხოვრება ყოველგვარი შეზღუდვისა და შევიწროების გარეშე გააგრძელა. ქვეყა­
ნაში გარდამავალი ეტაპია, არასტაბილურობა და განუკითხაობა სუფევს. დროებითსა და 
მენშევიკურ მთავრობას ან სურვილი არ ჰქონდა, ან არ ეცალა, არათუ ლიკვიდაციის, არამედ 
გიჟოს დევნასა და ყურადღების ქვეშ ყოლისაც კი.

გი­ჟომ, როგორც დიდი გაქანების მქონე კაცმა, პირველი დღეებიდანვე სწორად აუღო 
ალღო არსებულ ვითარებას და სოფელში დაბრუნებისთანავე დაიწყო ადგილობრივი მოსახ­
ლეობის დაშინება, გამოძალვა და შეუბრალებლად ძარცვა-გლეჯა. იგი არ ინდობდა საომარი 
პოზიციებიდან დაბრუნებულ ჯარისკაცებსაც კი.

ცოლის ნათქვამის თანახმად, გი­ჟოს ასეთმა საქმიანობამ ოჯახს იმდენი ქონება შესძინა, 
რომ ავლადიდება არა თუ შვილებს, არამედ შვილიშვილებსაც კი ეყოფოდა.

...მაგრამ კოკას წყალი ყოველთვის არ მოაქვს. ყოველგვარ ზღვარს გადასული გი­ჟო მენშე­
ვიკურმა მთავრობამ 1921 წლის დასაწყისში დააპატიმრა და მკაცრ სასჯელს ვერ აცდებოდა, 
ბედი ისევ მის სასიკეთოდ რომ არ შემობრუნებულიყო. ტუსაღი ქვეყნის გასაბჭოებამდე ორი 
კვირით ადრე მეტეხის ციხიდან გამოიქცა.

თავის გადარჩენასა და წარსულის მიჩქმალვას გი­ჟო წითლებთან თანამშრომლობით 
შეეცადა.

ქართულ წითელ ნაწილებთან ურთიერთობისა და თანადგომის შედეგად, გი­ჟო ჩაეწერა 

შაქ­რო მოსუ­ლიშვი­ლის დაჯ­გუ­ფება
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

არაშენდას კომკავშირულ უჯრედში და თავი კომუნისტად გამოაცხადა, მაგრამ ძველი საქმიან­
ობისთვის თავი მაინც არ მიუნებებია და მოსახლეობის ძარცვა არ შეუწყვეტია.

დღისით კომუნისტი შაქ­რო მოსუ­ლიშვი­ლი სოფელში ტრიალებდა, ღამღამობით კი ყაჩაღი 
გი­ჟო, ამფსონებთან ერთად, გზაზე გამვლელ მგზავრებს ძარცვავდა და ხოცავდა.

მისი ამქრის წევრები იყვნენ: ალექ­სანდრე ნი­კოლოზის ძე ნა­ცა­რაშვი­ლი, მეტსახელად 
“კოლოტას ბი­ჭი”, ნი­კოლოზ წყა­ლობას ძე ხა­რა­ზიშვი­ლი, გი­ორგი მეძველიშვი­ლი, მი­ხეილ 
ასლა­მა­ზოვი, ივანე ნი­კოლოზის ძე ნაცარაშვილი, მეტსახელად “დი­დი კოლოტას ბი­ჭი” 
(გიჟოს მასწავლებელი), ლუ­კა ნა­ხუცრიშვი­ლი, ვლა­დი­მერ შა­იშუნაშვი­ლი, ძმები –  ირაკლი 
და გი­ორგი ჭანტუ­რი­ძეები, ძმისშვილი და­ვით (და­თა) გი­ოს ძე მოსუ­ლიშვი­ლი. 

თანამზრახველთა ქმედებები ადამიანურობის ჩარჩოებს ძალიან სცილდებოდა. მაგალითად, 
1921 წლის მარტსა თუ აპრილში მძარცველებმა იმერელ გლეხებს ისიც კი არ დაუტოვეს, რაც 
ტანზე ეცვათ; მელაანის მახლობლად კი ბანდიტები თავს დაესხნენ წითელსოფლელ კომკავ­
შირელ მარსა­ნოვს. თავდაცვისას კომკავშირელმა “ბრაუნინგის” ტიპის რევოლვერიდან 
გასროლით გი­ჟო მუხლს ქვემოთ დაჭრა. გი­ჟომ დაუნდობლად  ჩაცხრილა მარსა­ნოვი.

გი­ჟოსთვის ეს არც პირველი და არც უკანასკნელი მკვლელობა ყოფილა. მალე მარსანოვის 
გზას გაუყენა არაშენდას აღმასკომის წევრი, ფხოველი გი­ორგი ჯა­ვა­ხიშვი­ლი; ასევე სამსახუ­
რებრივი მოვალეობის დროს მილიციელ იოსებ ამირიძეს, მეტსახელად “თუშს”, იგი მოულოდ­
ნელად თავს დაესხა და სიცოცხლეს გამოასალმა.

გი­ჟოსა და მის თანამოძმეთა კრიმინალური საქმიანობა თანდათანობით სულ უფრო მრავალ­
ფეროვანი და მრავალრიცხოვანი ხდებოდა.

ბანდის წევრებმა პოლიტიკური შეხედულებების გამო დახოცეს ფხოველი გლეხები და მილი­
ციელი. არ დაინდეს არაშენდას რევკომის უფროსი მილიციელი, მელაანელი ვა­სილ ნა­თი­ძე და 
ამავე სოფლის მწყემსი იგორ ანდროს ძე მოსუ­ლიშვი­ლი.

მორიგი მსხვერპლის ძიების დროს მკვლელები თავს წაადგნენ კახეთის რკინიგზის სადგურის 
ყაზარმაში მძინარე მუშებს და სრულიად უმიზეზოდ ამოხოცეს. მელაანში კი იარაღისთვის 
ასევე მძინარე მოკლეს ვინმე ლაკბე.

ადგილსამყოფლისა და ყაჩაღების გადაადგილების მიმართულების დადგენა, ფაქტობ­
რივად, შეუძლებელი იყო. ხშირად ისინი დანაშაულს რადიკალურად დაშორებულ ადგილებზე 
ჩადიოდნენ. სად და როდის გამოჩნდებოდა უბედურების მატარებელი მოთარეშეთა ჯგუფი, 
არავინ იცოდა.

თელავიდან 12 ვერსის დაშორებით, მდ. ალაზნის ხიდთან, ყაჩაღები თავს დაესხნენ თელავის 
რევკომის წევრ მა­თი­აშვილს და გაიტაცეს 3 მლნ მან. სახელმწიფო ფული.

მოძალადეები მოკვლით ემუქრებოდნენ მუკუზანელ მედუქნე მანთა­შევს, თუ იგი მათ 2 მლნ 
მან. სასწრაფოდ არ მიაწვდიდა. დაშინებულმა მანთაშევმა დასახელებული თანხა უსიტყვოდ 
გაუგზავნა ყაჩაღებს.

1921 წლის აგვისტოს შუა რიცხვებში ბანდის 12 წევრი გადავიდა სიღნაღის მაზრაში და 
ახალშენში გაძარცვა შეძლებული გლეხების ექვსი ოჯახი. ყაჩაღებმა გაიტაცეს სხვადასხვა 
ფასეულობა და ფული, დაახლოებით 40 მილიონი მან.

აგვისტოს ბოლოს საბუეს დაბლობში ყაჩაღებმა გაძარცვეს 6 ლეკი, რომლებსაც თელავში 
მანუფაქტურებისათვის საქონელი ჩაებარებინათ და დიდი თანხა აეღოთ. თავდამსხმელებმა 
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ფულთან ერთად ფართლეულიც იგდეს ხელთ. ძარცვის დროს მათ 4 ლეკი მოკლეს, ორმა 
გაქცევით უშველა თავს.

ზამთრის პერიოდში, 1921-1922 წლების მიჯნაზე, ბოროტმოქმედები თავს ხან თელავის, 
ხან კი სიღნაღის მაზრის სოფლების – წინანდლის, მუკუზანის, გურჯაანის, ველისციხის და 
სხვ. ტერიტორიებზე აფარებდნენ. მართალია, ძარცვა-გლეჯისგან თავს იკავებდნენ, მაგრამ 
ყაჩაღები ადგილობრივი მოსახლეობისაგან ითხოვდნენ სურსათს, ფულს და პერიოდულ მას-
პინძლობას, ამიტომ ისინი არცთუ იშვიათად ქეიფობდნენ შეძლებულ გლეხებთან.

1922 წლის გაზაფხულზე გავრცელდა ხმები, თითქოს ყაჩაღებს გადაწყვეტილი ჰქონდათ 
ხელისუფლებას ჩაბარებოდნენ, ვითომ ამ პრობლემის ირგვლივ მთელი რიგი საკითხების 
გასარკვევად ისინი წნორისწყლის ტერიტორიაზე, ჭიანტყის მახლობლად, მათსავით თავზე­
ხელაღებულ ყაჩაღ სტეფა­ნე მოლაშვილს რამდენჯერმე შეხვდნენ. სავარაუდოდ, მოლაშ­
ვილთან შეხვედრები სულ სხვა მიზნით უნდა შემდგარიყო.

ზაფხულში გი­ჟოს ბანდის წევრები აქტიურ მოქმედებაზე გადავიდნენ. 19 ივლისს, ღამით, 
თხუთმეტკაციანი ჯგუფი თავს დაესხა კაჭრეთის მილიციას. გაიმართა ბრძოლა, მილიციელთა 
რაზმი შეუპოვრად დახვდა თავდამსხმელებს. ყაჩაღები იძულებულები გახდნენ, უკან დაეხიათ 
და მიმალულიყვნენ.

მაგრამ მოთარეშეები ვერ დაშოშმინდნენ. იმავე ღამით, 3 საათზე, ისინი შეიჭრნენ მახლობელ 
მამულში, თუმცა ისევე უშედეგოდ. ადგილობრივი მილიციის მიერ დროულად გაწეული წინა­
აღმდეგობის შემდეგ თავდამსხმელებმა ტყეს შეაფარეს თავი.

ყაჩაღთა ასეთმა სითამამემ სიღნაღის პოლიტბიურო იძულებული გახადა, გადამჭრელი 
ზომების მიღებაზე ეზრუნა. 24 ივლისს შეიქმნა შეიარაღებული ოპერდაჯგუფება, რომელთან 
ერთად ბანდის სალიკვიდაციოდ გაემგზავრა სიღნაღის პოლიტბიუროს უფროსი, მაგრამ 
ბოროტმოქმედთა მიგნება ადვილი არ აღმოჩნდა.

ხანგრძლივი ძებნის შემდეგ ცნობილი გახდა, რომ 27 ივლისს ყაჩაღთა ჯგუფი დაბინავდა 
წნორის შემოგარენში. ისინი მოლაშვი­ლის გამოჩენას ელოდებოდნენ. ისევ დადიოდა ხმები, 
თითქოსდა გი­ჟო, ხელისუფლების წარმომადგენლებთან საიდუმლო შეხვედრის პირობების 
გასარკვევად, მოლაშვილს უნდა შეხვედროდა, თითქოს გი­ჟოს ჯგუფს ნამდვილად ჰქონდა 
გადაწყვეტილი წარსული ცხოვრების მონანიება, მაგრამ ამ ნაბიჯის გადადგმას დახვრეტის 
შიშით ვერ ბედავდნენ.

სიღნაღის პოლიტბიურომ კი ზუსტად იცოდა, რომ გი­ჟოს კავშირი ჰქონდა კრა­წაშვი­ლის 
ჯგუფის წევრებთან, კერძოდ, მოლაშვილსა და შიშნი­აშვილთან. ასევე იცოდა ჩოლოყაშ­
ვილთან გი­ჟოს კავშირის შესახებ, მაგრამ ამის დამადასტურებელი ფაქტები  არ გააჩნდა.

გი­ჟო და მისი ამფსონები თავიანთ საქმიანობას პერმანენტულად განაგრძობდნენ.
6 აგვისტოს, ღამით, გი­ჟოს ბანდა არაშენდაში თავს დაესხა მაზრის მილიციის უფროს 

ცი­ციშვილს. თავდამსხმელებს დამხვდურმა შეიარაღებული წინააღმდეგობა გაუწია, მაგრამ 
ბოლომდე გამკლავება მაინც ვერ შეძლო და შეტაკების დროს იგი ყაჩაღებმა მოკლეს.

შეტაკება იმდენად მასშტაბური იყო, რომ არც თავდამსხმელთა მხარე დარჩენილა 
მსხვერპლის გარეშე. დაიღუპა ძმები ჭანტუ­რი­ძეებიდან ერთ-ერთი, დაიჭრა და რამდენიმე 
საათის შემდეგ გარდაიცვალა მინდი­აშვი­ლი, დაიჭრა ერთი ყაჩაღი, რომლის გვარი დაუდგენელია.

შეტაკების ადგილზე ცოტა მოგვიანებით მივიდა სიღნაღის პოლიტბიუროს უფროსი 
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

გეგელია რაზმით, მაგრამ ყაჩაღები უკვალოდ გამქრალიყვნენ.
დაახლოებით 10 დღის განმავლობაში გი­ჟო და მისი თანამზრახველები არსად გამოჩენილან, 

როგორც ჩანს, ჭრილობებს იშუშებდნენ და ძალებს იკრებდნენ.
15 აგვისტოს ბანდის ერთ-ერთი წევრი უიარაღოდ, როგორც ჩვეულებრივი გლეხი, კოდალოს 

საავადმყოფოს დირექტორთან გამოცხადდა და ცი­ცი­კოვს ავადმყოფი ქალისთვის დახმარების 
აღმოჩენა სთხოვა.

ექიმს სტუმრისთვის უარი არ უთქვამს და დაუყოვნებლივ გაჰყვა. დარჩეთთან უცნობმა 
მოულოდნელად მეეტლეს უბრძანა, ტყისკენ გადაეხვია. მალე ეტლს წინ გი­ჟო გადაუდგა. 
მან ექიმს ბოდიში მოუხადა შეწუხებისთვის და სთხოვა, რომ მძიმე მდგომარეობაში მყოფი 
დაჭრილი თანამოძმისთვის დახმარება აღმოეჩინა, წინააღმდეგ შემთხვევაში, მოკვლით დაემ­
უქრა. ცი­ცი­კოვს არჩევანი არ ჰქონდა და  ყაჩაღთა ნებას დაყვა. გი­ჟომ ექიმი მხარში დაჭრილ 
გი­ორგი ჭანტუ­რი­ძესთან მიიყვანა. ექიმმა ავადმყოფი გულდასმით გასინჯა, ჭრილობა საგულ­
დაგულოდ დაუმუშავა, შეუხვია, რჩევები და წამლები მისცა.

ხელისუფლების წარმომადგენლები ყაჩაღებს ტყე-ღრეში ეძებდნენ. 18 აგვისტოს საქარ­
თველოს “ჩეკას” ლეგიონმა საგარეჯოს რაიონში, ცივის მთაზე, მწყემსების ქოხებთან გი­ჟოს 
დაჯგუფების 7 კაცს მიაგნო და ბრძოლა გაუმართა. შეტაკება თითქმის 1 საათი გაგრძელდა. 
ყაჩაღებმა თავდასხმა ვერ მოიგერიეს, მათ შორის რამდენიმემ: გიჟოს ძმისშვილმა და­თამ, 
თომა ბეცი­აშვილმა, ალექ­სანდრე (სანდრო) ნა­ცა­რაშვილმა და ვა­ნო მარტი­როზაშვილმა, 
მეტსახელად “ხვიტამ” გაქცევით უშველა თავს. დანარჩენები: გი­ორგი ჭანტუ­რი­ძე, ლუ­კა 
ნა­ხუცრიშვი­ლი და გი­ორგი მეძველიშვი­ლი სამთავრობო ლეგიონერებმა დააპატიმრეს.

გაქცეულმა სანდრო ნა­ცა­რაშვილმა სიცოცხლე კი შეინარჩუნა, მაგრამ შეტაკებიდან 
თავის დაძვრენა უვნებლად ვერ შეძლო, მძიმედ დაჭრილმა ძლივს მოახერხა ტყეში მიმალუ­
ლიყო. დასახმარებლად მიბრუნებულმა გი­ჟომ დაჭრილთან ბეცი­აშვი­ლი და მარტი­როზაშ­
ვი­ლი დატოვა. მათ უნდა ეზრუნათ მის უსაფრთხოებასა და ჯანმრთელობაზე.

დავალების შესრულება  ყაჩაღებისთვის არც ისე იოლი აღმოჩნდა. სროლების დასრულების 
შემდეგ საქართველოს “ჩეკას” რაზმმა კვალში მისდია ლტოლვილებს.

მალე რაზმი თანდათან მიუახლოვდა და ალყა შემოარტყა იმ ადგილს, სადაც დაჭრილი 
თავის მეურვეებთან ერთად თავს აფარებდა

ბეცი­აშვი­ლი და მარტი­როზაშვი­ლი შიშმა აიტანა. მათ დაავიწყდათ მეთაურის მითითება, 
დაავიწყდათ მძიმე მდგომარეობაში მყოფი ამხანაგი და მიახლოებულ რაზმელებს მალულად 
გაარიდეს თავი. ბედის ანაბარა მიტოვებულმა, დაჭრილმა ნა­ცა­რაშვილმა უკანასკნელი 
ძალები მოიკრიბა და თავი დააღწია მდევარს.

საძმოს წევრების ღალატმა და უპასუხისმგებლობამ გი­ჟო განარისხა და მათ მოკვლით 
დაემუქრა.

ბეცი­აშვილსა და მარტი­როზაშვილს თანამოძმეებთან დასაბრუნებელი პირი აღარ 
ჰქონდათ. ისინი ჩამოსცილდნენ ჯგუფს და დამოუკიდებლად დაიწყეს მოქმედება.

ბეცი­აშვი­ლი­სა და მარტი­როზაშვი­ლის შეუწყნარებელი საქციელი ბოლო არ ყოფილა 
გი­ჟოს თანამოძმეთა შორის. ადამიანური სისუსტეების მსხვერპლნი ხშირად უმსგავს საქციელს 
ჩადიოდნენ. ასე დაემართა ლუ­კა ნა­ხუცრიშვილსაც. დატყვევებულმა დამსჯელებს თვითონ 
შესთავაზა დახმარება გი­ჟოს სალიკვიდაციოდ.
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რამდენადაც ლუ­კა ნა­ხუცრიშვი­ლი ბანდის ერთ-ერთი აქტიური და ავტორიტეტული 
წევრი იყო, საქართველოს “ჩეკამ” ხელიდან არ გაუშვა ასეთი ხელსაყრელი წინადადება და იგი 
მეგზურად გააყოლეს გიჟოს დაჯგუფების შესახებ ინფორმაციის შესაგროვებლად გაგზავნილ 
რაზმს, რომელსაც ბანდიტიზმთან წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების თანამშრომელი – ი. 
ივანიძე მეთაურობდა. 

რაზმი, პირველ რიგში, იმ ადგილზე მივიდა, სადაც გი­ჟოს საყვარელი ნატაშა ცხოვრობდა. 
სავარაუდოდ, ეს ქალი იყო გი­ჟოსა და ჩოლოყაშვი­ლის დამაკავშირებელი რგოლი. გარდა 
ამისა, ნა­ხუცრიშვილმა იცოდა, რომ გიჟოს ნატაშას დახმარებით კავშირი ჰქონდა კაჭრეთის 
მილიციელ რაჟდენ შალვაშვილთან, რომელმაც მას რაღაც მანდატი გაუკეთა.

ხელისუფლებასთან ნახუცრიშვილის შერიგების შემდეგ, შალვაშვი­ლი შიშმა აიტანა, 
რადგან მისი დანაშაული შეიძლება მალე გამოაშკარავებულიყო და მკაცრად დასჯილიყო. 
შალვაშვილმა მოსვენება დაკარგა. იგი სთხოვდა ნახუცრიშვილს, არ გაეხმაურებინა ეს 
ფაქტი. ყოფილმა ყაჩაღმა ის მაინც არ დაინდო, ხელისუფლებასთან დაასმინა და შედეგმაც არ 
დააყოვნა.

რაზმის მეთაურმა ივანიძემ კარგად იცოდა, რომ ქალი ბევრ საჭირო ინფორმაციას ფლობდა, 
ამიტომ ეძებდა გზებს ნატაშასთან კეთილგანწყობილი შეხვედრისათვის. მოსალაპარაკებლად 
და ნდობის მოსაპოვებლად ივანიძემ ქალს გლეხი მიუგზავნა. ქალი დაემალა უცხო კაცს და მას 
თავისი დარაჯი დაახვედრა.

გლეხმა ქალის ნაცვლად რაზმთან დარაჯი მიიყვანა.
–  ვინ ხართ და ჩვენგან რას ითხოვთ, რა გინდათ? – იკითხა ნატაშას მცველმა.
– ჩვენ პოლკოვნიკ ყაზბეგის ჯგუფის წევრები ვართ და  ჩოლოყაშვილთან მივდივართ. 

ვეძებთ ყველას, ვის სახლადაც ტყე ქცეულა,  – უპასუხეს რაზმელებმა.
–  თქვენთან არის კოჭლი, რომელსაც „ბრაუნინგი” აქვს? – ჰკითხა გაოცებულმა დარაჯმა.
–  ვინ კოჭლი? რომელი კოჭლი გყავთ მხედველობაში? –  მოითხოვეს დაკონკრეტება რაზმე­

ლებმა.
–  ქა­ქუ­ცა, ქა­ქუ­ცა ჩოლოყაშვი­ლი! – უპასუხა დარაჯმა.
–  არა, აქ არ არის, მაგრამ ჩვენ სწორედ მასთან მივდივართ,  –  უთხრა ივანიძემ და საუბარი 

გაუბა იმის შესახებ, თუ როგორ ცდილობდა ტყეში თავშეფარებული გვარდიელებისა და 
მენშევიკების თავმოყრას, რათა შეერთებოდნენ ჩოლოყაშვილს და გაერთიანებული ძალებით 
ებრძოლათ საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ.

ივანიძემ დარაჯი ტყუილებითა და ცრუ დაპირებებით გააბრუა და ნატაშას მოსაყვანად 
გაგზავნა.

ნა­ტა­შა მაინც არ ენდო მათ და შეუთვალა:
–  მეშინია გამცემი, ორპირი ხელისუფლების, რომელსაც გლეხობა ემხრობა. ამიტომ ჩემთან 

მოსული უცხო ხალხის ნდობა საერთოდ არ მაქვს. არც თქვენი მჯერა და თქვენთან შეხვედრაც 
არ მსურსო.

დარაჯთან ივანიძის ხანგრძლივი საუბრისას გაირკვა, რომ ნატაშას ნამდვილად ჰქონდა 
მიზეზი, ნდობა დაეკარგა ადამიანების მიმართ, თუნდაც ერთი შემთხვევის გამო: არცთუ 
დიდი ხნის წინ ნატაშას ესტუმრა გი­ჟო ოთხ თანამზრახველთან ერთად, რომლებმაც იგი 
გააუპატიურეს, თუმცა ნატაშა ირწმუნებოდა, რომ ის მხოლოდ გიჟოს საყვარელი იყო.
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

ივანიძემ დარაჯისგან ისიც შეიტყო, რომ გი­ჟოს სიღნაღის პოლიტბიუროს ბეჭედდასმული 
ბლანკები ჰქონდა, რომლებიც მას პოლიტბიუროს რწმუნებულმა, ზუ­რი­ევმა გადასცა. მოგვი­
ანებით ზურიევი ამ საქმისთვის, საქართველოს “ჩეკას” კოლეგიის გადაწყვეტილებით, დააპატ­
იმრეს და 5 წლით თავისუფლების აღკვეთა მიუსაჯეს.

ნა­ტა­შასგან საჭირო და საინტერესო ინფორმაციის მიღების უშედეგო მცდელობის შემდეგ, 
რაზმმა გზა გააგრძელა. მათ გადაჭრეს ანაგის ტყე და ნა­ხუცრიშვი­ლის მითითებით, ჩალა­
უბნის ტყისკენ გაემართნენ.

გზაზე, ნაკადულთან, შესვენების დროს რაზმს ჩალაუბნელი მი­ხეილ (მი­ხო) ალექ­სანდრეს 
ძე კა­ცი­აშვი­ლი გადაეყარა დედასთან ერთად, რომელიც მათი ვინაობით დაინტერესდა.

–  ჩვენ ჩოლოყაშვილის დაჯგუფების ერთ-ერთ ნაწილს წარმოვადგენთ, – მოიტყუეს რაზმე­
ლებმა.

კა­ცი­აშვილს მათი ნახვა გაუხარდა:
–  ძალიან მიხარია თქვენთან შეხვედრა! – უპასუხა მან და სინანული გამოთქვა, რომ მათი 

აქ ყოფნის შესახებ არაფერი იცოდა, თორემ საჭმელს მოუტანდა.
არც მი­ხოს დედას გასჩენია ეჭვი ოპერჯგუფის მიმართ, იგი საუბარში აქტიურად ჩაერთო 

და დაწვრილებით მოუთხრო რაზმელებს თავისი ქმრის, სანდროს საქმიანობის შესახებ:
–  ჩემი ქმარი ყოველთვის ეხმარება და გვერდში უდგას ტყეში თავშეფარებულებს, – დაიწყო 

საუბარი ქალმა, – იგი მათი ერთგული მფარველი და მოკავშირეა. ისინი ენდობიან ჩემს ქმარს 
და ხშირადაც გვსტუმრობენ. შიშნი­აშვი­ლის ჯგუფმა მელაანში ერთ-ერთ გლეხს 80 მილიონი 
მანეთი გასტაცა, მაშინაც ჩვენთან მოვიდნენ და ღამე ჩვენს სახლში გაატარეს.

 ქალი გაუთავებლად ლაპარაკობდა... მან რაზმელებს ისიც კი სთხოვა, რომ გაენადგურე­
ბინათ ჩალაუბნელი კომუნისტები: ნი­კო, სანდრო და გი­ორგი სა­გი­ნაშვი­ლები, პავლე 
დევიშვი­ლი, სანდრო და ზუ­რა ჩი­რი­კაშვი­ლები, გი­ორგი და იოსებ გზი­რიშვი­ლები, ვა­ნო 
თუ­ნი­აშვი­ლი და იასე მინდი­აშვი­ლი, რომლებიც ავიწროვებდნენ მათ.

ოპერჯგუფმა, ნა­ხუცრიშვი­ლის მითითებით, მელაანისკენ გასწია. მათ გადაკვეთეს ბაკურ­
ციხისა და ვეჯინის ტყეები. ბოლოს ფხოველსა და მელაანს შორის მდებარე ტყეში შევიდნენ, 
სადაც მწყემსების ორ სადგომს მიადგნენ. ერთ-ერთ სადგომში მეცხვარე და­თა დახვდათ, 
რომელიც უნდობლად შეხვდა რაზმელებს, მაგრამ ნახუცრიშვილის დანახვისთანავე ნდობით 
განიმსჭვალა, ხოლო როცა გაიგო, რომ მისი სტუმრები პოლკოვნიკ ყაზბეგის ჯგუფის წევრები 
იყვნენ, აშკარად გაიხარა.

ივანიძემ, რა თქმა უნდა, თავის სასარგებლოდ გამოიყენა მეცხვარის ეს განწყობილება და 
უთხრა მას:

– ჩვენ განზრახული გვაქვს, შევკრიბოთ ყველა, ვისაც ტყეში დაუდია ბინა და გაერთიან­
ებული ძალებით მივიდეთ ჩოლოყაშვილთან. ჩვენ გვაინტერესებს ყველა გვარდიელი და 
ყველა ყაჩაღი, მათ შორის, გი­ჟოც,  – და დასძინა, – ხომ არ იცი გი­ჟოს ადგილსამყოფელი?

– გი­ჟოს შესახებ კარგა ხანია, არაფერი მსმენია. ცი­ციშვი­ლის მკვლელობის შემდეგ ის 
აღარ გამოჩენილა,  – უპასუხა და­თამ, – მაგრამ, როგორც კი ვნახავ, თქვენი სტუმრობის ამბავს 
დაწვრილებით მოვუყვები და ვეტყვი, რომ მას ყაზბეგის რაზმელები ეძებენ.

და­თა და მისი ძმა რაზმს რძით, პურითა და მოხარშული კარტოფილით გაუმასპინძლდა.
და­თას ძმას ეჭვი ღრღნიდა, იგი ბოლომდე ვერ დარწმუნდა, რომ რაზმი მართლაც ყაჩა­
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ღების დაჯგუფება იყო და უთხრა:
– თუ მართლა ჩოლოყაშვილის ხალხი ხართ, მეც თქვენთან ერთად წამოვალ, ხოლო 

თუ დამსჯელი რაზმი, მაშინ მე და ჩემს ძმას გვაპატიეთ და ნუ დაგვსჯით იმისთვის, რაც 
ვიყბედეთ!

ეს ეჭვი განსაკუთრებული ძალისხმევის გარეშე იქნა გაფანტული და ივანიძე დაპირდა 
მასპინძელს:

–   როცა ტყეში გაჭრილებს თავს მოვუყრი, მაშინ წავალთ ჩოლოყაშვილთან. შენც გაცნობებთ 
და აუცილებლად გაგიყოლებთ. მანამდე კი უამრავი საქმე გვაქვს გასაკეთებელი...

ივანიძის რაზმმა გზა განაგრძო. ოპერჯგუფმა გაიარა ყანდაურის, ჯიმითისა და ჭერემის 
ტყეები. ამ უკანასკნელში, ნახუცრიშვილის თქმით, უნდა ყოფილიყო გი­ჟოს ბანდის ერთ-ერთი 
აგენტი შიშნი­აშვი­ლი. რაზმი მართლაც შეხვდა ერთ კაცს.

– ჩვენ პოლკოვნიკ ყაზბეგის დაჯგუფების წევრები ვართ. დავდივართ, რათა ყოფილი 
გვარდიელები და რაზმელები შევკრიბოთ და გაერთიანებულები ჩოლოყაშვილთან მივიდეთ, 
– განაცხადეს ოპერჯგუფის წევრებმა და შემხვედრს ეჭვი რომ არ გასჩენოდა, განაგრძეს, 
– ცოტა ხნის წინ გი­ჟოც ვნახეთ, ერთ დაჭრილთან იყო ტყეში. დაჭრილი მოგვიანებით დააპატ­
იმრეს, მაგრამ მისგან მილიციელებმა ვერანაირი ინფორმაციის მიღება ვერ შეძლეს.

მოსაუბრე ბოლომდე რომ დაერწმუნებინათ, ივანიძემ დამხვდურს საჭმელიც სთხოვა.
–  მე არაფერი მაქვს, ვერ გაგიმასპინძლდებით. მოდი, წერილი მივწეროთ შაქროს, რომელიც 

მდიდარია და საჭმელზე უარს არ გვეტყვის, ის ყოველთვის ეხმარება ყაჩაღებს, – უთხრა 
კაცმა.

წერილის გაგზავნის შემდეგ, მართლაც მაშინვე გამოგზავნეს ნახევარი ფუთი პური, შვიდი 
ფუთი ყველი და ერთი გუდა ღვინო.

დაახლოების შემდეგ ტყეში შემხვედრმა ივანიძეს სთხოვა:
–  მიმიღეთ მეც თქვენს რაზმში! თქვენთან ყოფნა მირჩევნია! – და დაუმატა, – ჭერემში 

ექვსი ყოფილი გვარდიელი ვიცი, რომლებიც ყოველ წუთს მზად არიან, შემოგვიერთდნენ.
ივანიძემ თავი აარიდა ამ წინადადებას იმავე მიზეზით, რაც დათას ძმას უთხრა.
ოპერჯგუფმა გზა ჭერემისაკენ განაგრძო, სადაც შეხვდნენ გიჟოს აგენტს, მეცხვარე ვა­ნო 

ჯაჭვა­ძესა და შიშნი­აშვილს.
– აქ საიდან გაჩნდი, შენ ხომ დაპატიმრებული იყავი? – გაკვირვებულმა ჯაჭვაძემ შესძახა 

ნა­ხუცრიშვილს.
–  ბედმა გამიღიმა, ყაზბეგის რაზმმა შეძლო ციხიდან ჩემი გათავისუფლება, – დაუფიქ­

რებლად უპასუხა ნა­ხუცრიშვილმა.
ჯაჭვაძემ ნათქვამი დაიჯერა. მან მაშინვე დაკლა ცხვარი და მოიტანა რძე.
–  როგორ არის ნა­ცა­რაშვი­ლი, გამოჯანმრთელდა თუ არა? – რაზმელებმა ჯაჭვაძეს 

ყაჩაღის ჯანმრთელობის მდგომარეობის შესახებ ჰკითხეს.
–  დიდი ხანია, არაფერი მსმენია. ბეცი­აშვი­ლი­სა და მარტი­როზაშვი­ლი­სა­გან  მიტოვე­

ბული დაჭრილი ნა­ცა­რაშვი­ლი, რაზმელების მიერ ტერიტორიის დატოვების შემდეგ, გი­ჟომ 
თვითონ წამოიყვანა და თვითონვე ზრუნავდა მასზე. ვიდრე გიჟო ცივის მთაზე იყო, ნა­ცა­რაშ­
ვი­ლი ჩემთან აფარებდა თავს. უკან მობრუნებულმა გი­ჟომ იგი ისევ თავისთან წაიყვანა. მას 
შემდეგ აღარაფერი ვიცი.
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

ჯაჭვა­ძის სადგომიდან რაზმი ჯიმითის ტყისკენ გაემგზავრა, სადაც წესისამებრ, პერი­
ოდულად იკრიბებოდნენ ყაჩაღები. ივანიძესთან ერთ-ერთმა რაზმელმა ჯიმითელი მოხუცი 
ტუ­ხაშვი­ლი მიიყვანა.

მოხუცს შიკრიკისთვის უკითხავს:
– შენ ხარ სანდრო?
– არა, სანდრო ჩემი ამხანაგია! – უთქვამს რაზმელს და სანდროსთან წაყვანას შეპირებია.
მოხუცს დაუჯერებია და გაყოლია. გზაში რაზმელს მოხუცთან საუბრისას გაურკვევია, 

რომ ვიღაც სანდრო ტუხაშვილს უნდა მიეყვანა სამ შეიარაღებულ ცხენოსანთან, რომლებიც 
ტყეში იცდიდნენ.

რაზმელმა კი ტუ­ხაშვი­ლი მეთაურთან მიიყვანა.
–   რა რაზმია, ვისი რაზმია ეს? – რაზმის დანახვისას იკითხა მოხუცმა.
– ეს ჩოლოყაშვი­ლის დაჯგუფების ნაწილია, – რაზმელები მოხუცის მოტყუებას 

ცდილობდნენ.
–  არ მჯერა. ჩოლოყაშვილის რაზმს აქ რა უნდა, ის ხომ ალაზნის გადაღმაა! – შეეპასუხა 

ტუ­ხაშვი­ლი.
– მართალია, მაგრამ ჩვენ პოლკოვნიკ ყაზბეგის ხალხი ვართ და ჩოლოყაშვილთან 

მივდივართ, – აუხსნეს მოხუცს. ტუ­ხაშვილმა მაინც არ დაიჯერა მათი ნათქვამი.
შემდეგ ივანიძემ მოხუცს სთხოვა, მიეყვანა სამ შეიარაღებულ პირთან, რომლებიც სანდროს 

ელოდებოდნენ. ტუხაშვილმა ჭკუა იხმარა და ისინი საწინააღმდეგო მიმართულებით წაიყვანა. 
რაზმელებმა სამ შეიარაღებულ ცხენოსანს, რა თქმა უნდა, ვერ მიაგნეს, ტუხაშვილს გამოემშვი­
დობნენ, თვითონ კი გზა განაგრძეს და შეხვდნენ მეღორე, ჯიმითელ გიო ღვი­ნი­აშვილს. მან 
ნა­ხუცრიშვი­ლის დანახვაზე ივანიძის რაზმი ხელისუფლებასთან დაპირისპირებულ დაჯგუ­
ფებად მიიჩნია, ამიტომ დაუფარავად დაიწყო თხრობა:

–  დიდი ხანია გიჟო აღარ მინახავს. ბოლოს ცი­ციშვი­ლის მკვლელობის დღეს იყო ჩემთან, 
მაგრამ ვიცი, რომ სადღაც აქვე ტრიალებს.

საღამო ხანს რაზმი გიჟოსა და შიშნიაშვილის ყველაზე ერთგულ მოკავშირესთან, მეღორე 
გიო ედიშერაშვილთან მივიდა.

ნახუცრიშვილის დანახვისას არც ედიშერაშვილს შეპარვია ეჭვი, რომ ეს არ იყო ტყეში გახიზ­
ნული ყაჩაღების დაჯგუფება. კითხვაზე, გიჟოს ადგილსამყოფლის შესახებ, მან გულწრფელად 
უპასუხა:

– გი­ჟო, როგორც ჩანს, აქ არ არის. ახლო-მახლო რომ იყოს, აუცილებლად მესტუმრე­
ბოდა.

ედიშერაშვილს არც ის დაუმალავს, თუ როგორ დაწვეს შიშნი­აშვი­ლის ამფსონებმა წითე­
ლარმიელი და როგორ გაატარეს ის ღამე და მომდევნო დღე ყაჩაღებმა.

–  სად არის განლაგებული წითელარმიელთა ნაწილები, ან მათი ტყვიამფრქვევები? –  დაინ­
ტერესდა ივანიძე.

–  ჩვენ დავზვერეთ და ვიცი, რომ არაშენდაში, ერთ-ერთ ბაღში ერთი ტყვიამფრქვევი დგას. 
მისი ხელში ჩაგდება ძალიან იოლი იქნება 5-6 კარგი ბიჭის დახმარებით, – უთხრა ედიშერაშ­
ვილმა და დასძინა, – ახლა მე წავალ და ხვალ დილისთვის საჭმელს მოგიტანთ. 

მეორე დღეს რაზმი ცივის მთისკენ გაემართა ჭერემის, ურიათუბნისა და ჩოლურის ტყის 
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გავლით. ჩოლურის ტყეში, ნა­ხუცრიშვი­ლის განცხადებით, უნდა ყოფილიყო გიჟოს ბანდის 
ორი აგენტი.

მალე რაზმი მართლაც მივიდა ერთ-ერთ აგენტთან, ჩოლურელ მენახირე სანდრო აბრა­
ლანთი­ასთან. სანდრო წითელი არმიის დეზერტირი იყო. მან ნა­ხუცრიშვი­ლი რომ დაინახა, 
შესძახა:

−   აქ საიდან გაჩნდი? შენ ხომ დაგაპატიმრეს?
ნა­ხუცრიშვილმა გაიმეორა პოლკოვნიკ ყაზბეგის რაზმის შესახებ შეთხზული ისტორია. 

აბრა­ლანთია მათ პურითა და რძით გაუმასპინძლდა.
საუბრისას სანდროს ჰკითხეს:
–   ხომ არ იცი, სად არის გი­ჟო?
–  ორი დღის წინ გი­ჟო ჩოლურის ზვრებში იყო, – უპასუხა სანდრომ.
ამ დროს შემთხვევით მივიდა გიჟოს აგენტი გი­გა სეხნი­აშვი­ლი. უსაზღვრო იყო გიგას სიხა­

რული მათი გაცნობის გამო.
– ტყეში მარტო ვაგდივარ  და მიჭირს. თუ მიმიღებთ თქვენს რაზმში, სიამოვნებით შემო­

გიერთდებოდით, – თქვა სეხნიაშვილმა და დაუმატა, – კარგად ვიცნობ შეუპოვარ მებრძოლ 
ნახუცრიშვილს და მის გვერდით ყოფნა ძალიან გამიხარდება.

– რა თქმა უნდა, თანახმა ვარ, მაგრამ ჯერჯერობით აქ უნდა დარჩე. უკან რომ გამოვივლით, 
მაშინ გაგიყოლებთ, – უთხრა ივანიძემ. შემდეგ ჰკითხა: – სად არის გი­ჟო? ხომ არ იცით ახლა 
სად იმალება?

– არა, ნამდვილად არ ვიცი, მაგრამ გაგება შემიძლია. ახლავე ბიჭს გავგზავნი ჩოლურში. იქ 
ბანდის მთავარ აგენტ პეტრე ფხა­ლა­ძეს უსათუოდ ეცოდინება მისი ადგილსამყოფელი.

გაგზავნილი ბიჭი მალე დაბრუნდა, მოიტანა ერთი ბოთლი არაყი, წყვილი წინდა, თუთუნი, 
პაპიროსი და ინფორმაცია იმის შესახებ, რომ გი­ჟო, ორ ამხანაგთან ერთად, ფხალაძესთან ორი 
დღის წინ ყოფილა. მათ შორის ერთ-ერთი, სანდრო ნა­ცა­რაშვი­ლი, ჭრილობებს იშუშებდა. 
ყაჩაღები იქ დიდხანს არ გაჩერებულან. ისინი წითელარმიელების მიერ დატყვევებული სამი 
თანამოძმის გასათავისუფლებლად გამგზავრებულან, ხოლო შემდეგ იორმუღანლოს მიმართუ­
ლებით წასვლა ჰქონიათ გადაწყვეტილი. გი­ჟო დაპირებია მასპინძელს, რომ თავის შესახებ მას 
დაწვრილებით აცნობებდა.

გარდა ამისა, ფხალაძემ შემოუთვალა, რომ ძალიან ფრთხილად ყოფილიყვნენ, რადგან 
ბანდიტიზმის წინააღმდეგ საბრძოლველად თბილისიდან გამოგზავნილი იყო წითელარმიელთა 
ცხენოსანი ნაწილი.

საქართველოს “ჩეკას” რაზმმა, ივანიძის მეთაურობით, აქ დაამთავრა თავისი მისია და 
სიღნაღში დაბრუნდა. გამოვლენილი ბანდის მფარველებისა და აგენტების მიმართ ხელი­
სუფლებას არ გაუტარებია არანაირი სადამსჯელო ღონისძიება, მაგრამ ყაჩაღების მიმართ 
ყურადღება არ მოუდუნებია და მათ გასანადგურებლად ახალი შეტევისთვის მზადება 
დაიწყო.

ყაჩაღები კი თავიანთ საქმიანობას ცოტა მეტი სიფრთხილით, მაგრამ მაინც განაგ­
რძობდნენ.

გიჟოსგან შერისხულ თომა ბეცი­აშვილსა და ვა­ნო მარტი­როზაშვილს, რომლებიც გურჯა­
ანის რაიონში გადავიდნენ, მიეკედლნენ ილია ზარდი­აშვი­ლი, ნი­კო ნი­კოლა­იშვი­ლი და ველის­



17

შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

ციხელი ფურცელა­ძე. ჩამოყალიბდა კიდევ ერთი დამოუკიდებელი დაჯგუფება, რომელსაც 
სათავეში თომა ბეცი­აშვი­ლი ჩაუდგა.

ახლად ჩამოყალიბებული ბეციაშვილის დაჯგუფების წევრები არავის ინდობდნენ და გაერ­
თიანებული ძალებით არაერთ დანაშაულს ჩადიოდნენ...

31 აგვისტოს ისინი თავს დაესხნენ ოთხ კომუნისტს, რომლებიც განაიარაღეს, სცემეს და 
გააფრთხილეს, აღარ შეეგროვებინათ სასურსათო გადასახადი.

5 სექტემბერს ბეცი­აშვილმა და ნი­კოლა­იშვილმა გურჯაანის რაიონის სოფ. ბრმაღელეში 
ჯიმითელ იასონ ვა­რა­ზაშვილს გასტაცეს 6 მლნ მან. მეორე დღეს ბეცი­აშვი­ლი, ფურცელა­ძე 
და კიდევ რამდენიმე თანამზრახველი ვეჯინის სადგურის პლატფორმაზე თავს დაესხნენ ანა 
დაბღა­ვას, რომელსაც წაგლიჯეს 5 მლნ მან. 26 სექტემბერს თბილისის გზაზე, კურუხის აგარ­
აკთან, მოძალადეებმა გაძარცვეს გამვლელები, მათ შორის, მი­ხეილ ლი­ხაცკი, რომელთანაც 
ყაჩაღებს ძველი ნაცნობობა აკავშირებდათ. მძარცველებმა მას ცხენი წაართვეს. რამდენიმე 
დღის შემდეგ უცნობებმა ბადიაურის მილიციის განყოფილებასთან ლი­ხაცკის ცხენი მიიყ­
ვანეს და ფეხებშეკრული დატოვეს.

ბეცი­აშვი­ლის ჯგუფის წევრებმა, რა თქმა უნდა, კარგად იცოდნენ, რომ ხელისუფლება 
ასეთ თავგასულობას არ აპატიებდა, ამიტომ ისინი პერიოდულად გლეხებს სტუმრობდნენ, 
მათ წინააღმდეგ მილიციის მიერ გატარებული ღონისძიებების შესახებ ინფორმაციას აგრო­
ვებდნენ და უსაფრთხოების ზომებს იღებდნენ.

სექტემბრის მიწურულს გიჟოს ამფსონებმა სისხლის სამართლის ხასიათის რამდენიმე 
მსუბუქი დანაშაული ჩაიდინეს.

1 ოქტომბრიდან გი­ჟოს დაჯგუფებას მიეკედლნენ ბეცი­აშვილ-შიშნი­აშვი­ლი თავის თანა­
მოაზრეებთან ერთად და გიჟოს ამქარი 16 კაცამდე გაიზარდა. რამდენიმე დღეში  ახალი 
წევრებით გაძლიერებულმა გიჟოს ბანდამ რეგულარული თარეში დაიწყო ბადიაურისა და 
იორმუღანლოს რაიონებში.

20 ოქტომბერს, ღამით, თორმეტკაციანი ჯგუფი ჯიმითში თავს დაესხა სამ ვაჭარს. გენო 
ბა­ჩა­კაშვი­ლი­სა­გან გაიტაცეს ცხენი და 12 მლნ მან. ღირებულების 1000 არშინამდე სხვადასხვა 
სახეობის ფართლეული; სა­რა ბენი­აშვილს წაგლიჯეს 1000 არშინამდე ფართლეული, ძვირფა­
სეულობა, ტანსაცმელი და 150 მლნ მან. ღირებულების სხვადასხვა ნივთი, ხოლო აბრამ მა­მის­
თვა­ლოვი­სა­გან წაიღეს 60 მლნ მან. ღირებულების ფართლეული და ტანსაცმელი. 

მეორე დილით ყანდაურიდან 3 ვერსის დაშორებით მწყემს ჯა­ვა­ხიშვი­ლი­სა­გან წაიყვანეს 
ცხვარი, თან დაზარალებულს დამცინავად უთხრეს:

–  სანამ ჩოლოყაშვი­ლი ჩაის დალევს, ჩვენ მას შემწვარ ბატკანს მივართმევთო! – და ბო-
როტმოქმედნი შიბლიანის გავლით კაჭრეთის მიმართულებით გაეშურნენ.

22 ოქტომბერს, ღამით, ბანდის ცამეტმა წევრმა ჭერემის ტყეში იქეიფა. შემდეგ შეზარხოშე­
ბულებმა ბადიაურის რკინიგზის სადგურზე ორი თათარი გაძარცვეს.

სავარაუდოდ, ბანდის წევრებს შორის განხეთქილების გამო ოქტომბრის ბოლოს ჯგუფი ისევ 
ორად გაიყო: გიჟოსთან დარჩნენ სანდრო ნა­ცა­რაშვი­ლი, სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი და და­თა 
მოსუ­ლიშვი­ლი, ხოლო დანარჩენები ბეცი­აშვილ-შიშნი­აშვი­ლის ჯგუფში გაერთიანდნენ.

თითქოს ძალას იკრებენო, ერთხანს ორივე დაჯგუფების აქტიურობა შენელდა. ნოემბერში 
არც ერთ ჯგუფს დანაშაული არ ჩაუდენია. დეკემბრის დადგომისთანავე ყაჩაღები ისევ 
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გამოჩნდნენ ასპარეზზე.
4 დეკემბერს ოცკაციანმა ჯგუფმა გურჯაანელი მენახირე კოტე ბა­გა­როვის სადგომზე 

ხარი დაკლა და იქვე იქეიფა.
6 დეკემბერს გიჟოს ბანდის ოთხმა წევრმა გაძარცვა ბაკურციხელი ადამ ვაჩნა­ძე, მეორე 

დღეს კი – ბაკურციხის პლატფორმაზე მყოფი მგზავრები.
9 დეკემბერს ბანდა თავს დაესხა ბაკურციხელ პი­ნო დუ­აშვილს.
მომხდარმა დანაშაულებმა სიღნაღის პოლიტბიურო გამოაცოცხლა და შექმნა დამსჯელი 

რაზმი, რომელიც სასწრაფოდ ბანდის სამოქმედო რეგიონში გაიგზავნა.
19 დეკემბერს კარდანახში რაზმელებმა დაიჭირეს ბეციაშვილის გუნდის წევრი – გუ­ლიშ­

ვი­ლი, რომელიც სიღნაღის პოლიტბიუროში გადაყვანის დროს, გაქცევის მცდელობისას 
მოკლეს.

თანამოძმის სიკვდილი ჭკუის სასწავლებელი არ გამოდგა დანარჩენებისთვის. მეორე დღეს 
ბეცი­აშვი­ლის დაჯგუფების ოთხი წევრი ანაგაში თავს დაესხა ვინმე აძენაშვილს. შემთხვევის 
ადგილზე დროულად მისულმა მილიციამ ოთხივე მძარცველი დააპატიმრა.

1923 წლის 1 იანვარს თომა ბეციაშვილის დაჯგუფებაში სპეცდავალებით შეგზავნილმა 
გურჯაანელმა ივანე მდივნიშვილმა დახოცა: ნი­კო ნი­კოლა­იშვი­ლი, ილია ზარდი­აშვი­ლი, 
ვა­ნო გოჩი­ტაშვი­ლი და ბანდის კიდევ ოთხი წევრი, რომელთა გვარები უცნობია. ამ შემთხვევის 
დროს დაჭრილმა ილია რა­ინდოშვილმა თავის გადარჩენა ტყეში მიმალვით მოახერხა.

საქართველოს “ჩეკამ” რევანში აიღო. ბანდიტიზმის წინააღმდეგ საბრძოლველად შექმნილი 
სადამსჯელო რაზმი შეუსვენებლად მოძრაობდა საეჭვო ადგილებში და ხელიდან არ უშვებდა 
უმნიშვნელო შესაძლებლობასაც კი, სამაგიერო მიეზღოთ მოთარეშეთათვის. 3 იანვარს სართი­
ჭალაში მათ მიერ დაკავებული იქნა გიჟოს თანამებრძოლი და­თა დურგლიშვი­ლი.

მაგრამ ხელისუფლებას უფრო მასშტაბური მიზანი ჰქონდა: ბანდის წევრთა სრული 
ლიკვიდაცია. 26 იანვარს სიღნაღის პოლიტბიურომ გადამწყვეტი შეტევისთვის  ექვსკაციანი 
სპეცჯგუფი გაგზავნა, მაგრამ უშედეგოდ, გიჟოს ბანდის განადგურება მათ ვერ შეძლეს.

ყაჩაღები არ ეპუებოდნენ მათ გასანადგურებლად ხელისუფლების შეუპოვარ დარტყმებს. 
გიჟოს შვიდკაციანი ჯგუფი საგარეჯოს რაიონში თავს დაესხა ტყის მუშებს – 15 ბერძენსა 
და გერმანელების 5 ფურგონს. მძარცველებმა გაიტაცეს 15 მლნ მან., ერთი ბრეზენტი, 
სხვადასხვა ტანსაცმელი და ფურგონიდან გამოშვებული ორი ცხენი, ხოლო დაზარალებულები 
ტყის სიღრმეში შერეკეს და გვიანობამდე იქ აყურყუტეს, შემდეგ კი ნაძარცვით დატვირთუ­
ლები სიღნაღის მაზრისკენ გაემართნენ.

29 იანვარს სიღნაღის პოლიტბიურომ მიიღო შეტყობინება, რომ კრაწაშვილის დაჯგუფების 
ლიკვიდაციის შემდეგ, გიჟომ ყველა თანამზრახველს თავისუფალი არჩევანისა და მოქმედების 
ნება მისცა, მათ შორის, თავის ძმისშვილ დათასაც.

სიცოცხლის გადასარჩენად გიჟო ცდილობდა, რამენაირად გარიდებოდა იქაურობას. მან 
მუშაობა დაიწყო თბილისის მახლობლად, თათრის ოჯახში.

სიღნაღის პოლიტბიუროსთვის ეს სიახლე მაშინვე გახდა ცნობილი. გი­ჟოს დასაპატიმ­
რებლად გაიგზავნა ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების რწმუნებული 
მჭედლი­ძე, სამ თანამშრომელთან ერთად, მაგრამ უშედეგოდ, მათ ყაჩაღის შეპყრობა ვერ 
მოახერხეს. გი­ჟომ მიმალვა მოასწრო.
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2 თებერვალს სიღნაღის პოლიტბიურომ ბეცი­აშვი­ლის ბანდდაჯგუფებაში შეგზავნა 
თავისი აგენტი, რომელიც მომარაგებული იყო საწამლავითა და აუცილებელი სურსათით. 
აგენტს საწამლავი ფხვნილი საჭმელში უნდა ჩაეყარა, მაგრამ ვერ მოახერხა და თვითონაც 
ყაჩაღებთან დაიდო ბინა.

23 თებერვალს, საღამოს, მდინარე ალაზნის გაღმა, ტყეში, სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმი 
თავს დაესხა ბეციაშვილის დაჯგუფებას. გაიმართა ორმხრივი სროლა. ამ შეტაკებაში მოხალი­
სეებად მონაწილეობა მიიღეს ჩუმლაყელებმა – ვა­სილ სერგოს ძე ომარაშვილმა და ბერე­
ლაშვილმა, რომლებიც ყაჩაღებმა დაატყვევეს. მათი შემდგომი ბედი უცნობია.

იმავე დღეს გურჯაანთან სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმსა და ყაჩაღებს შორის მეორედ 
მოხდა შეტაკება. რაზმელებმა მოკლეს ალექ­სანდრე იოსებაშვი­ლი, მეტსახელად “თელაველი 
ურია” და დააპატიმრეს ყაჩაღები: ალექ­სანდრე ომარაშვი­ლი და სანდრო ბა­ლი­აშვი­ლი.

26 თებერვალს სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმმა კიდევ გამართა ბრძოლა ბეცი­აშვი­ლის 
ჯგუფთან, რომლის დროსაც მოკლეს თომა ბეცი­აშვი­ლი და სესი­აშვი­ლი, დააპატიმრეს 
მათთან მყოფი ერთ-ერთი მოკავშირეც.

შეტაკების შემდეგ ყაჩაღებს დარჩათ თოფები, ტანსაცმელი და გრამაფონი 16 ფირფიტით. 
ამ ბრძოლის შემდეგ გი­ჟოს დაჯგუფება დიდხანს აღარ გამოჩენილა.

ცნობილია, რომ ბეციაშვილის ჯგუფიდან მოქმედებას განაგრძობდნენ ყაჩაღები: ნი­კო 
ანდროს ძე ბი­ბი­ლაშვი­ლი, გი­ორგი იაკობის ძე ქაჩლიშვი­ლი, ილია გი­ორგის ძე რა­ინ­
დოშვი­ლი, მი­ხეილ დი­მიტრის ძე ოდიშელიძე და კონსტანტი­ნე ნი­კოლოზის ძე ჩა­ლა­თაშვი­ლი.

26 აპრილს სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმმა თელავის მაზრის საზღვარზე, გავაზის 
მახლობლად, ყაჩაღებს სასტიკი ბრძოლა გაუმართა. მათ ტყეს შეაფარეს თავი. რაზმელები 
ფეხდაფეხ მიჰყვნენ. სადამსჯელო რაზმის დასახმარებლად გავაზელი გლეხების გამოსვლის 
შემდეგ მდგომარეობა კიდევ უფრო გამწვავდა.

თავდამსხმელებმა დახოცეს ყაჩაღები: ილია რა­ინდოშვი­ლი და კოტე ჩა­ლა­თაშვი­ლი; 
დაიჭრა ერთი ყაჩაღი, რომელმაც გაქცევა მოახერხა; დააპატიმრეს ბანდის ოთხი მოკავშირე.

საქართველოს “ჩეკას” გადაწყვეტილებით, კახეთის რეგიონი საბოლოოდ უნდა გაწმენდი­
ლიყო ყაჩაღთა ნარჩენებისაგან, ამიტომ შეიარაღებული რაზმი საგულდაგულოდ ჩხრეკდა 
ტყეში გაჭრილთა სავარაუდო სამყოფელ ადგილებს, რასაც ხშირად სროლები და შეტაკებები 
მოსდევდა.

25 მაისის შეტაკებას მი­ხეილ ოდიშელიძისა და ნი­კო ბი­ბი­ლაშვი­ლის სიღნაღის პოლიტბი­
უროში ნებაყოფლობით გამოცხადება მოჰყვა.

ხელისუფლებისაგან შევიწროებული გიჟოს დაჯგუფება ხშირად გადაადგილდებოდა, თავს 
ხან კოდალოსა და გურჯაანის რაიონებს აფარებდა, ხან აზერბაიჯანში, ყაზახის მაზრაში გადა­
დიოდა.

14 ივნისს სიღნაღის პოლიტბიუროს უფროს დევდა­რი­ანთან გამოცხადდა არაშენდას ერთ-
ერთი მკვიდრი და განუცხადა:

–  გიჟოს თქვენთან შეხვედრა უნდა და გთხოვათ, რომ უარი არ უთხრათ. იგი ზიარის ტყეში 
გელოდებათ.

დევდა­რი­ანი და ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების რწმუნებული მი­ხეილ 
შახსუ­ვა­როვი დღის 12 საათზე დანიშნულ ადგილზე მივიდნენ. გი­ჟო მათ ელოდებოდა.
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–  რამდენიმე დღე საგარეჯოში ვიყავი. იქიდან რამდენიმე თანამზრახველთან ერთად წამო­
ვედი, მათ შორის იყვნენ ცი­კუ­რიშვი­ლი და მა­თი­აშვი­ლი, – თქვა გიჟომ, – ჩვენ ჩოლოყაშვილის 
დაჯგუფებასთან გაერთიანებას ვაპირებდით, მაგრამ მე გადავიფიქრე. ისინი ცივის მთაზე 
დავტოვე, მე კი გადავწყვიტე ხელისუფლების წარმომადგენლებთან გამოცხადება შეწყალების 
სათხოვნელად. მაგრამ ვიცი, მანამდე საბჭოთა ხელისუფლების წინაშე ჩემი დანაშაული უნდა 
გამოვისყიდო და ნდობა მოვიპოვო, ამიტომ მზად ვარ სამსახურისა და ნებისმიერი დავალების 
შესრულებისთვის!

გადაწყვეტილებით კმაყოფილმა დევდარიანმა გიჟოს დაავალა, ჩოლოყაშვი­ლის დაჯგუ­
ფება თელავიდან სიღნაღში გაეტყუებინა და გაენადგურებინა.

გი­ჟო დათანხმდა. 4 ივლისს ყაჩაღი დაღესტნის მთებისაკენ გაემართა, თითქოსდა დავა­
ლების შესასრულებლად, მაგრამ უშედეგოდ – გიჟომ დევდარიანის დავალება, ჩოლოყაშვილის 
პარტიზანული რაზმის განადგურება “ვერ მოახერხა”.

ცხადია, დევდა­რი­ანის დავალებაზე თანხმობა გი­ჟოს მხოლოდ პოლიტბიუროს თვალში 
ავტორიტეტის ასამაღლებლად სჭირდებოდა. უდავოა, იგი არც თავისი სურვილით და არც 
იძულებით ჩოლოყაშვი­ლის საწინააღმდეგოდ არაფერს მოიმოქმედებდა.

მიუხედავად ამისა, ივლისის შუა რიცხვებში გი­ჟო და მისი ძმისშვილი და­თა მოსუ­ლიშ­
ვი­ლი სიღნაღის პოლიტბიუროში ნებაყოფლობით გამოცხადდნენ და ხელისუფლებამ ისინი 
შეიწყალა. გი­ჟომ თავისუფლება და თავის სოფელში მშვიდად ცხოვრების უფლება მიიღო, 
მაგრამ ეს მხოლოდ მოჩვენებით.

მან სცადა ხელისუფლების მოტყუება, თითქოს ჩოლოყაშვი­ლი ვერ მოკლა, რაც, რა თქმა 
უნდა, არც უცდია. მაგრამ ხელისუფლების წარმომადგენლებიც არ აღმოჩნდნენ მიამიტები, 
ამიტომ 24 აგვისტოს პოლიტბიურომ თავის ერთგულ მოხელეს, კოდალოს რაიმილიციის 
უფროს ლეონტი ჭი­ჭი­ნა­ძეს დაავალა, როგორც კი მოხდებოდა შემორიგების საჯარო გამოცხა­
დება, დაეხოცა შაქ­რო, იგივე გი­ჟო და და­თა მოსუ­ლიშვი­ლები.

ჭი­ჭი­ნა­ძემ ეს დავალება პირნათლად შეასრულა. გიჟოს მიერ გამართულ შემორიგების აღსა­
ნიშნავ ქეიფზე, ცეკვის დროს, მილიციელმა ხმლით დახოცა გი­ჟო და მისი ძმისშვი­ლი.

მეორე დღეს, ადგილობრივი მოსახლეობის თხოვნით, დააპატიმრეს და ბანდიტიზმის წინა­
აღმდეგ ბრძოლის განყოფილების საგანგებო სამეულის დადგენილებითა და საქართველოს 
“ჩეკას” სანქციის თანახმად, დახვრიტეს შემორიგებული ყაჩაღები: მი­ხეილ ოდიშელიძე და 
ნი­კო ბი­ბი­ლაშვი­ლი.

საქართველოს “ჩეკა” და ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილება კომპრომისზე 
არც სხვების მიმართ წავიდნენ. 28 აგვისტოს დააპატიმრეს ბანდის ერთგული მოკავშირეები: 
მი­ხეილ ალექ­სის ძე ცი­ციშვი­ლი, ლუ­კა გი­ოს ძე ალხა­ზიშვი­ლი, იოსებ კონსტანტი­ნეს 
ძე ნი­კოლა­იშვი­ლი, ირაკლი მი­ხეილის ძე ჭანტუ­რი­ძე და შაქ­რო ისაკის ძე ხელაშვი­ლი.

დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1917 წლამდე 1921 წ. 1922 წ. სულ
 ძარცვა 1 5 10 16
 თავდასხმა - - 3 3
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

1917 წლამდე 1921 წ. 1922 წ. სულ
 მკვლელობა - 15 1 16
 დაჭრა 2 - 1 3
 ცემა 2 - - 2
 კომუნისტების განიარაღება - - 4 4
 მშვიდობიანი მოსახლეობის   
 დატყვევება - - 3 3

 ფულის გამოძალვა - 1 - 1
 შეტაკება - - 7 7

დაჯგუფების წევრები:

  1. შაქრო (ზაქარია) დავითის ძე მოსულიშვილი, მეტსახელად “გიჟო”;
  2. დათა (დავითი) მოსულიშვილი; 
  3. ალექსანდრე ნიკოლოზის ძე ნაცარაშვილი, მეტსახელად “კოლოტას ბიჭი”;
  4. ნიკოლოზ წყალობას ძე ხარაზიშვილი;
  5. გიორგი მეძველიშვილი;
  6. მიხეილ ასლამაზოვი;
  7. ივანე ნიკოლოზის ძე ნაცარაშვილი, მეტსახელად “დიდი კოლოტას ბიჭი”;
  8. ლუკა ნახუცრიშვილი;
  9. ვლადიმერ შაიშუნაშვილი;
10. არჩილ მინდიაშვილი;
11  ირაკლი ჭანტურიძე;
12. გიორგი ჭანტურიძე;
13. ვანო მარტიროზაშვილი;
14. თომა ნიკოლოზის ძე ბეციაშვილი;
15. ილია ზარდიაშვილი;
16. ნიკო ნიკოლაიშვილი;
17. ფურცელაძე;
18. გულიშვილი;
19. დავით დურგლიშვილი;
20. სარდიონ ქადაგიშვილი;
21. ალექსანდრე იოსებაშვილი, მეტსახელად “თელაველი ურია”;
22. ალექსი ომარაშვილი;
23. სანდრო ბალიაშვილი;
24. სესიაშვილი;
25. ნიკო ანდროს ძე ბიბილაშვილი;
26. გიორგი იაკობის ძე ქაჩლიშვილი;
27.	 ილია გიორგის ძე რაინდოშვილი;
28.	 მიხეილ დიმიტრის ძე ოდიშელიძე;
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29.	 კონსტანტინე ნიკოლოზის ძე ჩალათაშვილი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

  1.	  რაჟდენ შალვაშვილი;
  2.	 ზურიევი;
  3.	 მიხეილ ალექსანდრეს ძე კაციაშვილი;
  4.	 ივანე ჯაჭვაძე;
  5.	 ტუხაშვილი;
  6.	 გიორგი (გიო) ღვინიაშვილი;
  7.	 გიორგი (გიო) ედიშერაშვილი;
  8.	 სანდრი აბრალანთია;
  9.	 თედო ბაცანაძე;
10.	 მიხეილ ალექსის ძე ციციშვილი;
11.	 ლუკა გიოს ძე ალხაზაშვილი;
12.	 იოსებ კონსტანტინეს ძე ნიკოლაიშვილი;
13.	 შაქრო ისაკის ძე ხელაშვილი.

P.S. გიჟოს დაჯგუფება ითვლება, როგორც ერთ-ერთი ბოროტი და საშიში კრიმინალური 
დაჯგუფება.

კახეთში გიჟოს სახელის გაგონებაზე კანკალებდნენ. ეს კი იმიტომ ხდებოდა, რომ ამბები 
გიჟოს დაუნდობლობის შესახებ გადაეცემოდა ერთიდან მეორეს გალამაზებული და გაზვიად­
ებული სახით. საბოლოოდ კი, ბანდის მოღვაწეობა არ სცილდებოდა ჩვეულებრივ სისხლის 
სამართლებრივ დანაშაულს. ყაჩაღებს საშინელი და მხეცური არაფერი ჩაუდენიათ.

გიჟო იყო გამორჩეული დამნაშავე თავის გამბედაობითა თუ თავხედობით. ამავე დროს 
მას შეეძლო კარგად გამოეყენებინა სისხლიანი დიდებით მოსილი თავისი იმიჯი. ამიტომ იგი 
ადვილად ახერხებდა, შეეშინებინა ნებისმიერი მშვიდობიანი გლეხი.

ვერსია, გიჟოს კავშირზე ჩოლოყაშვილის პარტიზანულ რაზმთან, ერთობ საეჭვოა.

20.08.1932 წ.
ქ. თბილისი.
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ივანე კრა­წაშვი­ლი სიღნაღის მაზრის სოფელ ჭოტორიდან იყო. სოციალური მდგომარე­
ობით კულაკი. 1905 წლიდან მჭიდრო კავშირი ჰქონდა მენშევიკური პარტიის წევრებთან და 
აქტიურადაც ეხმარებოდა ფარული დავალებების შესრულებაში. ამავე დროს მას ახლო კავშირი 
ჰქონდა დამნაშავეთა სამყაროსთანაც და თვითონაც ეწეოდა კრიმინალურ საქმიანობას.

სისხლის სამართლის დამნაშავეთა შორის კრა­წაშვი­ლი დიდი პოპულარობითა და ავტო­
რიტეტით სარგებლობდა იმის გამო, რომ ყოველთვის კარგად ახერხებდა მეფის ჟანდარმთა 
ხელიდან თავის დაღწევას, ხოლო მისი ყველა დანაშაული უკვალოდ ქრებოდა.

1911 წელს კრა­წაშვი­ლი ოფიციალურად გახდა მენშევიკური პარტიის წევრი, ხოლო საქარ­
თველოს დამოუკიდებლობის გამოცხადებისთანავე დაიკავა ლაგოდეხის ერობის თავმჯდომა­
რისა და სიღნაღის ერობის თავმჯდომარის მოადგილის თანამდებობები. მისი ძმა ვლადიმერი 
კი მენშევიკების სახალხო გვარდიის სამაზრო ორგანიზატორი გახდა, რომელმაც დააახლოვა 
თავისი ძმა გვარდიელებს და რომელთა შორისაც ვა­ნომ ასევე დიდი ნდობა და სიყვარული 
მოიპოვა.

საქართველოს გასაბჭოების დღიდან ვანო კრა­წაშვი­ლი განსაკუთრებულად ფრთხილად 
იყო, როგორც იტყვიან, ცალი თვალი ტყისკენ ეჭირა, მაგრამ პარტიული მუშაობა არ მიუტ­
ოვებია და მთელი 1921 წლის განმავლობაში ხელმძღვანელობდა თავისი სოფლის გვარდი­
ელებს. შეკრებები, ძირითადად, იმართებოდა სოფლის ეკლესიის შენობაში, ან დანგრეულ 
საგუშაგოსთან.

საერთოდ, კრა­წაშვი­ლების ოჯახის ყველა წევრი, ოთხმოცდაათი წლის მოხუცით დაწყებ-
ული ათი წლის ბავშვით დამთავრებული, მკვეთრად უპირისპირდებოდა საბჭოთა ხელისუფ­
ლებას და ღიად აცხადებდა თავს მის უბოროტეს მტრად, ამიტომ გასაკვირი არ უნდა იყოს, 
რომ 1922 წლის გაზაფხულზე კრაწაშვილი უეცრად გაქრა და ჩამოყალიბების პროცესში მყოფ 
ქა­ქუ­ცა ჩოლოყაშვი­ლის პარტიზანულ რაზმს მიემხრო, სადაც დიდხანს არ გაუჩერებიათ.

ჩოლოყაშვილის დაჯგუფების რიგებიდან კრიმინალური მიდრეკილებების გამო გააძევეს: 
ვა­ნო კრა­წაშვი­ლი, სტეფა­ნე მოლაშვი­ლი, პეპო ჩობაშვი­ლი, გი­გა ში­ხაშვი­ლი, ლევან 
(ვა­ნო) ტუ­ხაშვი­ლი და სხვ.

ჩოლოყაშვი­ლი­სა­გან შერისხულებმა ცალკე დაჯგუფება ჩამოაყალიბეს, რომლის ხელმძ-
ღვანელობა თავს იდო ივანე კრა­წაშვილმა.

კრა­წაშვი­ლის საძმო შირაქის ველზე ეწეოდა სისხლის სამართლის დანაშაულებრივ 
ქმედებებს, თუმცა თავს პოლიტიკური ორგანიზაციის მებრძოლებად ასაღებდნენ.

დამნაშავეთა ჯგუფის ლიკვიდაციისათვის სიღნაღის პოლიტბიუროს პირველი ნაბიჯები 
ის იყო, რომ გამოააშკარავეს მათი მფარველები და ხელისშემწყობები, კაჭრეთის მკვიდრნი: 
თედორე ილი­ას ძე გოცა­ძე და თედორე გი­ორგის ძე გოცა­ძე. ასევე ცნობილი გახდა, რომ 
ყაჩაღად გაჭრილების ინფორმაციით, სურსათითა და სხვა მოთხოვნილებების საგნებით სისტე­

ივანე კრა­წაშვი­ლის დაჯ­გუ­ფება
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მატურად ამარაგებდა კრა­წაშვი­ლების ოჯახიც.
1922 წლის ივნისის შუა რიცხვებში მოთარეშეთა გასანადგურებლად სიღნაღის მაზრაში 

გაიგზავნა საქართველოს “ჩეკას” რაზმის ცხენოსანთა ოცკაციანი ჯგუფი ი. ივანიძის მეთა­
ურობით.

რაზმმა გადაჩხრიკა შირაქის ველი, მაგრამ ბანდა ვერ აღმოაჩინა, მხოლოდ მისი 5 მოკავ­
შირე გამოააშკარავა და 8 თოფი ამოიღო.

ხელისუფლებისაგან შევიწროებულმა ყაჩაღებმა დაზავების სურვილი გამოთქვეს. მოსალა­
პარაკებლად მოითხოვეს, რომ სიღნაღის გარეუბანში მოსულიყო პოლიტბიუროს რომელიმე 
შეუიარაღებელი თანამშრომელი.

ყაჩაღებს პოლიტბიუროს უფროსი გეგელია შეხვდა, რომელსაც შემდეგი მოთხოვნები წა-
უყენეს: არ ჩამოერთმიათ მათთვის იარაღი და თავიანთ სოფელში თავისუფალი ცხოვრების 
ნება დაერთოთ.

გეგელია იარაღთან დაკავშირებით კომპრომისზე არ წავიდა, ამიტომ ყაჩაღებმა შინ დაბრუ­
ნებაზე უარი განაცხადეს და მიიმალნენ.

1922 წლის ივლისის პირველ რიცხვებში კრა­წაშვი­ლის დაჯგუფება ჭოტორის რაიონში 
იმალებოდა. ისინი კარგად იყვნენ შეიარაღებულნი, ჰქონდათ “მაუზერის” ტიპის რევოლვე­
რები, კარაბინები და ა.შ.

როგორც მოგვიანებით გაირკვა, ამ პერიოდში თითქმის მთელი თვე კრა­წაშვილმა თავის 
სახლში გაატარა. მეუღლე მას სთხოვდა, მიეტოვებინა ყაჩაღური ცხოვრება, ოჯახთან ერთად 
თბილისში გადასულიყო და მშვიდად ეცხოვრათ. ამ საკითხის შესახებ კრა­წაშვი­ლის დედას 
სხვა მოსაზრება გააჩნდა:

_ ვა­ნო, უმ­ჯობე­სია მოკ­ვდე სამ­შობლოს, სა­ქარ­თვე­ლოს თა­ვისუფ­ლე­ბისთვის ბრძოლა­ში, 
ვიდრე ამ ძაღ­ლე­ბის ხელში ჩა­ვარ­დე! – ეუბნებოდა იგი.

დედის მოსაზრება ვანომ მართებულად მიიჩნია და ისევ ტყეს მიაშურა. მან წერილი გაუგ­
ზავნა სამხარეო მილიციის სიღნაღის განყოფილების უფროს ცი­ციშვილს. იგი აფრთხილებდა 
ადრესატს, არ დაერბიათ ყაჩაღთა ოჯახები, წინააღმდეგ შემთხვევაში კომუნისტთა ოჯახების 
აწიოკებით იმუქრებოდა.

მალე კრა­წაშვილმა ინტელიგენტური შესახედაობის ახალგაზრდის ხელით ორი წერილი 
მიიღო ჩოლოყაშვი­ლი­სა­გან – ერთი თელავიდან, მეორე დუშეთიდან. როგორც ჩანს, იგი არ 
წყვეტდა კავშირს ქა­ქუ­ცასთან, მიუხედავად მასთან ფორმალური დაშორებისა.

1922 წლის აგვისტოს დასაწყისში სიღნაღის მაზრის კოდალოს რაიონში კრაწაშვილის თანამ­
ზრახველებმა: სარდი­ონ ქა­და­გიშვილმა და ვა­სილ გეთი­აშვილმა ჩამოაყალიბეს დამხმარე 
ჯგუფი, რომელშიც გაერთიანდნენ: ლელო გოდერძაშვი­ლი, მი­ხეილ მა­თი­აშვი­ლი, სანდრო 
და იოსებ ყანდოშვი­ლები.

ახლად შექმნილ დაჯგუფებას სათავეში სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი ჩაუდგა, მის მოადგილედ 
კი არჩეულ იქნა მა­თი­აშვი­ლი. საძმო ვაშლოვანის ტყეში განლაგდა. მათ ინფორმაციითა და 
სურსათ-სანოვაგით ამარაგებდა სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლის ბიძაშვილი, სოფელ მაღაროს 
მკვიდრი გი­ორგი ქა­და­გიშვი­ლი, რომელთანაც სარდიონმა ამ საკითხის მოსაგვარებლად ორი 
დღე გაატარა.

1922 წლის 2 აგვისტოს ყაჩაღებმა გაძარცვეს ხაშმის მცხოვრებნი: გი­ორგი სი­მონის ძე 
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ქა­რუ­მი­ძე და და­ვით ივანეს ძე მთვა­რა­ძე. ნაძარცვმა 15 მლნ ქართული ბონი შეადგინა. 
შემდეგ ვაშლოვანის ტყეში მწყემსებისთვის წართმეული ცხვრითა და ქადაგიშვილის მოტა­
ნილი არყით მოილხინეს, ნავახშმევს კი, დაახლოებით 10 საათზე, ჯიმითის ტყის მიმართუ­
ლებით გასწიეს. ყელმეჩურში მათ ალყა შემოარტყეს კპ (ბ) წევრ გაბრი­ელ დენი­სოვის სახლს 
იარაღის მოთხოვნით.

თუ რა მოხდა შემდეგ, ინფორმაცია არ არსებობს.
მძარცველებმა გზა შიბლიანის ტყისკენ განაგრძეს, სადაც ორი დღე დარჩნენ როსტომ 

არუთუნაშვი­ლის მიერ მოტანილი სურსათის მარაგით.
1922 წლის 4 აგვისტოს კრაწაშვილის ჯგუფი, 6 კაცის შემადგენლობით, ლაგოდეხის მთებში 

გამოჩნდა. მათ ინფორმაციას აწვდიდნენ და სურსათ-სანოვაგით ამარაგებდნენ თამარიანის 
მცხოვრებნი, კპ (ბ) წევრი ვა­სილ ში­ხაშვი­ლი და ისაკ სანდუ­ხა­ძე.

8 აგვისტოს ქა­და­გიშვი­ლის ჯგუფის წევრები თავს აფარებდნენ ჯიმითში მცხოვრებ კპ (ბ) 
წევრ ანდრონიკ გეგელი­ას ოჯახში, რომლის შემდგომი ბედი გაურკვეველია.

ქადაგიშვილის ჯგუფის გასანადგურებლად თბილისიდან გამოაგზავნეს საქართველოს 
“ჩეკას” რაზმი პი­ჩუ­გი­ნი­სა და კა­რა­პეტოვის მეთაურობით. რაზმი თავს დაესხა ბანდას და 
გაიმართა ხანმოკლე ბრძოლა უშედეგო სროლებით. ყაჩაღებმა ვაშლოვანის ტყეს შეაფარეს 
თავი.

მეორე დღეს კაკაბეთის გზის გასწვრივ, ტყეში მიმავალ ყაჩაღებს სიმღერის ხმა შემოესმათ. 
წინ მიმავალი ყოფილი მილიციელი აბრია ბა­ღაშვი­ლი გზაზე გამოვიდა და თვალი მოჰკრა 
ნაცნობ მილიციელ სა­ბა რაქ­ვი­აშვილს, რომელსაც ორ თანამშრომელთან ერთად, დუშეთიდან 
პატიმარი გადაჰყავდა. ყაჩაღებმა განაიარაღეს მილიციელები და ხელფეხშეკრულები ტყეში 
დატოვეს. პატიმარი გი­გი ოსი­აშვი­ლი მათ გაჰყვა.

გათავისუფლებულ პატიმართან ერთად ყაჩაღები შიბლიანში თავს დაესხნენ კომუნარებს 
– ლევან და ბა­დუ­რა ზა­რი­ქაშვი­ლებს, რომლებიც ასევე განაიარაღეს, სცემეს და გააფ­
რთხილეს, აღარ შეეგროვებინათ სურსათის გადასახადი.

ბოროტმოქმედებმა ამ სოფელშივე ჩაატარეს მიტინგი. ისინი ადგილობრივ გლეხებს არწმუ­
ნებდნენ, რომ მალე საბჭოთა ხელისუფლება დაემხობოდა და ქვეყნის სათავეში მენშევიკები 
მოვიდოდნენ, ისევ ჩამოყალიბდებოდა სახალხო გვარდია და ა.შ. მიტინგი დაახლოებით 2 
საათი გაგრძელდა, შემდეგ ყაჩაღები დაბრუნდნენ იქ, სადაც დატოვეს განიარაღებული მილი­
ციელები, გაათავისუფლეს ისინი და  ჭერემის ტყისკენ გაემართნენ.

გზად ისევ შეიარეს ჯიმითში და მიტინგი ჩაატარეს, სცემეს ერთ ადგილობრივ მილიციელს და 
უბრძანეს, აღარ შეეგროვებინა სურსათის გადასახადი.

საგულისხმოა, რომ ყაჩაღებს ჰქონდათ თავიანთი წითელი დროშა და ლოზუნგი: “ძირს კომუნის­
ტები!”, “გაუმარჯოს საქართველოს!” და სხვ.

1922 წლის 15 აგვისტოს კრაწაშვილის 25-30 კაცამდე გაზრდილი დაჯგუფება დაბანაკდა 
კაჭრეთის რაიონში, ხოლო ქა­და­გიშვი­ლის ჯგუფი ჯიმითის ტყიდან  ჭერემში გაემართა და ბორჯის 
ხევში განლაგდა.

რამდენიმე ხნის შემდეგ გუშაგმა ვა­ნო ჯა­რი­აშვილმა, მეტსახელად “სართი­ჭა­ლელმა” მათკენ 
მომავალი “ცეკას” რაზმი შენიშნა. ყაჩაღებმა რაზმს ცეცხლი გაუხსნეს. გაიმართა ბრძოლა.

ყაჩაღების ძლიერი შეტევის შედეგად პი­ჩუ­გინმა და კა­რა­პეტოვმა უკან დაიხიეს. დაიჭრა 
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ერთი წითელარმიელი,  ერთი მებრძოლი კი რაზმს ჩამორჩა, რომელიც ბანდიტებმა შეიპყრეს. 
მან აცნობა ყაჩაღებს, რომ წითელარმიელები ექსვნი იყვნენ და ურჩია, დადევნებოდნენ.

ყაჩაღებმა ეს არ გააკეთეს, განიარაღებული უცნობი გაათავისუფლეს, თვითონ კი ჭერემის 
ტყეში, მეღორეებთან შეაფარეს თავი.

აგვისტოს ბოლოს სიღნაღის პოლიტბიურომ შეიტყო, რომ კრა­წაშვი­ლი შინ იმყოფებოდა. 
ყაჩაღის ხაფანგში შეტყუების მიზნით, პოლიტბიუროს აპარატის თანამშრომლებმა მასთან 
კაცი გაგზავნეს წინადადებით: გაემართათ მოლაპარაკება დაზავების შესახებ. კრა­წაშვი­ლი 
თითქოს მიხვდა მათ ფარულ განზრახვას, უარი შეუთვალა და მაშინვე მიიმალა.

მეორე დღეს სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმმა ნუკრიანის ტყეში დააპატიმრა კრაწაშვილის 
დაჯგუფების წევრი, რომელსაც იმ მომენტში ეძინა, ნუკრიანელი ვა­ნო გუ­რა­მაშვი­ლი. იგი 
საქართველოს “ჩეკას” სანქციით დახვრიტეს.   იქვე ეძინა კრა­წაშვილსაც, რომელმაც გაქცევა 
მოახერხა. ყაჩაღებს დარჩათ ნაბადი, ჩექმები და ორი სავსე პატრონაჟი.

აგვისტოს მიწურულს კრაწაშვილის ჯგუფი  ჩალაუბნის ტყეში იმალებოდა. ამ დროს 
ნუკრიანში მათ გაძარცვეს ვინმე ვა­ნო და მისი ძმა ზოსი­მე; სოფ მაღაროში – კპ (ბ) წევრი 
ვა­სილ ნავროზაშვი­ლი, რომლისგანაც წაიღეს 80 მლნ. ქართული ბონი და სხვა ნივთები. 
თავდამსხმელებს ნავროზაშვი­ლის მოკვლა უნდოდათ, მაგრამ მისი თანასოფლელის, ყაჩაღ 
სანდრო ყანდოშვი­ლის პროტესტის გამო გაათავისუფლეს, თვითონ კი ყანდაურისკენ გაემ­
ართნენ. გზაში შეიპყრეს და განაიარაღეს კომკავშირელი ნი­კო თევდორაშვი­ლი და გორის 
ტყეში მოკლეს. შემდეგ ყაჩაღები დაბრუნდნენ ჩალაუბნის ტყეში, მელაანის მიმდებარე ტერი­
ტორიაზე, სადაც ავადმყოფობის გამო ჯგუფს ჩამოშორდნენ მი­ხო შიშნი­აშვი­ლი და აბრია 
ბა­ღაშვი­ლი. მათ გადაწყვიტეს ალაზანზე ემკურნალათ.

იმავე დღეს ქადაგიშვილის ჯგუფის წევრები: ვასო გეთიაშვილი, სანდრო და იოსებ ყანდოშ­
ვილები, ლელო გოდერძაშვილი, მიხო მათიაშვილი და გიგო ოსიაშვილი კარდანახის ტყისაკენ 
გაემართნენ.

კარდანახში ცხოვრობდა ქა­და­გიშვი­ლის და, რომელიც სისტემატურად ეხმარებოდა ტყეში 
გახიზნულებს. მან აცნობა, რომ ბანდის წევრებს თავისთან იხმობდა ვა­ნო კრა­წაშვი­ლი. 
ჯგუფი მაშინვე  ჭოტორის ტყისკენ გაემართა. ყაჩაღები დღისით ტყეს აფარებდნენ თავს, 
ღამით კი კრაწაშვილს შინ სტუმრობდნენ, სადაც მათ სურსათით ამარაგებდნენ.

კრა­წაშვილმა ყაჩაღები გააფრთხილა, რომ ქა­და­გიშვილს ძალიან ფრთხილად ემოქმედა 
და ხელში არ ჩავარდნოდა ხელისუფლების წარმომადგენლებს, რომლებიც უკვე მეტისმეტად 
მკაცრ ზომებს იღებდნენ მათ გასანადგურებლად.

კრა­წაშვი­ლი­სა­გან მიღებული დირექტივებით „დატვირთული” ქადაგიშვილის ჯგუფის 
წევრები გაემართნენ ვაზიანის ტყის გავლით, გზაზე სცემეს და განაიარაღეს ორი ცხენოსანი. 
შიბლიანის ტყეში გლეხებს წაართვეს ნაბდები, არყის ტიკები, ტანსაცმელიც გახადეს და მიატოვეს.

28 აგვისტოს ქა­და­გიშვი­ლის ჯგუფიდან შვიდმა კაცმა განაიარაღა მათ გასანადგურებლად 
ჩასაფრებული ხუთი კომუნისტი. სროლების დროს დაიჭრა კპ (ბ) წევრი პუ­გა­ლოვი.

იმავე დღეს ჯგუფის წევრებმა შიბლიანში თავიანთ მოკავშირეს, მეტსახელად “ვანკოს” 
შესანახად ჩააბარეს ნაძარცვი იარაღი და გზა განაგრძეს ახალშენის ტყისკენ. ამ დროს ავად 
გახდა სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი, რომელიც დატოვეს მოკავშირესთან ახალშენში. ჯგუფის 
ხელმძღვანელობა დროებით ვა­სო გეთი­აშვილს დაევალა.
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ივანე კრაწაშვილის დაჯგუფება

30 აგვისტოს, ღამით, კრაწაშვილის თორმეტკაციანი ჯგუფი შემჩნეულ იქნა ჭოტორის 
ტყეში. ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფი კი ამ დროს ახალშენის ტყეში იყო და ფაფრისხევის 
მიდამოებში ძარცვავდა ახალშენელ შა­ღაშვილს.

4 სექტემბერს ჯგუფი თავს დაესხა წნორისწყლის მილიციას.
5 სექტემბერს ვარდისუბნის მახლობლად კრა­წაშვი­ლის თხუთმეტკაციან ჯგუფს თავს 

დაესხა “ჩეკას” რაზმი, რომლის შემადგენლობაში იყო ხმლით შეიარაღებული 50 და ხიშტით 
შეიარაღებული 20 მებრძოლი, მაგრამ უშედეგოდ.

6 სექტემბერს, საღამოს 8 საათზე, კრა­წაშვი­ლის ოცი-ოცდაათკაციანმა დაჯგუფებამ ალყა 
შემოარტყა სოფ. დაშკოვკას და განაიარაღა ყველა ადგილობრივი კომუნისტი, დაახლოებით 
11 კაცი. ისინი მოძალადეებმა ნაცემი და იარაღაყრილები წაიყვანეს ტყეში და მხოლოდ ღამის 
10 საათზე გაათავისუფლეს. შემდეგ თავდამსხმელები გაემართნენ ზალადენის ტყისაკენ, 
რომელსაც რაზმელებმა მაშინვე ალყა შემოარტყეს, მაგრამ ყაჩაღების პოვნა ვერ შეძლეს.

იმავე დღეს ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფს შეუერთდა მათი ინფორმატორი, ციხიდან 
გამოქცეული არაშენდელი ზა­ქა­რია ბეგაშვი­ლი, რომელიც ყაჩაღებისთვის ცხვრის მოტა­
ცების ფაქტზე იყო დაპატიმრებული.

7 სექტემბერს ციხის ჰოსპიტალში გარდაიცვალა კრა­წაშვი­ლის პატიმარი მეუღლე.
9 სექტემბერს წნორისწყლის შემოგარენში გამოჩნდნენ კრაწაშვილის ჯგუფის წევრები 

– ვარდისუბნელები: ზუ­რი­აშვი­ლი და ზედელაშვი­ლი, დაშკოვკელი ვა­ნო ტუ­ხაშვი­ლი და 
ვორონცოვკელი ში­ხაშვი­ლი, სტეფა­ნე მოლაშვი­ლის მეთაურობით. ეს უკანასკნელი თავის 
სახლის ახლოს ტრიალებდა.

12  სექტემბერს ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ექვსკაციანმა ჯგუფმა ახალშენთან გაძარცვა 
ორმოცი მგზავრი, რომელთა შორის აღმოჩნდა ლაგოდეხის რაიონის პარტკომიტეტის მდივანი 
სარქის თარხა­ნოვი, რომელსაც მძარცველებმა წაართვეს კარაბინი, “მაუზერის” ტიპის 
რევოლვერი და სხვადასხვა დოკუმენტი.

ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფის წევრები შიბლიანში, ვანკოსთან შეხვდნენ შაქ­რო 
(გი­ჟო) მოსუ­ლიშვი­ლის მიერ გამოგზავნილ კაცს, რომელმაც აცნობა, რომ გი­ჟო მათ ბაკურ­
ციხეში შეხვდებოდა.

ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფი ბაკურციხისკენ გაეშურა. მათ ავადმყოფობის შემდეგ 
მომჯობინებული მი­ხო შიშნი­აშვი­ლიც შეუერთდა.

დამხვდურებმა შეხვედრისთანავე სტუმრებს იარაღის დაყრა მოსთხოვეს.
გი­ჟომ მათ უბრძანა:
– თუ გინდათ ჩემი ნდობა მოიპოვოთ, სოფ. მაღაროში დახოცეთ აღმასკომის თავმჯდომარე 

და მდივანი!
განიარაღებულმა ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფის წევრებმა უპასუხეს:
–  ჩვენი სურვილით არ მოვსულვართ და არც გვინდა ვიცნობდეთ გიჟოს. ჩვენ მკვლელები 

არ ვართ! ახლავე წავალთ ქა­და­გიშვილთან და მომხდარის შესახებ დაწვრილებით მოვუყვებით. 
გი­ჟო ვა­სო გეთი­აშვილთან განმარტოვდა. დანარჩენებმა დრო იხელთეს და გაპარვა დააპ­

ირეს, მაგრამ გი­ჟომ თვალი მოჰკრა ფეხაკრეფით მიმავალთ და უკან დაბრუნება უბრძანა. 
ისინი არ დაემორჩილნენ ბრძანებას, მაშინ გიჟომ ესროლა. ყაჩაღებს ტყვია ასცდათ და თავი 
ტყეს შეაფარეს.
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გაქცეულები არაშენდასკენ გაემართნენ. გზაზე მილიციის რაზმს გადაეყარნენ, რომელ-
თაც ყაჩაღები დააპატიმრეს. დაპატიმრებულთა ჩვენების საფუძველზე, მილიციამ ვანკო და 
გიჟოს ერთ-ერთი მოკავშირე აიყვანა, რომლისგანაც თოფი ამოიღეს.

22 სექტემბერს სიღნაღში პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა დააპატიმრეს გეთიაშვილის 
ჯგუფის წევრი ზა­ქა­რია ბეგაშვი­ლი, რომელმაც გი­ჟოს მოკავშირესთან დაპირისპირების 
შემდეგ აღიარა თავისი ქალაქში გამოჩენის მიზეზი – გი­ჟოს დავალებით სარდი­ონ ქა­და­გიშ­
ვი­ლი უნდა მოეძებნა.

თვის მიწურულს მილიციამ შეიპყრო ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფის წევრი აბრია 
ბა­ღაშვი­ლიც.

ასე რომ, 1922 წლის 1 ოქტომბრისთვის ქა­და­გიშვილ-გეთი­აშვი­ლის ჯგუფის წევრებიდან 
დარჩნენ: ვა­სილ გეთი­აშვი­ლი, მი­ხო შიშნი­აშვი­ლი, ვა­ნო ჯა­რი­აშვი­ლი, იგივე “სართი­ჭა­
ლელი” და გი­გო ოსი­აშვი­ლი.

სარდი­ონ ქა­და­გიშვილმა უარი თქვა არა მარტო ჯგუფის მეთაურობაზე, არამედ მის  
წევრობაზეც და ვა­ნო კრა­წაშვი­ლის დაჯგუფებას მიეკედლა.

ვა­ნო კრა­წაშვი­ლის ჯგუფის წევრებმა 6 ოქტომბერს, დილის 6 საათზე, შიბლიანის ტყეში 
დაიჭირეს ყანდაურის აღმასკომის თანამშრომელი, შიბლიანელი ნი­კა ჩა­ლი­აშვი­ლი, რომელიც 
საღამოს 6 საათის შემდეგ გაათავისუფლეს ერთი პირობით, მათთვის თოფები მიეტანა.

ოქტომბერსა და ნოემბერში კრა­წაშვი­ლის ჯგუფს დანაშაული არ ჩაუდენია, ერთი გამო­
ნაკლისის გარდა. 27 ნოემბერს ჭიაურის ტყეში, ალაზანთან, ყაჩაღები თავს დაესხნენ მუშებს, 
რომლებიც რკინიგზის შპალებს ამზადებდნენ და წაართვეს ყველაფერი, რაც კი ებადათ.

29 ოქტომბერს ოთხკაციანმა ჯგუფმა, რომელთა შორის იყვნენ კრა­წაშვი­ლი და მოლაშ­
ვი­ლი, ანაგაში დაჭრა ადგილობრივი კომუნარი სი­ამაშვი­ლი და გვარდიელი, მათი ცხენი კი 
გაიტაცეს. სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმი მათ ფეხდაფეხ მიჰყვა. მოხდა შეტაკება. შედეგად 
რაზმელებმა მძარცველებს დაატოვებინეს გატაცებული ცხენი, 2 თოფი და 4 ნაბადი. დევნი­
ლები ანაგის ტყეში მიიმალნენ.

10 ნოემბერს ჭერემის რაიონში მილიციელებმა – მი­ხეილ სა­ფა­რაშვილმა, ზა­ქა­რია 
გელაშვილმა, პავლე ჯა­ფა­რი­ძემ და გი­ორგი აბესაძემ მოკლეს იმავე სოფლის რწმუნებული 
გი­ორგი ხომა­სუ­რი­ძე და შეუერთდნენ კრაწაშვილის დაჯგუფებას.

12 ნოემბერს ბანდიტების ამ ჯგუფმა ჭერემსა და ველისციხეს შორის მონაკვეთში გაძარცვა 
გზაზე მიმავალი ორი გლეხი.

სიღნაღის პოლიტბიუროსა და “ჩეკას” აპარატი აქტიურად მოქმედებდა ყაჩაღების გასანად­
გურებლად. 14 ნოემბერს სიღნაღის პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა წითელწყაროს რაიონში 
დააპატიმრეს კრაწაშვილის თანამზრახველები – გი­ორგი ალექ­სის ძე დიდბერი­ძე და გი­გო 
ოსი­აშვი­ლი.

მეორე დღეს კი სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმმა წითელი მთის მიდამოებში მიაგნო 
ყაჩაღთა ერთ ჯგუფს. მძარცველებმა დროულად შენიშნეს რაზმის მოახლოება და სწრაფად 
მიიმალნენ, ადგილზე დატოვეს შეკაზმული ცხენი ხურჯინითა და 2 ნაბდით.

1923 წლის იანვრის დასაწყისში სიღნაღის პოლიტბიუროს განკარგულებით ტყეში გაჭრი­
ლებზე მკაცრი აგენტურული მეთვალყურეობა დაწესდა. 10 იანვარს პოლიტბიუროს უფროსმა, 
დევდა­რი­ანმა მიიღო ცნობა იმის შესახებ, რომ ბანდის ერთ-ერთ წევრს განზრახული ჰქონდა 
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ივანე კრაწაშვილის დაჯგუფება

ხელისუფლებას ნებაყოფლობით ჩაბარებოდა. დევდა­რი­ანმა მოახერხა პირადად შეხვედრო-
და ამ ყაჩაღს ჭერემის ტყეში და სრულ ამნისტიას დაჰპირდა, თუკი ის გასცემდა ყველა თავის 
თანამზრახველს. ყაჩაღი დათანხმდა და დევდა­რი­ანთან მიიყვანა ორი ამხანაგი, რომლებიც 
თანახმანი იყვნენ ყველანაირ პირობაზე, ოღონდ თავი გადაერჩინათ. დევდა­რი­ანმა სამივე 
ყაჩაღს: ბოდბისხეველებს, ალექ­სი ჩოკოშვილსა და ალექ­სი ხუ­როშვილს და შიბლიანელ 
შაქ­რო სა­დუ­ნიშვილს დაავალა, დაეხოცათ ბანდის მთავარი წევრები.

15 იანვარს, ღამით, დავალება სისრულეში იქნა მოყვანილი. თანამოძმეთა ხელით დაიხ­
ოცნენ: ვა­ნო კრა­წაშვი­ლი, 20-წლიანი ყაჩაღური ცხოვრების მქონე ვა­სო გეთი­აშვი­ლი და 
ბოდბელი ვა­ნო ჯა­რი­აშვი­ლი, გამოუსწორებელი ყაჩაღი, რამდენჯერმე დახვრეტამისჯილი, 
რომლისგანაც თავი რუსეთში გაქცევით გადაირჩინა. დაპატიმრებულ იქნა დაჯგუფების წევრი 
გი­ორგი დი­დებაშვი­ლი.

დავალების შესრულების შემდეგ ჩოკოშვი­ლი, სა­დუ­ნიშვი­ლი და ხუ­როშვი­ლი ჩაირიცხნენ 
ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლ რაზმში.

ძირითადი ბირთვის ლიკვიდაციის შემდეგ, ჯგუფი რამდენიმე ნაწილად გაიყო. დაჯგუფებებს 
სათავეში ჩაუდგნენ სტეფა­ნე მოლაშვი­ლი, პეპო ჩობაშვი­ლი და მი­ხეილ სა­ფა­რაშვი­ლი.

სტეფა­ნე ზა­ქა­რი­ას ძე მოლაშვი­ლი, სიღნაღის მაზრის სოფ. ასანურში მცხოვრები, 
ყოფილი გვარდიელი და მენშევიკური პარტიის წევრი იყო. ჩადენილი აქვს  16 პარტმუშაკის 
მკვლელობა და მრავალი ძარცვა. მის ჯგუფში გაერთიანებულნი იყვნენ კარგად შეიარაღებული 
ყაჩაღები: ვა­სილ ძა­მი­აშვი­ლი, მეტსახელად “ჯა­ბა­ნა”, ვა­სილ ჩუ­ლაშვი­ლი, შაქ­რო ბეჟაშ­
ვი­ლი, გი­ორგი იასონის ძე შა­ლუ­ტაშვი­ლი, მი­ხეილ აბულაშვი­ლი, ნი­კოლოზ ბეჟაშვი­ლი  
– მეტსახელად “დი­ბი­რი”, ლა­დო (ვლა­დი­მერ) ბუთხუ­ზი, სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი და სხვ. 
მათი მოქმედების არეალი მაჩხაანის, ლაგოდეხისა და გურჯაანის რაიონები იყო.

პეპო ჩობაშვილმა, ყაჩაღობის თორმეტწლიანი სტაჟით, თავის ჯგუფში გააერთიანა: 
სტეფა­ნე ჩი­ტი­ნაშვი­ლი, გი­გა ში­ხაშვი­ლი და ბა­ზი­რაშვი­ლი. ისინი მოქმედებდნენ ლაგოდე­
ხისა და აზერბაიჯანის საზღვართან.

მი­ხეილ სა­ფა­რაშვი­ლი თავის რამდენიმე თანამზრახველთან ერთად  ჭერემის რაიონში 
მოქმედებდა.

1923 წლის იანვრის დასაწყისში მოლაშვი­ლის ჯგუფს მიეკედლა ჩოლოყაშვილის დაჯგუ­
ფების წევრი ვა­სო თა­მა­ზაშვი­ლი, რომელიც მათთან მხოლოდ რამდენიმე დღე დარჩა. მისი 
მოსვლა-წასვლის მიზეზი ჯგუფში ვერ გაარკვიეს.

ამასობაში, სიღნაღის პოლიტბიურო ახალი შეტევისთვის ემზადებოდა. 26 იანვარს 
შეიარაღებული და სურსათ-სანოვაგით მომარაგებული ექვსი შემორიგებული ყაჩაღისგან 
შემდგარი საიდუმლო ჯგუფი გაიგზავნა მოლაშვი­ლის დაჯგუფების შემადგენლობისა და 
მათი ადგილსამყოფლის დასადგენად.

გაგზავნილ რაზმსა და ოთხკაციან ყაჩაღთა ჯგუფს შორის 31 იანვარს, ღამით, ჭერემის 
ტყეში მოხდა შეტაკება, დაიჭრა ერთი ყაჩაღი, რომელიც ამხანაგებთან ერთად მიიმალა. გაქცე­
ულებს დარჩათ 2 ცხენი, 2 ნაბადი, 2 თოფი და “ნაგანის” სისტემის რევოლვერი ტყვიებით.

5 თებერვალს სიღნაღის პოლიტბიუროს რაზმმა, ხანგრძლივი ბრძოლის შემდეგ, ჭერემის 
ტყეში დააპატიმრა მი­ხეილ ზა­ქა­რი­ას ძე სა­ფა­რაშვი­ლი, პავლე იორამის ძე ჯაჭვა­ძე და 
ზა­ქა­რია ვლა­დი­მერის ძე გელაშვი­ლი.
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გელაშვი­ლი სიღნაღის ციხეში გამოამწყვდიეს, სა­ფა­რაშვი­ლი და ჯაჭვა­ძე კი, როგორც 
ნაკლებად დამნაშავენი და საიმედონი, გაათავისუფლეს და ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლ 
რაზმში ჩარიცხეს.

თებერვალსა და მარტში ყაჩაღთა არც ერთი ჯგუფი აღარ  გამოჩენილა. ისინი ემალებოდნენ 
“ჩეკას” რაზმების მუდმივსა და მკაცრ მეთვალყურეობას.

19 მარტს ერთ-ერთი დამსჯელი რაზმი გადაეყარა მი­ხო შიშნი­აშვილს, არჩილ მინდი­აშ­
ვილსა და ანდრი­აშვილს. ბრძოლაში ორი ყაჩაღი მოკვდა, შიშნი­აშვილმა კი გაქცევა მოახ­
ერხა.

23 მარტს კვლავ მოხდა შეტაკება ამ ორ დაპირისპირებულ ბანაკს შორის, რომლის დროსაც 
მოკვდა კაკაბეთელი მილიციელი შაქ­რო ჩი­კოძე. შემთხვევის ადგილზე მაშინვე გაემგზავრა 
სიღნაღის პოლიტბიუროს უფროსი დევდა­რი­ანი რაზმთან ერთად და მილიციელის სისხლის 
სანაცვლოდ, დააპატიმრეს ყაჩაღთა ყველაზე ერთგული მოკავშირე. სიღნაღში გადაყვანის 
დროს, დაპატიმრებულებმა გაქცევა სცადეს, რისთვისაც ისინი დახოცეს. შემდეგ დაანგრიეს 
მენახირე მჭედლიშვი­ლის სადგომი და კონფისკაცია გაუკეთეს მის სარჩო-საბადებელს მოლაშ­
ვილის ბანდის სისტემატური მფარველობისთვის.

ტყეში გაჭრილები კი დანაშაულებრივ საქმიანობას აგრძელებდნენ. 3 აპრილს მოლაშ­
ვილმა მოკლა აზერბაიჯანელი, კოვახჩის მკვიდრი და­და ოღლი. აპრილის შუა რიცხვებში კი 
იმავე სოფელში ჩობაშვი­ლის ჯგუფის წევრებმა ცეცხლზე დასვეს ორი მუსლიმანი, რომელთა 
გვარები ცნობილი არ არის, ასევე უცნობია ამ დანაშაულთა მიზეზები.

24 აპრილს სიღნაღის პოლიტბიუროს ნებართვით ჩამოყალიბდა ყაჩაღების მიერ შევიწრო­
ებული 30 მწყემსისაგან შემდგარი ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლი რაზმი, მეთაურად 
დაინიშნა პოლიტბიუროს თანამშრომელი ვარსი­მაშვი­ლი. მეორე დღესვე რაზმი გაიგზავნა 
ფანიანის ტყეში.

ამ დროისთვის მოლაშვილის ჯგუფს ერთი წევრი შეემატა, თუმცა ოთხი – გამოაკლდა, 
რომლებიც სახლში დაბრუნდნენ. ასე რომ, ჯგუფში დაახლოებით 8-9 კაცი დარჩა.

სიღნაღის პოლიტბიურომ მოახერხა შემოერიგებინა ვა­ხო შიშნი­აშვი­ლი, რომელიც  
კოდალოს რაიმილიციის თანამშრომლად გაამწესეს.

30 მაისს პოლიტბიუროს რაზმი აზერბაიჯანის საზღვართან, დაღესტნის ტყის მიდამოებში 
თავს დაესხა ჩობაშვი­ლის ჯგუფს. ბრძოლაში დაიხოცნენ: ჩობაშვი­ლი და ბა­ზი­რაშვი­ლი. 
ჩი­ტი­ნაშვი­ლი და ში­ხაშვი­ლი გაიქცნენ. ში­ხაშვი­ლი მოლაშვილს მიეკედლა. ჩი­ტი­ნაშვი­ლი 
შეუერთდა ჩოლოყაშვილის დაჯგუფების დამხმარე ჯგუფს, რომელსაც ვა­სო თა­მა­ზაშვი­ლი 
მეთაურობდა.

ივნისის პირველ რიცხვებში სიღნაღის პოლიტბიურომ კატეგორიულად გადაწყვიტა, გაენ­
ადგურებინა სტეფა­ნე მოლაშვი­ლის ჯგუფი. ამისთვის დაახლოებით 2 თვე გაგრძელდა ბანდი­
ტებზე მუდმივი მეთვალყურეობა და სალიკვიდაციო ოპერაციის მზადება. ბანდა თითქმის 
ყოველდღე 30-40 კმ-ით გადაადგილდებოდა.

9 ივნისს სიღნაღის პოლიტბიუროს უფროსმა დევდა­რი­ანმა მწყემსებისაგან შეიტყო, რომ 
ყაჩაღებმა გაიტაცეს 5 კამეჩი და მირეკეს შირაქის ველზე მომთაბარე მეცხვარე დოხასთან. 
დევდა­რი­ანის ბრძანებით, დოხა დააპატიმრეს. მეცხვარემ ხელისუფლებასთან თანამშრომ­
ლობაზე თანხმობა განაცხადა. იგი გაუძღვა რაზმს თავისი ბინისაკენ და არწმუნებდა, რომ 
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ივანე კრაწაშვილის დაჯგუფება

მძარცველები აუცილებლად მოვიდოდნენ საქონლის წასაყვანად.
რაზმმა ბინის ირგვლივ საფარი მოაწყო. დაახლოებით 40 წუთის მერე ტყის პირას, საფა­

რიდან დაახლოებით ნახევარი კილომეტრის მოშორებით, ყაჩაღებიც გამოჩნდნენ. მათ გამოეყო 
ორი კაცი და პირდაპირ ჩასაფრებულებისაკენ გაემართა. მათ შორის ერთ-ერთი დევდარიანმა 
იცნო და მისი გადარჩენის მიზნით, გამაფრთხილებელი ნიშნის მიცემა დაიწყო. მაგრამ იგი ვერ 
მიხვდა და საფარისკენ მოძრაობა გააგრძელა. მაშინ დევდარიანი იძულებული გახდა ჰაერში 
ესროლა. მხოლოდ მაშინ მიხვდა დევდარიანის ნაცნობი, რაც ხდებოდა. იგი შებრუნდა და 
ბუჩქებს შეაფარა თავი. მეორე ყაჩაღი დაიჭრა, მაგრამ მანაც მოახერხა მიმალვა.

ტყეში დარჩენილმა ყაჩაღებმა სროლის ხმა რომ გაიგონეს, არაორგანიზებულად გახსნეს 
ცეცხლი. რაზმი შეტევაზე გადავიდა. ყაჩაღების მიერ ნასროლი ტყვიების წვიმის ქვეშ მიმა­
ვალმა რაზმმა მიაღწია ტყის პირს, მაგრამ ყაჩაღებმა ტყის სიღრმეს შეაფარეს თავი. დევნა 
ღამის 11 საათამდე გაგრძელდა. შედეგი მიღწეული არ იქნა, თუ არ ჩავთვლით უკან დაბრუ­
ნებულ 5 კამეჩსა და მიტოვებულ ფარაჯას. ამ ღონისძიების შედეგად გაირკვა ყაჩაღთა ჯგუფის 
პერსონალური შემადგენლობა, სულ 12 კაცი. ისინი იყვნენ: სტეფა­ნე მოლაშვი­ლი, სტეფა­ნე 
დი­მიტრის ძე ჩი­ტი­ნაშვი­ლი ჯუგაანიდან, ნი­კოლოზ თევდორეს ძე ბეჟაშვი­ლი, ვა­სილ 
აბრი­კეს ძე ჩუ­ლაშვი­ლი საქობოდან, შაქ­რო ბეჟაშვი­ლი ნუკრიანიდან, გი­ორგი ივანეს ძე 
შა­ლუ­ტაშვი­ლი ცლუკაანიდან, ვლა­დი­მერ მი­ხეილის ძე ბუთხუ­ზი ქედადან, ვა­სილ ში­უკაშ­
ვი­ლი (იგივე ბერიშვი­ლი) ცლუკაანიდან, სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი კელმეჩურიდან, ვა­სილ 
ძა­მი­აშვი­ლი ჯუგაანიდან, პავლე და­რი­აშვი­ლი ახალსოფლიდან, მი­ხეილ აბრა­მის ძე აბულ­
აშვი­ლი ჯუგაანიდან.

15 ივნისს, დილის 7 საათზე, უზუნთალაში (ადგილი ქედასა და მაჩხაანს შორის) ყაჩაღებმა 
სროლა აუტეხეს გზაზე მიმავალ ქედის აღმასკომის თავმჯდომარე ილია გი­ორგის ძე ალიკ­
აშვილსა და მილიციელს, რა დროსაც დაიჭრა ალიკაშვი­ლი. ყაჩაღები კი ტყეში მიიმალნენ.

22 ივნისს ყაჩაღთა ჯგუფს მიეკედლნენ ჯუგაანელები – ილია ზაქ­როს ძე ზედელაშვი­ლი 
და მი­ხეილ აბულაშვი­ლი. პოლიტბიურომ მაშინვე კონფისკაცია გაუკეთა მათ ქონებას და 
სახლები დალუქა. ამ დროს დაჯგუფების წევრების დიდი ნაწილი ჯუგაანის ტერიტორიაზე 
იმალებოდა. იქ გაგზავნილმა რაზმმა მძევლად აიყვანა ყაჩაღებთან კავშირში ეჭვმიტანილი 
ოცი პირი, რომლებსაც სარჩო-საბადებელიც ჩამოართვეს ბანდის ლიკვიდაციამდე.

23 ივნისს თავწყაროში ჩატარებული ოპერაციიდან მომავალ პოლიტბიუროს თავმჯდომარე 
დევდა­რი­ანსა და პოლიტბიუროს თანამშრომელ ცი­ციშვილს ჩასაფრებულმა მოლაშვილის 
ჯგუფმა ცეცხლი გაუხსნა. ცხენიდან დროულად ჩამომხტარმა დევდა­რი­ანმა და ცი­ციშვილმა 
სროლითვე უპასუხეს. შეტაკება ორიოდე წუთს გაგრძელდა. ყაჩაღები ტყეში გაიქცნენ. დევდა­
რი­ანი და ცი­ციშვი­ლი უკან მიჰყვნენ თავდამსხმელებს და ტყეში წააწყდნენ ბანდის ინფორ­
მატორ გი­ორგი სა­ბას ძე ზუ­ბაშვილს, რომელიც, როგორც მოგვიანებით გაირკვა, დევდა­რი­
ანზე თავდასხმის ინიციატორი ყოფილა.

მეორე დღეს ყაჩაღთა დაჯგუფების სალიკვიდაციო ღონისძიებაში ნებაყოფლობით 
ჩაერთვნენ ჯუგაანისა და ბოდბისხევის მცხოვრებნი. სიღნაღის მაზრის გლეხების განწყობა 
ყაჩაღების მიმართ უარყოფითი იყო და ამიტომ ბევრმა სიამოვნებით მიიღო მონაწილეობა მათ 
წინააღმდეგ ბრძოლაში.

24 ივნისს, საღამოს 5 საათზე, ძველ ანაგაში ყაჩაღებსა და პოლიტბიუროს რაზმს შორის 
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მოხდა შეტაკება, რომელიც დიდხანს გაგრძელდა. ბანდიტებმა ისარგებლეს სიბნელით და 
ტყეს შეაფარეს თავი. ტყეში გაჭრილთა დევნა გაგრძელდა. დასახმარებლად მოვიდა პოლიტბი­
უროსა და მილიციის ოცკაციანი რაზმი შახსუ­ვა­როვი­სა და ცი­ციშვი­ლის ხელმძღვანელობით. 
გლეხების ნაამბობით, ამ შეტაკების დროს დაიჭრა მხოლოდ ერთი ყაჩაღი.

26 ივნისს ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების სიღნაღის განსაკუთრებული 
სამეულის დადგენილებით, დახვრიტეს ბანდის მოკავშირეები: გი­ორგი სა­ბას ძე ზუ­ბაშვი­ლი, 
ალექ­სი ილი­ას ძე ჯორკოშვი­ლი და ალექ­სი ბა­სი­კოს ძე ჯორკოშვი­ლი.

28 ივნისს აბრამ კიკილაშვილმა, რომელიც ფლობდა ინფორმაციას ბოროტმოქმედთა და-
ჯგუფების შესახებ, პოლიტბიუროდან მიიღო დავალება, დაკავშირებოდა თავის ბიძას, დაჯგუ­
ფების ერთ-ერთ წევრ ნი­კო ბეჟაშვილს, დაეყოლიებინა საიდუმლო შეხვედრასა და შერიგე­
ბაზე, რათა შემდეგ მისი დახმარებით განხეთქილება შეეტანათ ბანდის წევრებს შორის.

ხანგრძლივი ძებნის შემდეგ კი­კი­ლაშვილმა მოახერხა ყაჩაღებთან შეხვედრა, მაგრამ მის 
წინადადებაზე – ხელისუფლების წარმომადგენლებს შეხვედროდნენ და მათთან მოლაპარა­
კება გაემართათ, მოლაშვილმა კატეგორიული უარი განაცხადა, თანამოძმეებს კი ნება დართო, 
სურვილისამებრ მოქცეულიყვნენ.

დიდი ხნის ხვეწნისა და მოლაპარაკების შემდეგ კი­კი­ლაშვილმა მოლაშვი­ლი დაიყოლია, 
რომ დევდარიანს შეხვედროდა. ყაჩაღმა აუცილებელი პირობა წამოაყენა: შეხვედრაზე 
დევდა­რი­ანი უნდა მოსულიყო მარტო ან მხოლოდ ერთი კაცის თანხლებით და აუცილებლად 
უიარაღოდ. შეხვედრა  ორი კვირის შემდეგ, სიღნაღიდან 25 კმ-ის დაშორებით, ტყიან ადგილზე, 
ციხიანთყურეში დაინიშნა. წარმატებული მოლაპარაკების მიუხედავად, პოლიტბიუროს მაინც 
არ მოუდუნებია ყურადღება მოთარეშეთა მიმართ.

3 ივლისს, დილით, პოლიტბიურომ მიიღო ინფორმაცია, რომ ყაჩაღთა ცამეტკაციანი ჯგუფი 
ანაგის გავლით ალაზნისკენ გაემართა. იმავე დღის 10 საათზე ბანდის სავარაუდო სამყოფ­
ლისკენ პოლიტბიუროს რწმუნებულის დამხმარის, ცი­ციშვი­ლის მეთაურობით 10-კაციანი 
რაზმი დაიძრა. ისინი საღამოს 7 საათზე მდინარე აფენის მიდამოებში დაეწივნენ ყაჩაღებს. 
გაიმართა ორთაბრძოლა. ყაჩაღებმა ტყეს შეაფარეს თავი. მძიმედ დაჭრილმა, დატყვევებულმა 
ში­უკაშვილმა, რომელმაც მხოლოდ 5 წუთი იცოცხლა, დამსჯელი რაზმის წარმომადგენლებს 
აცნობა, რომ ყაჩაღებს გადაწყვეტილი ჰქონდათ, გადასულიყვნენ თელავის მაზრაში.

შეტაკების ადგილიდან ამოღებულ იქნა 6 თოფი, 8 პატრონტაში, 1 “მაუზერისა” და 2 
“ნაგანის” ტიპის რევოლვერი, 1 ყუმბარა, 7 ფარაჯა, 6 კურტაკი, 10 ფაფახი, 1 დურბინდი, 2 
ტყავის ტიკი, ასევე სხვა საჭირო აღჭურვილობა და იარაღი.

ბრძოლის დროს რაზმელებმა დახოცეს: ვა­სილ ში­უკაშვი­ლი, ილია ზედელაშვი­ლი, ვა­სილ 
ძა­მი­აშვი­ლი. დაჭრილმა პავლე და­რი­აშვილმა მდინარეში გადახტომით უშველა თავს.

ამ შეტაკების შემდეგ ყაჩაღებმა: სარდი­ონ ქა­და­გიშვილმა, ლა­დო ბუთხუზმა, გი­ორგი 
შა­ლუ­ტაშვილმა, სტეფა­ნე ჩი­ტი­ნაშვილმა, შაქ­რო ბეჟაშვილმა და პავლე და­რი­აშვილმა 
უარი განაცხადეს, დარჩენილიყვნენ დაჯგუფების წევრებად და მოლაშვილს სთხოვეს, ნება 
დაერთო მათთვის, თავიანთი გზით წასულიყვნენ. მათ განიზრახეს, ცალ-ცალკე ყოფილიყვნენ 
და თვითონ მიეხედათ თავისთვის.

და­რი­აშვილმა მაშინვე მიატოვა თანამოძმეები და ახალსოფელში გადავიდა.
ქა­და­გიშვი­ლი, ბუთხუ­ზი, შა­ლუ­ტაშვი­ლი, ჩი­ტი­ნაშვი­ლი და ბეჟაშვი­ლი ჯგუფს გამო­
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ივანე კრაწაშვილის დაჯგუფება

ეყვნენ იმ განზრახვით, რომ ზოგი დაღესტანში გადავიდოდა, ზოგი კი განჯას შეაფარებდა 
თავს.

15 ივლისს დევდა­რი­ანი და შახსუ­ვა­როვი, კი­კი­ლაშვილთან ერთად, გაემართნენ ციხიან­
თყურისაკენ მოლაშვილთან მოლაპარაკების გასამართად.

პარტმუშაკების მიახლოებისას საპირისპირო მხრიდან მდინარე ნავით გადმოლახა ბანდის 
ორმა წევრმა.

–  სად არის მოლაშვილი? თვითონ რატომ არ მოვიდა? – იკითხა დევდარიანმა.
– სტეფანე მხოლოდ წინასწარი მოლაპარაკებისა და უსაფრთხოების მყარი გარანტიების 

მიცემის შემდეგ მოვა! – უპასუხეს მოლაშვილის თანამზრახველებმა.
ხელისუფლების წარმომადგენლებისაგან გარანტიების მიღების შემდეგ მოლაშვილმა ერთ 

ყაჩაღთან ერთად გადმოლახა მდინარე ალაზანი და დევდა­რი­ანისა და შახსუ­ვა­როვის წინაშე 
წარსდგა.

ხელისუფლების წინადადებაზე შერიგების შესახებ მოლაშვილმა დახვრეტის შიშით უარი 
განაცხადა, მაგრამ მთელი რიგი არგუმენტირებული დაპირების შემდეგ მოხერხდა მისი და 
კიდევ სამი ყაჩაღის: ნი­კო ბეჟაშვი­ლის, მი­ხეილ აბულაშვი­ლი­სა და ვა­სილ ჩუ­ლაშვი­ლის 
დაყოლიება. მათ პირობა დადეს, რომ სასარგებლო საქმიანობას მოჰკიდებდნენ ხელს.

ყაჩაღები, პოლიტბიუროს თანამშრომლებთან ერთად, სიღნაღში გაემგზავრნენ. შერიგებამ 
დიდი შთაბეჭდილება მოახდინა მთელ რეგიონზე და გაზარდა “ჩეკას” ავტორიტეტი ადგი­
ლობრივ მცხოვრებლებზე, რომლებიც, ფაქტობრივად, დატერორებულები იყვნენ ყაჩაღებისაგან.

26 ივლისს საძმოს კიდევ ოთხი წევრი: სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლი, სტეფა­ნე ჩი­ტი­ნაშვი­ლი, 
ლა­დო ბუთხუ­ზი და გი­ორგი შა­ლუ­ტაშვი­ლი ჩაბარდა ხელისუფლებას.

ყაჩაღმა პავლე და­რი­აშვილმა რომ გაიგო თავისი ამხანაგების ხელისუფლებასთან შერი­
გების ამბავი, თვითონაც გამოცხადდა თელავის პოლიტბიუროში.

ასე რომ, დაჯგუფების მთელი შემადგენლობიდან მხოლოდ ერთი ყაჩაღი, შაქ­რო ბეჟაშ­
ვი­ლი აფარებდა თავს ტყეს. იგი აზერბაიჯანში, ზაქათალის მაზრაში, სოფელ მოსულის ტერი­
ტორიაზე იმალებოდა. 12 აგვისტოს პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა ბეჟაშვი­ლის ადგილსამ­
ყოფელს მიაგნეს და დააპატიმრეს.

26 აგვისტოს ბანდიტური ელემენტებისგან სიღნაღის მაზრის მთლიანად გაწმენდის მიზ-
ნით, მოლაშვილის ჯგუფის შემორიგებული წევრები პოლიტბიუროს შენობაში შეიტყუეს, 
სადაც განაიარაღეს და დააპატიმრეს.

შერისხულთა შორის მოხვდა მი­ხო შიშნი­აშვი­ლიც, როგორც გამოუსწორებელი ძველი 
ყაჩაღი. დაპატიმრებულმა სიმწრისაგან მილიციის საკანში თითქმის ყველაფერი დალეწა.

27 აგვისტოს ადგილობრივი მოსახლეობის მოთხოვნით, ბანდიტიზმის წინააღმდეგ 
ბრძოლის განყოფილების საგანგებო სამეულის დადგენილებითა და საქართველოს “ჩეკას” 
სანქციის თანახმად, დაპატიმრებულები: სტეფა­ნე მოლაშვი­ლი, სტეფა­ნე ჩი­ტი­ნაშვი­ლი, 
ლა­დო ბუთხუ­ზი, გი­ორგი შა­ლუ­ტაშვი­ლი, შაქ­რო ბეჟაშვი­ლი, ვლა­დი­მერ ნანდოშვი­ლი, 
ნი­კა ბეჟაშვი­ლი, მი­ხო აბულაშვი­ლი და მი­ხო შიშნი­აშვი­ლი დახვრიტეს. სარდი­ონ ქა­და­
გიშვილმა კი გადაწყვეტილების სისრულეში მოყვანის დროს შეძლო გაქცევა.

ხანგრძლივი აგენტურული მუშაობის შედეგად, 22 სექტემბერს, ხელისუფლების წარმომად­
გენლებმა სარდი­ონ ქა­და­გიშვი­ლის კვალს მიაგნეს, მაგრამ დაპატიმრების მცდელობისას 
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მაინც გაექცათ. პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა იგი მოძებნეს და მოკლეს.
დაჯგუფების ლიკვიდაციის შემდეგ ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების 

თანამშრომლებმა დააპატიმრეს ყაჩაღებთან ურთიერთობაში ყველა ეჭვმიტანილი, მათი 
დამხმარენი, მფარველები და მოკავშირენი, მათ შორის იყვნენ: გიორგი იოსების ძე ჩა­ლა­თაშ­
ვი­ლი, ივანე დავითის ძე გოგებაშვი­ლი, ნიკოლოზ იორამის ძე ხვთი­ასი­აშვი­ლი, შაქრო გიოს ძე 
ღვი­ნი­აშვი­ლი, სერგო იასონის ძე ქა­და­გიშვი­ლი, ივანე დავითის ძე კოჭლა­მა­ზაშვი­ლი, მიხეილ 
გეგენის ძე ბა­კაშვი­ლი, ივანე გეგენის ძე ბა­კაშვი­ლი, აბრამ სტეფანეს ძე ჯიბღაშვი­ლი, აბრიკო 
სიმონის ძე მა­ჭა­რაშვი­ლი, თხოვარა დავითის ძე ხოსი­ტაშვი­ლი, ალექსანდრე წყალობას ძე 
პავლი­აშვი­ლი, ვასილ საბას ძე ტარყაშვი­ლი, ვასილ ლევანის ძე ხელაშვი­ლი, გიგა ვასილის 
ძე ოგანაშვი­ლი, აბდულ აზიზ ათასი ოღლი, აჯი მა­ხამ ოღლი, მახმედ ნუ­რიხმა ოღლი, 
აკი მუ­სა ოღლი და ულუხან მა­ხა ოღლი.

მათ, ვინც არ დააპატიმრეს, როგორც გამოაშკარავებული წარსულის მქონე პირები, 
ხანგრძლივი დროის განმავლობაში საქართველოს “ჩეკას” ორგანოები იყენებდნენ ბანდი­
ტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების საქმიანობაში. ეჭვმიტანილები: ალექ­სი ჩოკოშ­
ვი­ლი, შაქ­რო სა­დუ­ნიშვი­ლი და ივანე ხუ­ლოშვი­ლი კი იძულებულები იყვნენ თავი გამოეჩ­
ინათ, როგორც საბოლოოდ გამოსწორებულებს.

ასე გრძელდებოდა 1927 წლამდე.
1927 წლის 29 აგვისტოს ივანე ხუ­როშვი­ლი, ალექ­სი ჩოკოშვი­ლი, ალექ­სი ზი­რა­ქიშვი­ლი 

შიბლიანის ტყეში თავს დაესხნენ და მოკლეს ხელისუფლების შერიგებული ყაჩაღი, ყოფილი 
თანამზრახველი შაქ­რო სა­დუ­ნიშვი­ლი. თავდასხმის დროს დაიხოცნენ ბარბა­რე სა­დუ­ნიშ­
ვი­ლი, სანდრო ხუ­როშვი­ლი, ვანო ხუროშვილის ცოლი, სოფიო და თბილისელი სტუმარი – 12 
წლის ბიჭი. თავდამსხმელებმა სადუნიშვილის სახლიდან გაიტაცეს მოკლულის თოფი, “მაუზ­
ერის” ტიპის რევოლვერი და მიიმალნენ.

ამ შემთხვევის შემდეგ სამივე ყაჩაღი იმალებოდა, მაგრამ დანაშაული არ ჩაუდენიათ. სექტემ­
ბერში, ხელისუფლების წარმომადგენლებთან მოლაპარაკების შემდეგ, ვა­ნო ხუ­როშვი­ლი და 
ალექ­სი ზი­რა­ქიშვი­ლი დათანხმდნენ შერიგებაზე. გამოჩენისთანავე ისინი დააპატიმრეს.

ალექ­სი ჩოკოშვილმა კი მარტომ განაგრძო ყაჩაღური ცხოვრება და თავს ძარცვით 
ირჩენდა.

25 სექტემბერს ვა­ნო ხუ­როშვი­ლი ჩადენილი მკვლელობის გამო დაკითხვაზე მიიყვანეს 
პოლიტბიუროს უფროს მისკინსა და ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების 
რწმუნებულის თანაშემწესთან. დაკითხვის ოქმის გაფორმებისა და საქმის არსის გარკვევის 
დროს ხუ­როშვილმა წყლის დასალევად რამდენიმე წუთით გასვლა ითხოვა.

უცებ კორიდორში რწმუნებულის თანაშემწე ბეროშვილმა ყვირილი ატეხა. იგი მისკინს 
უხმობდა.

მისკინს ხუ­როშვი­ლი იატაკზე ტკივილისაგან დაკრუნჩხული დახვდა.
−  რა მოხდა, რა დაემართა?! – იკითხა გაოცებულმა მისკინმა.
−  მოულოდნელად დარიშხანი დალია! – უპასუხა ბეროშვილმა.
გამოიძახეს ექიმი და პროვიზორი, რომლებმაც მომაკვდავს შესაბამისი შხამსაწინააღმდეგო 

საშუალება მისცეს, მაგრამ უშედეგოდ.
−  ხუროშვილმა დარიშხანი კი არა, სტიქნინი დალია, – თქვა ექიმმა,რომელმაც მოწამლულის 
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მდგომარეობისა და პროცესის მიმდინარეობის შესაბამისად დასვა დიაგნოზი.
ხუროშვილი დაახლოებით ერთ საათში გარდაიცვალა.
მოგვიანებით გაირკვა, რომ როგორც თავდასხმა და მკვლელობა, ასევე თვითმკვლელობა 

მოხდა სა­დუ­ნიშვი­ლი­სა და ხუროშვილის ცოლის, სოფიოს ინტიმური ურთიერთობის ფაქტის 
გამო. ხუროშვილმა თავდასხმითა და მკვლელობით შური იძია მოღალატეებზე, თვითმკვლე­
ლობით კი თავიდან აიცილა ფაქტის გახმაურების შემდეგ მოსალოდნელი ტკივილი და პატივ­
მოყვარეობის შელახვა.

1922 წ. 1923 წ. სულ:

მკვლელობა 19 3 22

დაჭრა 5 - 5

ძარცვა 10 - 10

საქონლის გატაცება - 1 1

კომუნისტებსა და მილიციელებზე 
თავდასხმა და ცემა 16 - 16

კომუნისტების გატაცება 1 - 1

იარაღის აყრა 25 - 25

კომუნისტების სახლების ჩხრეკა 1 - 1

დაპატიმრებულთა გათავისუფლება 1 - 1

ანტისაბჭოთა მიტინგები 2 - 2

შეტაკება 3 8 11

P.S. დასასრულს, საჭიროა აღვნიშნოთ, რომ კახეთში კრაწაშვილ-მოლაშვილის ჯგუფი, 
თავისი მოქმედებისა და არსებობის მთელ პერიოდში, მიიჩნეოდა როგორც აქტიური კრიმი­
ნალურ-პოლიტიკური დაჯგუფება.

თუ მოხდებოდა დაჯგუფების შეფასება, იგი, წევრთა სოციალური მდგომარეობიდან გამომ­
დინარე, შეიძლება ჩაითვალოს პოლიტიკურ ჯგუფად; ჯგუფის წევრთა უმეტესი ნაწილი 
ყოფილი გვარდიელი და მენშევიკი იყო.

თვითონ კრაწაშვილი გვევლინება კრიმინალად და მხარდამჭერად ისეთი გამოუსწორებელი 
სისხლის სამართლებრივი დამნაშავეებისა, როგორიც იყო, მაგალითად გიჟო. რაც ბანდას 
აძლევს კრიმინალურ სახეს. აქედან გამომდინარე, მათი საძმო შეიძლება ჩაითვალოს კრიმი­
ნალურ-პოლიტიკურ დაჯგუფებად.

ისიც ცნობილია, რომ მიუხედავად ჩოლოყაშვილის დაჯგუფებიდან მისი გაგდებისა, 
კრაწაშვილს მაინც ჰქონდა მათთან კავშირი. მ.შ., საქმიანი შეთანხმება ზემოაღნიშნულ პირთა 
შორის აუცილებლად იქნებოდა და კრაწაშვილი აუცილებლად მიიღებდა ზოგიერთ მითითე­
ბასა და დირექტივას ჩოლოყაშვილისაგან.
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დაჯგუფების წევრები:

  1. ივანე კრაწაშვილი – მოკლეს;
  2. სტეფანე მოლაშვილი – დახვრიტეს;
  3. პეპო ჩობაშვილი – მოკლეს;
  4. გიგა შიხაშვილი – დახვრიტეს;
  5. ლევან ტუხაშვილი;
  6. სარდიონ ქადაგიშვილი – მოკლეს;
  7. ვასილ გეთიაშვილი – მოკლეს;
  8. ლელო გოდერძაშვილი – დააპატიმრეს;
  9. მიხეილ მათიაშვილი – დააპატიმრეს;
10. 	სანდრო ყანდოშვილი – დააპატიმრეს;
11.	 იოსებ ყანდოშვილი – ჩამოშორდა;
12. 	აბრია ბაღაშვილი – დააპატიმრეს;
13. 	ივანე ჯარიაშვილი – მოკლეს;
14.	ივანე გურამიშვილი – დახვრიტეს;
15.	მიხეილ შიშნიაშვილი – დახვრიტეს;
16.	ზაქარია ბეგაშვილი – დააპატიმრეს;
17.	ზურიაშვილი;
18.	ილია ზედელაშვილი – მოკლეს;
19.	მიხეილ საფარაშვილი – შეირიგეს;
20.	ზაქარია გელაშვილი – დააპატიმრეს;
21.	 პავლე ჯაჭვაძე – შეირიგეს;
22.	 გიორგი აბესაძე – ჩამოსცილდა;
23.	 გიორგი დიდებულიძე – დააპატიმრეს;
24.	 გიგო ოსიაშვილი – დააპატიმრეს;
25.	 ალექსი ჩოკოშვილი – იმალებოდა;
26.	 გიორგი დიდებაშვილი – დააპატიმრეს;
27.	 ვასილ ძამიაშვილი – მოკლეს;
28.	 ვასილ ჩულაშვილი – დახვრიტეს;
29.	 გიორგი შალუტაშვილი – დახვრიტეს;
30.	 შაქრო ბეჟაშვილი – დახვრიტეს;
31.	 მიხეილ აბულაშვილი – დახვრიტეს;
32.	 ნიკოლოზ ბეჟაშვილი – დახვრიტეს;
33.	 ვლადიმერ ბუთხუზი – დახვრიტეს;
34.	 ბაზირაშვილი – მოკლეს;
35.	 სტეფანე ჩიტინაშვილი – დახვრიტეს;
36.	 არჩილ მინდიაშვილი – მოკლეს;
37.	 ანდრიაშვილი – მოკლეს;
38.	 პავლე დარიაშვილი – შეირიგეს;
39.	 ვასილ შიუკაშვილი – მოკლეს;
40.	 ვლადიმერ ნანდოშვილი – დახვრიტეს;
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41.	 ივანე ხუროშვილი – მოკლეს.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

  1. თედორე ილიას ძე გოცაძე;
  2. თედორე გიორგის ძე გოცაძე;
  3. გიორგი ქადაგიშვილი;
  4. ვასილ შიხაშვილი;
  5. ისაკ სანდუხაძე;
  6. გიორგი ზუბაშვილი;
  7. გიორგი ღვინიაშვილი;
  8. სერგო ქადაგიშვილი;
  9  ივანე ბაკაშვილი;
10.	მიხეილ ბაკაშვილი;
11. 	აბრამ ჯიბღაშვილი;
12.	ვასილ ტარყაშვილი;
13.	აბრიკო მაჭარაშვილი;
14.	ივანე გოგებაშვილი;
15.	ალექსი ჯორკოშვილი;
16.	ალექსანდრე ჯორკოშვილი;
17.	აბრამ კიკილაშვილი;
18.	გიორგი ჩალათაშვილი;
19.	ნიკოლოზ ხვთისიაშვილი;
20.	შაქრო მერაბაშვილი;
21.	ივანე კოჭლამაზაშვილი;
22.	როსტომ არუთინაშვილი;
23.	თხოვარა ხოსიტაშვილი;
24.	ალექსანდრე პავლიაშვილი;
25.	აბდულ აზიზ ათასი ოღლი;
26.	აჯი მახამ ოღლი;
27.	ვასილ ლევანის ძე ხელაშვილი;
28.	აჯი მუსა ოღლი;
29.	გიგა ოგანაშვილი;
30.	ულუხან მახა ოღლი.

07.08.1932 წ.
ქ. თბილისი.
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ალექ­სანდრე ცა­გუ­რიშვი­ლი, მეტსახელად “ფორია”, ბორჯომის რაიონში ცხოვრობდა. იგი 
ჯერ კიდევ მეფის რეჟიმის დროს იყო  ბანდიტიზმით დაკავებული. ფორი­ას ჩადენილი ჰქონდა 
არაერთი ტერორისტული აქტი, მკვლელობა და ძარცვა, რის გამოც იგი ხშირად ან სამშობ­
ლოში იმალებოდა, ან  თურქეთსა და სპარსეთს აფარებდა თავს. ყაჩაღის მუდმივი სამოქმედო 
არენა ბორჯომის რაიონი და ახალციხის მაზრა გახლდათ.

1922 წლის 28 მარტს ფორია დააპატიმრეს... ხაშურიდან გორში პატიმრის გადმოსაყ­
ვანად გორის პოლიტბიურომ გაგზავნა თავისი თანამშრომლები: ინოზემცევი, არუცევი და 
იაკოვიდი.

ღამის 12 საათისთვის პატიმარი ბადრაგით მიიყვანეს რკინიგზის სადგურზე. მატარებელი 
ჯერ კიდევ არ იყო ჩამომდგარი...

ზუსტად 12 საათზე ფორიას მეგობრები და თანამზრახველები ალექ­სანდრე გაგნი­ძის 
მეთაურობით თავს დაესხნენ ვაგზალს და ატეხეს სროლა. ფორი­ამ ისარგებლა აურზაურით 
და გაიქცა. შეტაკების დროს მოკვდა გაგნი­ძე და დაიჭრნენ პოლიტბიუროს თანამშრომელი 
არუცევი და რკინიგზის სადგურის მილიციელი თა­ბუ­კაშვი­ლი.

გაქცეულმა ფორი­ამ ტყეს შეაფარა თავი და ირგვლივ თანამზრახველები შემოიკრიბა. მან 
თავის თანაშემწედ, როგორც დაჯგუფების იდეური ხელმძღვანელი,  შაქ­რო ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი 
დანიშნა.

ყოფილი მენშევიკი შაქ­რო ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლიც ბორჯომელი იყო, სოციალური მდგომარე­
ობით – გლეხი. ტყეში გასვლამდე სატყეო უწყებაში, ტყის ცხენოსან დარაჯად მუშაობდა. იგი 
მენშევიკებს ემხრობოდა და 1905 წლიდან მათი პარტიის წევრი იყო.

1922 წლის აპრილის დასაწყისში ყაჩაღებმა, ფორიას ხელმძღვანელობით, აქტიური მოქმე­
დება დაიწყეს ხელისუფლების წინააღმდეგ. პირველად ისინი, დაპატიმრებულების გათავი­
სუფლების მიზნით, თავს დაესხნენ ბორჯომის აღმასკომს. ოპერაცია აღმასკომის კიბეებიდან 
ფორიას ცოლის დაგორებით დაიწყო, რასაც შენობაში არეულობა მოყვა...

ოპერაცია წარმატებით დასრულდა. პატიმრები გაათავისუფლეს.
ამ შემთხვევის შემდეგ, მთელი ზაფხულის განმავლობაში, ბანდის წევრები, ფორიას დავა­

ლებით, მუშაობდნენ სურამის რაიონში, ყოფილ ოფიცერ შალვა ლომსა­ძის ჯგუფში, მოხალი­
სეთა გადმოსაბირებლად.

გვიან შემოდგომაზე, შაქ­რო ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლის ხელმძღვანელობით, დაჯგუფებამ აწყურის 
ტერიტორიაზე გაძარცვა ფაეტონი.

ამ თავდასხმის შემდეგ ფორი­ას და შაქ­რო ქუ­მა­რი­ტაშვილს შორის განხეთქილება მოხდა. 
22 ოქტომბერს ფორია ნებაყოფლობით გამოცხადდა საქართველოს “ჩეკაში”. ხელისუფლებამ 
იგი შეიწყალა, სამაგიეროდ, აიძულა ყაჩაღთა სალიკვიდაციო ოპერაციებში მონაწილეობის 
მიღება.

ცა­გუ­რიშვილ-ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლის დაჯ­გუ­ფება
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ცაგურიშვილ-ქუმარიტაშვილის დაჯგუფება

ფორი­აც აქტიურად შეუდგა საქმიანობას ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლაში.
1923 წლის გაზაფხულზე შაქ­რო ქუ­მა­რი­ტაშვილმაც მიბაძა ფორიას და პატიების სათხოვნელად 

ნებაყოფლობით გამოცხადდა ბორჯომის საინფორმაციო პუნქტში. ლეგალიზებული ყოფილი 
მეთაური ჭიათურაში გადავიდა და მუშაობა დაიწყო.

მაისის ბოლოს ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი ოჯახის წევრების მოსანახულებლად  ბორჯომში დაბრუნდა. 
საინფორმაციო პუნქტის მაცნესთან შემთხვევით შეხვედრისას, მისთვის ცნობილი გახდა 
“ჩეკას” განზრახვა მისი დაპატიმრების შესახებ.

მართლაც, 1 ივნისს ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი ბორჯომის საინფორმაციო პუნქტში გამოიძახეს 
და მის დაპატიმრებას შეეცადნენ. შაქ­რომ თავდასაცავად სროლა ატეხა, რასაც საპასუხო 
სროლები მოყვა და იგი ფეხში დაჭრეს. მიუხედავად ამისა, მან გაქცევა მაინც მოახერხა.

ტყეში თავშეფარებულ ქუ­მა­რი­ტაშვილს მალე იაკობ რი­ბა­კოვი მიეკედლა, რომელმაც 
შაქროს რჩევით, აღჭურვილობისა და იარაღის საშოვნელად მილიციაში დაიწყო მუშაობა.

ორი კვირის შემდეგ რი­ბა­კოვმა დაბაძველის რაიონში მიაგნო ქუ­მა­რი­ტაშვილს, რომელმაც 
შეიფარა მილიციის ფორმაში გამოწყობილი და მილიციის იარაღით აღჭურვილი რი­ბა­კოვი.

მალე ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლის დაჯგუფება ექვს კაცამდე გაიზარდა, მათ შორის ცნობილნი იყვნენ 
რი­ბა­კოვი და ვლა­დი­მერ შევჩენკო. დანარჩენი სამის გვარი დადგენილი არ არის.

აგვისტოს მიწურულს ქუმარიტაშვილს დაჯგუფების წევრების მიმართ უნდობლობა 
გაუჩნდა, ამიტომ დაჯგუფება დაიშალა, თავისთან კი მხოლოდ რი­ბა­კოვი დატოვა.

8 ოქტომბერს ქუ­მა­რი­ტაშვილმა რი­ბა­კოვი  ფულისთვის წაღვერში, ალექ­სანდრე კოკოშ­
ვილთან გაგზავნა. უკან დაბრუნებულმა რიბაკოვმა შემთხვევით მოისმინა ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი­სა 
და მისი ცოლის საუბარი. ქალი ამბობდა:

– თბილისიდან კაცი ჩამოვიდა და მითხრა: შენმა ქმარმა რიბაკოვი მოკლა და ახლა მარტო 
იმალებაო.

რი­ბა­კოვს ცუდი წინათგრძნობა დაეუფლა.
20 ოქტომბერს რი­ბა­კოვი და ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი სოფელ ტაძრისში გლეხ სამსონ ბა­ლა­ხა­

ძესთან საქეიფოდ წავიდნენ. მთვრალ რი­ბა­კოვს პირღებინება დაეწყო, მაშინ ქუ­მა­რი­ტაშ­
ვილმა ხელი დასტაცა რევოლვერს და ესროლა, მაგრამ ვერ მოახვედრა.

ეზოში გაქცეულ რი­ბა­კოვს ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი კვალდაკვალ მიყვა და მესამე გასროლით 
მკერდში დაჭრა. რი­ბა­კოვმა ხვეწნა დაუწყო, რომ არ მოეკლათ.

სამსონის ერთ-ერთმა ძმამ აიღო რი­ბა­კოვის თოფი და ქუ­მა­რი­ტაშვილს ესროლა, მაგრამ 
ვერ მოარტყა. ქუ­მა­რი­ტაშვილმა საპასუხოდ ჰაერში რვაჯერ გაისროლა, შემდეგ დააგდო 
თოფიც, ნაბადიც და მიიმალა.

სროლის ხმაზე თავმოყრილმა გლეხობამ მომხდარის შესახებ დვირის აღმასკომს აცნობა 
და იქიდან გამოგზავნილმა ხალხმა რი­ბა­კოვი ბორჯომის საავადმყოფოში გადაიყვანა.

რი­ბა­კოვის ჩვენებით გაირკვა ყაჩაღების მოკავშირეთა ვინაობა. ისინი აღმოჩნდნენ: არჩილ 
კოკოშვი­ლი, რომელიც ყაჩაღებს თურქულ ლირებსა და თამბაქოს უგზავნიდა; ვა­სილ პა­პი­ძე 
– ყაჩაღების სურსათით მომმარაგებელი; ახალციხის სამაზრო მილიციის თანამშრომლები: 
არჩილ კიკნა­ძე და და­ვით სა­რა­ლი­ძე, საბრძოლო მასალით ყაჩაღების მომმარაგებელნი; 
ბორჯომის ერთ-ერთი მკვიდრი (გვარი წაშლილია), რომელიც ყაჩაღებს თამბაქოს, პაპიროსსა 
და სხვა წვრილმანს უგზავნიდა; ჩობისხეველი ვა­სილ ხელი­სუ­ფა­ლი, ყაჩაღების მუდმივი 
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მფარველი; იარაღითა და სურსათით მუდმივად მომმარაგებელი პავლე კლი­მოვი და ვინმე 
ნოზა­ძე, რომელიც ყაჩაღებს სურსათს უგზავნიდა. დადგინდა, რომ ბანდას ერთხანს თავს 
აფარებდა დეზერტირი ლომსა­ძე, იგივე შალვა მი­ხეილის ძე ნი­ნოშვი­ლი.

რი­ბა­კოვის ჩვენებითვე, ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი მუდმივად იღებდა ინფორმაციას ბორჯომის 
მენშევიკური ორგანიზაციის მოღვაწეობის შესახებ. ერთხელ მას უთქვამს:

– თბილისიდან კომისია აპირებს ჩამოსვლას. ის აღადგენს მენშევიკთა პარტიას და უხელ­
მძღვანელებს მის მუშაობას. მე, როგორც ამ ორგანიზაციის წევრი, აქტიურად ვიმუშავებ მისი 
ინტერესების შესაბამისად.

რი­ბა­კოვის დაპატიმრების შემდეგ ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი თურქეთში გადავიდა, სადაც დააპ­
ატიმრეს და ახალციხეში ორი ბეგის მკვლელობისათვის სასიკვდილო განაჩენი გამოუტანეს. 
თუმცა, შაქ­რომ გაქცევა და საქართველოში დაბრუნება მოახერხა.

დეკემბრის ბოლოს, ცოლის შუამდგომლობით, ქუმარიტაშვილმა ბორჯომის საინფორმაციო 
პუნქტთან დაიწყო მოლაპარაკება შერიგების თაობაზე, რაც ორ თვეზე მეტხანს გაგრძელდა.

1924 წლის 9 მარტს ქუ­მა­რი­ტაშვი­ლი ნებაყოფლობით გამოცხადდა ბორჯომის საინფორ­
მაციო პუნქტში და მოხდა მისი ლეგალიზაცია.

შერიგებასთან დაკავშირებით ქუ­მა­რი­ტაშვილმა შემდეგი სტატია დაწერა გაზეთში:

ხანგრძლივი ყოყმანი

1905 წლიდან 1917 წლამდე მე თანავუგრძნობდი ქართულ სოციალურ-დემოკრატიულ 
რევოლუციურ პარტიას, 1917 წლიდან კი გავერთიანდი ქართულ სოციალურ-დემოკრატიულ 
რევოლუციურ პარტიაში, რამდენადაც ამ პარტიის საერთო შეხედულებები ეროვნულ და სოცი­
ალურ-პოლიტიკურ საკითხებზე ჩემთვის მისაღები იყო.

1917 წლიდან დღემდე ვსწავლობდი საკითხებს პარტიის მნიშვნელობისა და ამოცანების 
შესახებ. მაგრამ უკანასკნელ ხანს ჩემს შრომებში მე ვეთანხმებოდი ადგილობრივი მენშევი­
კების მუშაობას, რომელსაც ხელმძღვანელობდა ვა­ნო ხმა­ლა­ძე, უკვე კარგად გარკვეული 
მენშევიკების “ცეკას” ავანტიურულ პოლიტიკაში და გაცნობიერებულად მიმხრობილი კომპარ­
ტიასთან.

იქიდან გამომდინარე, რომ საბჭოთა ხელისუფლების პოლიტიკური გზა მიზანდასახულად 
და მტკიცედ მიემართება სოციალიზმის სამართლიანი და ნაციონალური საწყისებისკენ, 
ამიტომ ჩემს წარსულ მოღვაწეობას, მიმართულს არსებული მშენებლობის წინააღმდეგ, ვთვლი 
უდიდეს შეცდომად. ამიერიდან ვდგები III ინტერნაციონალური დროშის ქვეშ და ვდებ ფიცს, 
კეთილსინდისიერად ვემსახურო რევოლუციური კომიტეტის ხელისუფლებას.

მხოლოდ მთავრობას თუ შეუძლია მიიყვანოს მშრომელები და გლეხები საბოლოო გამარ­
ჯვებამდე, რათა განახორციელონ თავიანთი უფლებები. მათ კი, რომლებიც ისევ მერყეობენ 
და ჯერ ვერ გაურკვევიათ თავიანთი პოზიცია, ან მათ, ვინც იმალება ტყეში და არარსებული 
იმედის მოლოდინში ითმენენ უდიდეს გაჭირვებას, მოვუწოდებ, ნუ მოტყუვდებიან ავანტი­
ურისტი მენშევიკების ილუზიებით, საბოლოოდ გათავისუფლდნენ ყოველგვარი მერყეობის­
აგან და გულღიად და ნათელი ცნობიერებით მიაკითხონ საბჭოთა ხელისუფლებას, რომელიც 
საბოლოო შერიგებისთვის გვიწვდის ხელს.
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გაუმარჯოს შერიგების პოლიტიკას!
გაუმარჯოს კომპარტიას!
შაქრო ქუმარიტაშვილი

დაჯგუფების მიერ ჩადენლ დანაშაულთა ნუსხა

1922 წ. 1923 წ. სულ
 ძარცვა 1 - 1
 შეტაკება 1 1 2

P.S. აუცილებელია აღინიშნოს, რომ ცაგურიშვილ-ქუმარიტაშვილის დაჯგუფება გვევლი­
ნება წმინდა პოლიტიკურ დაჯგუფებად და არა ავაზაკთა ბანდად.

მთელი თავისი არალეგალური არსებობის განმავლობაში ის დაკავებული იყო პოლიტიკური 
ხასიათის საკითხებით და ეწეოდა არალეგალურ ანტისაბჭოთა საქმიანობას, რომელიც მიმარ­
თული იყო საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ.

მოგვიანებით, მენშევიკების ავანტიურისტულ პოლიტიკასა და მათი მცდელობების უნაყოფ­
ობაში დარწმუნებული მეთაური ქუმარიტაშვილი რადიკალურად წყვეტს კავშირს პარტიასთან 
და ლეგალიზებული საბჭოთა ხელისუფლების ორგანული ნაწილის საქმიანობაში აქტიურად 
ერთვება. იგი სიამოვნებითა და გულმოდგინებით ასრულებს ხელისუფლების ყველა დავალე­
ბასა თუ მითითებას.

დაჯგუფების წევრები:

  1. ალექსანდრე ცაგურიშვილი, მეტსახელად “ფორია”;
  2. შაქრო (ზაქარია) ქუმარიტაშვილი;
  3. ალექსანდრე გაგნიძე;
  4. ლომსაძე, იგივე შალვა მიხეილის ძე ნინოშვილი;
  5. იაკობ რიბაკოვი;
  6. ვლადიმერ შევჩენკო.

  დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

  1. ალექსანდრე კოზაშვილი;
  2. ალექსანდრე კოკოშვილი;
  3. სამსონ ბალახაძე;
  4. არჩილ კოკოშვილი;
  5. ვასილ პაპიძე;
  6. არჩილ კიკნაძე;
  7. დავით სარალიძე;
  8. ვასილ ხელისუფალი;
  9. პავლე კლიმოვი;
10. ნოზაძე.                                                                                                            14.10.1931 წ.
                                                                                                                                 ქ. თბილისი.
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ევტი­ხი ზოსი­მეს ძე სი­ჭი­ნა­ვა, ზუგდიდის მაზრის სოფელ ლიხნის მკვიდრი, აფხაზეთის 
“ჩეკას” კომისარი იყო. გახმაურებული მიზეზების გამო, 1922 წელს იგი ტყეში გაიჭრა და 
ქემში­შა ჯანჯღა­ვას კრიმინალურ ჯგუფს შეუერთდა.

სიჭინავა მონაწილეობდა ჯანჯღავას მიერ ორგანიზებულ არაერთ მძიმე დანაშაულში. 
რეზონანსული იყო 1922 წლის მაისში ბერძენი მოქალაქის, ვინმე ლა­ზა­რე პოპანდოპუ­ლოს 
ძარცვა, რომლისგანაც წაიღეს 75 მლნ მან. რუსული ფულით; 3 ოქტომბერს კი, სისხლის აღების 
მოტივით, ილია (ილარი­ონ) ხუ­ბუ­ტი­ას მკვლელობა.

1922 წლის 5 ოქტომბერს ქემში­შა ჯანჯღა­ვას დაჯგუფებასა და მილიციის რაზმს შორის 
მოხდა შეტაკება. მოკლეს ქემში­შა და ბანდის რამდენიმე წევრი. გადარჩენილთა შორის 
აღმოჩნდა ევტი­ხი სი­ჭი­ნა­ვა, რომელსაც ბანდის ლიკვიდაციის შემდეგაც არ შეუწყვეტია დანა­
შაულებრივი ქმედებები და ბანდის დარჩენილი წევრებისაგან შეკოწიწებულ ჯგუფთან ერთად 
დამოუკიდებელი მოქმედება დაიწყო აფხაზეთის ტერიტორიაზე.

სი­ჭი­ნა­ვა თავის ჯგუფს საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ მებრძოლ რაზმად თვლიდა 
და მას “მთის დაზვერვას” უწოდებდა. მისი მცდელობა, ჯგუფის საქმიანობას პოლიტიკური 
ელფერი ჰქონოდა, განპირობებული იყო ყუბანში მოქმედი კოზლოვი­სა და სხვა პოლიტიკური 
ბანდების მიბაძვით. სიჭინავა ხშირად გადადიოდა ყუბანში და კარგად იცნობდა იქაური პოლიტ­
დაჯგუფებების საქმიანობასა და მრწამსს.

მიუხედავად ამისა, სიჭინავა და მისი თანამოაზრეები, იპატი (“ბა­ტია”) ჩხა­პელია და ივანე 
სხუ­ლუ­ხია, ჩვეულებრივი სისხლის სამართლის დამნაშავენი იყვნენ. მათი კრიმინალური საქმი­
ანობის ნუსხა მრავალფეროვანი იყო და მალე მიიქცია აფხაზეთის “ჩეკას” თუ ადგილობრივი 
მილიციის ყურადღება. ხელისუფლების მხრიდან საჭირო გახდა კონტრღონისძიებების გატა­
რება მათი თარეშის აღსალაგმავად.

გაიგზავნა სპეცრაზმი. დაახლოებით ერთი თვის ძებნის შემდეგ ანუხვაში მიაგნეს ბოროტ­
მოქმედებს და ბრძოლა გაუმართეს, რომელიც დაახლოებით 2 სთ. გაგრძელდა. შეტაკების 
დროს მსუბუქად დაიჭრა მილიციელი მუჟგვა, სიცოცხლეს გამოესალმა მოხალისე იპა 
კვა­ჭაია. ყაჩაღები გუმისთის რაიონში მიიმალნენ.

ბანდის უშედეგოდ დევნის შემდეგ, “ჩეკას” ექსპედიცია გაუდაუთის მაზრიდან ფსხუს უღელ­
ტეხილზე გადავიდა. 24 ნოემბერს აჩადარაში მათ დააპატიმრეს ავეტის მა­გოსი­ანი სიჭინავას 
ბანდასთან კავშირისა და არაქ­ელა ვაშლედი­ანის მკვლელობის ბრალდებით; შემდეგ დააკ­
ავეს სამი აფხაზი მწყემსი, როგორც ბანდის მოკავშირენი.

23 დეკემბერს “ჩეკას” რაზმმა ფსხუს უღელტეხილზე ცეცხლსასროლი იარაღით ბრძოლა 
გაუმართა ყაჩაღებს, რომლის დროსაც მოკლეს ივანე სხუ­ლუ­ხია, რაც სიჭინავასთვის მარჯვენა 
ხელის დაკარგვის ტოლფასი იყო.

დამწუხრებული ყაჩაღები 1923 წლის 1 იანვარს ლიხნში დაბრუნდნენ და ზამთარი, სავარა­

ევტი­ხი სი­ჭი­ნა­ვას დაჯ­გუ­ფება
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ევტიხი სიჭინავას დაჯგუფება

უდოდ, იქ გაატარეს. ხელისუფლების წარმომადგენელთა რამდენიმე მცდელობა, დაეპატიმრე­
ბინათ კრიმინალები, უშედეგოდ დამთავრდა.

გაზაფხულის დადგომისთანავე დაჯგუფების წევრები კვლავ გააქტიურდნენ. ისინი გადა­
ვიდნენ გუმისთის რაიონში. 14 მაისს მათ ფსხუს ერთ-ერთ მკვიდრს ყური ჩამოათალეს 
და წერილი გაატანეს სოფლელებთან. ყაჩაღები ითხოვდნენ, რომ მოკლული სხულუხიას 
სანაცვლოდ, სოფლის თითოეულ მცხოვრებს გადაეხადა 15 მანეთი ოქროთი.

ფსხუს მოსახლეობის უსაფრთხოებისა და ბანდის ლიკვიდაციის მიზნით, აფხაზეთის “ჩეკამ” 
მთელი რიგი ღონისძიებები გაატარა, მაგრამ ყაჩაღების ხელში ჩაგდება მაინც ვერ მოახერხა.

გათამამებულმა მძარცველებმა, 8 ივნისს მძევლად აყვანილი ოთხი ლინდელი მწყემსის 
გასათავისუფლებლად, მოითხოვეს 20 მანეთი ოქროთი, რუსული თოფის 150 პატრონა და სხვა 
ნივთები. წინააღმდეგ შემთხვევაში, მძევლების დახვრეტითა და პირუტყვის დახოცვით იმუქ­
რებოდნენ. თანხის გადახდის ვადად ყაჩაღებმა 14 ივნისი დათქვეს.

თავზეხელაღებულთა ეს მოთხოვნა არავის დაუკმაყოფილებია. სამაგიეროდ, 12 ივნისს 
აფხაზეთის “ჩეკამ” გამოგზავნა სპეციალური ექსპედიცია, რომელმაც, მართალია, უშედეგოდ 
გადაჩხრიკა ყაჩაღების სავარაუდო სამყოფელი, მაგრამ უსაფრთხოების ასეთი ზომების გატა­
რების შემდეგ, ბოროტმოქმედებმა ვეღარ გაბედეს მუქარის ასრულება.

9 ივლისს სი­ჭი­ნა­ვამ და ჩხა­პელი­ამ მოკლეს მწყემსი კონსტანტი­ნე გვა­რა­მია. მას ბრალად 
დასდეს ორი ყაჩაღის მკვლელობა.

სიჭინავას ბანდა თავის საქმიანობას წარმატებით აგრძელებდა. მათ ჩადიმის უღელტე­
ხილზე გაძარცვეს გლეხები, რომლებსაც გასტაცეს ფული, ნივთები, იარაღი და სხვ. დაზა­
რალებულების ჩვენებით, ყაჩაღები შეიარაღებულები იყვნენ თოფებით, მაუზერებითა და 4 
ხელყუმბარით.

ხელისუფლება, მიუხედავად დიდი სურვილისა, რადიკალური ზომების გატარებას ჯერჯე­
რობით ვერ ახერხებდა, ყაჩაღები კი თავისუფლად დათარეშობდნენ. ამ პერიოდში ბანდას 
შეუერთდა ძველი კრიმინალი, მეფის ხელისუფლების დროს ყაჩაღობისთვის ნასამართლევი 
და 15 წელი კატორღამისჯილი ალექ­სი შონია.

5 ნოემბერს სი­ჭი­ნა­ვა და ჩხა­პელია ფსხუს რაიონში მოულოდნელად შეეჩეხნენ მილიცი­
ელებს –  ანდრეი და გრი­გოლ კოზლოვსკებს. გაიმართა საათნახევრიანი შეტაკება, რომლის 
დროს დაიღუპა ანდრეი კოზლოვსკი, ხოლო მისი ძმა გრი­გოლი კი დაიჭრა. დაიჭრა სი­ჭი­ნა­ვაც.

ამ შეტაკების შემდეგ ყაჩაღები კარგა ხანს არსად გამოჩენილან, როგორც ჩანს, სიჭინავა 
ჭრილობებს იშუშებდა.

1924 წლის იანვარში ბანდის წევრები კვლავ გამოჩნდნენ. ისინი ლიის რაიონში დაუკავ­
შირდნენ კრიმინალებს: კვა­რაცხელი­ას, ცი­მინტი­ასა და შელი­ას.

ამის პარალელურად, აფხაზეთის “ჩეკა” გულმოდგინედ ცდილობდა ბანდის ხელში ჩაგდებას. 
ამ მიზნით გადაიბირეს სიჭინავას მეგობარი ვლა­დი­მერ ქარდა­ვა, თუმცა სი­ჭი­ნა­ვამ ეს ამბავი 
დროულად შეიტყო და ყოფილი მეგობარი ახლოს არ გაიკარა.

მალე იგი რამდენიმე თანამზრახველსა და ახალ წევრ ჩანთა კა­ჭა­რა­ვასთან ერთად გადა­
ვიდა ყუბანის ოლქის უმპირის რაიონში, სადაც შეტაკების დროს მოკლეს კა­ჭა­რა­ვა.

ყუბანიდან დაბრუნებულმა სი­ჭი­ნა­ვამ და ჩხა­პელი­ამ კა­ჭა­რა­ვას სიკვდილი დამალეს და 
თქვეს, თითქოს ის ყუბანში 50 კაზაკთან ერთად დარჩა კაზაკებისა და ყაჩაღების საქონლის 
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დამცველად.
სოხუმიდან ჩრდილო-აღმოსავლეთით 55 ვერსზე მდებარე ჩედიმის ქედზე 10 ივლისს სი­ჭი­

ნა­ვა შეხვდა მწყემს ნი­კოლოზ ქარდა­ვას, რომელიც ასევე ხელისუფლების მიერ იყო გადაბი­
რებული.

ქარდა­ვამ ყაჩაღებს განუცხადა, რომ შს სახალხო კომისარიატის რაზმი მათ ელოდებოდა 
ჩედიმში, ურჩია, წასულიყვნენ აჩადარასკენ და შეჰპირდა, რომ თვითონ რაზმს სხვა მიმართუ­
ლებით, ფსხუსკენ გაიტყუებდა.

ქარდავა, ვიდრე მისი პროვოკაციული ქმედება გამომჟღავნდებოდა, მიიმალა.
ყაჩაღები კი, როგორც კი აჩადარაში გადავიდნენ, თავს დაესხნენ ჩხაპელიას ნათესავს, 

მწყემს კეუცა შამუგიას, რომელიც მონაწილეობდა დამსჯელი რაზმის მიერ განხორციელებულ 
თითქმის ყველა ოპერაციაში. ყაჩაღებმა მწყემსის კარავი გადაწვეს, გაანადგურეს ყველაფერი 
და გაიტაცეს 12 სული მსხვილფეხა საქონელი.

1924 წლის ივლისის ბოლოს ბანდა სოხუმის რაიონის ჩრდილოეთით, ფსიკვას რაიონში 
აფარებდა თავს. აგვისტოში ყაჩაღები გადავიდნენ ნარზანის რაიონში. იქ მოსახლეობისაგან 
კონტრიბუცია მოითხოვეს და სპეციალური ბრძანებაც გამოსცეს (წარმოგიდგენთ ბრძანების 
ასლს სტილისა და ორთოგრაფიის დაცვით):

ПРИКАЗ №25
Граждане и гражданки

Кисли вода: греки, армяне, абхазцы, мегрельцы, во всякий наций.
Прелагаю всем похорошему совестю выше пятнадцати лет возраста
за каждый душ уплатить по 1 рубл. А кто больше по своим своим совесрни.
При полученния нашего сведеня исполнит маментално.

ГОРНЫЙ РАЗВЕДКА
РА”ЕНА С КРАСНОЙ ПОЛЯНЫ ДО ИНГУРЫ ПО БАРЬБЕ СОВ. – ВЛАСТИ.

Е. СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ”.

გარდა ამისა, ყაჩაღებმა გლეხებსა და მწყემსებს ფული რამდენჯერმე მოსთხოვეს. მიუხ­
ედავად მოსახლეობის უმრავლესობის უარყოფითი განწყობილებისა, გამომძალველებს მათ 
წინააღმდეგობა მაინც ვერ გაუწიეს და ფული შეუგროვეს.

სექტემბერში დაჯგუფებას შეუერთდა მოკლული ყაჩაღის, ჩანთა კა­ჭა­რა­ვას ძმა, ანდრო.
აფხაზეთის ხელისუფლებამ გადაწყვიტა, საბოლოოდ გაენადგურებინა ყაჩაღთა აღნიშნული 

ჯგუფი. 10 ნოემბერს აფხაზეთის შს სახალხო კომისარიატმა, შლა­ტერის ხელმძღვანელობით, 
ორმოცკაციანი რაზმი გაგზავნა ყაჩაღთა სალიკვიდაციოდ.

გზადაგზა რაზმელებმა დააპატიმრეს ბანდის მოკავშირეები. მათ შორის ერთ-ერთმა, აკაფ­
ელმა პავლე პა­პა­ვამ რაზმს ნარზანის რაიონში ყაჩაღების ადგილსამყოფელი მიასწავლა.

შლა­ტერმა თხუთმეტი ლეგალიზებული ყაჩაღი, აქ­ვსენტი კორსანტი­ას მეთაურობით, 
თხილამურებით გაგზავნა პაპავას მიერ მითითებულ ადგილზე. მათ გამთენიისას ალყა შემო­
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ევტიხი სიჭინავას დაჯგუფება

არტყეს ყაჩაღების მიწურს.
დილით ჩხა­პელია გარეთ რომ გამოვიდა, კორსანტი­ამ მას დანებება უბრძანა. ჩხა­პელი­ამ 

გაქცევა სცადა, რაზმელებმა ის არ დაინდეს და მოკლეს.
სი­ჭი­ნა­ვამ რომ დაინახა, თავის გადარჩენა შეუძლებელი იქნებოდა, დანებდა.
მიწურში ყაჩაღებს ჰქონდათ: 15 ფუთი ფქვილი, 2 ფუთი ყველი, ერთნახევარი ფუთი თუთუ-

ნი, სხვადასხვა სისტემის 4 თოფი, 100 ვაზნა, მოკავშირეების წერილები და პირადი ნივთები.
ადგილობრივი მოსახლეობა დაპატიმრებული სიჭინავას ჩასაქოლად აღდგა. შლატერის 

რაზმმა ძლივს შეაჩერა აბობოქრებული ხალხი.
ძმისშვილის სიკვდილის ამბავი რომ გაიგო, ჩხა­პელი­ას ბი­ძა ათიოდე ვერსით დაშორებული 

მანძილიდან მივარდა შემთხვევის ადგილზე, ცხედარს თავი მოაჭრა და ჯოხზე წამოცმული 
დაჰქონდა სოფლიდან სოფელში, რათა ყველასთვის ეჩვენებინა, რომ „უვნებელი ყა­ჩა­ღი” 
მკვდარი იყო!

სი­ჭი­ნა­ვა აფხაზეთის “ჩეკამ” დააპატიმრა. გამოძიების დროს მან დაწერა განცხადება, 
რომელშიც ინანიებდა თავის საქციელს და სასჯელის შემსუბუქებას ითხოვდა (წარმოგიდგენთ 
განცხადებას, სტილი დაცულია):

Абявления

От бывшего (?) бандита Е. СИЧИНАВА. Я как мало грамотный человек открывенно заявляю 
маленький реч правду. Первый поступлений Сов. Власти Абхазии я служил в Чрезвычиной комисии 
опер части комисар обыска исполнял служба правильно потому что мне очень нравился советский 
власть освободиши рабочий народ от мешевитской джандармы банды вылечили от всякой болезни 
рабочий народ соработники. Через несколько время я сбился с пути с како то причины и скрился, 
стал бандит. Сколько сла совершил сам не знаю четверти года скрывался в лесу в горах в пропасти. 
Последний время октябрь месяце за двенадцать горой в пропасти но след за нами наступил герой 
защитник рабочего класса трудовой Абхазии тов. Шлатер с своими геройскими командами тов. 
Авксенти КОРСАНТИЯ. Было по снегу наши след найдено по этим следам ацепила нас с ЧХАПЕЛИЯ. 
Он не сдался и убили его а я как услыхал команда тов. ШЛАТЕРА и тов. КОРСАНТИЯ перестал 
стрелять и сдался и абещали мне до Сухума живой поведем и действительно привели мне честно 
Сухум и даже угостили вина на дороге и не оскарбили. Я раньше знал что тов. ШЛАТЕР и тов. 
КОРСАНТИЯ если на зани (т.е. ищут) от них скрыватся нельзя было. Но мне не было такой доерны 
лиц чтобы прислать тов. ШЛАТЕРУ  чтобы мог бы сам сдался. Я сичас думаю войдут положение и 
може бит не растреляют и т. д. Е. СИЧИНАВА. 

1924 წლის 18 დეკემბერს, აფხაზეთის “ჩეკას” დადგენილებისა და საქართველოს “ჩეკას” 
სანქციის საფუძველზე, ევტი­ხი სი­ჭი­ნა­ვა დახვრიტეს.
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დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1922 წ. 1923 წ. 1924 წ. სულ
ძარცვა 1 1 - 2
მკვლელობა 2 2 - 4
დაჭრა 1 1 - 2
დასახიჩრება - 1 - 1
მუქარით ფულის გამოძალვა - 2 1 3
მშვიდობიანი გლეხების დახვრეტა - 1 - 1
გადაწვა - 1 - 1
შეტაკება 1 1 1 3

დაჯგუფების წევრები:

1. ევტიხი ზოსიმეს ძე სიჭინავა;
2. იპატი (ბატია) ჩხაპელია;
3. ივანე სხულუხია;
4. ალექსი შონია;
5. ჩანთა კაჭარავა;
6. ანდრო კაჭარავა.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. ავეტის მაგოსიანი;
2. კვარაცხელია;
3. ციმინტია;
4. შელია;
5. ვლადიმერ ქარდავა;
6. ნიკოლოზ ქარდავა;
7. პავლე პაპავა.

23.06.1932 წ.
ქ. თბილისი.
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1921 წლის აგვისტოში ახალი სენაკის მაზრაში ერთმანეთს დაუკავშირდა ორი კრიმინალი 
– ელიზბარ მი­ქა­ძე და გი­ორგი ბუსკა­ძე. მათი საქმიანობა გლეხების ძარცვა და ყველანაირი 
წვრილ-წვრილი სისხლის სამართლის დანაშაულებანი იყო, სამოქმედო არეალი კი შკედის, 
ნოსირის, ისულას, ზორგათისა და ძიგიდერის რაიონები.

მიუხედავად “ჩეკას’’ ორგანოებისა და მილიციის აპარატის მიერ მათ დასაპატიმრებლად 
თუ სალიკვიდაციოდ გატარებული მთელი რიგი ღონისძიებებისა, მი­ქა­ძემ და ბუსკა­ძემ მოახ­
ერხეს მთელი წლის განმავლობაში დაუსჯელად ეთარეშათ.

ასპარეზზე გამოსვლისას პირველად, 1921 წლის 5 აგვისტოს ყაჩაღებმა ნოსირში გაძარცვეს 
გლეხები ვლა­დი­მერ კორძა­ხია და გი­ორგი სა­ხოკია, შემდეგ შკედში – არტემ შუ­ლაია, 
ისულაში კი – ერმი­ლე ღვინჯი­ლია.

13 ოქტომბერს ისევ შკედში მძარცველები თავს დაესხნენ სენაკის ბაზრობიდან მომავალ 
გლეხებს: პავლე ბერუ­ლა­ვას, ლავრენტი შენგელი­ას, პი­ლა ცხვი­ტა­ვას, ისიდორე და 
სოლომონ ადამი­ებს და სხვ.

ამის შემდეგ ყაჩაღებმა დროებით შეწყვიტეს ძალმომრეობა, ალბათ, ზამთრის დადგო­
მასთან დაკავშირებით, რადგან ამ პერიოდში ძნელი იყო ხელიდან დასხლტომოდნენ მათზე 
მონადირე მილიციელებს.

მი­ქა­ძემ და ბუსკა­ძემ თავიანთი საქმიანობა მხოლოდ გაზაფხულზე განაახლეს. 1922 წლის 
7 აპრილს მათ შკედში გაძარცვეს დი­მიტრი კინწუ­რეიშვი­ლი, 11 მაისს კი – ლავრენტი ჭელი­ძე. 8 
ივნისს თეკლათში ძარცვის დროს ყაჩაღებმა მძიმედ დაჭრეს ალექ­სანდრე ხუ­ბუ­ნაია.

17 ივნისს იმავე სოფელში, ძარცვის მიზნით, თავს დაესხნენ მენი­კი სა­ხოკი­ას, რომელიც 
წინააღმდეგობის გაწევის დროს მოკლეს. 3 აგვისტოს კი გაძარცვეს თომა წუ­ლეისკი­რი.

ამ შემთხვევის შემდეგ ყაჩაღები გადავიდნენ აფხაზეთში და იქ შეუერთდნენ თა­რასხან 
ეშბას პოლიტიკურ-ბანდიტურ დაჯგუფებას.

თა­რასხან ეშბა მენშევიკების დროს სოხუმის განსაკუთრებული რაზმის უფროსი იყო. 
მას ევალებოდა ჯერ კიდევ არალეგალური, კომუნისტური ორგანიზაციის წინააღმდეგ 
ბრძოლა. ეშბას მოღვაწეობამ ამ სფეროში მოლოდინს გადააჭარბა. მან მოახერხა, სრულად 
გამოეაშკარავებინა ქალაქის იატაკქვეშა კომიტეტის შემადგენლობა.

აფხაზეთის გასაბჭოების პერიოდში ეშბა მენშევიკებთან ერთად საზღვარგარეთ, კონსტან­
ტინეპოლში გაიქცა და იქ 1 წელზე მეტი დაყო.

1922 წლის აგვისტოში ეშბამ მალულად გადმოლახა საზღვარი და სამურზაყანოს მაზრაში 
ჩამოვიდა, სადაც დაიწყო აქტიური ანტისაბჭოთა პროპაგანდა. ამავე დროს დაუკავშირდა 
სხვადასხვა კრიმინალურ ელემენტს.

1922 წლის 22 დეკემბერს  მისი ინიციატივით გაიძარცვა მარნეულში მიმავალი  სხვადასხვა 
სოციალური ფენის 120 წარმომადგენელი. ხელისუფლების წარმომადგენლებმა ამ ძარცვის 

თა­რასხან ეშბას დაჯ­გუ­ფება
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ყველა მონაწილე, ეშბა­სა და ოკუმ კა­ჭა­რა­ვას გარდა, დააპატიმრეს და დახვრიტეს.
ორი თვის შემდეგ ეშბამ და კა­ჭა­რა­ვამ ისევ ჩამოაყალიბეს რვაკაციანი ბანდა, რომლის 

შემადგენლობაში შედიოდნენ: თა­რასხან ეშბა (პოლიტხელმძღვანელი და მეთაური), ოკუმ 
კა­ჭა­რა­ვა, ფოჩო ღურწკაია, ევგენი ძვა­ბა­ვა, ათანასე შელია, გოგია, გი­ორგი ბუსკა­ძე 
და ელიზბარ მი­ქა­ძე.

ახალმა ბანდამ მოქმედება დაიწყო სამურზაყანოს მაზრაში, სოფლების – ბედიისა და საბე­
რიოს რაიონებში. 1923 წლის 10 მარტს დაჯგუფების წევრები აქტიურ მოქმედებაზე გადა­
ვიდნენ. მათ გაძარცვეს ვინმე შამბას სახლი, რომლისგანაც გაიტაცეს სხვადასხვა ძვირფასე­
ულობა და ნივთები.

აფხაზეთის “ ჩეკას” თანამშრომლებმა ნაძარცვ ნივთებს მალე მიაკვლიეს ბედიაში მცხოვრებ 
ჩა­ლა­რი­ევთან. ვისი დაპატიმრების შემდეგაც, მცდელობა, მისი დახმარებით მიეკვლიათ ყაჩა­
ღების ადგილსამყოფლისთვის, უშედეგო აღმოჩნდა.

1923 წლის 2 აპრილს ეშბას ბანდას შეიარაღებული შეტაკება ჰქონდა მილიციის რაზმთან, 
რის შემდეგაც ბანდა სამ ჯგუფად გაიყო:

I ჯგუფი: ოკუმ კა­ჭა­რა­ვა, ევგენი ძვა­ბა­ვა და ათანასე შელია, სამოქმედო ასპარეზი: 
სამურზაყანოსა და კოდორის მაზრები;

II ჯგუფი: ფოჩო ღურწკაია და ორი უცნობი. გაემართნენ ზუგდიდის მაზრისაკენ. გზაში 
შეეჩეხნენ მილიციის რაზმს, რომელთანაც გაიმართა ხანმოკლე შეტაკება. ღურწკაია დააპ­
ატიმრეს, მისმა ამხანაგებმა კი მოახერხეს ზუგდიდის მაზრის მიმართულებით მიმალვა. აქ 
ისინი კვლავ გადაეყარნენ ადგილობრივი მილიციის რაზმს. ყაჩაღებმა წინააღმდეგობა ვეღარ 
გაუწიეს და რაზმელებმა ისინი დააპატიმრეს.

III ჯგუფში აღმოჩნდნენ: ლეონტი ოკუჯ­ავა, ბაგრატ ზანთა­რაია და  გოგია. მათ ცალ-
ცალკე ყოფნა ამჯობინეს. მალე ოკუჯ­ავა და ზანთა­რაია გამოცხადდნენ აფხაზეთის “ჩეკას” 
სამურზაყანოს საინფორმაციო პუნქტში, სადაც მათ დანაშაული აპატიეს. თუმცა ლეონტი 
ოკუჯავამ დიდხანს მაინც ვერ გაძლო მილიციის მკაცრი მეთვალყურეობის ქვეშ ყოფნა და 
მაისის ბოლოს ისევ ბანდას შეუერთდა.

1 ივნისისათვის ყაჩაღები: ეშბა, იონა და იასონ ჯინჯოლი­ები, კა­ჭა­რა­ვა, ძვა­ბა­ვა, 
თა­რასხან ანჩა­ბა­ძე, სხუ­ლუ­ხია და ლეონტი ოკუჯ­ავა გაერთიანდნენ. 20 ივნისს აფხაზეთის 
“ჩეკამ” იასონ და იონა ჯინჯოლი­ები დააპატიმრა.

თა­რასხან ეშბას მიერ გაძლიერებული სააგიტაციო მუშაობის შედეგად, სამურზაყანოს 
მაზრაში დაიწყო საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ გამოსვლები, რაც მალე ალაგმეს და 
მასში ხალხის ფართო მასების ჩათრევა ვერ მოესწრო.

სამურზაყანოს მაზრაში წესრიგის დასამყარებლად მთელი რიგი ღონისძიებების პარალე­
ლურად აფხაზეთის “ჩეკამ” მიიღო გადაწყვეტილება ეშბას ლიკვიდაციის შესახებ.

მართლაც, მთელი რიგი ოპერატიულ-ჩეკისტური კომბინაციების შემდეგ, ეშბა იძულებული 
გახდა, შეწყალების სათხოვნელად  ხელისუფლების წარმომადგენლებთან გამოცხადებულიყო. 
იგი დააპატიმრეს.

რამდენიმე დღის შემდეგ სამურზაყანოში დაპატიმრებულ იქნა თა­რასხან ანჩა­ბა­ძეც.
ეშბა­სა და ბანდის სამი წევრის შეპყრობის შემდეგ, ყაჩაღები დაიფანტნენ, ცალ-ცალკე 

იმალებოდნენ, კრიმინალურ საქმიანობას მხოლოდ ოკუჯ­ავა განაგრძობდა.
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22 ივლისს, ღამით, ოკუჯ­ავა თავს დაესხა თაგილონის მკვიდრ თუ­მუ ვეკუ­ას, დაჭრა მისი 
ცოლი, ხოლო თუ­მუ ტყეში წაიყვანა, რომელიც 29 ივლისს სასტიკად ნაცემი იპოვეს.

ლეონტი ოკუჯ­ავამ პარტმუშაკი გერა­სი­მე ცა­ავაც ტყეში წაიყვანა, მაგრამ დაზარალე­
ბულმა იმავე დღეს მოახერხა ყაჩაღისაგან თავის დაღწევა.

10 აგვისტოს ჩატარდა აფხაზეთის ცენტრალური აღმასკომის, სახალხო გაერთიანებული 
საბჭოს, აფხაზეთის კპ (ბ) საოლქო კომიტეტისა და აფხაზეთის “ჩეკას” კოლეგიის გაერთიან­
ებული სხდომა, რომელზეც გამოიტანეს დადგენილება ყაჩაღების – იასონ და იონა ჯინჯო­
ლი­ების დახვრეტის შესახებ.

სექტემბერში ოკუმ კა­ჭა­რა­ვამ ეშბას ჯგუფიდან დარჩენილი ოთხი  წევრისაგან ჩამოაყ­
ალიბა ახალი დაჯგუფება. მათ სამოქმედო არეალად  კოდორის მაზრის ტამიშის რაიონი გაიხადეს.

23 სექტემბერს ჯგუფის წევრებმა რამდენჯერმე გაძარცვეს სახაზინო გზაზე გამვლელები. 
ისინი თავს დაესხნენ მილიციელებს –  პეტრე სა­ლი­ას და ჯანჯუხ ფა­ჩუ­ლი­ას. ყაჩაღებმა 
პეტრე სა­ლია მოკლეს, ხოლო ჯანჯუხ ფა­ჩუ­ლია მძიმედ დაჭრეს.

9 ნოემბერს ზუგდიდის მაზრაში გადასულ ლეონტი ოკუჯ­ავას ადგილობრივმა მილიციამ 
ცეცხლი გაუხსნა და მოკლა.

17 ნოემბერს კი კოდორის მაზრიდან სამურზაყანოში ცოლთან ერთად მიმავალი ოკუმ კა­ჭა­
რა­ვა გზაში მილიციელებმა შეამჩნიეს და ისიც და მისი ცოლიც სოცოცხლეს გამოასალმეს.

ბანდის მეთაური თა­რასხან ეშბა საქართველოს “ჩეკას” კოლეგიის დადგენილებით 1923 
წელს დახვრიტეს.

დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1921 წ. 1922 წ. 1923 წ. სულ
თავდასხმა - 2 1 3
ძარცვა 4 4 3 11
მკვლელობა - 1 1 2
დაჭრა - 1 2 3
ცემა - - 1 1
პარტამხანაგების 
გატაცება - - 1 1
კონტრრევოლ.
გამოსვლების 
ორგანიზება

- - 1 1

შეტაკება - - 4 4

P.S. თარასხან ეშბას ბანდა, რომელიც აფხაზეთში ერთი წლის განმავლობაში მოქმედებდა, 
კრიმინალურ-პოლიტიკურ დაჯგუფებად მიიჩნევა.

მიუხედავად იმისა, რომ საძმოში, ძირითადად,  კრიმინალები შედიოდნენ, თავდაპირველად 
ის არ იყო განსაკუთრებით საშიში, რამდენადაც ჯგუფს მეთაურობდა პოლიტყაჩაღი, რომლის 
საქმიანობაც, უმთავრესად, საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ იყო მიმართული.

ეშბას გათვლებმა, ჯგუფში ჰყოლოდა კრიმინალური ელემენტები, რომლებიც ამავე დროს 
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პოლიტიკური ორგანიზაციის საბრძოლო ბირთვი იქნებოდა, ოდნავადაც არ გაამართლა და 
ბანდის მთელი მოღვაწეობა მხოლოდ კრიმინალური იყო.

თვითონ ეშბა ძლიერ და საკმაოდ საშიშ ფიგურას წარმოადგენდა.

დაჯგუფების წევრები:

1. თარასხან ეშბა;
2. ოკუმ ქეღვას ძე კაჭარავა;
3. ფოჩო ღურწკაია;
4. ევგენი ძვაბავა;
5. ათანასე შელია;
6. გოგია;
7. გიორგი ბუსკაძე;
8. ელიზბარ მიქაძე;
9. ლეონტი ოკუჯავა;
10. ბაგრატ ზანთარია;
11. იონა ჯინჯოლია;
12. თარასხან ანჩაბაძე;
13. სხულუხია.

                                                                                                        20.10.1932 წ.
                                                                                                        ქ. თბილისი
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1922  წლის სექტემბერში დმანისის რაიონის სოფელ გომარეთში, პავლე ხიზანიშვილის 
სახლში გაიმართა გომარეთის თემის მენშევიკთა არალეგალური კრება, რომელზეც გადაწყდა, 
ჩამოყალიბებულიყო “საბრძოლო ჯგუ­ფი”  საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ. მასში გაერ­
თიანდნენ: არჩილ და სა­ბა მურჯიკნელები, გი­ორგი ოქ­რა­ძე, ალექ­სი ედიშერაშვი­ლი, 
ლევან ირემაძე, ალექ­სი ედიგარაშვი­ლი და შაქ­რო (ზა­ქა­რია) მურჯიკნელი

“საბრძოლო ჯგუ­ფი” რაიონის მოსახლეობაში ეწეოდა აგიტაციას ანტისაბჭოთა განწყობი­
ლების შესაქმნელად.

საქართველოს “ჩეკას” ორგანოების მიერ წარმატებულად ჩატარებული მუშაობის შედეგად 
მოკლე დროში შესაძლებელი გახდა ბანდის წევრებს შორის ბზარი გაჩენილიყო და დაშლი­
ლიყვნენ. 1922 წლის 27 დეკემბერს  “საბრძოლო ჯგუფის” ყველა წევრი ხელისუფლების მიერ 
შეწყალებული იქნა.

მოგვიანებით ბანდის რამდენიმე წევრი, სა­ბა მურჯიკნელის მეთაურობით, ისევ შეიარაღდა, 
გადავიდა არალეგალურ მდგომარეობაში და თავი შეაფარა კლდეისში ვა­სილ ოქ­როპი­რი­ძეს. 
ყაჩაღებს სოფელ დმანისშიც ჰყავდათ თავიანთი დამხმარე, სახელად და­ნი­ელი (გვარი ვერ 
დადგინდა).

ახლად ჩამოყალიბებული დაჯგუფების მეთაურს ღვინითა და სურსათით ამარაგებდა მისი 
მეგობარი, ხრამის აგარაკების მცველი ანდრიხ შა­ლი.

მაგრამ ასე დიდხანს ვერ გაგრძელდებოდა. ტყეში გავარდნილებს თვითონაც უნდა ეზრუნათ 
საარსებო საშუალებების მოპოვებაზე.

1923 წლის იანვარში ყაჩაღები აქტიურ მოქმედებაზე გადავიდნენ. მათ რამდენჯერმე ალყა 
შემოარტყეს ბეშთაშენს და საქონელი გაირეკეს.

თებერვალში ბორჩალოს პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა აგენტურული მუშაობის 
შედეგად და რამდენიმე ადგილობრივი მცხოვრების დახმარებით გომარეთში მოიხელთეს 
დაჯგუფების რამდენიმე წევრი: შაქ­რო და სა­ბა მურჯიკნელები, ალექ­სი ედიგარაშვი­ლი, 
გი­ორგი ოქ­რა­ძე და ლევან ირემაძე... შეტაკება დაახლოებით 2 საათს გაგრძელდა. მიმალვა 
მხოლოდ არჩილ მურჯიკნელმა მოახერხა, ლევან ირემაძე დააპატიმრეს, დანარჩენები კი 
რაზმელებმა დახოცეს.

აპრილში კლდეისის რაიონში არჩილ მურჯიკნელმა, იაკობ მურჯიკნელსა და ბაგრატ 
ედიშერაშვილთან ერთად, ახალი დაჯგუფება ჩამოაყალიბა.

მაისში ბანდის სალიკვიდაციო ღონისძიებები განსაკუთრებული ინტენსივობით წარიმართა. 
საქართველოს  “ჩეკას” მანგლისის საინფორმაციო პუნქტის თანამშრომლებმა გადაიბირეს და 
ბანდის გასანადგურებლად გაგზავნეს ყაჩაღთა ერთგული მოკავშირეები სოფელ კლდეისიდან 
ვა­სო და შაქ­რო ოქ­როპი­რი­ძეები და ეგნა­ტე ტომა­ზოვი, მაგრამ უშედეგოდ.

მაისის პირველ ნახევარში ბორჩალოს პოლიტბიურომ დააპატიმრა ბაგრატ ედიშერაშვი­ლი.

 სა­ბა მურჯიკნელის დაჯ­გუ­ფება
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ძალზე შევიწროვებული არჩილ მურჯიკნელი ახალციხის მაზრიდან თურქეთში გადასვლას 
ცდილობდა, მაგრამ მილიციის თანამშრომლებმა იგი დააპატიმრეს და გაგზავნეს ლუქსემ­
ბურგში (ახლ. ბოლნისში). პატიმარს მიჰყვებოდა ორი ცხენოსანი: ბერძენი­ძე და აფაქ­იძე. 
მურჯიკნელი მათ გაექცა.

“ჩეკამ” გამყოლები დააპატიმრა, როგორც პატიმრის ხელშემწყობები.
ივნისის პირველ ნახევარში მურჯიკნელის ბანდა თავს აფარებდა წალკისა და თეთრიწყაროს 

რაიონების ტერიტორიას ისე, რომ მისი წევრები დანაშაულში შემჩნეულნი არ ყოფილან.
ამ პერიოდში ბანდის სალიკვიდაციოდ ჩამოყალიბდა ათკაციანი რაზმი არჩილ მურჯიკ­

ნელის მოსისხლე მტრებისა და ყოფილი მოკავშირეებისგან.
გადაბირებულმა ოქ­როპი­რი­ძეებმა და ტომა­ზოვმა დაადგინეს ბანდის ადგილსამყოფელი. 

2 ივლისს გომარეთში მილიციის რაზმი ყაჩაღებს თავს დაესხა. გაიმართა ბრძოლა, რომლის 
დროსაც დაიჭრა მხოლოდ არჩილ მურჯიკნელი. ბანდამ დამსჯელ რაზმს ტყეში შეასწრო და 
თავი გადაირჩინა. დაზარალებულებს სამყოფელში დარჩათ შინელი, დურბინდი, ხელყუმბარა, 
2 სავსე პატრონტაში, 2 ბობოხი, ფეხსაცმელები, პური და სხვა მრავალი პირადი ნივთი.

შეტაკების შემდეგ მძევლად აიყვანეს არჩილ მურჯიკნელის მამა. თვითონ არჩილი კი 
მალე ღალატის მსხვერპლი გახდა. 14 ივლისს თეთრიწყაროში იგი ადგილობრივმა მკვიდრმა 
ვა­გან ხა­ჩა­ტუ­როვმა შეიპყრო და პოლიტბიუროს თანამშრომლებს გადასცა.

დარჩა მხოლოდ იაკობ მურჯიკნელი. აგვისტოში მას ბორჩალოს პოლიტბიუროს საპატიმ­
როდან გაქცეული ლევან ირემაძე მიეკედლა. ისინი რამდენიმე ხნით, გაურკვეველი მიზნით, 
ახალციხის მაზრაში გადავიდნენ.

18 ოქტომბერს უკან დაბრუნებულმა მურჯიკნელმა და ირემაძემ ხრამის აგარაკებზე, 
ვასილ კატიაროვისა და ალექსი დულგაროვის პლანტაციებიდან გაიტაცეს 15 ფუთი თამბაქო.

მანგლისის საინფორმაციო პუნქტის მიერ გატარებული ღონისძიებების შედეგად თამბაქო 
პატრონს დაუბრუნდა, მაგრამ დააპატიმრეს ძარცვის თანამონაწილენი: ლევან მურჯიკნელი 
და სედრაქ მი­ხა­ილოვი.

18 ნოემბერს ლევან ირემაძე ნებაყოფლობით გამოცხადდა მანგლისის საინფორმაციო 
პუნქტში და ის შეიწყალეს.

1923 წლის ბოლოს დააპატიმრეს არჩილ მურჯიკნელი, რომელიც საქართველოს “ჩეკას” 
კოლეგიის გადაწყვეტილებით დახვრიტეს.

14 თებერვალს მანგლისის საინფორმაციო პუნქტის თანამშრომლებმა დააპატიმრეს ბანდის 
ბოლო წევრი იაკობ მურჯიკნელი, რომელიც ასევე დახვრიტეს.

დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1923 წ. სულ
ძარცვა 1 1
საქონლის გატაცება 2 2
შეტაკება 2 2
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საბა მურჯიკნელის დაჯგუფება

P. S. მურჯიკნელის ბანდა პასიურ დაჯგუფებად ითვლებოდა, მიუხედავად ამისა, მანგლი­
სისა და თეთრიწყაროს რაიონების მილიციისათვის ის მნიშვნელოვან საფრთხეს წარმოად­
გენდა, რამდენადაც არალეგალური მენშევიკური იდეების გამზიარებელი იყო და მათი დი-
რექტივებით ხელმძღვანელობდა. დაჯგუფების ძირითადი მიზანი საბჭოთა ხელისუფლების 
დამხობა გახლდათ.

შეიძლება ვიფიქროთ, რადგან საბა და არჩილ მურჯიკნელები ხალხში არ სარგებლობდნენ  
საკმარისი ავტორიტეტით, ამიტომ დაჯგუფებამ ვერ შეძლო მოეპოვებინა მოსახლეობის 
თანადგომა და მოემზადებინა ნიადაგი პოლიტიკური ხასიათის აქტიური ბრძოლისათვის. ამის 
შემდეგ, დაჯგუფებას კრიმინალური საქმიანობის გარდა აღარაფერი დარჩენოდა.

  დაჯგუფების წევრები:

1. არჩილ მურჯიკნელი;
2. საბა მურჯიკნელი;
3. შაქრო (ზაქარია) მურჯიკნელი;
4. იაკობ მურჯიკნელი;
5. ლევან მურჯიკნელი;
6. გიორგი ალექსიძე;
7. ალექსი ედიშერაშვილი;
8. ალექსი ედიგარაშვილი;
9. ლევან ირემაძე;
10. ბაგრატ ედიშერაშვილი;
11. სედრაქ მიხაილოვი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. პეტრე ხიზანიშვილი;
2. ვასილ ოქროპირიძე;
3. შაქრო ოქროპირიძე;
4. ანდრიხ შალი;
5. ეგნატე ტომაზოვი.
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დაჯგუფება, რომელიც საბჭოთა ხელისუფლების დამყარების პერიოდში ზუგდიდის 
მაზრაში შეიქმნა, დაკომპლექტდა ძველი, გამოუსწორებელი მეგრელი კრიმინალებით. ესენი 
იყვნენ: კატორღიდან გამოქცეული ბაგრატ ნი­კოლოზის ძე ხონელია, ნი­კოლოზ გუ­დუს ძე 
ბერაია, კონსტანტი­ნე ისმა­ილის ძე ძა­ძა­ვა და ნი­კოლოზ კი­ტია. დაჯგუფებას სათავეში 
ჩაუდგა ბაგრატ ხონელია.

ყაჩაღთა ჯგუფმა მოქმედება დაიწყო ხორშისა და ზანის რაიონებში. ამ პერიოდში მათ 
გაძარცვეს ვარლამ გვა­თუა, ლევან აბაკელია, ვიქ­ტორ ლოლუა, ძუ­კუ კორძაია და სხვ. 
კოცონზე დასხეს ეგნა­ტე პაჭკორია და ეფრემ ძა­ძა­ვა. ქვალონში გაძარცვეს 2 დილიჟანსი.

1922 წელს ბანდამ მნიშვნელოვნად გააფართოვა თავისი მოქმედების არეალი, თითქმის 
მთელი ზუგდიდის მაზრა და ახალი სენაკის ნაწილი მათ სარბიელად გადაიქცა. დანაშაულთა 
სახეობებიც თანდათანობით უფრო მრავალფეროვანი და მძიმე ხდებოდა.

8 იანვარს ბოროტმოქმედებმა ყულისკარში სასიკვდილოდ დაჭრეს ადგილობრივი მილიცი­
ელის ძმა იაკობ ძი­გუა.  23 მარტს ჩაქინჯში თავდამსხმელებმა ელიზბარ გარგა­ზი­ასგან 
გაიტაცეს ოქროსა და ვერცხლის ნივთები და ნაბადი.

საქართველოს „ჩეკა” ბანდიტური დაჯგუფების სადამსჯელო-სალიკვიდაციო ოპერაციებს 
აქტიურად შეუდგა. 31 მარტს “ჩეკას” თანამშრომლებმა ქვალონში დააპატიმრეს ნი­კოლოზ 
ბერაიას ცოლი, რომელიც ერთხანს, ქმართან ერთად, ტყეს აფარებდა თავს. 18 აპრილს 
ხიბულას რაიონში მილიციის რაზმი თავს დაესხა ყაჩაღებს. შეტაკების დროს გარდაიცვალა 
დაჭრილი მილიციელი კვირტია.

5 მაისს ხობის რაიონში ისევ გაიმართა ორთაბრძოლა ყაჩაღებსა და ადგილობრივ მილი­
ციას შორის. ამ შეტაკებაში მოკლეს ყაჩაღების წინააღმდეგ მოხალისე მებრძოლი ჯოჯო 
ჯორჯი­კია.

მიუხედავად ხელისუფალთა მხრიდან შევიწროებისა, ბოროტმოქმედნი დანაშაულებრივ 
ქმედებებს არ წყვეტდნენ. 7 მაისის ღამეს ნოჯისხევის რაიონში დამრბევებმა მოკლეს იოსებ 
ცხა­დაია და იმავე დღეს ხობში რამდენიმე ოჯახი გაძარცვეს. 30 მაისს მძარცველები თავს 
დაესხნენ ხოლორდავას. მილიციელ ბერაიას დროული გამოჩენის შემდეგ გაიმართა ბრძოლა, 
რომელიც დიდხანს არ გაგრძელებულა. თავდამსხმელები მიიმალნენ, მილიციელი კი დაიჭრა.

12 ივლისს კვლავ გაიმართა შეიარაღებული შეტაკება ზუგდიდის პოლიტბიუროს თანამ­
შრომლებსა და ბოროტმოქმედთა შორის. ხორშში ბრძოლა ხანმოკლე იყო და უმსხვერპლოდ 
დასრულდა, რადგან ყაჩაღები ბრძოლის დროს ნელ-ნელა გაიპარნენ. 26 ივლისს ყაჩაღებმა: 
ხონელი­ამ, ბერაიამ, კი­ტი­ამ და ძი­ძა­ვამ  ჩაქვინჯში ვინმე შელი­ას სურსათი მოსთხოვეს. შეში­
ნებული მასპინძელი მათ გულუხვად გაუმასპინძლდა. დანაყრებულმა სტუმრებმა წასვლისას 
თან გაიყოლეს 2 თოფი და სხვადასხვა ნივთი. ასე გამოხატეს მადლიერება მძარცველებმა.

აგვისტოში ყაჩაღები მოსაკლავად დაესხნენ თავს მილიციელ ტკეჩა­ბას, რომელმაც მათ 

 ბაგრატ ხონელი­ას დაჯ­გუ­ფება
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მტკიცე წინააღმდეგობა გაუწია, მაგრამ მომხვდურებმა მისი დაჭრა მაინც მოახერხეს.
აგვისტოშივე ბოროტმოქმედებმა ახალ სენაკში გადაწვეს მი­ხეილ გასვი­ანისა და ათანასე 

პაჭკორი­ას სახლები. შემდეგ ისინი ზუგდიდის მაზრაში კა­ლე გრი­გოლი­ასა და ლუ­კა და 
რომა გვა­სა­ლი­ებს მიადგნენ და ფული მოსთხოვეს.

გრი­გოლი­ამ და ლუ­კა გვა­სა­ლი­ამ დასახელებული თანხა უსიტყვოდ გადაიხადეს, მესამემ 
კი უარი შეუთვალა.

5 სექტემბერს ცაიშკარში მოძალადეებმა კონდრა­ტი­ასგან გაიტაცეს ფასიანი ნივთები, 
მი­ხეილ შა­მა­თა­ვასგან კი – დიდი თანხა და სხვადასხვა მატერიალური ფასეულობა.

ოქტომბერსა და ნოემბერში ბანდა იმყოფებოდა ხორშის რაიონში, სადაც ისინი ხშირად, 
ქალებთან ერთად, სასულე ორკესტრისა და მომღერლების თანხლებით, ღიად ქეიფობდნენ და 
სეირნობდნენ.

მათ თავგასულობას საზღვარი არ ჰქონდა... ისინი თავიანთი ქმედებებით ატერორებდნენ 
გლეხებს და სხვადასხვა გადასახადსაც უწესებდნენ.

მიუხედავად მათი ასეთი არაადამიანური ყოფისა, ბანდის წევრობის მსურველი მაინც 
მრავალი იყო.

სწორედ ამ პერიოდში დაჯგუფებას შეუერთდა ხობის რაიონული მილიციის განყოფილების 
თანამშრომელი ალექ­სანდრე ქუ­ჩუს ძე ქა­ჯაია, მეტსახელად “კა­კო”, რაც შემდეგმა გარე­
მოებებმა განაპირობა: შვებულებაში გასული ქაჯაია ერთი კვირით თავის სოფელ საჯიჯაოში 
გაემგზავრა, სადაც ესტუმრა ვინმე სერგო ბესელა­ვას. ქა­ჯაიას სცემეს და განაიარაღეს.

პატივაყრილმა ქა­ჯაიამ მასპინძელზე შურის საძიებლად, ხონელი­ას მიაკითხა და დახმა­
რება სთხოვა. ხონელი­ას ბანდამ ბესელა­ვას სახლი გადაუწვა.

ქა­ჯაიამ ჯავრი კი იყარა, მაგრამ სამსახურში ვეღარ დაბრუნდებოდა, ამიტომ ყაჩაღებს 
მიეკედლა.

ხონელი­ას ბანდას ასევე შეუერთდა აფხაზი ჩა­ავა. მისი ინიციატივით, ყაჩაღებმა ზუგდიდში 
გაძარცვეს ერთ-ერთი  ადგილობრივი მცხოვრების სახლი (გვარი უცნობია) და გაიტაცეს 
სხვადასხვა ნივთი.

7 დეკემბერს ახალხიბულაში მძარცველები თავს დაესხნენ კონსტანტი­ნე თურქი­ას, მაგრამ 
ვერაფრის წაღება ვერ მოახერხეს. 1923 წელის იანვრის დასაწყისშივე ბანდის წევრებმა სცადეს 
აბასთუმნის მკვიდრის, კა­ლისტრა­ტე კუ­ტა­ლი­ას მოკვლა მაგრამ უშედეგოდ. 16 იანვარს 
ბოროტმოქმედებმა ობუჯში ეფიმ კონჯა­რი­ას სახლიდან წაიღეს ყველაფერი, რისი წაღებაც 
შეიძლებოდა.

ხელისუფლების რაზმები კრიმინალების წინააღმდეგ ხშირად გადიოდნენ ოპერაციებზე. 25 
იანვარს “ჩეკას’’ რაზმი ბოროტმოქმედებს სამჯერ გადაეყარა. გაიმართა ურთიერთსროლა. 
ყაჩაღები ხელიდან დაუსხლტდნენ რაზმელებს და გაემართნენ ახალი სენაკისკენ.

ზუგდიდის ხელისუფლებამ სენაკის საინფორმაციო პუნქტს სთხოვა, გაეგზავნათ დამხმარე 
რაზმი და გაქცეულებისთვის გზა მოეჭრათ.

სენაკიდან გამოგზავნილი თვრამეტკაციანი რაზმი ქვალონთან დაუხვდა ყაჩაღებს და გაიმ­
ართა ბრძოლა.

როდესაც შეატყო, რომ ამ შეტაკებას შეიძლება დაჯგუფების ლიკვიდაცია მოჰყოლოდა, 
ხონელია დამსჯელ რაზმს წინ გადაუდგა და ცეცხლსასროლი იარაღის საშუალებით შეძლო 
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რამდენიმე წუთით შეეჩერებინა თავდამსხმელები, რათა ისინი კვალდაკვალ არ დასდევნე­
ბოდნენ და თანამოძმეებს მიმალვა მოესწროთ.

ბოლოს ხონელია მოკლეს. მისი სიკვდილის შემდეგ ყაჩაღები კარგა ხანს არსად გამოჩე­
ნილან. სამაგიეროდ, შეტევაზე გადავიდა მილიციის რაზმი.

1 მარტს აბასთუმანში მილიციელებმა მოკლეს კი­ტი­ას ახლო ნათესავი, ბანდის მფარველი 
და დამხმარე ერმი­ლე კი­ტია, რომელიც ხელისუფლებას ემალებოდა და 1922 წლის დეკემბრიდან 
ერთხანს ყაჩაღებთანაც კი აფარებდა თავს. 18 მარტს კურზუში შეტაკების დროს მოკლეს 
ყაჩაღი ნი­კოლოზ კი­ტია, ბერაიამ და ძი­ძა­ვამ გაქცევა მოახერხეს.

მარტში სენაკის პოლიციის თანამშრომლებმა ყაჩაღების მფარველებისა და დამხმარეთა 
წინააღმდეგაც გაილაშქრეს და დააპატიმრეს ძველი კრიმინალი თეოფანე პეტრეს ძე ადამია, 
მეტსახელად “ჩაშკა”, და­ვით პავლეს ძე ადამია და ისაკ ათანასეს ძე ჩი­ტა­ვა.

13 მარტს ბანდა ხიბულის რაიონიდან წალენჯიხის რაიონში გადავიდა. ამ პერიოდში კა­კო 
ქა­ჯაია ავად გახდა და თანამზრახველებს ჩამოსცილდა. ბანდის დარჩენილი წევრები კი თარეშს 
აგრძელებდნენ. 6 აპრილს მათ საჯიჯაოს გზაზე მიმავალი გლეხები გაძარცვეს. 18 აპრილს 
ხეთაში თავს დაესხნენ ლევან კუ­ტა­ლი­ას და გაიტაცეს სხვადასხვა ნივთი. 1-2 მაისს ყაჩა­
ღებმა გაძარცვეს ხორშის რამდენიმე მკვიდრი. დაზარალებულთა შორის ერთ-ერთი, მარტა 
ოკუჯ­ავა, წინააღმდეგობის გაწევის გამო მოკლეს. 3 მაისს, ღამით, ზანაში სერგო ბესლა­ვამ 
ყაჩაღებს, იარაღის ძალით, თავი ძლივს დააღწია. იმავე დღეს იმავე სოფლიდან ბოროტმოქმე­
დებმა გაიტაცეს თურქია და შეუბრალებლად სცემეს.

5 მაისს მოთარაშეები  საჯიჯაოში გადააწყდნენ სენაკის მაზრის სამძებრო განყოფილების 
უფროსის, როგა­ვას რაზმს. გაიმართა ბრძოლა, რომელსაც მსხვერპლი არ მოჰყოლია, მაგრამ 
ამის შემდეგ ჯგუფს ჩამოსცილდა ბერაია და მარტომ დაიწყო მოქმედება. მან აბასთუმანში 
გაძარცვა ზუგდიდელი ხა­ფა­ვა.

ბანდის წევრები კი კიდევ შეცვივდნენ გაძარცული გლეხის, ჩა­ლი­გა­ვას სახლში, საგულდა­
გულოდ გადაჩხრიკეს იქაურობა და წაიღეს აბსოლუტურად ყველაფერი, თუკი რამ მოიძებნე­
ბოდა. 31 მაისს მკვლელებმა ხორშში დახოცეს გზაზე მიმავალი გლეხების ჯგუფი.

ამასობაში, კა­კო ქა­ჯაია გამოჯანმრთელდა და დაუბრუნდა თავის საძმოს. მისი მეთაურ­
ობით, 1 ივნისს ბანდამ გაძარცვა მარკოზ ქა­ჯაია, 3 ივნისს – ტუ­ლა ჭი­თა­ნა­ვა, 13 ივნისს კი 
– სოსრა­ნა ლა­ტა­რია.

ივნისის ბოლოს ბანდა ორ ჯგუფად გაიყო, ერთ ჯგუფს ქა­ჯაია ჩაუდგა სათავეში, მეორეს 
– ბერაია.

“ჩეკას” თანამშრომლები კი პერმანენტულად აგრძელებდნენ ყაჩაღების სალიკვიდაციო 
ღონისძიებებს. 2 ივლისს სენაკის მაზრის მილიციის თანამშრომლებმა მოკლეს ნი­კოლოზ 
ბერაია, ხოლო მეორე დილას – კოსტა ძი­ძა­ვა.

ასე რომ, ხონელი­ას დაჯგუფების წევრებიდან დარჩნენ მხოლოდ ქა­ჯაია და ბუსკა­ძე.
საქართველოს “ჩეკას” თანამშრომლები გაფაციცებით ეძებდნენ ბანდის ნარჩენებსაც.
სწორედ ამ დროს ზუგდიდის მილიციამ მოკლა უცნობი კრიმინალი. ზუგდიდში ცხედრის 

ამოსაცნობად დაიბარეს ადგილობრივი მოსახლეობა. ამომცნობთა შორის იყო კა­კო ქა­ჯაიას 
დედაც. მან გვამის დანახვისას თავში ცემა და მოთქმა დაიწყო. იქ მყოფნი და ხელისუფლების 
წარმომადგენლებიც დარწმუნდნენ, რომ მიცვალებული მისი შვილი კა­კო ქა­ჯაია იყო, მაგრამ 
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მოგვიანებით გაირკვა, რომ მოხუცმა შეცდომაში შეიყვანა ადგილობრივი ხელისუფლება და 
ამით მცირე ხნით გაახანგრძლივა შვილის უსაფრთხოება.

კა­კო ქა­ჯაია  ცოცხალი იყო და განაგრძობდა თავის საქმიანობას. 2 აგვისტოს მან გაძარცვა 
ვინმე ახალაია, 10 აგვისტოს კი მილიციელი შელი­ასაგან გაიტაცა საბრძოლო მასალა, 12 
აგვისტოს ცაიშში გადაწვა ფეტელა­ვას სახლი. 20 აგვისტოს, ორ თანამზრახველთან ერთად, 
ჭითაწყლის მახლობლად, სენაკის გზაზე თავს დაესხა ორ დილიჟანსს და გაძარცვა თოთხმეტი 
მგზავრი. ძარცვის დროს დაიჭრა სამი ადამიანი და გარდაიცვალა ზუგდიდის საინფორმაციო 
პუნქტის თანამშრომელ ჯინჯოლი­ას შვილი.

შემთხვევის ადგილზე გაგზავნილი ხელისუფლების რაზმის მისვლისას თავდამსხმელები 
ჯერ კიდევ იქ იყვნენ. გაიმართა შეიარაღებული ბრძოლა, რომლის დროსაც მსუბუქად დაიჭრა 
ქა­ჯაია.

ჭრილობამოშუშებულმა ქა­ჯაიამ 25 სექტემბერს აბასთუმანში მოკლა სოსრან ლი­პარტია. 
მკვლელობის მიზეზი უცნობია.

ოქტომბერსა და ნოემბერში ქა­ჯაია, თანამზრახველებთან ერთად, ზანასა და ციზეთის 
რაიონებში იმალებოდა, ხშირად გადადიოდა ზუგდიდის რაიონის ტერიტორიაზე, ნახეს ხორშის 
მისადგომებთანაც... ამ დროს მათ დანაშაული არ ჩაუდენიათ.

დეკემბერში “ჩეკას” გაძლიერებული მეთვალყურეობის ქვეშ მყოფი ყაჩაღები: ქა­ჯაია, 
ემხუ­არი, შელია, ნა­და­რაია და ჭეჟია მხოლოდ ერთხელ, ცაიში-კახათის რაიონებში 
გამოჩნდნენ. ისინი მსხვერპლს ეძებდნენ.

ბანდის სალიკვიდაციოდ ზუგდიდის საინფორმაციო პუნქტიდან სასწრაფოდ გაიგზავნა 
ხუთკაციანი საიდუმლო რაზმი, მაგრამ ყაჩაღების პოვნა ვერ მოხერხდა.

1924 წლის 15 იანვარს ქა­ჯაიამ ზანაში გლეხ თეოფანე გვა­სა­ლი­ასგან გაიტაცა სურსათი. 
18 იანვარს ხორშში ყაჩაღები თავს დაესხნენ მატვე შონი­ას.

24 იანვარს სენაკის მილიციის ოთხკაციანი რაზმი შეეჩეხა ბანდას და გაიმართა ხანგრძლივი 
ბრძოლა, რომლის დროსაც ქა­ჯაიამ სიბნელით ისარგებლა და მიიმალა.

ქა­ჯაია და მისი თანამოაზრეები ხელისუფლების გადაწყვეტილებებს არ ეპუებოდნენ. მათ 
31 იანვარს საჯიჯაოში ლუ­კა ივანეს ძე ლი­პარტი­ასაგან გაიტაცეს ბევრი ძვირფასი ნივთი 
და ზანას მიმართულებით მიიმალნენ. თებერვლის ბოლოს ბიას მახლობლად მოწყობილი 
საფარიდან ნასროლი ტყვიებით ქა­ჯაიამ და ბიგვა­ვამ მოკლეს ადგილობრივი აგრონომი პ. 
იოსავა. 16 მარტს აბასთუმნის რაიონში ქა­ჯაიამ სცადა ლეონტი კუ­ტა­ლი­ას გაძარცვა, მაგრამ 
ცეცხლსასროლი იარაღით წინააღმდეგობის გაწევის შემდეგ, ყაჩაღი მიიმალა.

აპრილში ქა­ჯაია იმალებოდა ახალ ხიბულასა და ხობში, თუმცა დანაშაული არ ჩაუდენია. 
3 მაისს ყაჩაღი ქვალონში თავს დაესხა კურსანტ აკაკი ჭკა­დუ­ას და აართვა “ნაგანის” ტიპის 
რევოლვერი, რომელიც რატომღაც მაშინვე უკან დაუბრუნა.

იმავე დღეს ყაჩაღმა ქაჯაიამ ვა­სილ ჭანტუ­რი­ასაც უბრძანა, სასწრაფოდ მოემზადებინა 
საბრძოლო მასალა, მაგრამ როგორც კი შეიტყო, რომ ხელისუფლების მიერ მის დასაპატიმ­
რებლად გამოგზავნილი რაზმი უკვე სოფელში იყო, მაშინვე მიმალვა ამჯობინა ისე, რომ 
საბრძოლო მასალის მომზადებისათვის აღარც მოუცლია.

31 ივნისს ქა­ჯაიამ გადაწვა იასონ ახალაიას სახლი და მიიმალა.
ივლისში ქა­ჯაიამ პოლიტიკური საქმიანობა დაიწყო, დაუკავშირდა ნაციონალ-დემოკრატე­
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ბისა და მენშევიკების არალეგალურ ორგანიზაციას და მათგან დავალებები მიიღო, მაგრამ 
ყაჩაღობა მაინც არ შეუწყვეტია.

ამასობაში, დადგა აგვისტო. ქა­ჯაიამ მონაწილეობა მიიღო 1924 წლის აგვისტოს აჯანყე­
ბაში, თუმცა ის ამ აჯანყების აქტიური მონაწილე არ ყოფილა.

შემდეგ ქა­ჯაია საკმაო ხანს, 1925 წლის პირველი ნახევრის მიწურულამდე  აღარ გამოჩე­
ნილა, თუ არ ჩავთვლით 7 ნოემბერს აბასთუმანში ერთი სახლის გადაწვის ფაქტს.

1925 წლის ივნისში ქა­ჯაიას მიემხრნენ ცალ-ცალკე მოქმედი ყაჩაღები – ძვა­ბა­ვა და 
ქარდა­ვა. გაერთიანებული ძალებით ისინი ჯერ თავს დაესხნენ ხეთაში ვინმე ცხი­ტა­რი­ას, 
მერე პარტმუშაკ შონი­ას. 15 სექტემბერს მათ გაძარცვეს ზუგდიდის საინფორმაციო პუნქტის 
მაცნე, მეტსახელად “პატრონა”, ხოლო 17 სექტემბერს განაიარაღეს კომკავშირელი შონია.

29 სექტემბერს ხეთაში ქა­ჯაია მივარდა ალექ­სი ლომაიას და მოსთხოვა მიეცათ სამი 
კვირის წინ გარდაცვლილი ძვა­ძა ლომაიას ნაბადი. ნათესავები შეწუხდნენ და სთხოვეს 
ყაჩაღს, რომ მათთვის ეცლია 40 დღის გასვლამდე.

1 დეკემბერს ბანდის სალიკვიდაციოდ გაგზავნილი სენაკის მაზრის მილიციის თანამშრომ­
ლები ხორშის თემის შემოწმების დროს გადააწყდნენ ბოროტმოქმედებს. შეტაკების შემდეგ 
ყაჩაღები სიბნელეში მიიმალნენ.

18 დეკემბერს ხეთაში მილიციის ხუთკაციანი რაზმი შეეჩეხა ქა­ჯაიას, რომელიც ხანგრ-
ძლივი და თავგანწირული ბრძოლის შემდეგ მიიმალა, დატოვა ნაბადი და კალოშები.

ქა­ჯაია მაინც არ მშვიდდება და ისევ დანაშაულს ჩადის. 21 დეკემბრის ღამეს მან აბას­
თუმანში გაძარცვა ვინმე ოქროპირა შეროზია, რომელისგანაც გაიტაცა ნაბადი და ოქროს 
ნივთები.

ხელისუფლებისა და საქართველოს “ჩეკას” აპარატის გადაწყვეტილებით, კიდევ ერთხელ 
დაისახა გადამჭრელი ზომების გატარება ქა­ჯაიას გასანადგურებლად.

პირველ რიგში, ბანდასთან კავშირისა და მფარველობის ბრალდებით დააპატიმრეს 60 კაცი, 
უმეტესად ეთადან, ნოჯიხევიდან, ბიადან. დაპატიმრებულები რამდენიმე კვირის შემდეგ გაათ­
ავისუფლეს დავალებით, დაეზუსტებინათ და 15 დღეში ეცნობებინათ ყაჩაღის ზუსტი ადგილი­
სამყოფელი, მაგრამ ამ ღონისძიებას შედეგი არ მოჰყოლია.

ქა­ჯაიას ძებნა და დევნა  გრძელდებოდა. 1926 წლის თებერვალში აბასთუმანში ქა­ჯაია 
ფეხში დაჭრა კპ(ბ) წევრმა ცა­გუ­რი­ამ.

უკიდურესად შევიწროებული ქა­ჯაია დანებებას მაინც არ აპირებდა. თებერვლის ბოლოს 
მან ჩატეხა ფანჯრის მინა, შევარდა ზუგდიდელი კოსტა ჯოჯუ­ას სახლში და ტელეფონით 
უცენზურო სიტყვებით აგინა ფოსტა-ტელეგრაფის კანტორის უფროსს. სახლიდან გამოს­
ვლისას იგი ზუგდიდის აღმასკომის თავმჯდომარეს შეეჩეხა და მოკლა კიდეც.

7 აპრილს აბასთუმანში ქა­ჯაია თავს დაესხა მელა­ნო ბერიშვილს და გააუპატიურა. დაზა-
რალებულმა იმავე ღამეს თავი ჩამოიხრჩო. 21 აპრილს ხეთაში მძარცველი გვა­ჯაიას მიუვ­
არდა და გასტაცა 200 მანეთი, რომელიც ჭირისუფალს მიცვალებულის დატირების დროს შეუგ­
როვდა. 24 ივნისს, ღამით, მთვრალი ქა­ჯაია ხორშში თავს დაესხა 65 წლის მოხუცს დუ­ტუ 
გვა­სა­ლი­ას, რათა გაეუპატიურებინა მისი ქალიშვილი, უფრო სწორად, მის სახლში მცხოვრები 
ყველა ქალი. მოხუცმა თოფს სტაცა ხელი და ეზოში გავარდა. ყაჩაღიც რატომღაც მას 
ფეხდაფეხ მიჰყვა და იარაღი დაუმიზნა, მაგრამ მოხუცმა დაასწრო. თავდამსხმელი მუცელში 
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დაიჭრა.
მომაკვდავმა ქა­ჯაიამ ორჯერ გაისროლა და მოხუცი სასიკვდილოდ დაჭრა. დუტუ გვასალია 

5 წუთში გარდაიცვალა, რამდენიმე წუთში ქა­ჯაიაც  უსულოდ დაეცა.
მკვდარ ყაჩაღს თან ჰქონდა: რუსული კარაბინი, “მაუზერისა” და “ნაგანის” სისტემის რევო-

ლვერები, 150 თოფის პატრონა 3 პატრონტაშით, 2 ფინური დანა, ვერცხლის ქამარ-ხანჯალი, 
ვერცხლის საათი, ოქროს საქორწინო ბეჭედი წარწერით: “ყა­ჩა­ღი კა­კო ქა­ჯაია” და შტამპი 
ასეთივე წარწერით.

დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1921 წ. 1922 წ. 1923 წ. 1924 წ. 1925 წ. 1926 წ. სულ
მკვლელობა 2 3 3 3 - 2 11
მკვლელობის 
მცდელობა - - 1 - - - 1
დაჭრა - 3 3 - - 1 7
ძარცვა 6 6 11 4 21 1 49
თავდასხმა - 3 2 4 2 - 11
გლეხთა 
დახვრეტა - - 1 - - - 1
გადაწვა - 3 1 2 - - 6
ფულის გამოძ. 
სიკვდილის 
მუქარით

- 1 - - - - 1

გაუპატიურება - - - - - 1 1
ხელისუფლების 
წარმომადგ. 
შეტაკება

- 4 7 1 2 - 14

                                                                                                     სულ: 102

P.S.  ხონელია-ქაჯაიას დაჯგუფება  გამორჩეულ კრიმინალურ სახეს ატარებდა. მისი წევრები 
გამოუსწორებელი კრიმინალები იყვნენ, ამიტომ მათ მიერ ჩადენილ დანაშაულთა სისასტიკეც 
და რაოდენობაც გამორჩეული იყო.

თუმცა გლეხებს შორის ყაჩაღები სიმპათიით სარგებლობდნენ  და მათგან მფარველობასა 
და დახმარებასაც იღებდნენ.

ბანდა განსაკუთრებით საშიშ დაჯგუფებას წარმოადგენდა.

დაჯგუფების წევრები:

1. ბაგრატ ნიკოლოზის ძე ხონელია;		
2. ნიკოლოზ გუდუს ძე ბერაია;	
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  3. კონსტანტინე ისლამის ძე ძიძავა;
  4. ნიკოლოზ კიტია;
  5. ალექსანდრე ქუჩუს ძე ქაჯაია;
  6. აბაიდავა (ბერაიას ცოლი);
  7. ჭაავა;
  8. შელია;
  9. ნადარაია;
10. ჭეჟია;
11. ბიგვავა;
12. ქარდავა;
13. ძიძავა.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. ერმილე კიტია; 
2. თეოფანე პეტრეს ძე ადამია, მეტსახელად “ჩაშკა”;
3. დავით პავლეს ძე ადამია;
4. ისაკ ათანასეს ძე ჭითავა.

     06.05.1934 წ.
     ქ. თბილისი
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1921-1922 წლებში ქუთაისის მაზრის ქვედა სიმონეთელმა მღვდლის შვილმა და­ვით კეთი­
ლა­ძემ და ქუთაისელმა ამბერკი უკლებამ არალეგალური ცხოვრების გზა აირჩიეს და ქუთა­
ისის მაზრაში ყაჩაღური მოქმედებები დაიწყეს.

პირველად მათ 1921 წლის 12 ნოემბერს ქუთაისში სახლი გაძარცვეს, წინააღმდეგობის გაწე­
ვისას დაიჭრა სახლის პატრონი.

ამ შემთხვევის შემდეგ ყაჩაღები ზამთრის ბოლომდე აღარ გამოჩენილან და იმალებოდნენ 
ხან ქუთაისის მაზრაში, ხან ლეჩხუმში და მუშაობდნენ კრიმინალური ელემენტების მიმხრო­
ბასა და დაჯგუფების გაძლიერებაზე.

გაზაფხულისთვის ჩამოყალიბდა დაჯგუფება შემდეგი შემადგენლობით: და­ვით კეთი­ლა­ძე 
(მეთა­ური), ამბერკი უკლება, ქვედასიმონეთელი გელენი­ძე, ყოფილი მილიციელი ვლა­დი­მერ 
ჭუმბუ­რი­ძე სვირიდან, და­ვით სა­კანდელი­ძე  ნავენახევიდან და ჭოგნარელი გერა­სი­მე ლანჩა­ვა.

ისინი შეიარაღდნენ რევოლვერებით, თოფებითა და ხანჯლებით; ბანდის შექმნის მიზანი 
დანაშაულებრივი საქმიანობა იყო, თუმცა ყაჩაღები აცხადებდნენ, თითქოს ნაძარცვი ფული 
და ნივთები საბჭოთა ხელისუფლების წინააღმდეგ ბრძოლისათვის ძალების ორგანიზებაზე 
იხარჯებოდა.

ადგილობრივმა მოსახლეობამ იცოდა, რომ ყაჩაღები განსაკუთრებით საშიში კრიმინალები 
იყვნენ  და სძულდათ ისინი, მაგრამ დაპირისპირებას ვერ ბედავდნენ, პირიქით, ხშირ შემთხვე­
ვაში, ეხმარებოდნენ კიდეც.

1922 წლის აპრილში ბანდა აქტიურ მოქმედებაზე გადავიდა. მათ გელათში გაძარცვეს ლუ­კა 
ცირღი­ლა­ძე და ნაღარევის რაიონში მიიმალნენ. 24 აპრილს ყაჩაღებმა სიმონეთის თემში 5-5 
მლნ მანეთით 5 კომლი დაბეგრეს.

მათი თავგასულობით აღშფოთებულმა მილიციამ 27 აპრილს საფიჩხიას აგარაკებზე 
ყაჩაღებს ბრძოლა გაუმართა. ამ შეტაკების დროს დაიჭრა მილიციის უფროსი ვაშაყმაძე.

იმავე დღეს მილიციის თანამშრომლებმა ყაჩაღების მფარველობისთვის დააპატიმრეს 
ვლა­დი­მერ ჭუმბუ­რი­ძის ოჯახი. 1 მაისს ქუთაისის პოლიტბიუროს თანამშრომლების ოპერ­
ჯგუფმა მიაკვლია და მოკლა ბანდის  წევრი გელენი­ძე, ხოლო 22 ივნისს ქუთაისის პოლიტბი­
ურომ დააპატიმრა ვინმე იოსებ გაგნი­აშვი­ლი, რომელსაც ბანდის წევრობა სურდა, რისთვისაც 
დახოცა ადგილობრივი მცხოვრებნი.

ყაჩაღები დანაშაულებრივ ქმედებებს აგრძელებდნენ. 13 ივნისს მათ გაძარცვეს სახლი, 
გაიტაცეს ნივთები და ფული. 22 ივლისს ბროლისქედში ბოროტმოქმედებმა მოკლეს ტა­რა­სი 
კეზევა­ძე, მკვლელობის მოტივი დაუდგენელია.

აგვისტოს პირველ რიცხვებში ბანდას მიემხრო გრი­გოლ ვახტანგი­ძე. 
6 აგვისტოს ღამით ყაჩაღებმა მოკლეს ჩასაფრებული მილიციელი ერმი­ლე გელა­ძე.  2 თვის 

შემდეგ უკლება, ვახტანგიძე და ახლად მიკედლებული ხუჯაძე ბროლისქედში თავს დაესხნენ 

და­ვით კეთი­ლა­ძის დაჯ­გუ­ფება
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გლეხ ნიშნი­ანიძეს, რომლისგანაც მხოლოდ საპნის ნაჭერი წაიღეს. თავდასხმის შემდეგ ყაჩა­
ღები შეკამათდნენ და მოკლეს ხუ­ჯა­ძე. 12 ნოემბერს ყაჩაღებმა, უკლებას მეთაურობით, 
შორაპნის მაზრაში გაძარცვეს გზაზე მიმავალი ვაჭრები.

ნოემბერში ყაჩაღები თითქმის ლეგალურად ცხოვრობდნენ სიმონეთში, ხა­ნი­აშვილ-ჭუმბუ­
რი­ძეთა უბანში. მიუხედავად ბანდის ლიკვიდაციისთვის გატარებული მთელი რიგი ღონისძი­
ებებისა, მათ თმის ბეწვიც კი არ ჩამოვარდნიათ, რადგან  მიმალვას დროულად ახერხებდნენ.

დეკემბერში კეთი­ლა­ძის ჯგუფი დროებით შეუერთდა იმ დროს შორაპნის მაზრაში მოქმედ 
ილიკო იშხნელის დაჯგუფებას.

1923 წლის იანვარში ყაჩაღები ქუთაისის მაზრაში დაბრუნდნენ. საღორიის ტყეში მოკლეს 
ქუთაისელი იოსებ ვარდა­ნი­ძე, რომლის მკვლელობის მიზეზი უცნობია. ამის შემდეგ  ბანდა 
დიდხანს არსად გამოჩენილა.

28 თებერვალს აგენტმა ქუთაისის მაზრის პოლიტბიუროს აცნობა, რომ ბანდა იმყოფებოდა 
ნახშირღელეში, არსენიშვილთან. პოლიტბიუროსა და მილიციის თანამშრომელთაგან დაკომ­
პლექტებული ოცდაათკაციანი ოპერატიული რაზმი სასწრაფოდ გაიგზავნა ყაჩაღების გასა­
ნადგურებლად.

სოფელთან მიახლოებისას რაზმი ორ ჯგუფად გაიყო. ერთს ბანდიტიზმის წინააღმდეგ 
ბრძოლის განყოფილების რწმუნებული ცი­რეკი­ძე მეთაურობდა, მეორეს კი  – მაზრის მილი­
ციის თანამშრომელი იამანიძე.

იამანიძის ჯგუფი სოფლის შესასვლელთან ჩასაფრდა, ხოლო ცი­რეკი­ძის ჯგუფი არსე­
ნიშვი­ლის სახლისკენ გაემართა, სადაც ჯგუფი კიდევ გაიყო: მეომრების ნაწილი სახლის 
მახლობლად განთავსდა, ათმა კაცმა კი სახლი ალყაში მოაქცია.

მეომრების გადაადგილებისას საეჭვო შრიალზე სარდაფიდან, სადაც ყაჩაღები იყვნენ, გამო­
ვიდა ქალი, რომელმაც რაღაც ჩაილაპარაკა და უკან შებრუნდა.

ცი­რეკი­ძემ იყვირა:
–  ვინ არის სახლში?!
–  არავინ! – უპასუხეს შიგნიდან.
ამ დროს რაზმელებმა ორი ლანდი შენიშნეს. ერთ-ერთი პირდაპირ მათ მიერ მოწყობილი 

საფარისაკენ გაემართა.
უცნობის შეჩერება ჩასაფრებულებმა შეძახილით სცადეს, რაზეც უცნობმა სროლით 

უპასუხა. რაზმმაც მაშინვე ცეცხლი გახსნა. ორივე ლანდი სროლა-სროლით ვენახში შევარდა, 
სადაც ჩასაფრებულთა მეორე ნაწილს გადააწყდნენ.

რაზმელებმა ერთ-ერთი ლანდი, ყაჩაღი ვახტანგი­ძე ადგილზევე ჩაცხრილეს, მეორემ კი 
მოახერხა ალყის გარღვევა და მიმალვა. დაახლოებით ნახევარი ვერსის შემდეგ, იგი იამანიძის 
რაზმს გადააწყდა. რაზმელებმა სროლა ატეხეს და იგი მოკლეს. მოკლული  ამბერკი უკლება 
აღმოჩნდა.

ამავე დროს ნახშირღელეში პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა ყაჩაღების მფარველობისა 
და დახმარებისთვის დააპატიმრეს შალვა და გრი­გოლ  ნი­კოლა­ძეები, არაერთ თავდასხმაში 
მონაწილე მი­ხეილ ამბროლა­ძე და სხვ.

მოკავშირეთა დაპატიმრების გამო ხალხი იმდენად გაბოროტდა კეთი­ლა­ძის მიმართ, რომ 
მას სოფელშიც აღარ უშვებენ.
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დავით კეთილაძის დაჯგუფება

მაისში კეთი­ლა­ძეს მიემხრო ზედა სიმონეთის კომუჯრედის პასუხისმგებელი მდივანი 
დი­ომიდე გი­ორგის ძე სუ­ლა­მა­ნი­ძე, რომელიც ხელისუფლებამ თანამდებობრივი უფლების 
ბოროტად გამოყენებაში დაადანაშაულა.

სუ­ლა­მა­ნი­ძის მიმხრობა კეთი­ლა­ძისთვის მეტად სახარბიელო აღმოჩნდა, რადგან უკლე­
ბა­სა და ვახტანგი­ძის სიკვდილის შემდეგ, ბანდის წევრები გაიფანტნენ და იგი მარტო 
დარჩა.

გაბოროტებული კეთი­ლა­ძე და სუ­ლა­მა­ნი­ძე 17 ივნისს, დილის 6 საათზე, სიმონეთში მიუვ­
არდნენ ანეტა ბაქ­რა­ძეს, რომელიც ტყვედ აიყვანეს, შემდეგ მიადგნენ ალექ­სანდრე ნი­კო­
ლა­ძის სახლს. თავდამსხმელები ტყვესა და ნი­კოლა­ძის ცოლს, ანას, ადანაშაულებდნენ 
უკლება­სა და ვახტანგი­ძის გაცემაში. ყაჩაღებმა ანეტა ბაქ­რა­ძე მოკლეს,  ანა კი დაჭრეს.

23 ივნისს, ღამით, ჩხარის რაიონში ბანდის წევრები მოულოდნელად წააწყდნენ მილიციის 
რაზმს, რომელსაც მეთაურობდა ბარბა­ქა­ძე. შეტაკების დროს ორივე ყაჩაღი დაიჭრა, მაგრამ 
სიბნელით ისარგებლეს და მიიმალნენ.

მძიმედ დაჭრილი სუ­ლა­მა­ნი­ძე ნებაყოფლობით ჩაბარდა ხელისუფლებას, მომაკვდავი 
კეთი­ლა­ძე კი 26 ივნისს ჩხარის რაიონში იპოვეს.

ასე რომ, ბანდა სრულად იქნა ლიკვიდირებული.

 დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

1921 წ. 1922 წ. 1923 წ. სულ
 მკვლელობა - 2 2 4
 დაჭრა 1 1 1 3
 ძარცვა 1 3 - 4
 თავდასხმა - 1 - 1
 გლეხების დაბეგვრა 5 - - 5
 შეტაკება - 2 2 4

დაჯგუფების წევრები:

1. დავით კეთილაძე;
2. ამბერკი უკლება;
3. გელენიძე;
4. ვლადიმერ ჭუმბურიძე;
5. დავით საკანდელიძე;
6. გერასიმე ლანჩავა;
7. გრიგოლ ვახტანგიძე;
8. ხუჯაძე;
9. დიომიდე გიორგის ძე სულამანიძე.
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 დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. იოსებ გაგნიაშვილი;
2. არსენიშვილი;
3. შალვა ნიკოლაძე;
4. გრიგოლ ნიკოლაძე;
5. მიხეილ ამბროლაძე.

P.S. კეთილაძის ბანდა პოლიტიკური თვალსაზრისით საშიშროებას არ წარმოადგენდა. ამ 
ჯგუფის საქმიანობა  მხოლოდ კრიმინალური იყო.

მართალია, კეთილაძე მუდამ ცდილობდა, თავისი ჯგუფის საქმიანობისთვის პოლიტიკური 
ელფერი მიეცა და ამ მიმართულებით განეწყო მოსახლეობის მათდამი დამოკიდებულებაც, 
მაგრამ ვერ შეძლო, რადგან ადგილობრივმა გლეხებმა კარგად იცოდნენ, რითი სუნთქავდა 
კეთილაძე და რა მიზნებს ისახავდა იგი თავის ამფსონებთან ერთად.

კეთილაძის ბანდა არ მოიაზრება განსაკუთრებით საშიშ დაჯგუფებად, ის არ სარგებ­
ლობდა დიდი ავტორიტეტით  მოსახლეობაში. მან ვერ შეძლო, რიცხობრივად ბევრი მომხრე 
ჰყოლოდა.

                                                                                                                               14.10.1932 წ.
                                                                                                                                ქ. თბილისი
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გევორქ ჩეკა­რი­ანის დაჯ­გუ­ფება

გევორქ ჩეკა­რი­ანის დაჯგუფება ჯერ კიდევ აფხაზეთის გასაბჭოებამდე არსებობდა. 1920 
წლიდან  მოქმედებდა პილენკოვის რაიონში და თავის რიგებში აერთიანებდა 15-20 წევრს, 
ეროვნებით სომხებს, სოციალური წარმოშობით კი გლეხებს. ბანდის ძირითად საქმიანობას 
ძარცვა და საქონლის გატაცება წარმოადგენდა.

აფხაზეთის გასაბჭოების შემდეგ ჩეკარიანის ჯგუფი დროებით დაიშალა და 1921 წლის 
განმავლობაში არსად გამოჩენილა. 1922 წლიდან ყაჩაღები, დაახლოებით 8 კაცი, ისევ 
შეგროვდნენ, გადავიდნენ არალეგალურ მდგომარეობაში და ისევ მიჰყვეს ხელი ძარცვასა და 
საქონლის გატაცებას.

1922 წლის ივნისში ბზიფთაზე ყაჩაღები გადაეყარნენ აფხაზეთის “ჩეკას” თანამშრომლების 
მიერ სპეციალურად მოწყობილ საფარს. გაიმართა ორთაბრძოლა, რომლის დროსაც მოკლეს 
ოთხი ყაჩაღი, მათ შორის ერთ-ერთი იყო ბანდის მეთაურის თანაშემწე (რომლის გვარი ვერ 
დადგინდა) და დაიჭრა ყაჩაღი ალეკ ბენკელი­ანი.

ამ შეტაკების შემდეგ ბანდის წევრები დაიქსაქსნენ და არანაირ აქტიურობას აღარ იჩენდნენ. 
მაშინ აფხაზეთის “ჩეკამ” მიიღო ზომები, აგენტურული მუშაობით გამოეაშკარავებინათ 
ცალ-ცალკე მიმალული ყაჩაღები. შედეგად – 23 აგვისტოს “ჩეკას” თანამშრომლებმა დააპატ­
იმრეს ბანდის მეთაური გევორქ ჩეკა­რი­ანი და ბანდის აქტიური წევრი ოვანეს მუმჟი­ანი, 
სექტემბრის ბოლოს – ოვანეს კოჩკონი­ანი და ყაჩაღების ერთ-ერთი ყველაზე ერთგული 
მოკავშირე, გაგრის მაზრის სამძებრო განყოფილების ყოფილი უფროსის თანაშემწე ალფრედ 
მამბერგი.

გევორქ ჩეკა­რი­ანმა 10 ნოემბერს აფხაზეთის “ჩეკას” საპატიმრო საკნის გისოსი გატეხა 
და გაქცევა მოახერხა. მასთან ერთად გაიქცა სხვა ბანდის მეთაური – კოჩია და­დეშქელი­ანი 
და ყა­ჩა­ღი მა­ლა­ნია.

ჩეკა­რი­ანი გაემართა გაგრის მაზრის მიმართულებით, რათა გადასულიყო სოჭის ოლქში, 
თავის საცხოვრებელ და ადრე მოქმედების ადგილზე.

6 დეკემბერს აფხაზეთის “ჩეკამ” გაქცეული ყაჩაღების დასაჭერად ბანდიტიზმის წინა­
აღმდეგ ბრძოლის განყოფილების რწმუნებულის, გლუნმოვოს მეთაურობით გაგზავნა ექსპე­
დიცია, რასაც შედეგი არ მოჰყოლია.

რამდენიმე ხანს მიმალულმა ჩეკა­რი­ანმა ისევ მოძებნა და შეაგროვა თავისი ბანდის წევრები: 
ხა­ჩიკ ბენკელი­ანი, აპელო დეშებჟი­ანი და მათთან ერთად მოაწყო თავდასხმა სოფელზე. ამ 
პერიოდში ბანდას 3-ჯერ ჰქონდა შეტაკება მის წინააღმდეგ გამოგზავნილი რაზმელების წინა­
აღმდეგ.

1923 წლის 1 იანვარს აფხაზეთის “ჩეკამ” მიიღო ინფორმაცია იმის შესახებ, რომ მარნე­
ულში, გრი­გოლ მი­ნა­სი­ანის სახლში იყო ბანდის ორი წევრი ალეკ და ხა­ჩიკ ბენკელი­ანები.
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მეორე დღესვე, ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების რწმუნებულის თანა­
შემწის მეთაურობით, აფხაზეთის “ჩეკამ” ათკაციანი რაზმი გაგზავნა და 3 იანვარს, დილის 4 
საათზე, ორივე ყაჩაღი დაპატიმრებულ იქნა.

19 თებერვალს აფხაზეთის “ჩეკას” კოლეგიის გადაწყვეტილებით ალეკ და ხა­ჩიკ ბენკელი­
ანები დახვრიტეს.

ამ შემთხვევას, რა თქმა უნდა, გავლენა უნდა მოეხდინა ბანდის წევრებზე. მართლაც, 
ყაჩაღებს შორის თავი იჩინა განხეთქილებამ და უნდობლობამ. ისინი დაიფანტნენ.

გევორქ ჩეკა­რი­ანმა თავი გუდაუთის მაზრის სოფელ კალავტმუქს შეაფარა. ამ ინფორ­
მაციის მიღების შემდეგ აფხაზეთის “ჩეკამ” ყაჩაღის მოსაძებნად თვრამეტკაციანი რაზმი 
გაგზავნა, მაგრამ მის კვალს რაზმმა ვერ მიაგნო. ჩეკა­რი­ანმა მხოლოდ ერთი ფეხით გაასწრო 
მათ. იგი გუდაუთის გავლით სოხუმში ჩავიდა, სადაც ნებაყოფლობით ჩაბარდა ადგილობრივ 
ხელისუფლებას. ბანდის მეთაურის ლეგალიზაციის შემდეგ ჯგუფი საბოლოოდ დაიშალა. 1924 
წლამდე ჩეკა­რი­ანი მშვიდად ცხოვრობდა და შემჩნეული არ ყოფილა რაიმე დანაშაულში, 
მაგრამ ერთხელ მან ისევ სცადა არალეგალურ მდგომარეობაში გადასვლა, ამიტომ ის მაშინვე 
მოკლა მასთან საიდუმლოდ მიგზავნილმა კაცმა.

                 
დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა 

1922 წ. სულ
 ძარცვა 11 11
 საქონლის გატაცება 2 2
 შეტაკება 4 4

P.S. გევორქ ჩეკარიანის დაჯგუფება არ წარმოადგენდა საშიშ და ბოროტმოქმედ ბანდას, 
თავისი არსებობის განმავლობაში იგი თითქმის არ აქტიურობდა.

მოსახლეობას შორის ბანდა არანაირი ავტორიტეტით არ სარგებლობდა.

დაჯგუფების წევრები:

1. გევორქ არუთინის ძე ჩეკარიანი;
2. ალეკ ბენკელიანი;
3. ხაჩიკ ბენკელიანი;
4. ოვანეს მუჟიანი;
5. ოვანეს კოჩკონიანი;
6. საგაკა ჩაკალიანი;
7. ოვანეს გუგულიანი;
8. აპელო დეშებჟიანი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. ალფრედ მამბერგი;
2. გრიგოლ მინასიანი. 
                                                                                                               14.10.1932 წ.
	 ქ. თბილისი.
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ბა­ხო მორჩი­აშვი­ლის დაჯ­გუ­ფება

ბა­ხო ტი­მოთეს ძე მორჩი­აშვი­ლი ჯერ კიდევ ცარიზმის დროს იყო ცნობილი ყაჩაღი. მისი 
შეწყალება და ლეგალიზაცია საბჭოთა ხელისუფლების მიერ მოხდა. მაგრამ მორჩიაშვილს 
ძალიან მალე მძიმე ტვირთად დააწვა წყნარად ცხოვრება. იგი 1921 წლის ნოემბერში არალ­
ეგალურ მდგომარეობაში გადავიდა, ირგვლივ შემოიკრიბა თანამზრახველები, დაახლოებით 
ექვსი კაცი და შორაპნის მაზრაში დაჯგუფება ჩამოაყალიბა. მათი საქმიანობა წვრილმანი 
ქურდობით შემოიფარგლებოდა.

ყაჩაღები დანაშაულებრივ ქმედებებს ჩადიოდნენ სვირის რაიონში, თუმცა ხანდახან 
მეზობელ რაიონებსა და მაზრებშიც გადადიოდნენ.

მორჩი­აშვი­ლის ჯგუფი არ ითვლებოდა განსაკუთრებით საშიშ დაჯგუფებად. ამასთანავე, 
არანაირი პოლიტიკური სარჩული მათ მოღვაწეობას არ ჰქონია.

1922 წლის აგვისტოში ბა­ხო მორჩი­აშვილმა გაიტაცა სახელმწიფო ცხენი და ტყეს შეაფარა 
თავი. სამი კვირის შემდეგ იგი მილიციამ დაიჭირა. ზეკარის გადასასვლელზე ბა­ხო მილიცი­
ელებს გაექცა და თავის ჯგუფს დაუბრუნდა.

დაჯგუფება, 8-9 კაცის შემადგენლობით, ჯერ ბელოგორის, შემდეგ კი ქუთაისის მაზრის 
ბაღდათის რაიონს აფარებდა თავს. ყაჩაღებს ეხმარებოდნენ მომთაბარე მეგრელი მწყემსები 
და ადგილობრივი მოსახლეობა. ისინი მხოლოდ “ჩეკას” და მილიციის თანამშრომლებს ემა-
ლებოდნენ.

1923 წლის 17 იანვარს დაჯგუფების სამმა წევრმა, ბა­ხო მორჩი­აშვი­ლის მეთაურობით, 
ზეკარში განაიარაღა ადგილობრივი აბანოს დარაჯი, შევარდა  გამგის ბინაში და გაიტაცა 2 
საბანი, 2 ზეწარი, ლეიბი, ხალათი და 4 ცალი საპონი.

1923 წლის 2 თებერვალს ქუთაისის მილიციის თანამშრომლებმა ბაღდათის რაიონში მოკლ-
ეს ბა­ხო მორჩი­აშვი­ლი და დააპატიმრეს: ტი­მოთე, კი­რი­ლე და სამსონ მორჩი­აშვი­ლები.

ცხედრის გადასვენებისა და დაპატიმრებული ყაჩაღების გადაყვანის დროს, ბანდის დანარ­
ჩენმა წევრებმა მილიციის რაზმს ცეცხლი გაუხსნეს. პატიმრებმა არეულობით ისარგებლეს და 
შეეცადნენ გაქცევით ეშველათ თავისთვის.

გამყოლები, გამაფრთხილებელი სროლის შემდეგ, იძულებულები გახდნენ, ცეცხლი 
გაეხსნათ. მათ ყველა გაქცეული დახოცეს.

შეტაკების დროს მსუბუქად დაიჭრა ერთი მილიციელი.
გადარჩენილი ბანდის წევრები: ვლა­დი­მერ გელხოიძე და ჯუ­ლო მორჩი­აშვი­ლი ცოტა 

ხანს კიდევ იმალებოდნენ, მაგრამ მილიციასთან ერთ-ერთი შეტაკების დროს  ვლა­დი­მერ 

გელხოიძე დაიღუპა.
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დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა

 ძარცვა 1
 განიარაღება 1
 ცხენების გატაცება 1
 შეტაკება 1

დაჯგუფების წევრები:

1. ბახო ტიმოთეს ძე მორჩიაშვილი;
2. ტიმოთე მორჩიაშვილი;
3. კირილე მორჩიაშვილი;
4. სამსონ მორჩიაშვილი;
5. ჯულო მორჩიაშვილი;
6. ვლადიმერ გელხოიძე.
                                                                                                                   10.11.1932 წ.
	     ქ. თბილისი.
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და­რი­აშვილ-გოჩი­ტაშვი­ლის დაჯ­გუ­ფება

1922 წლის 30 ივლისს, თელავის პოლიტბიუროს გადაწყვეტილებით, ციხიდან გაქცევის 
საშუალება მისცეს ყაჩაღობის ბრალდებით დაპატიმრებულებს: იროდი­ონ ვა­რა­ზაშვილს, 
ნი­კოლოზ თურმა­ნი­ძეს, ალექ­სი ზეინაბაშვილს და მანჯაშვილს. ხელისუფალთა სპეცი­
ალური მითითებით, ისინი შეუერთდნენ ტყეში თავშეფარებულ პავლე და­რი­აშვილს და 
ნი­კოლოზ დიდმარხვიშვილს.

პავლე და­რი­აშვი­ლი, მეტსახელად “შავნი­კას ბი­ჭი”, თელავის მაზრის ძველი გავაზების 
(ახალსოფელი) მკვიდრი, ძველი რევოლუციონერი, წითელი არმიის დეზერტირი იყო. ის და 
მისი ახლო მეგობარი ყაჩაღობით ირჩენდნენ თავს. მათ შეძლეს თავიანთ ჯგუფში მიეტყუებ­
ინათ კიდევ რამდენიმე ძველი ქურდი და დეზერტირი და ჩამოეყალიბებინათ კრიმინალური 
ბანდა, რომელსაც სათავეში ჩაუდგა დარიაშვილი.

ციხიდან გამოქცეულთა შემატების შემდეგ ჯგუფის მუდმივ წევრთა რაოდენობამ 8-10 კაცს 
მიაღწია, მასშტაბური ოპერაციების დროს კი ბოროტმოქმედთა რიცხვი 15-17-მდე ადიოდა.

შეიარაღებული ბანდა თავისი სრულყოფილი სახით პირველად 1922 წლის აგვისტოს 
დასაწყისში გამოჩნდა. ისინი ყვარლის რაიონის სოფლებში: ძველ გავაზში, ახალ გავაზსა და 
არეშში დაეხმარნენ თავიანთ ნათესავებსა და რამდენიმე გლეხს.

სამაგიეროდ, ეს უკანასკნელნი მათ სურსათითა და საჭირო ნივთებით ამარაგებდნენ. 
ყაჩაღები სურსათს მწყემსებისგანაც იღებდნენ, მაგრამ ეს ყველაფერი უმეტესად იძულებით 
ხდებოდა. ადგილობრივი მოსახლეობა უარყოფითად იყო განწყობილი ყაჩაღების მიმართ და 
მათი დახმარების სურვილი ნამდვილად არ ჰქონდათ.

მოქმედების ასპარეზზე გამოსული და­რი­აშვი­ლის დაჯგუფების ასალაგმავად თელავის 
პოლიტბიურომ სადამსჯელო ღონისძიებები, პირველ რიგში, ყაჩაღების ნათესავების, დამხმა­
რეთა და მფარველთა დაპატიმრებით დაიწყო, რომელთა შორის აღმოჩნდნენ ადგილობრივი 
მილიციის თანამშრომლებიც.

ხელისუფლების მხრიდან ყაჩაღების მიმართ ეს იყო პირველი დარტყმა, რასაც ისინი, ბუნებ­
რივია, დიდად არ შეუშინებია და მათ საქმიანობა არ შეუწყვეტიათ.

11 აგვისტოს და­რი­აშვი­ლის ჯგუფმა საცხენისთავის მახლობლად გაძარცვა ლეკები; მეორე 
დღეს მოძალადეები თავს დაესხნენ არეშის მკვიდრთ, დაახლოებით ოც კაცს.

იმავე დღეს თავდამსხმელთა დასაპატიმრებლად გამოგზავნილმა ყვარლის მილიციის 
რაზმმა ბრძოლა გაუმართა ყაჩაღებს, მათგან ერთი მოკლეს, სამი კი დააპატიმრეს.

აგვისტოს შუა რიცხვებში თელავის სამძებრო განყოფილებამ სპეციალური რაზმი გაგზავნა 
ბანდის საბოლოო ლიკვიდაციისთვის.

რაზმმა დაჯგუფების წევრებს ვერ მიაგნო. გავრცელდა ხმები, ყაჩაღებს შეეშინდათ და 
დაიშალნენო, მაგრამ რაზმი მაინც მობილიზებული დარჩა საჭიროების შემთხვევისათვის.
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მოგვიანებით გაირკვა, რომ და­რი­აშვი­ლის ბანდა დაიყო რეზო ხოტენაშვი­ლი­სა და ვა­ნო 
გოჩი­ტაშვი­ლის დაჯგუფებებად. ჯგუფები დამოუკიდებლად მოქმედებდნენ, მაგრამ სერი­
ოზული თავდასხმების დროს ერთიანდებოდნენ.

რეზო ხოტენაშვი­ლი შაშიანის მკვიდრი იყო. იგი 1922 წლის 13 სექტემბერს გამოიქცა 
თელავის პოლიტბიუროს საპატიმროდან, სადაც სასჯელს ყაჩაღობისთვის იხდიდა. მისი 
ჯგუფის წევრები იყვნენ: ალექ­სი ზეინაბაშვი­ლი, მეტსახელად “პარკო” და “მელი­დის ბი­ჭი”, 
ივანე აკოფაშვი­ლი, ალექ­სანდრე ზა­ქა­რი­ას ძე ბა­დუ­რაშვი­ლი და სხვ. მათ მიემხრო ალექ­
სანდრე (სანდრო) და­თუ­ნაშვი­ლიც. პარკოს დაჯგუფების სამოქმედო ასპარეზი იყო თელავის 
მაზრის სოფლების: ურიათუბნის, შაშიანისა და აკაურთას მიმდებარე ტერიტორიები.

ვა­ნო გოჩი­ტაშვი­ლი თელავის მაზრის სოფელ ახალსოფლიდან იყო. მის დაჯგუფებაში 
შედიოდნენ: ნი­კოლოზ თურმა­ნი­ძე, ნი­კოლოზ (გი­გა) დიდმარხვიშვი­ლი, იროდი­ონ ვა­რა­
ზაშვი­ლი, ნი­კოლოზ თა­ზი­აშვი­ლი და სარდი­ონ ფროდი­აშვი­ლი. მათი საასპარეზო ადგილი 
თელავის მაზრის სოფ. ახალსოფლისა და ახალგავაზის რაიონები იყო.

გოჩი­ტაშვი­ლის ბანდის პირველი გამოჩენა 1922 წლის 4 ნოემბერს ლეგალიზებული ყაჩაღის, 
თელავის პოლიტბიუროს თანამშრომელ თედო დიდმარხვიშვი­ლის მკვლელობას უკავშირ­
დება.

ხელისუფლების რაზმები ყაჩაღთა სალიკვიდაციო ოპერაციებზე ყოველდღე გადიოდნენ. 
30 ნოემბერს თელავის პოლიტბიუროს რაზმმა შეტაკების დროს დაჭრა რეზო ხოტენაშვი­ლი, 
რომელმაც მიმალვა მოახერხა, ყვარლის მილიციამ კი დახოცა თედო ზა­რი­აშვი­ლი და ვა­ნო, 
რომლის გვარიც უცნობია.

სამაგიეროს მისაზღვევად 7 დეკემბერს, ღამის 12 საათზე, ჭაჭიანში ხოტენაშვი­ლი ჩაუს­
აფრდა და მოკლა შაშიანის საგუშაგოს მილიციელი დი­მიტრი კევლიშვი­ლი და დაჭრა იმავე 
სოფლის მკვიდრი ვა­ნო ბერი­აშვი­ლი.

18 დეკემბერს გოჩი­ტაშვი­ლის ბანდდაჯგუფება, ძარცვის მიზნით, ძველ გავაზში თავს 
დაესხა ვინმე რაჟდენ შა­რა­შენი­ძეს, თუმცა მის ბინაში შეღწევა ვერ შეძლეს.

22 დეკემბერს იმავე ჯგუფმა ახალგავაზსა და გურგოჭალას შორის მდებარე ტერიტორიაზე 
გაძარცვა 18 გლეხი, ნაძარცვმა შეადგინა 32 მლნ მან. საბჭოთა ფულით, სხვადასხვა ნივთები 
და ტანსაცმელი.

რამდენჯერმე ჩატარებული უშედეგო ოპერაციების შემდეგ ხელისუფლებამ ჯავრი მათ 
მოკავშირეებზე იყარა. დააპატიმრეს ლევან ხა­ხუ­ტაშვი­ლი და სი­კო ხა­ტი­აშვი­ლი. ახალსოფ­
ლიდან ყვარელში მათი გადაყვანის დროს, 25 დეკემბერს, თელავის პოლიტბიუროს თანამ­
შრომლებს, ჯავახიშვილის მეთაურობით, თავს დაესხა გოჩი­ტაშვი­ლი თავისი ამფსონებით.

შეტაკების დროს რაზმელებმა მოკლეს ყაჩაღი სი­მონ ფროდი­აშვი­ლი, დანარჩენები 
გაიქცნენ, დაპატიმრებულები კი უვნებლად მიიყვანეს დანიშნულების ადგილზე.

დეკემბრის ბოლოს, ხანგრძლივი მოლაპარაკებების შემდეგ, თელავის პოლიტბიუროში ნება­
ყოფლობით გამოცხადდა პავლე და­რი­აშვი­ლი, რომელიც სათანადო დამუშავების შემდეგ 
გაათავისუფლეს. აქვე აღვნიშნავთ, რომ მაისში შემორიგებული პავლე და­რი­აშვი­ლი ისევ 
არალეგალურ მდგომარეობაზე გადავიდა და მიეკედლა იმ დროს სიღნაღის მაზრაში მოქმედ 
სტეფა­ნე მოლაშვი­ლის ბანდას. 23 ივლისს იგი კვლავ გამოცხადდა პოლიტბიუროში და ისევ 
შეწყალება ითხოვა.
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პავლე და­რი­აშვი­ლის დაჯგუფების წევრები კი მთელი ამ ხნის განმავლობაშიც და ზოგი­
ერთი მათგანი შემდეგაც ისევ ტყის იმედად ყოფნას ამჯობინებდნენ, თუმცა ხელისუფლების 
წარმომადგენლები აქტიურად მუშაობდნენ ტყეში გაჭრილთა გადმოსაბირებლად. მალე, და­რი­
აშვი­ლის მსგავსად, ფი­რუზ და­თუ­ნაშვი­ლიც ნებაყოფლობით გამოცხადდა თელავის პოლიტ­
ბიუროში.

ყაჩაღთა ძირითადი ნაწილი თავის საქმიანობას ძველებურად განაგრძობდა.
1923 წლის 15 იანვრის ღამეს ზეინაბაშვილმა და ვა­რა­ზიშვილმა ახალგავაზში მოიტაცეს 

ნი­კოლოზ ბა­ზა­ნაშვი­ლის ცოლი, ეკატერინე, რომელიც ორი დღის შემდეგ გაათავისუფლეს.
18 იანვარს, აგენტურის მეშვეობით, თელავის პოლიტბიუროსათვის ცნობილი გახდა, რომ 

სანდრო და­თუ­ნაშვი­ლი და მისი ამხანაგი ურიათუბანში, ჭავჭა­ვა­ძესთან ქეიფობდნენ.
სასწრაფოდ გაიგზავნა ჯა­ვა­ხიშვი­ლის რაზმი. ისინი ადგილზე დროულად მივიდნენ, მაგრამ 

ძაღლების მიერ ატეხილმა ყეფამ ყაჩაღები დააფრთხო  და ვიდრე დამსჯელი რაზმი ოპერაციას 
დაიწყებდა, მათ თავი ტყეს შეაფარეს. რაზმელებმა ჯავრი ყაჩაღთა მოკავშირეებზე იყარეს. 
დააპატიმრეს: ნი­კოლოზ ისაკის  ძე კა­ცი­აშვი­ლი, ივანე გი­ოს ძე ლა­ზა­რი­აშვი­ლი, ფი­რუზ 
ალექ­სის ძე სხირტლა­ძე და კუ­ლა აღალოს ძე სოლომნიშვი­ლი.

თებერვალში ახალსოფლის საბჭოს თავმჯდომარემ მოახერხა გოჩი­ტაშვი­ლის ჯგუფის 
წევრის, ვა­რა­ზაშვი­ლის გადაბირება. მისი დახმარებით რაზმელებმა ყაჩაღები ალყაში 
შეიტყუეს და დახოცეს ნი­კოლოზ თურმა­ნი­ძე, ნი­კოლოზ თა­ზი­აშვი­ლი და კიდევ ერთი 
ყაჩაღი, ხოლო გოჩი­ტაშვი­ლი ორი ტყვიით მუცელში დაჭრეს, რომელმაც, მართალია, გაქცევა 
მოახერხა, მაგრამ რამდენიმე დღეში გარდაიცვალა. მისი ცხედარი ერთმა მწყემსმა მიაბარა 
მიწას.

სიღნაღის პოლიტბიუროსა და მილიციის თანამშრომელთა მიერ გატარებული ენერგიული 
და შეუპოვარი ღონისძიებების გამო, ხოტენაშვი­ლის დაჯგუფების წევრები იძულებულები 
გახდნენ, დროებით დაშლილიყვნენ. თითქმის ერთი თვის განმავლობაში ისინი არსად გამოჩე­
ნილან. შემდეგ კი შილდის მახლობლად, მრუდე ხიდთან, ხოტენაშვი­ლის ჯგუფის ორმა წევრმა 
გაძარცვა ყვარლიდან თელავში მიმავალი ფოსტის მანქანა. მიითვისეს სხვადასხვა ნივთი და 
კორესპონდენცია. იმავე დღეს ისინი თავს დაესხნენ რამდენიმე მეურმესა და მეეტლეს.

დაზარალებულთა აღწერის მიხედვით, ძარცვაში მონაწილეობას თვით რეზო ხოტენაშ­
ვი­ლიც იღებდა.

აპრილის მიწურულს თელავის პოლიტბიუროში ნებაყოფლობით გამოცხადდა და შეწყალება 
ითხოვა სანდრო და­თუ­ნაშვილმა.

1 მაისისთვის ჯგუფის შემადგენლობაში დარჩნენ: რეზო ხოტენაშვი­ლი, იროდი­ონ ვა­რა­
ზაშვი­ლი და ალექ­სი ზეინაბაშვი­ლი.

13 მაისს სიღნაღის პოლიტბიუროს საიდუმლო თანამშრომლებმა: ელიზარაშვილმა და 
თვა­რელაშვილმა ორი თვის ძებნის შემდეგ, მუკუზანში მიაგნეს ყაჩაღების ადგილსამყოფელს. 
შეტაკების დროს დაიხოცნენ რეზო ხოტენაშვი­ლი და იროდი­ონ ვა­რა­ზაშვი­ლი.

15 მაისს გავაზში სიღნაღის პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა ალყა შემოარტყეს და იქვე 
ჩახოცეს ხოტენაშვილის ჯგუფის რამდენიმე წევრი: ილია რა­იდოშვი­ლი, მანჯაშვი­ლი, კოტე 
ჩა­ლა­თაშვი­ლი და ბოლო დროს მათთან მიკედლებული სი­მონ წიკლა­ური.

საბოლოოდ, ბანდის ძირითადი წევრებიდან ცოცხლები გადარჩნენ ნი­კოლოზ დიდმარხვიშ­
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ვი­ლი და ალექ­სი ზეინაბაშვი­ლი. მათ სალიკვიდაციოდ თელავის მილიციის უფროს ში­უკაშ­
ვი­ლის მეთაურობით რაზმი შეიქმნა. ყაჩაღებს წინანდალში მიაგნეს. ში­უკაშვილმა, ერთ-ერთი 
აგენტის მეშვეობით, მოლაპარაკება გამართა ზეინაბაშვილთან, რომელმაც პირობა დადო, 
რომ 31 აგვისტოს თელავის პოლიტბიუროში გამოცხადდებოდა შეწყალების სათხოვნელად. 
დათქმულ დღეს ში­უკაშვილთან, პირად საქმეზე, მოულოდნელად წინანდლის მილიციის 
უფროსი მივიდა ოთხ ცხენოსან მილიციელთან ერთად. მათი გამოჩენის ამბავი რომ გაიგო, 
ზეინაბაშვილმა ში­უკაშვილს უნდობლობა გამოუცხადა და მიუხედავად ში­უკაშვი­ლის 
არაერთი მცდელობისა, ყაჩაღებმა უარი თქვეს შერიგებაზე და ისევ ტყეს შეაფარეს თავი.

1 ოქტომბრისათვის დიდმარხვიშვი­ლი და ზეინაბაშვი­ლი  წინანდალსა და ურიათუბანს 
შორის მდებარე ტერიტორიაზე იმყოფებოდნენ. მათ ეხმარებოდნენ და მფარველობდნენ 
შაშიანში ვინმე ვა­ნო (გვარი ცნობილი არ არის), მეტსახელად “შხა­მას ბი­ჭი”; გიო ნა­რეკ­
ლიშვი­ლი, მეტსახელად “ბაღნა­ურას ბი­ჭი”; ურიათუბანში – ილია ლონდა­რიშვი­ლი, ალექ­
სანდრე და­თუ­კაშვი­ლი, ივანე ბელი­აშვი­ლი, გავაზში – ივანე სოლომნიშვი­ლი.

5 აგვისტოს ში­უკაშვი­ლი რაზმით მეორედ გავიდა ყაჩაღების მოსაძებნად, გამცილებლად 
გაიყოლა გადმობირებული აგენტი გიო ნა­რეკლიშვი­ლი. მისი ნაამბობით, ზეინაბაშვი­ლი 
აგვისტოს მეორე ნახევარში იმალებოდა წინანდლის რაიონში, თელიანში არსებული მორტირის 
მილში. ყაჩაღისათვის საჭმელი თვითონ ნა­რეკლიშვილს მიჰქონდა.

გზაში ნა­რეკლიშვილმა მოულოდნელად უარი თქვა მეგზურობაზე და ში­უკაშვილს შეეხ­
ვეწა, თავი დაენებებინა. ში­უკაშვილმა უარი უთხრა. უცებ ნა­რეკლიშვილმა ცხენს მათრახი 
გადაჰკრა და გაქცევა სცადა. იგი დაიჭირეს, ცხენიდან ჩამოაგდეს და აიძულეს, გზა განეგრძო. 
ფეხით მიმავალმა ნა­რეკლიშვილმა მეორედ სცადა გაქცევა. მიუხედავად გამაფრთხილებე-
ლი გასროლისა, ნა­რეკლიშვი­ლი მაინც არ მობრუნდა, ში­უკაშვილმა ის მოკლა და ოპერაციაც 
ჩაიშალა.

თელავის რაიონში დანაშაულთა ციკლი გრძელდებოდა: სექტემბრის დასაწყისში ილია 
ხინჯი­კაშვილთან მივიდნენ ზეინაბაშვი­ლი და ქაჩლიშვი­ლი, რომლებმაც სიკდილის მუქარით 
აიძულეს მასპინძელი, მონაწილეობა მიეღო ახალშენში მცხოვრები მისი ბიძის, ნი­კოლოზ 
ხინჯი­კაშვი­ლის ძარცვასა და აფეთქებაში.

ყაჩაღებმა ხინჯი­კაშვი­ლი ძალდატანებით წაიყვანეს შაშიანში და გააცნეს თავიანთი მოკავ­
შირეები: ალექ­სი ბერა­ძე, ივანე მა­მი­აშვი­ლი, ივანე გოგიშვი­ლი და მი­ხეილ დიღმელაშ­
ვი­ლი, რომლებიც იმავდროულად ბანდის წევრებიც იყვნენ და ზეინაბაშვილთან ერთად მონა­
წილეობდნენ ყველა ძარცვაში.

ოთხი დღის შემდეგ ჯგუფი გადავიდა გურჯაანში, სადაც ხინჯი­კაშვი­ლი აღჭურვეს 
თოფითა და პატრონტაშით. 11 სექტემბერს, ყაჩაღ ქაჩლიშვილის წაქეზებით, ილია ხინჯი­
კაშვილმა მოკლა ახალშენელი შაქ­რო გოგი­ნაშვი­ლი. ორი დღის შემდეგ ბოროტმოქმედთა 
ჯგუფი თავს დაესხა აწყურის ხრამში გზად მიმავალ მოქალაქეებს. მათ ისინი გაძარცვეს და 
შაშიანის მთებში მიიმალნენ.  იქიდან გადავიდნენ მღვრიე ხევში, სადაც გი­ორგი ქაჩლიშვილმა 
მწყემსს ცხვარი გასტაცა. ველისციხეში ჯგუფი, მოკავშირე ბერა­ძესთან ერთად ვენახში თავს 
დაესხა თარხა­ნოვს, რომელსაც ივანე გოგიშვილმა დაუმიზნა “მაუზერის” ტიპის რევოლ­
ვერი, მაგრამ რევოლვერმა უმტყუნა და თარხა­ნოვი ცოცხალი გადარჩა.

ამ ბოროტმოქმედებების შემდეგ თელავის პოლიტბიურომ მიზნად დაისახა რადიკალური 
ზომების გატარება ყაჩაღთა სალიკვიდაციოდ. ში­უკაშვი­ლი ისევ გაემგზავრა შაშიანის ტყეში 
და თავისი რაზმით მღვრიე ხევში ჩაუსაფრდა ყაჩაღებს.
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ღამით გაიმართა შეიარაღებული შეტაკება. მოკლეს ქაჩლიშვი­ლი, ხოლო დაჭრილი ხინჯი­
კაშვი­ლი გაიქცა. მეორე დღეს რაზმელებმა მის კვალს მიაგნეს და დააპატიმრეს. თელავში 
გადაყვანის დროს ხინჯი­კაშვი­ლი გარდაიცვალა.

ამ შემთხვევიდან რამდენიმე დღის შემდეგ თელავის პოლიტბიუროში ნი­კოლოზ (გი­გა) 
დიდმარხვიშვი­ლი გამოცხადდა. იგი შეიწყალეს და შინ გაუშვეს.

ში­უკაშვი­ლი კი დამსჯელ ღონისძიებებს განაგრძობდა. მან გავაზში დააპატიმრა 
ბანდჯგუფის მოკავშირეები: და­ვით ივანეს ძე დემეტრაშვი­ლი, მეტსახელად “გელა­ტო” და 
“სინსი­ლა” და ივანე აღალოს ძე სოლომნიშვი­ლი, მეტსახელად “გელა­მა­ზი”.

მეორე დღესვე ში­უკაშვი­ლი პატიმარ დემეტრაშვი­ლის თანხლებით გაემგზავრა ზეინაბ­
აშვი­ლის მოსაძებნად. გზად დააპატიმრეს ზეინაბაშვი­ლის გამორჩეული მფარველი ისაკო  
კა­ცი­აშვი­ლი, ასევე ყაჩაღთა მფარველობაში ეჭვმიტანილი მეღორე, გავაზელი გი­ორგი  
და­ვი­თის ძე სუ­ხი­ტაშვი­ლი, რომელმაც კატეგორიულად უარყო ყაჩაღებთან კავშირი. ზეინაბ­
აშვი­ლის ასავალ-დასავალს კი რაზმმა მაინც ვერ მიაგნო.

ოქტომბრის შუა რიცხვებში სუ­ხი­ტაშვი­ლი ბანდჯგუფის სხვა აგენტებთან ერთად გაათავ­
ისუფლეს ხელწერილითა და სხვადასხვა დავალებით. სუ­ხი­ტაშვილმა მაშინვე მიმალვა ამჯო­
ბინა, მაგრამ მილიციელმა სასურნიკაშვილმა იგი მოკლა.

14 ოქტომბერს წინანდლის აგარაკზე ში­უკაშვილმა, სა­სურნი­კაშვილსა და ზანდუ­კელთან 
ერთად, ალყაში მოაქცია ზეინაბაშვი­ლი. ყაჩაღმა მოწინააღმდეგეთა მოგერიება სროლით 
სცადა, მაგრამ თავდამსხმელებმა იგი მოკლეს.

მოკლულს აღმოაჩნდა რუსული გადაჭრილი თოფი, სამი პატრონტაში 30 მჭიდით და „მაუზ­
ერის” სისტემის რევოლვერი.

დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა:

1922 წ. 1923 წ. სულ
 მკვლელობა 3 1 4
 დაჭრა 1 - 1
 ძარცვა 3 5 8
 თავდასხმა 2 2 4
 ქალის მოტაცება - 1 1
 შეტაკება 2 4 6

P.S. დასასრულს, შეგვიძლია აღვნიშნოთ, რომ დარიაშვილ-გოჩიტაშვილის დაჯგუფება, 
პოლიტიკური თვალსაზრისით, არ ავლენდა რაიმე მიმართულებას. თავისი არსებობის პერი­
ოდში მას არ ჩაუდენია არც ერთი დანაშაული, რომელსაც რაიმე კავშირი ექნებოდა პოლიტი­
კასთან.

ჯგუფის წევრები გაერთიანდნენ მხოლოდ კრიმინალური მიზნებით. დაჯგუფება დაკომ­
პლექტებული იყო ძველი ქურდებითა და რეციდივისტებით, რომელთა საქმიანობა შორს იყო 
პოლიტიკისგან.
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დაჯგუფების წევრები:

  1. ივანე აკოფაშვილი;
  2. ალექსანდრე ბადურაშვილი;
  3. იროდიონ ვარაზაშვილი;
  4. ივანე გოჩიტაშვილი;
  5. პავლე დარიაშვილი;
  6. ნიკოლოზ დიდმარხვიშვილი;
  7. ალექსანდრე დათუნაშვილი;
  8. ფირუზ დათუნაშვილი;
  9. ალექსი ზეინაბაშვილი;
10. თედორე ზარიაშვილი;
11. გიორგი ქაჩლიშვილი;
12. მანჯაშვილი;
13. სიმონ ფროდიაშვილი;
14. ილია რაინდოშვილი;
15. ნიკოლოზ თაზიაშვილი;
16. ნიკოლოზ თურმანიძე;
17. რევაზ ხოტენაშვილი;
18. ილია ხინჯიკაშვილი;
19. სიმონ წიკლაური;
20. კონსტანტინე ჩალათაშვილი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

  1. ლევან ხახუტაშვილი ახალსოფლიდან;
  2. სიკო ხატიაშვილი;
  3. ისაკ კაციაშვილი;
  4. ნიკოლოზ ისაკის ძე კაციაშვილი ურიათუბნიდან;
  5. ივანე გიოს ძე ლაზარიაშვილი;
  6. ფირუზ ალექსის ძე სხირტლაძე;
  7. კულა აგალოს ძე სოლომნიშვილი ურიათუბნიდან;
  8. გიორგი ნარეკლიშვილი შაშიანიდან;
  9. ილია ლონდარიშვილი ურიათუბნიდან;
10. ალექსანდრე დათუკაშვილი ურიათუბნიდან;
11. ივანე ბელიაშვილი ურიათუბნიდან;
12. ივანე არალოს ძე სოლომნიშვილი გავაზიდან; 
13. ალექსი ბერაძე შაშიანიდან;
14. ივანე მამიაშვილი შაშიანიდან;
15. ივანე გოგიშვილი შაშიანიდან;
16. მიხეილ დიღმელაშვილი შაშიანიდან;
17. დავით ივანეს ძე დემეტრაშვილი გავაზიდან;
18. გიორგი დავითის ძე სუხიტაშვილი შაშიანიდან.                                           10.10.1932 წ. 

.                                                                                                                                         თბილისი
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დი­ანოზ ძოხოევის დაჯ­გუ­ფება

1916 წელს არმიის რიგებიდან გაიქცა სამი თანასოფლელი, უფურეთელები: გურგენ 
წუ­წუ­ნის ძე გუ­ლა­რაშვი­ლი, ცი­ცია იაგორის ძე ძოხოევი და დი­ანოზ ზა­ურბეგის ძე 
ძოხოევი. მათი მიბაძვით გაიქცა გურგენის ძმაც – მი­ხეილ გუ­ლა­რაშვი­ლი. მშობლიურ 
სოფელში დაბრუნებულებმა და ნახევრად ლეგალურ მდგომარეობაში მყოფებმა ხელი მიჰყვეს 
ძარცვასა და ძალადობას, ამიტომ პოლიციამ მათ დევნა დაუწყო, როგორც დეზერტირებს და 
ყაჩაღებს.

პოლიციის მხრიდან შევიწროება რომ იგძნეს, ყაჩაღებმა ტყეს შეაფარეს თავი და სამოქ­
მედო ასპარეზად დუშეთის მაზრა გაიხადეს.

1916-1917 წლებში მათ შემდეგი სისხლის სამართლის დანაშაულების ჩადენა ედებათ 
ბრალად:

ბოროტმოქმედებმა კადოეთიდან გაიტაცეს გოგონა, ნა­ტა­ლია რუ­ბაშვი­ლი, რომელიც 
დანიშნული იყო თავისივე სოფლელ მი­ხა ცა­ბოშვილზე. თავდასხმისას  წინააღმდეგობის 
გაწევის დროს, მოკლეს საქმროს მამა სანდრო ცა­ბოშვი­ლი. მოტაცებული გოგონა იძულებით 
შერთეს ცოლად ჯვარისუბნელ დარჩო ჩი­ღოშვილს. კისისხევში მათ გააუპატიურეს იოსებ 
მამნი­აშვი­ლის ცოლი და ქალიშვილი, მოკლეს ოჯახის უფროსი და მიიმალნენ.

ამ შემთხვევების შემდეგ დამნაშავეთა მოსაძებნად პოლიციამ მკაცრი ზომების გატარება 
დაიწყო, ამიტომ ბანდა იძულებული გახდა გადასულიყო ახალგორის რაიონში, სადაც გააგ­
რძელეს კრიმინალური საქმიანობა.

ყაჩაღებმა ძეგლევში ტა­ტე ქი­სიშვი­ლის ოჯახის ძარცვის დროს დახოცეს ტა­ტე და მისი ვაჟი 
იოსები. ახალგორთან თავს დაესხნენ ისაკ ტერტერი­ანცს, რომელმაც გაქცევა სცადა, მაგრამ 
იქვე დაუნდობლად ჩაცხრილეს. საკრამულოში თავს დაესხნენ გზაზე მიმავალ მთიბავებს. ორმა 
მთიბავმა, საფერშეთელმა შაქ­რო და მი­ხა და­რი­აშვი­ლებმა გაქცევა სცადეს, რის გამოც ყაჩა­
ღებმა ისინი დახოცეს. შემდეგ ძეგლევის მახლობლად თავს დაესხნენ ჟამურის მკვიდრ ავლა­
ხაშვი­ლებს. წინააღმდეგობის გაწევის გამო ბანდიტებმა ისინიც საიქიოს გაისტუმრეს. არბო­
ეთში გაძარცვეს და მოკლეს და­ვით  ზა­ქა­რი­ას  ძე ბედოშვი­ლი და გაემართნენ ანანურისკენ. 
გზაზე თავს დაესხნენ ინგუშებს. ძარცვის დროს სიცოცხლეს გამოასალმეს სამი კაცი.

ყაჩაღებმა ძეგლევში დახოცეს სეფერშეთელი ოსები: პეტრე ხინჩა­გაშვი­ლი და მისი ნათე­
სავი, რომლის გვარი უცნობია.

მკვლელები გრემისხევის ტყეში გადაეყარნენ მამა-შვილ კოლა და ნი­ნა პა­პუ­კაშვი­ლებს. 
გოგონა მამის თვალწინ გააუპატიურეს, შემდეგ კი ორივე სიცოცხლეს გამოასალმეს.

სოფელ კოპაში შეცვივდნენ კორაშვი­ლის სახლში, გააუპატიურეს და მოკლეს დიასახლისი. 
არ დაინდეს ოჯახის თავკაცი და ისიც სიცოცხლეს გამოასალმეს.

იმავე დღეს იმავე სოფლის ტერიტორიაზე ბანდამ გაძარცვა და მოკლა გზაზე მიმავალი 
თათარი (გვარი უცნობია).
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1918 წლიდან ძოხოევის ბანდდაჯგუფება ისევ განაგრძობს თავის საქმიანობას.
მათ დუშეთიდან 7 ვერსის დაშორებით, საქართველოს სამხედრო გზაზე გაძარცვეს და 

მოკლეს სამი ლტოლვილი. ამ მკვლელობის შემდეგ ისინი შეუერთდნენ ნი­კოლოზ მელა­ძის 
დაჯგუფებას. მძარცველებმა სადგურ ქსნის მიმდებარე ტერიტორიაზე ლიანდაგი აყარეს, რის 
შედეგადაც  მატარებელი გადავარდა, დაშავდა ცხრა მგზავრი. ამ არეულობით ისარგებლეს 
თავდამსხმელებმა, შეცვივდნენ ერთ-ერთ ვაგონში და მგზავრები გაძარცვეს. წინააღმდეგობის 
გაწევისას ოთხი მათგანი სიცოცხლეს გამოასალმეს.

მალე ძოხოევის ბანდამ ახალგორის რაიონის სოფელ მონასტერში გადაწვა სკოლა და 
კორაშვი­ლის ორი სახლი. ერთ-ერთ სახლში დაიწვა ორი ბავშვი, დანარჩენი ორი ბავშვი კი, 
რომლებმაც ცეცხლიდან თავის დაღწევა მოახერხეს, მკვლელებმა სიცოცხლეს გამოასალმეს. 
ამწიოკებლებმა იქვე გააუპატიურეს რამდენიმე ქალი. შემდეგ გადავიდნენ არბოეთში და 
მოკლეს პეტრე ბედოშვი­ლი.

რამდენიმე ხნის შემდეგ ძოხოევისა და მელა­ძის ბანდების თოთხმეტმა წევრმა, ძარცვის 
მიზნით, თავდასხმა მოაწყო სოფელ ახალგორზე. მათ განაიარაღეს პოლიცია და რამდენიმე 
საათის განმავლობაში დათარეშობდნენ. გაძარცვეს რამდენიმე ადგილობრივი მკვიდრიც.

ერთი კვირის შემდეგ იმავე ჯგუფმა იგივე დანაშაული ჩაიდინა ანანურში. გაძარცვა რამდე­
ნიმე სახლი  და გააუპატიურა რამდენიმე ქალი. ვინმე ანდრეევის სახლის ძარცვის დროს 
თავდამსხმელებმა მეორე სართულის აივნიდან გადმოაგდეს 80 წლის ქალი, რომელიც სასიკ­
ვდილოდ დაიმტვრა. ამ თავდასხმების დროს მეთაურები – ძოხოევი და მელა­ძე ოფიცრის 
ფორმაში იყვნენ გამოწყობილნი.

ამ საზარელ დანაშაულთა შემდეგ მელა­ძე თანამზრახველებთან ერთად ისევ გამოეყო 
ძოხოევის ბანდას და დამოუკიდებლად განაგრძო მოქმედება.

თავაშვებული დამნაშავეების წინააღმდეგ ბრძოლისათვის ხელისუფლებამ მზადება დაიწყო. 
მანამდე კი ნი­კოლოზ ბედოშვი­ლი, რომელსაც კაცისმკვლელებმა სხვადასხვა დროს ახლობ­
ლები დაუხოცეს, შურის საძიებლად ყაჩაღებს კვალში ჩაუდგა.

მალე, ბედოშვი­ლის ხელშეწყობით, ძოხოევის ჯგუფის წევრები უფურეთში დააპატიმრეს 
და დუშეთის ციხეში დაამწყვდიეს.

სამი თვის შემდეგ ყაჩაღებმა მოახერხეს ციხიდან გაქცევა, რის შემდეგაც კიდევ უფრო 
გამწვავდა კრიმინალური ვითარება. ბედოშვილთან დაპირისპირებულმა ციხიდან გაქცეულმა 
ყაჩაღებმა, სამაგიეროს გადახდის მიზნით, ნ. ბედოშვი­ლის სავაჭრო დუქანი გააცამტვერეს. 
პატრონი ცოცხალი მხოლოდ იმის წყალობით გადარჩა, რომ დუქანში არ იყო.

ამ თავდასხმის შემდეგ ნ. ბედოშვილმა, ხელისუფლების თანხმობით, ჩამოაყალიბა რაზმი 
და კიდევ უფრო ენერგიულად განაგრძო ბრძოლა ყაჩაღებზე შურის საძიებლად.

ერთხელ ჭონტილის რაიონში რაზმმა მოახერხა დასწეოდა ყაჩაღთა ჯგუფს. გაიმართა შეტა­
კება. ყაჩაღებმა ვერ გაუძლეს შემოტევას და მიიმალნენ. ბედოშვი­ლის მომხრეებმა შეიპყრეს 
დაჭრილი ყაჩაღი, ლეხურელი იოსებ ელკა­ნიშვი­ლი.

ამ თავდასხმამ ოდნავაც ვერ შეაშინა თავზეხელაღებულები. მალე ყაჩაღებმა ქერანას 
მახლობლად გაძარცვეს და მოკლეს ორი ინგუში. შემდეგ იმავე ადგილზე წინ გადაუდგნენ ავტომან­
ქანას, რომლითაც მგზავრობდა სამი ქალი. თავდამსხმელებმა ქალები გაძარცვეს და გააუპატიურეს, 
მ.შ., ერთი, წინააღმდეგობის გაწევის გამო, მოკლეს. ბაგინისჭალაში მძარცველებმა საიქიოს გაის­
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დიანოზ ძოხოევის დაჯგუფება

ტუმრეს დუშეთის სამი მკვიდრი: მერებაშვი­ლი, ნი­კა მირზაშვი­ლი და ერთი მეეტლე.
ანანურის რაიონში ყაჩაღებმა ავტომობილი გააჩერეს და ძარცვის დროს სიცოცხლეს გამო­

ასალმეს ანანურელი გრი­გოლ ლა­ზა­რიშვი­ლი და ერთი რუსი, რომლის გვარი ცნობილი არ 
არის. იმავე ადგილზე ყაჩაღებმა დახოცეს სამი კაცი, ელხოტოვოს მკვიდრნი, გვარად სალბი­
ევები და დაჭრეს ერთი – ტოკოზოვა.

სოფელ მონასტერში ბოროტმოქმედებმა სასიკვდილოდ გაიმეტეს ორი კაცი, გვარად ხუ­ბაშ­
ვი­ლები, რომელთაც ბრალად დასდეს მილიციის აგენტობა და გააუპატიურეს რამდენიმე 
ქალი.

შემდეგი მსხვერპლის ძებნაში ბაზალეთის რაიონში გადასულ ბოროტმოქმედებს ბედოშ­
ვი­ლის რაზმთან მოუხდათ შეტაკება. ორთაბრძოლის დროს ყაჩაღების მხარეს მი­ხეილ გუ­ლა­
რაშვი­ლი, ხოლო ბედოშვი­ლის რაზმიდან ნი­კო და იობა ბედოშვი­ლები დაიჭრნენ.

რამდენიმე დღის შემდეგ დუშეთიდან 7 ვერსის დაშორებით მძარცველები თავს დაესხნენ 
გზაზე მიმავალ ბერძნებს, ერთი მოკლეს, სამი დაჭრეს. ფასანაურში კი შეცვივდნენ ერთ 
სახლში, დახოცეს კაცი, ქალი, ბავშვი და გაიტაცეს პური.

ბარისჭალაში ყაჩაღებმა სცადეს, გაეჩერებინათ ინგუშებით სავსე საბარგო მანქანა. მანქა­
ნაში მსხდომთ ცეცხლი გაუხსნეს. გაიმართა ორთაბრძოლა. თავდამსხმელებმა მოკლეს სამი 
ინგუში და ერთი მოხევე, კიდევ სამი ინგუში კი დაჭრეს.

გრემისხევში ყაჩაღებმა გაძარცვეს მოსე ბუ­ღუნტელი. ანანურიდან 5 ვერსის დაშორებით, 
ფასანაურის მიმართულებით, გზაზე მათ მოკლეს ორი ინგუში და ერთი ოსი. შემდეგ კი მათი 
ურმით გადავიდნენ ვლადიკავკაზში.

ვლადიკავკაზიდან დაბრუნებულმა ბოროტმოქმედებმა კადოეთში მოკლეს ბედოშვი­ლის 
რაზმის წევრი იოსებ რუ­ბაშვი­ლი და გააუპატიურეს ერთი გოგონა.

ილტოზის რაიონში მოძალადეებმა რამდენიმე გლეხს წაართვეს ცულები და დაავალეს პურის 
მოტანა. გლეხებმა დავალების შესრულება ვერ შეძლეს, რის გამოც ორი გლეხი სიცოცხლეს 
გამოასალმეს.

ყაჩაღებმა საქართველოს სამხედრო გზაზე, ნარეკვავაში, გააჩერეს გზაზე მიმავალი ავტო­
მობილი და მოკლეს მძღოლი და ერთი მგზავრი.

შემდეგ ახალგორის რაიონში მათ მაყრიონი გააჩერეს, სასიძო მოკლეს, პატარძალი კი გაიტაცეს.
ყაჩაღები, ფაქტობრივად, უშიშრად გადაადგილდებოდნენ ერთი ადგილიდან მეორეში. 

დამსჯელი რაზმები მათ ხელში ჩაგდებას ვერ ახერხებდნენ. ბოროტმოქმედები შეუფერხებლად 
აგრძელებდნენ ძარცვა-გლეჯასა და უდანაშაულო ადამიანთა განადგურებას.

საქართველოს გასაბჭოებამდე რამდენიმე ხნით ადრე ყაჩაღები ტერის ოლქში გადავიდნენ 
და ახლა იქ ააწიოკეს მოსახლეობა: მათ ჩაიდინეს თორმეტი მკვლელობა და მეურმეთა ამდენივე 
ძარცვა. ამავე დროს ტერის ოლქში გურგენ გუ­ლა­რაშვილმა მილიციაში მუშაობა დაიწყო.

1921 წელს გუ­ლა­რაშვი­ლი წითელარმიელებთან  ერთად ჩამოვიდა საქართველოში და 
მუშაობა გააგრძელა დუშეთის მილიციაში.

ცი­ცია ძოხოევიც საქართველოში დაბრუნდა, რომელსაც ასევე სურდა დუშეთის მილი­
ციაში მუშაობის დაწყება, მაგრამ უარით გაისტუმრეს. ცი­ცია ისევ ვლადიკავკაზში გაბრუნდა 
და მიეკედლა იქ მყოფ დი­ანოზის ბანდის რამდენიმე წევრს.

1922 წელს ბაქოს მატარებლით ძოხოევის ოთხკაციანი ჯგუფი მცხეთაში დაბრუნდა და 
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გააგრძელა თავისი კრიმინალური საქმიანობა. მალე რკინიგზის სადგურთან ბოროტმოქმე­
დებმა მოკლეს საფერშეთელი ტა­ტე ბედოშვი­ლი.  ქერანას რაიონში, დუშეთიდან 8 ვერსზე, 
მოკლეს ყაზბეგელი აბრამ ჭი­ლაშვი­ლი, ალევში კი დახოცეს საფერშეთელი და-ძმა ავლა­ხაშ­
ვი­ლები.

ძოხოევის მოსისხლე მტერმა ნი­კოლოზ ბედოშვილმა ადგილობრივი ხელისუფლებისაგან 
ისევ აიღო ნებართვა, ებრძოლა ყაჩაღების გასანადგურებლად და შურისძიების წყურვილით 
ავსებული ვლადიკავკაზში გადასულ ბანდას ფეხდაფეხ გაჰყვა. მალე სადგურ ეკატერინ­
ოგრადში ბედოშვილმა დაიჭირა მი­ხეილ გუ­ლა­რაშვი­ლი, რომელიც იქ პურით ვაჭრობდა. “ჩეკას” 
უახლოეს ორგანოში გადაყვანის დროს გუ­ლა­რაშვილმა გაქცევა სცადა, რისთვისაც ის იქვე 
ჩაცხრილეს.

რამდენიმე ხნის შემდეგ ბედოშვილმა შეძლო დაედგინა, რომ ცი­ცია ძოხოევი იმყოფებოდა 
ტერის მაზრაში, სოფ. კომალანგში.

ქალის ტანსაცმელში გამოწყობილმა ბედოშვილმა ყაჩაღი ნი­კოლოზ წოწოროვის წისქვილში 
დააპატიმრა და ვლადიკავკაზში გადაგზავნა.

ბანდის წევრებიდან დარჩა მხოლოდ დი­ანოზ ძოხოევი. ბედოშვილმა მის ადგილსამყო­
ფელსაც მიაგნო. მან შეიტყო, რომ იგი ვლადიკავკაზის რკინიგზის სადგურზე უნდა ყოფილი-
ყო. თვენახევრიანი  მეთვალყურეობის შემდეგ, როგორც იქნა, ყაჩაღი გამოჩნდა. იგი მაშინვე 
დააპატიმრეს და გაგზავნეს “ჩეკაში”. ეტაპირების დროს პატიმარმა გაქცევა სცადა. ატყდა 
სროლა. ძოხოევმა გაქცევა ვერ მოახერხა, ბედოშვი­ლი კი ფერდში დაიჭრა.

ყაჩაღების დაპატიმრების შესახებ ბედოშვილმა დუშეთის ხელისუფლებას აცნობა. საქარ­
თველოს “ჩეკამ” მათი დუშეთში გადმოყვანა მოითხოვა.

1923 წლის 23 მარტს ორივე ყაჩაღი, ბადრაგის თანხლებით, მცხეთის მილიციაში მიიყვანეს. 
საპატიმრო შენობა თავისუფალი არ აღმოჩნდა, ამიტომ ყაჩაღები სამორიგეო ოთახში მოათ­
ავსეს და მეთვალყურედ ორი მილიციელი მიუჩინეს.

ღამით ერთ-ერთ მილიციელს ჩაეძინა. ბოროტმოქმედებმა დრო იხელთეს და მეორეს თავში 
ჯოხი ჩასცხეს, ზედამხედველი უსულოდ დაეცა. პატიმრებმა ისინი განაიარაღეს, ორივე მილი­
ციელი დაჭრეს და მიიმალნენ. დაჭრილები საავადმყოფოში მიყვანისთანავე გარდაიცვალნენ.

ეს ამბავი ნაყაჩაღარმა მილიციელმა გურგენ გუ­ლა­რაშვილმა და მილიციელმა ნი­კოლოზ 
მი­დელაშვილმა რომ გაიგეს, მუხრანში რაიკომის მდივან ნესტორ გი­ორგა­ძეს თავს დაესხნენ 
და დაჭრეს, თვითონ კი ძოხოევს მიეკედლნენ.

განახლებულმა ყაჩაღურმა ჯგუფმა ძველი საქმიანობა განაგრძო. კადოეთში მათ მოკლეს 
ანდრო რუ­ბაშვი­ლი.

ამასობაში, ვლადიკავკაზიდან დაბრუნდა ბედოშვი­ლი და ყაჩაღების გაქცევა რომ შეიტყო, 
მათ გასანადგურებლად ისევ დაირაზმა.

2 მაისს, დილის 9 საათზე, ბოროტმოქმედები  არბოეთში თავს დაესხნენ ალექ­სი და ადამ 
ბედოშვი­ლების სახლს. ოჯახის წევრები შინ არ იყვნენ. ყაჩაღებმა გაიტაცეს ორი თოფი. 
შემდეგ შეცვივდნენ იობა ბედოშვი­ლის სახლში და მისი თოფი დააზიანეს.

იმავე დღეს დუშეთის პოლიტბიურომ აგენტ “ლომი­ძისგან”, ანუ იოსებ ეძგვერა­ძი­სა­გან 
მიიღო შეტყობინება, რომ ძოხოევის ბანდა 6 მაისს კისისხევში, კოტე ინაშვილთან აპირებდა 
მისვლას. მძარცველები გლეხისაგან 40 მლნ მან. ითხოვდნენ.
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დიანოზ ძოხოევის დაჯგუფება

დუშეთის პოლიტბიურომ “ლომი­ძე” აიძულა, მონაწილეობა მიეღო ყაჩაღების წინააღმდეგ 
დაგეგმილ ოპერაციაში. ორგანიზატორებმა “ჩეკას” ერთი თანამშრომელი და “ლომი­ძე” 
წინასწარ შეაგზავნეს ინაშვი­ლის სახლში.

კაცისმკვლელები დათქმულ დღეს ინაშვილთან არ მივიდნენ, სამაგიეროდ, მათ ტონჩაში 
შეიპყრეს პარტმუშაკი იოსებ ლა­გა­ზაშვი­ლი და სოფლიდან ერთი ვერსის მოშორებით 
მოკლეს.

მეორე დღეს, ღამის 10 საათზე, გამომძიებლები კოტე ინაშვილს ესტუმრნენ. ცი­ცია 
ძოხოევი სახლში შევიდა, დანარჩენები ეზოში დარჩნენ.

ოთახში შესულმა მძარცველმა ასანთს რომ გაკრა, მისკენ მიმართული რევოლვერის ლულა 
შენიშნა... “ლომი­ძემ” ჩახმახი დაუშვა, მაგრამ რევოლვერმა უმტყუნა და არ გავარდა.

ვიდრე ყაჩაღი ისროდა, მას “ლომი­ძემ” სახეში რევოლვერი ჩასცხო და თოფი გამოს­
ტაცა. ძოხოევი დაიჭრა, მაგრამ ძალა მოიკრიბა და ეზოში გადახტა. მას კვალდაკვალ მიჰყვა 
“ლომი­ძეც”, რომელიც გასროლას ცდილობდა, მაგრამ რევოლვერმა ისევ უმტყუნა.

ეზოში მყოფმა თავდამსხმელებმა ოთახის მიმართულებით გახსნეს ცეცხლი და მიიმალნენ, 
დაჭრილი კი უსულოდ დაეცა. ცი­ცია ძოხოევის ჯიბეში ნაპოვნი საბუთებით ზუსტად იქნა 
დადგენილი, რომ პარტმუშაკი ლა­გა­ზაშვი­ლი ნამდვილად მათ მიერ იყო მოკლული.

შეტაკების დროს ფეხში დაიჭრა ყოფილი მილიციელი ნი­კა მი­დელაშვი­ლი. 
მეორე დღესვე, დილაუთენია, ბანდის საბოლოო ლიკვიდაციისათვის, კისისხევში გაემ­

გზავრა მილიციის უფროსი ბრეგა­ძე რაზმთან ერთად. მათ ვერც ერთი ყაჩაღის კვალს ვერ 
მიაგნეს, მაგრამ დააპატიმრეს ბანდის მფარველი და მოკავშირე, მურღულელი ვა­ნო ხუ­ბაშვი­ლი.

15 მაისს დუშეთის პოლიტბიუროს თანამშრომლებისათვის ცნობილი გახდა ერთი ფაქტი:
არბოეთელმა სანდრო კოკაშვილმა 50 სული ცხვარი გაყიდა და დი­ანოზ ძოხოევს  50 მლნ 

მან. მისცა, როგორც გაირკვა, ერთი წლის წინ, ვიდრე დააპატიმრებდნენ, ძოხოევს ნაძარცვი 
მიუბარებია კოკაშვი­ლისთვის.

რომ გაიგო ყაჩაღს დახვრეტას უპირებდნენ, კოკაშვილმა მისი დანატოვარი მთლიანად 
გაყიდა.

როგორც ცნობილია, პატიმარი მცხეთის მილიციის შენობიდან გაიქცა. მევალეს ძოხოევმა 
ანაბარი მოსთხოვა. კოკაშვი­ლი იძულებული გახდა, ყაჩაღისთვის ზემოაღნიშნული თანხა 
გადაეხადა.

იმავე დღეს ყაჩაღებმა ბაგისჭალაში გააჩერეს დუშელი “ოქ­როს ვა­ნიჩკას” ფაეტონი და 
გაჩხრიკეს, მაგრამ სასარგებლო ვერაფერი აღმოაჩინეს.

– ჩვენ ვფიქრობდით, რომელიმე ბობოლა ან საპასუხისმგებლო მუშაკი მგზავრობდაო! – 
განაცხადეს თავდამსხმელებმა და ფაეტონი გაუშვეს. თუმცა ასეთი ბედნიერება არ ხვდათ 
წილად თბილისიდან დუშეთში მიმავალ თბილისელ ივანე და იოსებ კა­რა­ნის ძე პროცვეტ­
კოვებს და ქარელელ გი­ორგი ზა­ქა­რი­ას ძე ბაქ­რა­ძეს. თავდამსხმელებმა ისინი გაძარცვეს.

20 მაისს ძოხოევი, მი­დელაშვი­ლი და გუ­ლა­რაშვი­ლი კადოეთში ესტუმრნენ ბედკა ზა­ალ­
აშვილს. მასპინძელი სტუმრებს ცხვრით გაუმასპინძლდა. სადილის შემდეგ ყაჩაღებმა ტყეში 
რამდენიმე ქალი გააუპატიურეს.

მეორე დღეს “ჩეკას” თანამშრომლებმა, როგორც ყაჩაღების მოკავშირეები, დააპატიმრეს 
სანდრო კოკაშვი­ლი, რომელსაც ტყეში კალათით პური და არაყი მიჰქონდა, აგრეთვე ძოხოევის 
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სიმამრი, გი­ორგი ცი­ყელაშვი­ლი.
რამდენიმე ხანს ყაჩაღები აღარ ჩანდნენ. 9 ივლისს კი ძოხოევმა და მი­დელაშვილმა გრემის­

ხევში მოკლეს ანანურის მილიციის საიდუმლო თანამშრომელი ალექ­სანდრე გუ­ბეშვი­ლი, 
ხოლო კისტანში – ალექ­სანდრე რუ­ბაშვი­ლი, რომლის მკერდზეც ძოხოევმა მუქარის წერილი 
დატოვა მათ მიმართ, ვინც ყაჩაღებს დევნას დაუწყებდა.

10 ივლისს არბოეთში ბოროტმოქმედებმა მოკლეს ნი­კოლოზ ბედოშვი­ლის ნათესავი 
ვა­სილ ბედოშვი­ლი. ამ მკვლელობამ სოფლის მთელი მოსახლეობა შეძრა. ისინი მოითხოვდნენ 
ყაჩაღთა ქმედებების ალაგმვას, წინააღმდეგ შემთხვევაში, ძოხოევის მამისა და ძმის მოკვლით 
იმუქრებოდნენ.

ყაჩაღებმა არაფრად ჩააგდეს მოსახლეობის აღშფოთება და მეორე ღამით ისევ მკვლელობა 
ჩაიდინეს: სიცოცხლეს გამოასალმეს ისევ ნი­კოლოზ ბედოშვი­ლის ნათესავი. 

დუშეთის მილიცია იძულებული გახდა დაეპატიმრებინა დი­ანოზის მა­მა, ზუ­აბრეკ სოლო­
მონის ძე და ძმა _ გრი­გოლ ზუ­აბრეკის ძე ძოხოევები.

გამწარებული ნი­კოლოზ ბედოშვი­ლი თავს დაესხა მკვლელებს. გაიმართა ბრძოლა. ყაჩა­
ღებმა თავს გაქცევით უშველეს.

შეტაკების შემდეგ ციხისძირის რაიონში გადაადგილებისას ძოხოევის ბანდამ გზაზე დახოცა 
ინგუშები, ერთი ოსი და ცხენი. ბოროტმოქმედებს არც ამის შემდეგ შეუწყვეტიათ მძიმე დანა­
შაულებრივი ქმედებები.

22 ივლისს ანანურიდან 4 ვერსის დაშორებით, საქართველოს სამხედრო გზაზე, ყაჩაღებმა 
გააჩერეს თბილისიდან მიმავალი ავტომანქანა და მგზავრებს ცეცხლი გაუხსნეს, შემდეგ ტყეში 
შეიყვანეს და გაძარცვეს. ნაძარცვს შეადგენდა: 2 ნაბადი, 12 მან. და 50 კაპ. ვერცხლის ფულით, 
მაუდის ნაჭერი, 4 მლნ მან. ამიერკავკასიის ფულადი ნიშნით, ერთი ლაბადა, 50 ნამგალი, “სეტე­
ერის” სისტემის რევოლვერი და სხვადასხვა ნივთი.

ამ თავდასხმის დროს დაიჭრა ინჟინერი ბერგი­ლესი და ერთი ქისტი, რომელმაც გაქცევა 
მოახერხა. გარდა ამისა, ყაჩაღებმა რევოლვერი აართვეს ვინმე ჯა­ჯუ­ხოვს და გზაზე მიმავალ 
მეეტლე ხა­რი­ტონ გა­ჯა­ევს სრულიად შემთხვევით ცხენი მოუკლეს. დაზარალებულ ხა­რი­ტონ 
გა­ჯა­ევის განცხადებით, ერთ-ერთ ყაჩაღს მილიციის ფორმა ეცვა.

ბაგისჭალაში ყაჩაღებმა შეიპყრეს ეტლით მიმავალი ჭოპორტის მილიციის უფროსი 
ომაროვი, რომელსაც ისე სცემეს, რომ რამდენიმე საათში გარდაიცვალა.

27 ივლისს ბანდასთან კავშირის გამო დაპატიმრებულმა, უფურეთელმა კავდინ მი­ხეილის 
ძე ჯოჯოშვილმა დუშეთში ეტაპირების დროს გაქცევა სცადა, მაგრამ გამცილებლებმა მოკლეს.

აგვისტოში ყაჩაღებს დანაშაული არ ჩაუდენიათ. ისინი მხოლოდ იმ შემთხვევაში გამოჩნდე­
ბოდნენ ხოლმე, სურსათი რომ შემოაკლდებოდათ. ხელისუფლების მიერ კი გამოვლენილ იქნა 
დაჯგუფების თხუთმეტამდე ახალი დამხმარე.

24 აგვისტოს ხელისუფლებას ჩაბარდა ყაჩაღი ნი­კა მი­დელაშვი­ლი, კა­ხუ­აშვი­ლის ბანდის 
წევრებთან ერთად, რომელსაც ის ბოლო პერიოდში მიეკედლა.

სექტემბრის დასაწყისში ბოროტმოქმედები ისევ ჩნდებიან არენაზე. ანანურიდან 7 ვერსის 
დაშორებით მათ გაძარცვეს გზაზე მიმავალი თათრების ფურგონები და გაიტაცეს ძვირფა­
სეულობა. შემდეგ ალვევსა და დიდ ვაკეს შორის თავს დაესხნენ ერევნის კოოპერატივის 
აგენტებს და გაიტაცეს 1600 არშ. ფართლეული და ერთი ცხენი. ამის შემდეგ მძარცველები 
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გაემართნენ არბოეთის მიმართულებით, თან გაიყოლეს ძოხოევის ამხანაგის, ზა­ქა­რია ცი­ხიშ­
ვი­ლის ცხენი და ვინმე და­ვით გუ­ლიშვი­ლის ქალამნები და წინდები.

13 სექტემბერს ყაჩაღები თავს დაესხნენ ანანურში მიმავალ გლეხ გი­ორგი ცორი­კაშვილს, 
რომელსაც გასტაცეს ყელიანი ფეხსაცმელები.

12 ოქტომბერს სამმა მძარცველმა შიო ვა­ლიშვილს თხა გასტაცა. ვა­ლიშვი­ლის ჩვენებით, 
გამტაცებლები იყვნენ სიძე-სიმამრი – ჩიჩლა და შაქ­რო ბა­სი­ლაშვი­ლი და დენიკინისდროინ­
დელი ოფიცერი რომა­ნოვი, რომელსაც „თეთრებთან” ერთად, 7 კომუნარის დახვრეტაში მონა­
წილეობა ედებოდა ბრალად. ამ საქმის გამო ის სასჯელს იხდიდა, მაგრამ გაქცევა მოახერხა და 
მიეკედლა ძოხოევის ბანდას. საბოლოოდ, ის ვლადიკავკაზში დააპატიმრეს.

14 ნოემბერს საქართველოს სამხედრო გზაზე, ბაგისჭალაში ყაჩაღებმა ჯერ თბილისში 
მიმავალი დუშელი ვაჭრები გაძარცვეს, რომელთაც გასტაცეს 2 ოქროს ბეჭედი, შემდეგ კი 
– თბილისიდან მომავალი მეეტლეები.

ჭოპორტის ხიდის მახლობლად მძარცველები თავს დაესხნენ დუშეთიდან საგურამოში 
მიმავალ მილიციელს, რომელსაც წაართვეს სამსახურის ცხენი და ფორმა.

ყაჩაღებმა გაძარცვეს თბილისიდან ჭოპორტში მიმავალი მეეტლეთა კიდევ ერთი ჯგუფი, 
რომელთაც წაართვეს ფართლეული და ცხენი უნაგირით. დატვირთული ცხენებით მძარცვე­
ლები ძველი საკრამულოს მიმართულებით გაემართნენ.

ნოემბრის ბოლო რიცხვებში ძოხოევი და ერთ-ერთი თანამზრახველი  ვლადიკავკაზის 
ოლქში გადავიდნენ. ილხოტის სადგურში ისინი შეეჩეხნენ ნ. ბედოშვი­ლის აგენტს, რომელმაც 
სადგურის კომენდანტთან დაასმინა ძებნილი დი­ანოზ ძოხოევი.

კომენდანტს ყაჩაღებმა ილო დი­დებაშვი­ლი­სა და ალექ­სი ხუ­ბაშვი­ლის სა­ხელზე გაფორ­
მებული პირადი პარტბილეთები წარუდგინეს.

12 დეკემბერს აგენტისაგან მიღებული წერილობითი მონაცემებით, ყაჩაღები ჩრდილოეთ 
კავკასიაში, სოფელ გიზილში იმყოფებოდნენ. საქართველოს “ჩეკადან” ოფიციალური მითი­
თების მიუხედავად, ჩრდილოეთ კავკასიის სისხლის სამართლის სამძებროს უფროსს ყაჩა­
ღების დასაპატიმრებლად არანაირი ღონისძიება არ გაუტარებია.

დეკემბრის მიწურულს ნ. ბედოშვი­ლი ვლადიკავკაზში თვითონ ჩავიდა და დაადგინა, რომ 
ყაჩაღები იქ მუშაობდნენ. ბედოშვი­ლის მცდელობა, დაეპატიმრებინათ გაქცეულები, უშედ­
ეგოდ დამთავრდა. შეკრებილი მონაცემებით ყაჩაღებს ტერის ოლქში ჩადენილი ჰქონდათ 7 
მკვლელობა. ამ ფაქტების გახმაურების შემდეგ მათ უკვე იქ აღარ დაედგომებოდათ.

ტერის ოლქიდან დაბრუნებულმა ყაჩაღებმა ბაზალეთის რაიონის სოფელ ბურღულში 
დახოცეს ბედოშვი­ლის რაზმელების, ხინჩი­გაშვი­ლი­სა და თვა­ურის  ცოლები და ძმები, ხოლო 
ჯორისუბანში თავები დააჭრეს 25 სულ ცხვარს, მათი პატრონების მიერ ყაჩაღებისათვის დასა­
ხელებული თანხის გადაუხდელობის გამო. კისისხევსა და უფურეთში კი ბოროტმოქმედებმა 
დახოცეს ნ. ბედოშვი­ლის რაზმელების კუთვნილი 30 სული საქონელი: ცხვრები, კამეჩები და 
ღორები. ძეგლევში უმიზეზოდ სიცოცხლეს გამოასალმეს ორი გლეხი.

მალე ბედოშვი­ლის რაზმი გადაეყარა ყაჩაღებს და გაიმართა ორთაბრძოლა. ბოროტმოქმე­
დები ტყეში მიიმალნენ, რამდენიმე ხნის შემდეგ უფურეთში დაწვეს გა­ბო ძოძიშვი­ლის სახლი. 
შემდეგ, გაძარცვის მიზნით, თავს დაესხნენ მილიციელ ბაგრატ მოსი­აშვილს და მიუხედავად 
შეუპოვარი წინააღმდეგობისა, იგი მაინც დაჭრეს.
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ყაჩაღების სალიკვიდაციოდ გასული დუშეთის პოლიტბიუროს რაზმმა ისევ დააპატიმრა 
ამნისტიით გათავისუფლებული ნი­კა მი­დელაშვი­ლი. მკვლელები კვლავ განუკითხავად დათა­
რეშობდნენ.

17 მაისს ყაჩაღები კისისხევში იყვნენ. მეორე დღეს ისინი არბოეთში, ისაკ რაჟდენის 
ძე გუ­ლიშვილთან ღამის გასათევად მივიდნენ, მაგრამ მასპინძელმა კატეგორიული უარი 
განუცხადა. მაშინ ყაჩაღებმა პური და ნაბადი მოსთხოვეს, გუ­ლიშვილმა დააკმაყოფილა მათი 
მოთხოვნა და გაისტუმრა.

ამ შემთხვევის შემდეგ ძოხოევის ბანდის წევრები აგვისტოს ბოლომდე აღარ გამოჩენილან. 
სავარაუდოდ, ისინი ვლადიკავკაზის ოლქში გადავიდნენ. 

უკან მობრუნებულმა ბოროტმოქმედებმა კისისხევთან, მინდორში, ყელი გამოჭრეს 9 
წლის მწყემს ბიჭს და დაჭრეს ბავშვის მამა, კონსტანტი­ნე. რამდენიმე დღის შემდეგ ოძისის 
მახლობლად თავდამსხმელები წინ გადაუდგნენ მექორწილეებს, მოკლეს ორი სტუმარი, მოიტ­
აცეს ნეფეს დედა, რომელიც გაუპატიურების შემდეგ გაათავისუფლეს.

ყაჩაღები ქსოვრისში თავს დაესხნენ ვინმე სა­აკაშვილს, გაუუპატიურეს ქალიშვილი და 
მოუკლეს მამა; დამპალოში ნამუსი ახადეს ერთ ქალიშვილს, წინააღმდეგობის გაწევის გამო 
კი მოკლეს მისი დედა. სოფელ ჭალაში ასევე გააუპატიურეს ორი ქალიშვილი, შემდეგ კი 
დახოცეს.

16 ნოემბერს ყაჩაღებს შემთხვევით გადაეყარნენ პარტმუშაკები: რევაზ სა­ნაშვი­ლი, 
ალექ­სი ბა­რაშვი­ლი და ტუ­გა ბუ­ღუ­ლაშვი­ლი. შეტაკების დროს ფეხში დაიჭრა ყაჩაღი გუ­ლა­
რაშვი­ლი, დანარჩენებმა მიმალვა მოახერხეს.

ამ შეტაკების შემდეგ ბედოშვილმა ყველა ზომა მიიღო ყაჩაღების ადგილსამყოფლის დასად­
გენად. მალე გაირკვა, რომ გუ­ლა­რაშვი­ლი ხოფცაში იმალებოდა.

რაზმის მიახლოებისას გუ­ლა­რაშვილმა ბედოშვი­ლის აგენტ გაბრი­ელ ხუ­ბაშვილს შეაფარა 
თავი. რაზმმა სახლს ალყა შემოარტყა და ყაჩაღს იარაღის დაყრა უბრძანა, მაგრამ ყაჩაღმა 
რევოლვერიდან გაისროლა და იყვირა:

– სანამ ცოცხალი ვარ, არ დაგნებდებით! ვინც ვაჟკაცია, ის შემოვიდეს!
შუაკაცის მეშვეობით, ყაჩაღს ერთი ბოთლი არაყი გაუგზავნეს და ხანგრძლივი მოლაპარა­

კებისა და თხოვნის შემდეგ, იგი რაზმელებმა მაინც დააპატიმრეს.
გუ­ლა­რაშვი­ლის დაკითხვისას გაირკვა, რომ დი­ანოზი ჩრდილოეთ კავკასიაში აპირებდა 

გადასვლას.
კობში მაშინვე დააყენეს დარაჯად სამი რაზმელი. 20 დეკემბერს დი­ანოზმა მართლაც სცადა 

საზღვრის გადალახვა, მაგრამ  შეამჩნიეს და ჩასაფრებულებმა ცეცხლი გაუხსნეს. ყაჩაღი 9 
საჟენი სიმაღლის კლდიდან გადახტა და თოვლში მიიმალა. იმავე ღამეს ძოხოევმა სოფელ 
იმარას გავლით მეორედ სცადა ჩრდილოეთ კავკასიაში გადასვლა, მაგრამ რაზმელებმა ის 
მეორე გასროლით ადგილზევე მოკლეს.

დუშეთიდან თბილისში გადაყვანის დროს გუ­ლა­რაშვი­ლი შეეცადა გამყოლისათვის რევოლ­
ვერის წართმევას და გაქცევას, რის გამოც იგი მოკლეს.

ამრიგად, გუ­ლა­რაშვი­ლის სიკვდილით ძოხოევის ბანდა მთლიანად იქნა ლიკვიდირებული.
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დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა:

1916-1917 წ.წ. 1918-1919 წ.წ. 1922 წ. 1923 წ. 1924 წ. სულ
 მკვლელობა 20 60 4 18 12 114
 დაჭრა - 15 - 3 3 21
 გაუპატიურება 4 13 - 13 5 25
 ძარცვა 4 29 - 14 - 47
 ქალის მოტაცება 1 1 - - - 2
 გადაწვა - 3 - - 1 4
 წვრილმანი
 თავდასხმა - - - 3 2 5

 შეტაკება - - - 2 4 6

დაჯგუფების წევრები:

1. დიანოზ “იანუს” ალექსანდრეს ძე ძოხოევი;
2. “ციცია” გიორგი იგორის ძე ძოხოევი;
3. გურგენ გულარაშვილი;
4. მიხეილ გულარაშვილი;
5. იოსებ ელკანაშვილი;
6. ნიკოლოზ მიდელაშვილი;
7. რომანოვი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. ვანო ხუბაშვილი;
2. სანდრო კოკაშვილი;
3. ბედკა ზაალაშვილი;
4. გიორგი ციყელაშვილი;
5. ზუარბეგ ძოხოევი;
6. გრიგოლ ძოხოევი;
7. კავდინ ჯოჯოშვილი;
8. ზაქარია ციხიშვილი.

P.S.  უნდა აღვნიშნოთ, რომ ძოხოევის ჯგუფი მთლიანად განსაკუთრებით საშიში დამნაშა­
ვეებით იყო დაკომპლექტებული.

ამ დაჯგუფების მოქმედება პოლიტიკური ხასიათის არასოდეს  ყოფილა და მათ არანაირი 
პოლიტიკური მიზანი არ ჰქონიათ.

ჯგუფის შემადგენლობიდან განსაკუთრებულ ყურადღებას იპყრობენ დიანოზ ძოხოევი და 
გურგენ გულარაშვილი, რომლებსაც დაკარგული ჰქონდათ ადამიანის სახე და ჩადენილ დანა­
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შაულთა ხასიათის მიხედვით, მხეცის დონემდე იყვნენ დასულნი.
ამ ადამიანებს, რომელთა ქმედების აღწერა შეუძლებელია, მუდამ სდევდათ რაღაც ავად­

მყოფური, საზღვარს გადასული სადიზმი, სისხლის მუდმივი წყურვილი.
როგორც თვითმხილველნი მოგვითხრობენ, იყო შემთხვევები, როცა ახალი მსხვერპლის 

უშედეგო ძებნის შემდეგ, ისინი თავს ესხმოდნენ საქონელს და გააფთრებულნი, ექსტაზში 
მყოფნი, ხანჯლებით ჩხვლეტდნენ და ჩეხავდნენ მათ.

ადამიანთა მსხვერპლზე ლაპარაკიც კი შეუძლებელია. მათგან განწირული ქალები განიც­
დიდნენ ყველაზე საშინელ დამცირებას, გაუპატიურებას და ბოლოს სიკვდილს. ყაჩაღებს 
შეეძლოთ წინაწარ მოეკვეთათ ან მოეგლიჯათ ძუძუ, ყური, ამოეთხარათ თვალი და ა.შ.

ძოხოევის ბანდა ერთ-ერთ ყველაზე საშიშ და საშინელ ჯგუფად ითვლებოდა, რომლის 
წევრებიც ოდესღაც საქართველოში მოქმედებდნენ.

                                                                                     
                                                 21. 06. 1932 წ.

	  ქ. თბილისი
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ვა­სილ კასრა­ძის დაჯ­გუ­ფება

1919-1920 წლებში, მენშევიკური მთავრობის დროს, ვა­სილ (ვა­სო) კასრა­ძე გორის მაზრაში 
კრიმინალური სამყაროს ერთ-ერთი აქტიური წარმომადგენელი იყო.

მორიგი დანაშაულისათვის იგი ცხინვალში დააპატიმრეს, თუმცა ვა­სო ციხეში დიდხანს 
არ მჯდარა. მოსყიდული მილიციელის დახმარებით, კასრა­ძემ მოახერხა გაქცევა და ვლადი­
კავკაზში გადასვლა. რამდენიმე დღის შემდეგ მენშევიკურმა მთავრობამ საიდუმლო მოლაპა­
რაკება გამართა მასთან. შეწყალებული კასრა­ძე საქართველოში დაბრუნდა და სამუშაოდ  
ცხინვალის მილიციაში მოეწყო. შემდეგ ის გადავიდა ცხინვალის ქართულ რაზმში, სადაც 
გაიცნო ყოფილი გვარდიელები – ზა­ქა­რია (შაქ­რო) გოგი­აშვი­ლი, სი­კო მა­ხა­რაშვი­ლი, 
გი­გუ­ცა დედა­ნოვი და სხვ.

როგორც ცნობილია, 1920 წელს სამაჩაბლოში ჩრდილოეთიდან გადმოსახლებულმა ოსებმა 
შეიარაღებული აჯანყება მოაწყვეს, რასაც მსხვერპლი მოყვა. ოსებმა გადაწვეს დაახლოებით 
30 ქართული სოფელი.

ოსების შეჩერება პრობლემად იქცა. საქართველოს მთავრობას ერთადერთი გზაღა დარჩე­
ნოდა – მკაცრი სადამსჯელო ღონისძიებების გატარება. ამისათვის 1921 წლის თებერვალში 
ჩამოყალიბდა რაზმი, რომლის მეთაურად ვა­სო კასრა­ძე დაინიშნა.

კასრა­ძე ოსებს თავისი რაზმით გარს შემოერტყა და მათ ამოხოცვას აპირებდა, მაგრამ 
პარტმუშაკების, სტეფა­ნე ხა­ხა­ნოვი­სა და და­თი­კო კვი­ნი­კა­ძის ჩარევისა და რჩევა-დარი­
გების შედეგად, მან ისინი გაათავისუფლა იმ პირობით, რომ მსგავსი რამ აღარ უნდა განმეორ­
ებულიყო.

გადმოსახლებული ოსები დაშოშმინდნენ და ცხინვალში დასახლდნენ. მათ კასრა­ძე თავის 
რაზმთან ერთად მკაცრ მეთვალყურეობას უწევდა.

ამ დროს ცხინვალში  მთავრობის დავალებით თბილისის რევკომის თავმჯდომარე ალექ­
სანდრე (სა­შა) გეგეჭკორი ჩავიდა. მან ვა­სო კასრა­ძე ცხინვალის მილიციის უფროსად 
დანიშნა.

კასრა­ძე თავის სამსახურებრივ მოვალეობას პირნათლად და გამორჩეული ერთგულებით 
ასრულებდა. იგი სახელმწიფოს წინააღმდეგ საქმიანობაში შემჩნეული არ ყოფილა.

1921 წლის მაისში კასრა­ძეს ოსეთის ხელისუფლების რამდენიმე თანამდებობის პირი, 
პარტმუშაკები – ხა­ხა­ნოვი და კვი­ნი­კა­ძე დაუპირისპირდნენ, რაც კიდევ უფრო გამწვავდა 
სამხრეთ ოსეთის პოლიტბიუროში მიღებული ოფიციალური ცნობის შემდეგ. ამ დოკუმენტით 
დასტურდებოდა კასრა­ძის მონაწილეობა მენშევიკების მიერ განხორციელებულ ბოლშევი­
კების დახვრეტაში.

კასრა­ძე სამშობლოს ღალატის ბრალდებით დააპატიმრეს და გადაგზავნეს საქართველოს 
“ჩეკაში”, საიდანაც რევტრიბუნალს გადაეცა.
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ტრიბუნალმა დაწვრილებით შეისწავლა კასრა­ძის საქმიანობა, რომელსაც საბჭოთა ხელი­
სუფლების დამყარების შემდეგ ეწეოდა. მისი დამსახურება ჭეშმარიტად უნაკლო იყო. საეჭვო 
და მოსადავებელი ვერაფერი მოძებნეს, მაგრამ ვერც წარსულის ბოლომდე პატიება შეძლეს. 
კასრა­ძე ხელწერილით გაათავისუფლეს.

ვა­სო კასრა­ძის მთელი ღვაწლი წყალს გაყვა. იგი ცხინვალში ვეღარ დაბრუნდებოდა, 
რადგან სამსახურში აღარ აღადგენდნენ. ამასთან გააფრთხილეს, რომ მის მიერ დახვრეტილი 
კომუნისტების ახლობლები მოსაკლავად დასდევდნენ.

ცხოვრებისაგან ზურგშექცეული ვა­სო ზემო ხვითში თავის ცოლისძმა სი­ნო გოგიშვილს 
ესტუმრა. სოფელში შემთხვევით გადაეყარა თავის ამხანაგებს, მენშევიკების ყოფილ გვარდი­
ელებს – გორა გოგიშვილს, შაქ­რო გოგი­აშვილსა და მი­ხო ესი­აშვილს. გამოსავალის 
ძებნაში საბჭოთა ხელისუფლებით უკმაყოფილოები ნახევრად არალეგალურ მდგომარეობაზე 
გადავიდნენ და ფულის საშოვნელად კრიმინალურ საქმიანობას მიჰყვეს ხელი.

მათ დირბის რაიონის სოფელ ძლევისჯვარში ვინმე გოგელიშვილს 20 მლნ. ქართული ბონი 
მოსთხოვეს. გოგელიშვილმა, აღნიშნული თანხის გაგზავნის ნაცვლად, დახმარებისათვის 
დირბის სათემო აღმასკომს მიმართა. ამ უკანასკნელის თანამშრომლები გამომძალველებს, 
შინდისის აღმასკომის წევრებთან ერთად, ფულის გადაცემის ადგილზე ჩაუსაფრდნენ და 
მათ გამოჩენისთანავე ცეცხლი გაუხსნეს. გამომძალველებმა გაქცევა კი მოასწრეს, მაგრამ  
ნივთმტკიცებად  ვა­სო კასრა­ძის კუთვნილი ჩოხა და ქუდი დარჩათ.

ამ შემთხვევის შემდეგ  ძარცვაში მონაწილეებს სხვა გზა აღარ ჰქონდათ, მათ ტყეს შეაფარეს 
თავი და ჩამოაყალიბეს ახალი დაჯგუფება, რომელსაც სათავეში ვა­სო კასრა­ძე ჩაუდგა.

მეორე დღესვე ახლად ჩამოყალიბებულმა საძმომ რუისის რაიონის სოფელ ბრეთში, 
ყიფშიძის მამულთან, გაძარცვა 2 ებრაელი. გატაცებული ფართლეული, დირბის კომუჯრედის 
დახმარებით, დაზარალებულებმა მალე უკან დაიბრუნეს.

ტყვიავის რაიონის სოფელ ბროწლეთთან ბოროტმოქმედებმა სინო გოგიშვილისათვის მოიტ­
აცეს ერთი გოგონა და  ზემო ნიქოზში გადამალეს. ადგილობრივმა პოლიციამ ალყა შემოარტყა 
სახლს და ვინც კი ამ საქმეში იყო გარეული, ყველა დააპატიმრა, ვა­სო კასრა­ძის გარდა. მან 
მოახერხა სახლის სახურავზე დამალვა და თავის გადარჩენა.

დაპატიმრებულები დიდხანს არ გაუჩერებიათ, ისინი ცხინვალის მილიციის უფროსმა – 
ვართან შახბუ­და­ღოვმა გაათავისუფლა, რომელიც, როგორც მოგვიანებით გაირკვა,  ვასო 
კასრაძესთან მეგობრობდა და ბანდის წევრებსაც ეხმარებოდა.

თანამზრახველები აქტიურად აგრძელებდნენ დაწყებულ საქმიანობას. 1921 წლის ივლისში 
მათ ტყვიავის რაიონში გაძარცვეს გზაზე მიმავალი ებრაელები.

სამხრეთ ოსეთის პოლიტბიურომ მიიღო გადაწყვეტილება, დაეპატიმრებინათ ვა­სო 
კასრა­ძე. მილიცია კასრაძეს ცხინვალში, მის სახლთან ჩაუსაფრდა და შეიპყრო კიდეც.

რამდენიმე დღის შემდეგ კასრა­ძე გუშაგის თანხლებით შემოწმებაზე გაგზავნეს. ეს 
შემთხვევა არ გაუშვა ხელიდან ყაჩაღმა, გზაში მოულოდნელად თავს დაესხა და განაიარაღა 
გუშაგი, შემდეგ მდინარე მეხვში გადახტა და მიიმალა.

დაპატიმრების დროს კასრა­ძეს თან ჰქონდა დიცის პოლიტბიუროს პასუხისმგებელი 
მდივნის, ვა­სილ რჩეულოვის მიერ გაცემული საბუთები. კასრა­ძესთან კავშირის ბრალდებით 
დაპატიმრების მცდელობის დროს რჩეულოვი გაიქცა და ტყეს შეაფარა თავი. მალე იგი 
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ვასილ კასრაძის  დაჯგუფება

კასრა­ძის დაჯგუფებას მიეკედლა და მისი აქტიური წევრი გახდა.
ყოფილი პატიმარი თავის საძმოს დაუბრუნდა და ახალი დანაშაულებისთვის მზადებას 

შეუდგა.
ერთ საღამოს კასრა­ძე და მისი ამფსონები დიცში, სანდრო მარკოზაშვი­ლის ბაღში საქე­

იფოდ შეიყარნენ. გორა გოგი­აშვილმა ერთ-ერთი თანამზრახველი სურსათ-სანოვაგისთვის 
მი­ხეილ მძი­ნა­რაშვილთან გაგზავნა. სანამ ყაჩაღები ნაბოძვარს ელოდებოდნენ, სამხრეთ 
ოსეთის პოლიტბიუროსათვის ეს ფაქტი ცნობილი გახდა და ოპერრაზმი გაგზავნა ყაჩაღების 
დასაპატიმრებლად.

ხელისუფლებას ოპერატიულობაში არც ყაჩაღები ჩამორჩნენ, მათთვისაც დროულად გახდა 
ცნობილი დამსჯელი რაზმის მიახლოება და მძინარაშვილთან ერთად ტყეში მიიმალნენ. გაცო­
ფებული რაზმის უფროსი ხელმოცარული გაბრუნდა უკან.

ყაჩაღთა დაჯგუფებას მიეკედლა ილია მა­ისურაძე, იგივე ლეკიშვი­ლი, მენშევიკი, 
რომელიც თავისი პოლიტიკური მრწამსის გამო საქართველოს “ჩეკას” მიერ იყო დაპატიმრე­
ბული და შემდეგ ციხიდან გამოქცეული.

მა­ისურაძე გახდა ტყეში გაჭრილთა პოლიტიკური მოძღვარი, მათთვის პოლიტიკური ხასი­
ათის რეკომენდაციების მიმცემი.

მა­ისურაძე პოლიტმუშაობას ადგილობრივ მოსახლეობას შორისაც ატარებდა: აგიტაციას 
ეწეოდა სასურსათო გადასახადის წინააღმდეგ, ავრცელებდა პროკლამაციებს და სხვ. ის ასევე 
ახერხებდა საბჭოთა ხელისუფლების უკმაყოფილოთა ბანდაში მოსახლეობის გადმობირებასაც.

რამდენად სერიოზულად მუშაობდა მა­ისურაძე, შეგვიძლია, განვსაჯოთ შემდეგი ფაქტებით:
ერთხელ მაისურაძე კასრა­ძის დაჯგუფებასთან ერთად გადაადგილდებოდა მეღრეკისში. 

გზადაგზა მან შეაგროვა გლეხები და წაიკითხა მოხსენება, რომლის საფუძველზეც გამოიტ­
ანეს შემდეგი რეზოლუცია: განაიარაღონ კომუჯრედის წევრები, ხოლო ზოგიერთი დახოცონ; 
მოიტაცონ ტყვიავის რაიონის აღმასკომის თავმჯდომარე და მისი მოადგილე, დატყვევებუ­
ლები მიიყვანონ ჩოლოყაშვილთან.

რეზოლუცია, რა თქმა უნდა, არ შესრულებულა, მაგრამ მა­ისურაძეს ეს ყველაფერი 
გლეხების განწყობილების შესაქმნელად და ავტორიტეტის ასამაღლებლად სჭირდებოდა.

ამავე პერიოდში კასრა­ძის დაჯგუფებასთან თავშესაფარი იპოვა ზემო ხვითელმა შაქ­რო 
გოგიშვილმა. ამის მიზეზი კი შემდეგი გარემოება გახდა: გოგიშვილს ქალის გამო ინციდენტი 
მოუხდა ერთ ოსთან, გვარად ბი­წი­ევთან. იგი ხელიდან დაუსხლტა ოსებს, მაგრამ იცოდა, ისინი 
მას დანაშაულს არ შეარჩენდნენ.

შინდისში, ერთ-ერთ შეკრებაზე გოგიშვილთან მივიდა მილიციის უფროსი ნი­კოლოზ 
რჩეულოვი და საიდუმლოდ გაანდო:

– ოსები გეძებენ. თავს უნდა უშველო, სასწრაფოდ გაეცალე აქაურობას!
გოგიშვი­ლი მაშინვე ტყეში, კასრაძესთან გაეშურა.
კასრაძის საძმო რიცხობრივად სულ უფრო და უფრო იზრდებოდა, რაც სერიოზულ 

საფრთხეს უქმნიდა ხელისუფლებას. გორის პოლიტბიურომ აქტიური მუშაობა დაიწყო ბანდის 
გასანადგურებლად. გამოავლინეს და დააპატიმრეს მოკავშირეები და მფარველები. ესენი 
აღმოჩნდნენ: ქვემო ნიქოზელი ირაკლი კა­პა­ნა­ძე, ზემო ნიქოზელი ძმები გი­გა და ვა­ნო ლომსა­
ძეები. მოგვიანებით ბანდას ციხიდან გამოქცეული გი­გა შეუერთდა.
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რამდენიმე დღის შემდეგ, გორის პოლიტბიურომ ყაჩაღებისთვის მილიციის შესახებ ინფორ­
მაციის მიწოდების ბრალდებით, დააპატიმრა შინდისის მილიციელი სი­მონ გაგნი­ძე, რომელიც 
რამდენიმე დღეში სპეცდავალებით ციხიდან გაუშვეს. ის უნდა შეპარულიყო ბანდაში და მისი 
წევრების შესახებ ინფორმაცია ხელისუფლებისთვის უნდა მიეწოდებინა.

ციხიდან გაქცეულმა გულახდილად უამბო თავისი ვიზიტის შესახებ ვა­სო კასრა­ძეს და 
უთხრა:

– მე ღალატი არ მჩვევია. ხელისუფლების ნების ყურმოჭრილი შემსრულებელი ვერ გავხდები, 
ამიტომ თქვენთან დარჩენა გადავწყვიტე!

კასრა­ძემ ის დაუფიქრებლად შეიკედლა და არც უნანია. გაგნიძე ბანდის ერთგული და 
აქტიური წევრი გახდა. იგი ტოლს არავის არაფერში უდებდა. მან გორის პოლიტბიუროს წარმო­
მადგენლებს შეუთვალა:

–  მე სა­ნი­კო მირზაშვი­ლის მიერ გავიშიფრე, ამიტომ სხვა გამოსავალი არ მქონდა, კასრაძის 
ხელით სიკვდილს მისი ერთგულება ვამჯობინე!

ამდენად, ხელისუფალთა პირველი ცდა, ყაჩაღთა ჯგუფში თავიანთი კაცი ჰყოლოდათ, 
წარუმატებლად დამთავრდა. ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლი განყოფილება ყაჩაღთა 
გასანადგურებლად სხვა გზებს ეძებდა.

1922 წლის ივლისის დასაწყისში გორის პოლიტბიუროს ნებაყოფლობით ჩაბარდა ალექ­
სანდრე პა­პი­აშვი­ლი, რომელიც შეიწყალეს, მაგრამ მოულოდნელად რამდენიმე დღის შემდეგ 
ის ისევ თავის თანამოძმეებს დაუბრუნდა.

ამ დროისათვის დაჯგუფებაში გაერთიანებულნი იყვნენ: ვა­სო კასრა­ძე, გორა (გი­ორგი) 
გოგიშვი­ლი, მი­ხო ესი­აშვი­ლი, ტა­ტე ესი­აშვი­ლი, შაქ­რო გოგი­აშვი­ლი, მი­ხო მძი­ნა­რაშ­
ვი­ლი, ვა­სო რჩეულოვი, ირაკლი გედევა­ნიშვი­ლი, ალექ­სანდრე პა­პი­აშვი­ლი.

ერთხანს მიყუჩებული კასრაძის ამქარი ივლისის მიწურულს ისევ გამოჩნდა. 31 ივლისს 
ბანდის ექვსმა წევრმა დიცში სასურსათო გადასახადის წინააღმდეგ აგიტაცია ჩაატარა. 28 
აგვისტოს მათ გაძარცვეს გზაზე გამვლელი აფციაური, რომლისგანაც წაიღეს 7 მლნ მან. და 
6 მლნ მან. ღირებულების სხვადასხვა ნივთი.

სექტემბრის დასაწყისში  ბოროტმოქმედებმა ზემო ხვითში, ტა­ტე მელა­ნაშვი­ლის ბაღში 
თათბირის შემდეგ გამოიტანეს დადგენილება ტყვიავისა და შინდისის რაიონებში ყველა თანამ­
დებობის პირის დახოცვისა და არბოში მლოცველებზე თავდასხმის შესახებ. მოსალოდნელი 
დანაშაულების თაობაზე ცნობილი გახდა ხელისუფლებისათვის. 12 სექტემბერს არბოში გაიგ­
ზავნა სპეცრაზმი, რომლის შემადგენლობაში იყვნენ: შინდისის აღმასკომის თავმჯდომარე 
პეტრი­აშვი­ლი, მილიციის უფროსი ნი­კოლოზ რჩეულოვი, მისი თანაშემწე ქურთიშვი­ლი, 
გორის პოლიტბიუროს თანამშრომელი ზა­ზი­ევი და სხვა, მაგრამ უშედეგოდ.

სპეცრაზმი ზემო ხვითში ვინმე არჩილ თაქ­თა­ქიშვილთან  წავიდა საქეიფოდ.
ქეიფის შემდეგ სოფელს გაცილებულ მთვრალ რაზმელებს ყაჩაღები დაესხნენ თავს. 

პირველი შეტევისთანავე მოკლეს მილიციის უფროსი და მისი თანაშემწე, მძიმედ დაჭრეს 
აღმასკომის თავმჯდომარე პეტრი­აშვი­ლი. უვნებლად მხოლოდ ზა­ზი­ევი გადარჩა.

ყაჩაღებმა შეაგროვეს დახოცილებისა და დაჭრილების იარაღი და მიიმალნენ.
თავდამსხმელთა დასასჯელად შემთხვევის ადგილზე მილიციის რაზმი სასწრაფოდ გაიგ­

ზავნა. მათ ფხვენისში დახოცილების ცხენებს მიაგნეს და იქვე დააპატიმრეს: სი­მონ გაგნი­ძე, 
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გი­გა ლომსა­ძე და ლევან ხა­სი­აშვი­ლი.
ამის შემდეგ კასრაძის დაჯგუფება რამდენიმე ხანს აღარ გამოჩენილა. მათი ადგილსამ­

ყოფლის დადგენა კი შეუძლებელი აღმოჩნდა. მხოლოდ ის იყო ცნობილი, რომ ჯგუფში 15-17 
კაცი იყო, მსურველი უამრავი.

ოქტომბერში ჯგუფს მიეკედლნენ ბროწლეთის მკვიდრი და­ვით ბერი­ძე, რომელმაც მანამდე 
ებრაელი გაძარცვა, შინდისელი გი­ორგი ბუღდა­ვა­ნი­ძე, რომელმაც მოკლა და განაიარაღა 
მილიციის უფროსი და ტყვიაველი დეზერტირი ილია გონი­აშვი­ლი.

შემოდგომის მიწურულს კასრაძის დაჯგუფება ისევ გააქტიურდა. მათ დაიწყეს ებრაელების 
სისტემატური ძარცვა, რასაც ცხინვალის მილიციის მხრიდან რეაგირება არ მოჰყოლია.

გავრცელდა ხმები, თითქოს მილიციის უფროსი ვართან შახბუ­და­ღოვი ნაძარცვიდან 
გარკვეულ წილს იღებდა. თუმცა, უფრო სარწმუნოა, რომ შახბუ­და­ღოვი კასრა­ძესთან მეგობ­
რობის გამო ხუჭავდა თვალს მის დანაშაულებზე.

ბანდიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის გორის განყოფილება კი სისტემატურად დევნიდა 
ყაჩაღებს და მაქსიმალურად ავიწროებდა მათ.

ამ რეპრესიების გამო ბანდას გამოეყო ოთხკაციანი ჯგუფი მი­ხო მძი­ნა­რაშვი­ლის მეთაურ­
ობით და მშვიდობიანი ცხოვრების დაწყების მიზნით, ხაშურისკენ გაემგზავრა.

მართლაც, მძი­ნა­რაშვილმა გორის პოლიტბიუროს გაუგზავნა წერილი შეწყალების შესახებ. 
პასუხის მიღებისთანავე ხელისუფლების წარმომადგენლებთან გამოცხადდა და პირობა დადო, 
რომ ზოგიერთ ამხანაგსაც დაიყოლიებდა, რათა ისინიც მის გზას დასდგომოდნენ.

ყაჩაღთა გადმოსაბირებლად გორის პოლიტბიურომ ხაშურის რაიონში მძი­ნა­რაშვი­ლის 
თანხლებით, პოლიტბიუროს თანამშრომელი მჭედლიძე მიავლინა. მათ გონი­აშვი­ლი შემოირიგეს.

მჭედლი­ძე და მძი­ნა­რაშვი­ლი სამშვიდობო მისიით ქარელის რაიონშიც გადავიდნენ, მაგრამ 
ვერც ერთი ყაჩაღის კვალს ვერ მიაგნეს.

მძი­ნა­რაშვილმა ყაჩაღთა რამდენიმე მოკავშირესთან გაარკვია, რომ კასრა­ძის დაჯგუ­
ფება ტყვიავის ტერიტორიაზე იმალებოდა.

მძი­ნა­რაშვი­ლი დაუკავშირდა კასრა­ძეს, რომ დიცში ერთმანეთს პირისპირ შეხვედ­
როდნენ.

შეთანხმებისამებრ, ორივე მხარე დროულად გამოცხადდა დანიშნულ ადგილზე...
კომკავშირის ადგილობრივი უჯრედის წარმომადგენლებმა შეამჩნიეს მოსაუბრე ყაჩაღები 

და მოკლეს მძი­ნა­რაშვი­ლი, ხოლო დანარჩენმა ოთხმა, რომელთა შორის ვა­სო კასრა­ძეც იყო, 
გაქცევა მოახერხა.

ყაჩაღების მდგომარეობა თანდათან რთულდებოდა, რასაც ზოგიერთი ვეღარ უძლებდა. 
გორის პოლიტბიუროში შაქ­რო გოგი­აშვი­ლიც ნებაყოფლობით გამოცხადდა და შეწყალება 
ითხოვა.

ამასობაში, დადგა ზამთარიც. პერიოდი, როდესაც ყაჩაღთა ნებისმიერი ჯგუფი პასიურ­
ობას ამჯობინებს.

სავარაუდოდ, ამ დროს კასრა­ძემ, მი­ხეილ ლაშქა­რაშვილსა და რამდენიმე ამხანაგთან ერთად, 
თბილისს შეაფარა თავი. ტყეში დარჩენილი ყაჩაღები კი იშვიათად თუ გამოჩნდებოდნენ.

17 თებერვალს, ღამის 9 საათზე, ტირძნისში კასრა­ძის დაჯგუფების შვიდმა წევრმა  სოფლის 
მილიციელი გი­ორგი კასრა­ძე იხმო და სა­ნო ჩლა­ჩი­ძის მიყვანა დაავალა.
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დავალების შესრულების შემდეგ ყაჩაღებმა, რომელთა შორის იყო და­თო ბერი­ძე, ორივე 
ტყვედ აიყვანა. ტყისკენ მიმავალმა ყაჩაღებმა მერეთთან მილიციელი გაათავისუფლეს.

რამდენიმე დღის შემდეგ სოფლელებმა ჩლა­ჩი­ძის გვამი მერეთსა და ქორდს შორის, ტყეში 
იპოვნეს.

ჩლა­ჩი­ძე კასრა­ძის ბანდის მფარველი და მოკავშირე იყო. სავარაუდოდ, ყაჩაღებმა იგი 
ღალატში დაადანაშაულეს, მოღალატეს კი კაცისმკვლელებმა სამაგიერო მიუზღვეს.

21 თებერვალს ტირძნისში მძარცველები თავს დაესხნენ კომკავშირელ ლა­ლი­აშვილს, თოფი 
წაართვეს, დაწვრილებით გამოჰკითხეს სოფლის კომკავშირლების შესახებ და გააფრთხილეს, 
რომ უახლოეს ხანში ყველას განაიარაღებდნენ. ლა­ლი­აშვილმა იცნო ვა­ნო კასრა­ძე და და­თა 
ბერი­ძე.

მართლაც, იმავე დღეს 10-კაციანმა ბანდამ ტყვიავის რაიონში განაიარაღა რამდენიმე მილი­
ციელი და კომკავშირელი.

ყაჩაღთა მოურიდებელმა თარეშმა და მუქარამ გორის პოლიტბიურო რადიკალური ზომების 
გასატარებლად განაწყო. ჩამოყალიბდა პოლიტბიუროს თანამშრომლებისა და მილიციელების 
ერთობლივი დამსჯელი რაზმი და 20-კაციანი “მფრინავი ჯგუფები’’ ბანდიტიზმის წინააღმდეგ 
ბრძოლის განყოფილების რწმუნებულ ბერი­აშვი­ლის, თანამშრომელ თურქა­ძი­სა და სამძებ-
რო განყოფილების თანამშრომელ მუ­რა­დოვის ხელმძღვანელობით.

“მფრინავ ჯგუფებს” პერიოდულად უნდა შეემოწმებინა შინდისის, ტყვიავისა და კავთის­
ხევის რაიონები.

გაძლიერდა აგენტურული მუშაობა ბანდის მფარველთა და დამხმარეთა გამოსავლენად, 
ყაჩაღთა ზუსტი ადგილსამყოფლის დასადგენად.

გაგზავნილმა რაზმმა ტყვიავის რაიონში დააპატიმრა ბანდის მფარველები და ხელის შემწყო­
ბები: შალვა გორგი­შელი, გი­გა და შალვა ხა­ჩი­ურები, გი­ორგი კასრა­ძე, ნი­ნა ბერი­ძე და 
სტეფა­ნე ფოდიშვი­ლი.

საქართველოს “ჩეკას” გადაწყვეტილებით, ციხიდან გაქცევაში ხელი შეუწყვეს და ყაჩაღთა 
ჯგუფში სპეცდავალებით შეაგზავნეს ბანდის ყოფილი წევრები, ვა­სილ ჩინჩრი­კი და ნი­კოლოზ 
ნაცვლიშვი­ლი. მათ, მიცემული ინსტრუქციის საწინააღმდეგოდ, განაიარაღეს ხუთი კომკავში­
რელი და ბანდას შეუერთდნენ.

აპრილის პირველ რიცხვებში პოლიტბიუროს მცირერიცხოვანი რაზმი ტყეში შემთხვევით 
ყაჩაღებს გადაეყარა. შეტაკების დროს დაიღუპა კომკავშირელი ნი­კოლოზ ზერეკი­ძე, კომუ­
ნა­რი იასონ ქობლი­ანიძე კი დაიჭრა.

23 აპრილს კვარხითის მახლობლად არსებულ მიწურს დროებით თავი შეაფარეს და­თა 
ბერი­ძემ, ვა­სო ჩინჩრიკმა და ნი­კო ნაცვლიშვილმა. ადგილობრივმა კომკავშირელებმა ალყა 
შემოარტყეს ყაჩაღთა სამყოფელს და ცეცხლი წაუკიდეს. ყაჩაღებმა ცეცხლი გაუხსნეს თავდამ­
სხმელებს და მოკლეს ერთი ოსი და კომკავშირელი ლავრენტი დავითაშვილი, სანაცვლოდ, 
კომკავშირელებმა სიცოცხლეს გამოასალმეს ნიკო ნაცვლიშვილი, ჩინჩრიკი და ბერიძე კი 
დაჭრეს. 

აპრილში ბანდის შემადგენლობაში დარჩნენ: გი­ორგი ბუღდა­ვა­ნი­ძე, ტა­ტე ესი­აშვი­ლი, 
ილია მა­ისურაძე, ნი­კოლოზ მებურნუ­თოვი, სანდრო ბერიშვი­ლი, სარდი­ონ ცხოვრე­
ბოვი, სანდრო ხა­რებოვი და ელი­ოზ ძა­გა­ევი.
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ვასილ კასრაძის  დაჯგუფება

გორის პოლიტბიურო დარტყმას დარტყმაზე აყენებდა ყაჩაღებს. გამოვლენილნი და დაპა­
ტიმრებულნი იქნენ ბანდის მოკავშირეები: ალექ­სანდრე ზედგენი­ძე, ყოფილი მემამულე ძევე­
რიდან; მი­ტო ოქ­როპი­რი­ძე დისევიდან  და ცხინვალელები: ილია თვა­ლაშვი­ლი, გი­ორგი 
კობა­ლა­ძე, გი­ორგი კასრა­ძე და ძებო დითვა­ლაშვი­ლი.

მაისის დასაწყისში გორის ხელისუფლებისგან შევიწროებული ყაჩაღების რვაკაციანი 
ჯგუფი გადავიდა ბორჯომის რაიონში. ისინი თავს აფარებდნენ ჭობისხევის, დაბაძველისა და 
დვირის ტერიტორიებს და მხოლოდ ერთი დანაშაული ჩაიდინეს – მაისის მიწურულს ბორჯომის 
გზაზე ორი ფაეტონი გაძარცვეს.

ბორჯომის რაიონში ყოფნის დროს ისინი ცდილობდნენ ადგილობრივი მოსახლეობის 
ხარჯზე რიცხობრივად გაეზარდათ ბანდის წევრთა რაოდენობა. ამ დროს მათთან ურთიერ­
თობა ჰქონდა შაქრო ქუმარიტაშვილს.

კასრაძის ბანდა ბორჯომში დიდხანს არ გაჩერებულა. 1 ივნისს ისინი კვლავ გორის მაზრაში 
დაბრუნდნენ.

ივნისის ბოლოს გორის პოლიტბიუროს დამსჯელმა რაზმმა ბრძოლა გაუმართა ზემოხვითში, 
მიხო ესიაშვილის სახლში მყოფ ყაჩაღებს: ილია მა­ისურაძეს, გორა გოგი­აშვილს, გი­ორგი 
ბუღდა­ვა­ნი­ძეს და ტა­ტე ესი­აშვილს. ხანმოკლე სროლების შემდეგ ყაჩაღები ქვენატკოცის 
მიმართულებით მიიმალნენ.

საქართველოს “ჩეკასა” და გორის პოლიტბიუროს დამსჯელი რაზმები შეუსვენებლად 
მოძრაობდნენ გორის მაზრის მთელ ტერიტორიაზე. მათი შიშით ყაჩაღები ჩრდილში ყოფნას 
ამჯობინებდნენ და თავის გადარჩენის გზებს ეძებდნენ. 

19 აგვისტოს გორის პოლიტბიუროს უფროსის მოადგილე გუ­რეში­ძე მცირერიცხოვანი 
რაზმით გაემგზავრა რუისისა და გორის რაიონებში ყაჩაღ გი­ორგი გელაშვი­ლის დასაჭერად, 
მაგრამ ამაოდ.

როდესაც ხელმოცარული რაზმი უკან ბრუნდებოდა, მას ჩამორჩნენ გუ­რეში­ძე და მილი­
ციელი მა­ისურაძე. უცებ მილიციელი ცხენიდან ჩამოხტა და ცეცხლი გაუხსნა გუ­რეში­ძეს. ეს 
უკანასკნელი არ დაბნეულა და პირველივე გასროლით მოკლა მა­ისურაძე.

როგორც გაირკვა, მოკლული მა­ისურაძე მი­ხა ესი­აშვი­ლის ნათესავი ყოფილა. მაისურაძეს 
განზრახული ჰქონია, კასრაძის დაჯგუფებას გურეშიძის სისხლით გასვრილი შეერთებოდა.

თვითონ მი­ხო ესი­აშვი­ლი აგვისტოში თავს აფარებდა ხან ილიკო ქუ­ჩი­კაშვილს, ხან კოტე 
უროტაძეს, ხან ვა­სილ მი­როტა­ძესა და ხანაც თავის ბიძა ილიკო გელაშვილს.

კასრა­ძის დაჯგუფება მთელი ზაფხულის განმავლობაში თითქმის არსად გამოჩენილა, 
მაგრამ მათ ბრალად ედებოდათ: ოთხი პარტიული ამხანაგის მკვლელობა, ოთხი კომუნისტის, 
ოთხი მილიციელის და კომუნარის განიარაღება და ორი ადგილობრივი საპასუხისმგებლო 
პარტმუშაკის გაგუდვა.

მიუხედავად ხელისუფლების მხრიდან შევიწროვებისა და დევნისა, კასრაძის დაჯგუფება 
ხალხში დიდი ავტორიტეტით სარგებლობდა და მათ რიგებში გაერთიანების მსურველთა 
რიცხვი არ იკლებდა. ამიტომაც იყო, რომ სექტემბრის დასაწყისში ბანდა  20-25 კაცისგან 
შედგებოდა და იყოფოდა ოთხ ჯგუფად:

I ჯგუფი – მი­ხო ესი­აშვი­ლი და ექვსი კაცი.
II ჯგუფი – ვა­სო რჩეულოვი და რვა-ცხრა კაცი.
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III  ჯგუფი  – გორა გოგი­აშვი­ლი და ოთხი კაცი.
IV ჯგუფი – ვა­სო კასრა­ძე და ოთხი კაცი.
კასრაძის ჯგუფი თავს ცხინვალის რაიონში აფარებდა, დანარჩენები გორის მაზრასა და 

ტყვიავის რაიონებში. ჯგუფებს ერთმანეთთან მჭიდრო კავშირი ჰქონდათ.
ხელისუფლება კი უკმაყოფილო იყო ყაჩაღების სალიკვიდაციო ღონისძიებების შედე­

გებით. სექტემბერში მათ წინააღმდეგ საბრძოლველად საქართველოს “ჩეკას” რწმუნებულის  
– საჯაიას თავმჯდომარეობით  საგანგებო სამეული ჩამოყალიბდა.

11 სექტემბერს სა­ჯაიას ბრძანებით დააპატიმრეს და დახვრიტეს და­ვით ბერი­ძე.
20 სექტემბერს, დილის 5 საათზე, ბორჯომის რაიონში ადგილობრივი საინფორმაციო 

პუნქტის აგენტი შეხვდა რვა შეიარაღებულ პირს, რომლებმაც მას პური სთხოვეს. მაცნემ 
მაშინვე მიუტანა ყველი და პური, თან ჰკითხა:

– ვინ ხართ? სად მიდიხართ? რას საქმიანობთ?
ყაჩაღებს პასუხის გაცემა არ უნდოდათ, მაგრამ მასპინძელი არ მოეშვა, თან ერთგულებას 

ეფიცებოდა:
– მზად ვარ, ყოველთვის დაგეხმაროთ. მუდამ თქვენი ერთგული ვიქნები.
– ახალციხის მაზრაში მივდივართ, იქ ერთი თათარი უნდა ვნახოთ, რომელიც შაქრო ქუმა­

რიტაშვილს შეგვახვედრებს, – უთხრეს მაცნეს ერთგულებაში დარწმუნებულმა ყაჩაღებმა.
– მალე დაბრუნდებით, თუ დიდხანს აპირებთ იქ გაჩერებას? – არ ეშვებოდა ხელისუფლების 

აგენტი.
– ალბათ, ორ კვირაში. შაქრომ წერილი გამოგზავნა და შეხვედრას გვთხოვს, – უპასუხეს 

მათ.
ყაჩაღები შეიარაღებულები იყვნენ 5 რუსული თოფით, 2 “მაუზერის”, 2 “პარაბელუმის” და 

4 “ნაგანის” სისტემის რევოლვერით, თან ჰქონდათ 4 ინგლისური მაზრა; ერთს ლურჯი პიჯაკი 
ეცვა, ხოლო დანარჩენები რუსულ ფარაჯებში იყვნენ გამოწყობილნი.

აგენტმა მხოლოდ ორი ყაჩაღი ამოიცნო – ვა­სო კასრა­ძე – ყავისფერი ფაფახით, საშუ­
ალოზე მაღალი, ახალგაზრდა, ლამაზი, აპრეხილი ულვაშებით, რომელიც სწრაფად ლაპარა­
კობდა და გორა გოგიშვი­ლი – დაბალი, სრული, ნაყვავილარი სახით.

ყაჩაღთა შევიწროება და დევნა პერმანენტულად გრძელდებოდა. საქართველოს “ჩეკამ” 
1 ოქტომბერს ყველა ყაჩაღის სარჩო-საბადებელს კონფისკაცია გაუკეთა და მათი ოჯახის 
წევრები დააპატიმრა.

3 ოქტომბერს, ღამით, ზემო ხვითში გორის პოლიტბიუროს თანამშრომელი ცხოვრებოვი, 
რომელსაც დაპატიმრებული და­თა კუპრი­აშვი­ლი გადაჰყავდა, და­თა კურდღელაშვი­ლის 
სახლში შემთხვევით სამ ყაჩაღს გადაეყარა. მოხდა შეტაკება. ბრძოლის დროს პატიმარი 
დაიღუპა, ყაჩაღები კი სახლის პატრონთან ერთად მიიმალნენ. კურდღელაშვილი მოგვიანებით 
ერთ-ერთი შეტაკების დროს მოკლეს.

9 ოქტომბერს, ღამით, ბორჯომის საინფორმაციო პუნქტის თანამშრომლებმა ჭობისხევიდან 
2 კმ-ის დაშორებით მიმავალი არჩილ კოზაშვი­ლი დააპატიმრეს, რომელსაც ყაჩაღებისთვის 
პაპიროსი, ასანთი, შაქარი, ფანქრები და სხვა წვრილმანი მიჰქონდა.

მიღებული ინფორმაციის თანახმად, 14 ოქტომბერს ყაჩაღთა ათკაციანი ჯგუფი ფხვენისში 
საქეიფოდ უნდა მისულიყო. ნახევარი საათის დაგვიანებით მისულმა გორის პოლიტბიუროს 
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ვასილ კასრაძის  დაჯგუფება

უფროსმა დევდარიანმა სახლის პატრონი და­თა ომაძე ადგილზე დახვრიტა და ქეიფის ყველა 
მონაწილის ვინაობის დადგენა ბრძანა.

მოკავშირეთა გამოაშკარავების პროცესში გაირკვა, რომ კომკავშირულ უჯრედსა და 
სოფლის დაახლოებით ასამდე მცხოვრებს მჭიდრო კავშირი ჰქონდათ ბანდასთან. იმ ღამესაც 
ადგილობრივი კომუჯრედის მდივანი ყაჩაღებთან ქეიფობდა. ამ მონაცემების საფუძველზე 
დააპატიმრეს: კომუჯრედის მდივანი სი­კო ბი­ბი­ლუ­რი და წევრები: თა­დე ომაძე, კოლა ეგაძე, 
ზა­ქა­რია ომაძე, მი­ხეილ გოგა­ძე, ისონ ეგაძე, დერგო ეგაძე, და­ვით ცერა­ძე.

გორის პოლიტბიურომ ასევე მკაცრი ზომები გაატარა ზემო ხვითელი მფარველების და 
მოკავშირეების მიმართ, რადგანაც ტყეში გახიზნულები, ძირითადად, ამ სოფელს აფარებდნენ 
თავს.

20 ოქტომბერს საქართველოს “ჩეკას” ბადიტიზმის წინააღმდეგ ბრძოლის განყოფილების 
თანამშრომლებმა – ნოვოსელცოვმა და კი­რი­ლენკომ თბილისში დააპატიმრეს ბანდის წევრი 
შაქ­რო სა­მა­და­შა­ვი­ლი.

22 ოქტომბერს ზემო ხვითში გორის პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა  გოგიშვი­ლის ცოლს, 
თა­მარს განუცხადეს, რომ მისი ქმარი სი­ნო, ხელისუფლებასთან შერიგების სურვილით, ორი 
თვით ადრე ჩამოშორდა ბანდას.

ცოლის მეშვეობით, იმავე ღამეს, პოლიტბიუროს თანამშრომლებმა გოგიშვილს კრიმინა­
ლური წარსულის დავიწყება აღუთქვეს და გადმოიბირეს, სანაცვლოდ მას უნდა ეცნობებინა 
ყაჩაღების ზუსტი ადგილსამყოფელი.

23 ოქტომბერს გორის პოლიტბიუროს რაზმი რუისის მახლობლად თავს წაადგა ფხვენისელ 
იასონ გი­ორგის ძე გა­ბა­რაშვილს.

რაზმის დანახვაზე ყაჩაღმა სროლა ატეხა. ხანმოკლე შეტაკების შემდეგ რაზმელებმა სასიკ­
ვდილოდ დაჭრილი გა­ბა­რაშვი­ლი შეიპყრეს, რომელიც რამდენიმე საათში მძიმე ჭრილობე­
ბისგან გარდაიცვალა.

1 ნოემბრისათვის კასრაძის ბანდა შემდეგ ყაჩაღებს აერთიანებდა:
I ჯგუფში: მი­ხო ესი­აშვი­ლი, ტა­ტე ესი­აშვი­ლი, ვა­სო ზა­რი­ძე, მეტსახელად “ჩალხუ­ნას 

ბი­ჭი”, არჩილ ჩუტკერაშვი­ლი, გი­ორგი ბუღდა­ვა­ნი­ძე, ალექ­სანდრე პა­პი­აშვი­ლი, სოსო 
კობა­იძე, შაქ­რო რომელაშვი­ლი, ირაკლი გედევა­ნიშვი­ლი და კიდევ ერთი პირი, რომლის 
გვარი დაუდგენელია.

II ჯგუფში: იგორ გელაშვი­ლი, მთი­ულიშვი­ლი, შაქ­რო გოგი­ჩა­იშვი­ლი, გი­ორგი წევე­
ლი­ძე, შალვა ხა­ჩი­ური და ივანე ღვი­ნი­აშვი­ლი.

III ჯგუფში – ვა­სო რჩეულოვი, გიგლა გეგელაშვი­ლი, ნი­კოლოზ დოიჯ­აშვი­ლი, შალვა 
ტა­ტიშვი­ლი, რეზო გობერი­ხაშვი­ლი, გი­ორგი გუ­და­ძე და ალექ­სანდრე ტა­ტიშვი­ლი.

IV ჯგუფში – ვა­სო კასრა­ძე და გორა გოგიშვი­ლი.
12 ნოემბერს გორის პოლიტბიუროს ხელში ჩაუვარდა გიგო ელიაშვილის წერილი, რომელ-

შიც ის იასონ გოგნა­ძეს სთხოვდა შუამდგომლობას ვინმე დონა­ძის ბანდის წევრად მიღების 
თაობაზე. გოგნა­ძე ყაჩაღებთან კავშირის ბრალდებით დააპატიმრეს.

ტყეში თავშეფარებულებს არსებობისათვის, თუნდაც იარაღის შესაძენად, ფული სჭირდე­
ბოდათ. ფულის შოვნის ერთადერთ გზად მათთვის ძარცვა რჩებოდა. 16 ნოემბერს ოთხკაცი­
ანმა ჯგუფმა ბორჯომის რაიონის სოფელ ზანავთან გაძარცვა გლეხი და­ვით კიკნა­ძე, რომლის­



94

განაც წაიღეს 15 მლნ მან. და ტანსაცმელი. მეორე დღეს ახალციხის მაზრაში, სოფელ აწყურის 
მახლობლად ისინი თავს დაესხნენ ახალციხიდან მომავალი ვაჭრების ფაეტონს. მძარცველებმა 
ლომის მთის მიმართულებით გაიტაცეს 300 მან-ზე მეტი ფული ბაჯაღლო ოქროთი და დაახ-
ლოებით 1 მლრდ მან. ამიერკავკასიის ფულადი ნიშნებით. რამდენიმე დღის შემდეგ ახალციხის 
გზაზე, ბორჯომიდან 10 კმ-ის დაშორებით, თავდამსხმელთა ოცკაციანმა ჯგუფმა გააჩერა 
ახალციხიდან მომავალი ავტომობილი და გაძარცვა 10 მგზავრი. გაიტაცეს ფული, ნივთები, 
ტანსაცმელი და გაანადგურეს ფოსტა. ეს ოპერაციები ყაჩაღებისათვის კუდის ბოლო მოქნევა 
იყო.

19 ნოემბერს გორის პოლიტბიუროში ნებაყოფლობით გამოცხადდა შალვა ტა­ტიშვი­ლი, 
რომელმაც პირობა დადო, რომ თავის რამდენიმე ამხანაგსაც დაითანხმებდა, მოენანიებინათ 
თავიანთი წარსული.

28 ნოემბერს პოლიტბიუროს რაზმი დევდარიანის მეთაურობით რველში მიადგა ბანდის 
მფარველების, ძმები გოგოლა­ძეების სახლს, საიდანაც საეჭვო ხმაური ისმოდა. დევდარინმა 
ერთ-ერთ რაზმელს უბრძანა, კარი ჩუმად გაეღო და გაერკვია, შიგნით რა ხდებოდა.

კარის შეღებისთანავე რაზმელმა ხა­ტო რობი­ტაშვილმა კასრა­ძე და მისი ამფსონები 
დაინახა. იქ იყო თითქმის ყველა, დაახლოებით 16 ყაჩაღი.

ვიდრე დამხვდურები გონს მოვიდოდნენ, ხა­ტო რობი­ტაშვილმა პირველივე გასროლით 
მოკლა ვა­სო კასრა­ძე.

ატყდა საშინელი სროლა. დევდარიანმა რაზმთან ერთად უსაფრთხო ადგილზე თავის შეფა­
რება ძლივს მოასწრო.

ბრძოლა 1 სთ და 15 წთ. გაგრძელდა, რომლის დროსაც დაიხოცნენ ყაჩაღები: მი­ხო და ტა­ტე 
ესი­აშვი­ლები, გი­ორგი ბუღდა­ვა­ნი­ძე, ალექ­სანდრე მეტრეველი და ალექ­სი ქუ­მა­რი­ტაშ­
ვი­ლი. დაჭრილი გორა გოგი­აშვი­ლი კი დააპატიმრეს. თავდამსხმელთაგან მკლავში დაიჭრა 
ხა­ტო რობი­ტაშვი­ლი, ხოლო დევდარიანმა ფეხის ძარღვის დაჭიმულობა მიიღო.

აღსანიშნავია, რომ რობი­ტაშვილმა დიდი ვაჟკაცობა და სიმამაცე გამოიჩინა, მან პირვე­
ლივე გასროლით მოკლა ყაჩაღებით გარშემორტყმული ბანდის მეთაური.

გადარჩენილი ყაჩაღები: ვა­სო რჩეულოვი ექვსი კაცით ტყვიავისაკენ, ხოლო იგორ გელაშ­
ვი­ლი ხუთი კაცით გორისა და დირბის მიმართულებით მიიმალნენ.

ამის შემდეგ ხელისუფლება კიდევ უფრო გააქტიურდა. იგი ბანდის სალიკვიდაციოდ ძალ-
ღონეს არ იშურებდა და კანონმდებლობით გათვალისწინებულ ყველა საშუალებას იყენებდა, 
თუმცა რამდენჯერმე ოპერაცია წარუმატებლადაც დამთავრდა, მაგალითად: სამხრეთ ოსეთის 
მილიციამ ქემერტის რაიონში თავშეფარებული ყაჩაღების: ნი­კოლოზ დოიჯ­აშვი­ლის, შაქ­რო 
მინდი­აშვი­ლი­სა და იასონ გა­ბა­რაშვი­ლის დაპატიმრება ვერ შეძლო.

რჩეულოვის ჯგუფის წევრების: რეზო გობერი­ხაშვი­ლის, ალექ­სანდრე ტა­ტიშვი­ლის, 
ლა­დო სი­მონიშვი­ლის, ვა­ნო ომაძისა და გი­ორგი გუ­და­ძის მიმართ ჩატარებული ოპერაცია, 
რომელსაც დევდა­რი­ანი ხელმძღვანელობდა, უშედეგოდ დამთავრდა.

გორის პოლიტბიურო პერიოდულად ყაჩაღთა მოკავშირეების წინააღმდეგ მკაცრ ზომებს 
იღებდა. დეკემბრის შუა რიცხვებში დააპატიმრეს ბანდის ექვსი აქტიური მფარველი, მათ 
შორის კასრაძის საყვარელი ელიჩკა კა­რა­ნაშვი­ლი.

იანვარში კი გორის პოლიტბიუროში ნებაყოფლობით გამოცხადდნენ – ივანე ალექ­სის ძე 
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ომაძე და ნი­კოლოზ დოიჯ­აშვი­ლი.
1924 წლის 1 თებერვალს ბაქოში აზერბაიჯანის “ჩეკას” თანამშრომლებმა, ყოველგვარი 

ხმაურის გარეშე, დააპატიმრეს გი­ორგი სი­მონის ძე გუ­და­ძე, ალექ­სანდრე და­ვი­თის ძე 
ტა­ტიშვი­ლი და რევაზ დი­მიტრის ძე გობერი­ხაშვი­ლი, რომლებიც აზერბაიჯანში არალეგ­
ალური მენშევიკური ორგანიზაციის დახმარებით მოხვდნენ. მათი მიზანი სპარსეთში გადასვლა 
იყო.

6 მარტს გორის პოლიტბიუროში გამოცხადდა ნი­კოლოზ და­ვი­თის ძე სი­მონიშვი­ლი. 
შეწყალების სანაცვლოდ მას დაევალა, კავშირი ჰქონოდა ყაჩაღებთან. სიმონიშვილის ჩვენე­
ბებით, ბანდის მუდმივი მფარველნი და დამხმარენი იყვნენ ფხვენისელები: ზა­ქა­რია და ტა­ტე 
ლა­ზა­რაშვი­ლები და სარდი­ონ ტი­მოთეს ძე უროტაძე. ხელისუფალთა მიერ გატარებული 
ღონისძიებების შედეგად მარტში გაგრძელდა ბანდის თანდათანობითი დაშლა და მუდმივი 
ფარული მოლაპარაკებები დარჩენილ ყაჩაღებთან.

20 აპრილს გორის პოლიტბიუროში ნებაყოფლობით გამოცხადდა იასონ თედოს ძე გა­ბა­
რაშვი­ლი, 21 აპრილს კი – ზა­ქა­რია ლევა­ნის ძე მინდი­აშვი­ლი.

24 აპრილს ასევე ჩაბარდა ჯგუფის მეთაური ვა­სილ დი­მიტრის ძე რჩეულოვი.
ასე  რომ, არალეგალურ მდგომარეობაში ყოფნას განაგრძობდა მხოლოდ გი­ორგი გელაშ­

ვი­ლი, მეტსახელად “გოლოში”, რომელიც მოგვიანებით გორის მაზრაში დააპატიმრეს.
             
დაჯგუფების მიერ ჩადენილ დანაშაულთა ნუსხა:

1921 წ. 1922 წ. 1923 წ. სულ
 მკვლელობა - 2 8 10
 დაჭრა - 1 1 2
 კომუნარების ცემა - - 4 4
 ძარცვა 2 4 5 11
 ქალის მოტაცება 1 - - 1
 გამოძალვა 1 - - 1
 მკვლელობის 
 მცდელობა - - 3 3

 მილიციელებისა
 და კომუნარების
 განიარაღება

- - 4 4

 კომკავშირლების
 განიარაღება - - 8 8

 შეტაკება 2 2 8 12

P.S.  ვასილ კასრაძის რაზმი 1921-1924 წლებში  ერთ-ერთ ყველაზე სერიოზულ და საშიშ 
პოლიტდაჯგუფებად ითვლებოდა საქართველოს მთელ ტერიტორიაზე.

გორის მაზრის მოსახლეობაში, როგორც თვითონ ვასო კასრაძის, ასევე მთლიანად მისი 
დაჯგუფების უზარმაზარმა ავტორიტეტმა, უაღრესად გაართულა ბანდის სალიკვიდაციო 
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თითქმის ყველა ნაბიჯი და ყველა დაგეგმილი ოპერაცია დროულად ხდებოდა ცნობილი 

ყაჩაღებისათვის. ისინი, მრავალრიცხოვანი აგენტებისა და დამხმარეთა მეშვეობით, თითქმის 
ყოველთვის მოუხელთებელნი რჩებოდნენ.

ნათესავების, ერთგულ დამხმარეთა და მფარველების რეპრესიებმაც კი არ მოგვცა განსა­
კუთრებული შედეგები.

მეთაურის სიკვდილი, რომელიც შემთხვევით განხორციელდა, დაჯგუფებისთვის საძირ­
კველის გამოცლას უდრიდა.

საერთოდ, კასრაძის ბანდის ლიკვიდაციისათვის საქართველოს ხელისუფლებამ ერთობ 
დიდი შრომა და ენერგია დახარჯა.

დაჯგუფების წევრები:

  1. დავით ბერიძე;
  2. გიორგი ბუღდავანიძე;
  3. ალექსანდრე ბერიშვილი;
  4. ელიოზ ბაგაევი;
  5. გიორგი (გორა) გოგიშვილი;
  6. ზაქარია (შაქრო) გოგიაშვილი;
  7. სიმონ ღაღანიძე;
  8. ირაკლი გედევანიშვილი;
  9. ილია გონიაშვილი;
10. გიორგი გოგოლაძე;
11. სინო გოგიშვილი;
12. იასონ გიორგის ძე გაბარაშვილი;
13. ზაქარია (შაქრო) გოგიჩაიშვილი;
14. ივანე ღვინიაშვილი;
15. გიგლა (გიორგი) გელაშვილი;
16. რევაზ გობერიხაშვილი;
17. გიორგი გუდაძე;
18. იასონ თედოს ძე გაბარაშვილი;
19. ნიკოლოზ დოიჯაშვილი;
20. მიხეილ ესიაშვილი;
21. ტატე ესიაშვილი;
22. ვასილ ზარიძე (ჩალხუნას ბიჭი);
23. ვასილ კასრაძე;
24. დავით კურდღელაშვილი;
25. იოსებ კობაიძე;
26. ალექსი ქუმარიტაშვილი;
27. გიორგი ლომსაძე;
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28. მიხეილ მძინარაშვილი;
29. ილია მაისურაძე-ლეკიშვილი;
30. ნიკოლოზ მებურნუთოვი;
31. ილია მაისურაძე, იგივე ლეკიშვილი;
32. მთიულიშვილი;
33. ალექსანდრე მეტრეველი;
34. ზაქარია (შაქრო) მინდიაშვილი;
35. ნიკოლოზ ნაცვლიშვილი;
36. ივანე ომაძე;
37. ალექსანდრე პაპიაშვილი;
38. ვასილ რჩეულოვი;
39. ზაქარია (შაქრო) რომელაშვილი;
40. შაქრო სამადაშვილი;
41. ნიკოლოზ (ლადო) სიმონიშვილი;
42. შალვა ტატიშვილი;
43. ალექსანდრე ტატიშვილი;
44. ლევან ხასიშვილი;
45. სარდო (სარდიონ) ხარებოვი;
46. ვასილ ხელისუფალი;
47. ნიკოლოზ ხაჩიძე;
48. შალვა ხაციური;
49. სარდიონ ცხოვრებოვი;
50. გიორგი წეველიძე;
51. ვასილ ჩინჩრიკი;
52. არჩილ ჩუტკერაშვილი;
53. რაჟდენ შატბერაშვილი.

დაჯგუფების მფარველები და დამხმარენი:

1. ნინა ბერიძე;
2. სიკო ბიბილური;
3. სარდიონ ბიძინაშვილი;
4. შალვა გორგიშელი;
5. ალექსანდრე გოგოლაძე;
6. გიორგი გოგოლაძე;
7. ძებო დითვალაშვილი;
8. ნიკოლოზ ეგაძე;
9. სერგო ეგაძე;
10. გიორგი ელიაშვილი;
11. ალექსანდრე ზედგენიძე;



12. ილია თვალაშვილი;
13. ირაკლი კაპანაძე;
14. გიორგი კასრაძე;
15. გიორგი კობალაძე;
16. ელენე კარანაშვილი;
17. ზაქარია ლაზარაშვილი;
18. ტატე ლაზარაშვილი;
19. ივანე ლომსაძე;
20. ალექსანდრე მარკოზაშვილი;
21. ტატე მელანაშვილი;
22. ვასილ მიროტაძე;
23. სინიკო მირზაშვილი;
24. დიმიტრი ოქროპირიძე;
25. დავით ომაძე;
26. ტატე ომაძე;
27. ზაქარია ომაძე;
28. ვასილ რჩეულოვი;
29. კონსტანტინე უროტაძე;
30. ალექსანდრე უროტაძე;
31. სტეფანე ფოდიაშვილი;
32. არჩილ ქოზაშვილი;
33. ილია ქუჩიკაშვილი;
34. მიხეილ გოგაძე;
35. იასონ გოგნაძე;
36. დავით ცერაძე;
37. ვართან შახბუდაღოვი;
38. სანო ჩლაჩიძე;
39. გიორგი ხაჩიური;
40. შალვა ხაჩიური.

                                                                                                                  19.10.1932 წ.
	 ქ. თბილისი.
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შაქრო მოსულიშვილის დაჯგუფება

შაქრო (გიჟო) მოსულიშვილი

(მარცხნივ) ალექსანდრე ნაცარაშვილი,
 ივანე ნაცარაშვილი. 1917-1918 წ.

Мосулишвили Шакро «Гижо»

 Нацарашвили  Александр (слева), Нацарашвили Иван. 
1917-18 г.

БАНДА МОСУЛИШВИЛИ ШАКРО
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დახოცილები ყაჩაღები: ბანდდაჯგუფების მეთაური 
თომა ბეციაშვილი და ამ ჯგუფის წევრი სესიაშვილი. 

გვერდით ზის დაპატიმრებული აგენტი

„გიჟოს” ბანდის წევრები და მფარველები: ლუკა 
ალხაზაშვილი, იოსებ ნიკოლაიშვილი,

 ირაკლი ჭანტურიძე და შაქრო ხელაშვილი

Группа бандитов и укрывателей банды «Гижо»: 
1. Алхазашвили Лука, 2. Николаишвили Иосиф, 
3. Чантуридзе Ираклий, 4. Хелашвили Шакро

Перебытие бандиты: 1. Главарь бандгруппы Бециашвили 
Тома и  2. член  этой группы Сесиашвили; сидит 

захваченный в  перестрелке агент  банды

„გიჟოს” დაჯგუფების წევრი 
ლუკა ნახუცრიშვილი

ბეციაშვილის ბანდის წევრი 
მიხეილ ოდიშელიძე

Член банды «Гижо» 
Нахуцришвили Лука

Член банды Бециашвили 
– Одишелидзе  Михаил
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მარცხნიდან მარჯვნივ სხედან: გიჟოს ძმა ილია (მარცხნივ დგას ილიას ცოლი) 
და გიჟო (მარჯვნივ კი − გიჟოს ცოლი) 1917-18 წ.

Бандит Мосулишвили Шакро (справа), по кличке  «Гижо» и  его жена.  Брат бандита  
«Гижо» − Илья и его жена. (Снимок относится  к 1917-18 году)
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ალექსი ომარაშვილი, სანდრო ბალიაშვილი და 
მოკლული ალექსანდრე იოსებაშვილი

შაქრო (გიჟო) მოსულიშვილი და მისი 
ძმისშვილი დათა მოსულიშვილი

ილია რაინდოშვილი
 Райндошвили Илья

Лежит убитый член  бандгруппы  Бециашвили-
Иосебашвили Александр, захваченные члены банды 

Омарашвили Алексей и  Балиашвили Сандро

Фотоснимок бандитов Мосулишвили  Шакро, по 
кличке «Гижо» и его  племянника  Дата
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ივანე კრაწაშვილის დაჯგუფება

კრაწაშვილის დაჯგუფების აქტიური 
წევრი და  მეთაური

 სტეფანე მოლაშვილი

მიხეილ საფარაშვილი, ტაბატაძე

Активный  член банды  Крацашвили 
и главарь  группы  той же банды  

Молашвили  Степан 

Сапарашвили  Михаил, Табатадзе

БАНДА КРАЦАШВИЛИ  ИВАНА
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მიხეილ აბულაშვილი, ნიკოლოზ ბეჟაშვილი, სტეფანე მოლაშვილი, ვასილ ჩულაშვილი

მარცხნიდან მარჯვნივ: სარდიონ ქადაგიშვილი, სტეფანე ჩიტინაშვილი, ვასილ 
შალუტაშვილი, ვლადიმერ ბუთხუზი

1.  Главарь группы – Кадагишвили Сардион,  2. Читинашвили  Степан,  3.  Шалуташвили Василий  и  
4. Бутхузи  Владимир. Последние трое  члены  группы  Молашвили  Степана.

1. Молашвили Степан – главарь  основной группы, 2. Бежашвили Николай, по кличке  «Дибир»,  
3. Абулашвили Михаил и  4. Чулашвили Василии 
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მიხეილ შიშნიაშვილი სტეფანე მოლაშვილი, ვასო ჩულაშვილი
Шишниашвили  Михаил Молашвили Степана, чулашвили Васо
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საქართველოს „ჩეკას” სიღნაღის პოლიტბიუროს ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლი რაზმი 
(მარცხნიდან მარჯვნივ), I რიგში): მიხეილ გეგეჭკორი (პოლიტბიუროს უფროსის მოადგილე), 
მიხეილ შახსუვაროვი, დევდარიანი (პოლიტბიუროს უფროსი), მიხეილ ციციშვილი (სიღნაღის 

მილიციის უფროსი); (II რიგში): გიორგი თვარელაშვილი, ვანო ელიზარაშვილი, ხატო 
რობიტაშვილი, ალექსი ხუროშვილი, შაქრო სადუნიშვილი, ვანო ვარსიმაშვილი, 

ოდიშელიძე, ვანო თვარელაშვილი

Второй  снимок отряда по Б/Б Сигнахского Политбюро ЧК Грузии: – 1. отрядчик  Тварелашвили Георгий, 
2. отрядчик  Елизарашвили  Вано, 3. отрядчик  Робиташвили Хато, 4. примиренный бандит  Хурошвили  
Алексей, 5. примиренный бандит  Садунашвили Шакро, 6. отрядчик  Вано Варсимашвили, 7. примиренный 
бандит Одишелидзе, 8. отрядчик Тварелашвили  Вано, 9. Зам. Начполитбюро т. Гегечкори, 10. Уполномоченный 

по Б/Б т. Шахсуров  Михаил, 11. Начполитбюро Девдариани  и 12. Нач. Сигнахской 
Уезд. Милиции Цицишвили михаил
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საქართველოს „ჩეკას” სიღნაღის პოლიტბიუროს ბანდიტიზმის წინააღმდეგ მებრძოლი რაზმი 
(მარცხნიდან მარჯვნივ, I რიგში): გიორგი ყამბარაშვილი, დევდარიანი (პოლიტბიუროს 

უფროსი), მიხეილ ციციშვილი (სიღნაღის მილიციის უფროსი), 
ლადო ციციშვილი; (II რიგში ყოფილი ყაჩაღები): ალექსი  ჩოკოშვილი, მიხეილ საფარაშვილი, 

პავლე ჯაჭვაძე, ალექსი ხუროშვილი, შაქრო სადუნიშვილი და რაზმელი ვანო ხუროშვილი

Отряд по борьбе  с бандитизмом  Сигнахского Уездного Политбюро ЧКГ: 1. Нач. Политбюро 
Девдариани, 2. Нач. Сигнахской  Уезд. Милиции  Цицишвили Михаил,  3. Отрядчик  Цицишвили  Ладо, 
4. отрядчик  Вано  Хурошвили, 5. отрядчик  Камбарашвили Георгий, 6. примиренный  бандит Алексей 
Чокошвили, 7. примиренный бандит  Сапарашвили Михаил, 8. примиренный бандит Джачвадзе Павел, 

9. примиренный  бандит Хурошвили Алексей и 10. примиренный бандит  Садунашвили Шакро
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სიღნაღის პოლიტბიუროს თანამშრომლები და ყაჩაღები (მარცხნიდან მარჯვნივ, I რიგში): 
ისმაილ ღაჭელაშვილი, მიხეილ შახსუვაროვი, (ყაჩაღი) სტეფანე მოლაშვილი, პოლსინი, 

აბრამ კიკილაშვილი; (II რიგში ყაჩაღები): მიხეილ აბულაშვილი, ვასილ ჩულაშვილი, 
მიხეილ ოდიშელიძე, ნიკოლოზ ბეჟაშვილი

Группа  сотрудников  Сигнахского Политбюро и явившихся бандитов (снимок сделан тотчас же по прибытии 
бандитов в гор. Сигнах): 1. Уполномоченный по Б/Б т. Шахсуров, 2. Пом. Уполномоченного по  Б/Б т. Польшин,

 3. Главарь банды Молашвили  Степан, 4. Отрядчик по  Б/Б  Исмаил Гачелашвили, 5. Агент банды 
кикилащвили  Абрам, 6. Член банды Бежашвили Ника, 7. Член банды  Абулашвили, 8. примиренный  бандит 

Одишелидзе (отрядчик) и 9. член банды Чулашвили Василий
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მარცხნიდან მარჯვნივ დგანან: პოლიტბიუროს თანამშრომელი 
ისაკაძე, აღმასკომის თავმჯდომარე ჩახნაშვილი, მიხეილ 

შახსუვაროვი, პოლიტბიუროს უფროსი დევდარიანი და დახოცილი 
ყაჩაღები: არჩილ  მინდიაშვილი და ანდრიაშვილი

Перебитые бандиты миндиашвили Арчил и  Андриашвили. 
Стоят справа  налево: 1. Нач.Политбюро Девдариани. 2. Уполномоченный по 

Б/Б Шахсуров. 3. Предисполкома т.  Чахнашвили  и 4. Уполномоченный
 П/Б т. Исакадзе
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მოლაშვილის დაჯგუფების მოკავშირენი (მარცხნიდან 
მარჯვნივ): აბდულ აზიზ ათასი ოღლი, აჯი მახამ ოღლი, მახმად 

ნურიხმა ოღლი, ვასილ ხელაშვილი

მოლაშვილის დაჯგუფების მოკავშირენი (მარცხნიდან მარჯვნივ): 
გიორგი ჩალათაშვილი, ივანე გოგებაშვილი, ნიკოლოზ ღვთისიაშვილი, 

შაქრო მერაბიშვილი, გიორგი ღვინიაშვილი
Группа злостных укрывателей банды Молашвили, арестованних после ликвидации 
банды: 1. Чалаташвили Георгий, 2. Гогебашвили Иван, 3. Хвтисиашвили Николай, 

4.Мерабашвили  Шакро и 5. Гвиниашвили Георгий

Группа злостных  укрывателей банды Молашвили – 1. Абдул Азиз Атаси Оглы, 
2. Аджи махам оглы, 3.Махмед Нурихма  Оглы, 4. Хелашвили Василий
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მოლაშვილის დაჯგუფების მოკავშირენი (მარცხნიდან მარჯვნივ): 
აბრიკო მაჭარაშვილი, თხოვარა ხოსიტაშვილი, სანდრო 

პავლიაშვილი, ვასილ ტარყაშვილი

შაქრო ბეჟაშვილი

Группа злостных укрывателей и  агентов банды  Молашвили  – 1. Мачарашвили 
Абрико, 2. Хоситашвили Тховара, 3. Павлиашвили Сандро и 

4. Таркашвили Василий

Бежашвили Шакро
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მოლაშვილის დაჯგუფების მოკავშირენი (მარცხნიდან მარჯვნივ): სერგო 
ქადაგიშვილი, ივანე კოჭლამაზაშვილი, ივანე ბაკაშვილი, აბრამ ჯიბღაშვილი

Группа злостных пособников и укрывателей банды Молашвили – 1.Кадагишвили  Сергей, 
2. Кочламазашвили Иван, 3. Бакашвили Михаил, 4. Бакашвили Иван и 5) Дибгашвили Абрам
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მოლაშვილის დაჯგუფების მოკავშირენი 
(მარცხნიდან მარჯვნივ): აჯი მუსა ოღლი, გიგა 

ოგონაშვილი, ულუხან მახა ოღლი

მიხეილ ციციშვილი
 Михаил Цицишвили

Группа злостных укрывателей  банды Молашвили:  
1. Аджи  Муса Оглы, 2. Оганашвили  Гига и 

3. Улухан Маха Оглы
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ცაგურიშვილ-ქუმარიტაშვილის დაჯგუფება

ალექსანდრე (ფორია) ცაგურიშვილი შაქრო ქუმარიტაშვილიშაქრო ქუმარიტაშვილი
  Цагуришвили  Александра «Пория» Шакро Кумариташвили Шакро Кумариташвили

БАНДА ЦАГУРАШВИЛИ-КУМаРИТАШВИЛИ
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ევტიხი სიჭინავას დაჯგუფება

ევტიხი ზოსიმეს ძე სიჭინავა

მოკლული იპატი ჩხაპელიას თავი ევტიხი ზოსიმეს ძე სიჭინავა

  Евтихий Зосимович Сичинава

Голова убитого Ипатия Чхапелия   Евтихий Зосимович Сичинава

БАНДА СИЧИНАВА ЕВТИХИЯ
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თარასხან ეშბას დაჯგუფება

თარასხან ეშბა

მოკლული ლეონტი ოკუჯავა 

  Тарасхан Эшба

БАНДА ЭШБА ТАРАСХАНА

Ликвидированный –  Леонтий Окуджава
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საბა მურჯიკნელის დაჯგუფება

ლევან ირემაძე

ბაგრატ ედიშერაშვილი

იაკობ მურჯიკნელი 
Иремадзе Левана

   Едишерашвили Баграт

Мурджикнели  Яков

БАНДА МУРДЖИКНЕЛИ САБА
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ბაგრატ ხონელიას დაჯგუფება

ალექსანდრე „კაკო” კუჩუს ძე ქაჯაია
Фотоснимок бандита   Каджая Александра 

Кучуевича, по кличке  «Како»

БАНДА ХОНЕЛИЯ БАГРАТА
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გევორქ ჩეკარიანის დაჯგუფება

გევორქ ჩეკარიანი

ხონელიას დაჯგუფების სრული შემადგენლობა: ნიკოლოზ კიტია, ნიკოლოზ ბერია,  
ბაგრატ ხონელია, კონსტანტინე ძიძავა და კაკო ქაჯაია

Фотоснимок банды Хонелия  в полном ее составе и вооружении: 1. Кития Николай, 2. Берая 
Николай, 3. Хонелия Баграт, 4. Дзидзава Константин и 5. Каджая Како

Фотоснимок главаря банды Чекарьяна Геворка

БАНДА ЧЕКАРЬЯНА ГЕВОРКА
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დარიაშვილ-გოჩიტაშვილის დაჯგუფება

პავლე დარიაშვილი,  ნიკოლოზ 
(გიგა) დიდმარხვიშვილი

ილია მიხეილის ძე ხინჯიკაშვილი 

1.  Главарь банды  Павел  Дариашвили 
 и член  его  банды  2. Дидмархвишвили  

Николай. он же Гига

Хинджикашвили  Илья Михайлович

БАНДА ДАРИАШВИЛИ-ГОЧИТАШВИЛИ
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მარცხნიდან მარჯვნივ დგანან: თელავის 
მილიციის უფროსი შიუკაშვილი და 

მილიციელები: სასურნიკაშვილი და ზანდუკელი. 
მათ ფეხებთან – მოკლული ყაჩაღი

 ალექსი ზეინაბაშვილი 
Фотоснимок убитого бандита Алексея  Зейнабашвили, 
по кличке  «Парко».  Стоят  участники его ликвидации:  

1. Нач.  Телавской  Милиции тов.  Шиукашвили,
 2. ударник Сасурникашвили и  3. ударник  Зандукели

სიღნაღის პოლიტბიუროს 
საიდუმლო განყოფილების 
თანამშრომლები: გიორგი 
თვარელაშვილი და ვანო 

ელიზარაშვილი

პავლე დარიაშვილი
Павел  Дариашвили  

Сексоты Сигнахского Политбюро 
Тварелашвили Георгий и 

Елизарашвили  Вано
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დიანოზ ძოხოევის დაჯგუფება

ნიკოლოზ ბედოშვილის 
დაჯგუფების ლიკვიდაციის 

აქტიური მონაწილე  

ციცია ძოხოევის დაჯგუფების 
ლიკვიდაციის მონაწილე 

(ლომიძე)

ნიკოლოზ მიდელაშვილი დუშეთის პოლიტბიურო. გისოსებს მიღმა 
გურგენ გულარაშვილი

კედელთან – მოკლული დიანოზ ძოხოევი

Активный участник  ликвидации 
банды Николай Бедошвили

Участник ликвидации бандита  Циция  
Дзохоева  «Ломидзе»

Николай Миделашвили

За решоткой Гуларашвили Гурген-под 
арестом в Душетском ПолитБюро; Лежит 

убитый Дзохоев Дианоз

БАНДА ДЗОХОЕВА ДИАНОЗА
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ვასილ კასრაძის დაჯგუფება

იასონ თედოს ძე გაბარაშვილინიკოლოზ დოიჯაშვილი
Николай Доиджашвили Габарашвили Ясон Тедоевич

БАНДА КАСРАДЗЕ ВАСИЛИЯ
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იასონ გიორგის ძე გაბარაშვილი ბანდის მოკავშირენი: ძმები გიორგი და 
ალექსანდრე გოგოლაძეები 

Фотоснимок злостных  укрывателей банды  бр. 
Гоголадзе Георгия  и Александра

Габарашвили Ясон  Георгиевич 
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კასრაძის დაჯგუფების მოკავშირენი 
(მარცხნიდან მარჯვნივ, I რიგში): თადე ომაძე, 

დავით ცერაძე, სიკო ბიბილური; (II რიგში): 
მიხეილ ღოღაძე, სერგო ეგაძე, ზაქარია ომაძე, 

ნიკოლოზ ეგაძე, იასონ ეგაძე

ზაქარია მინდიაშვილი 
Миндиашвили  Захария

Группа  злостных  пособников и укрывателей банды 
Касрадзе – члены  Комячейки сел. пхвениси 

1. Бибилури сико, 2. Егадзе Ясон, 3. Егадзе  Николай, 
4. Омадзе Захарий, 5. Церадзе  Давид, 6. Омадзе Таде, 
7. Егадзе Сергей и  8. Гогадзе  Михаил. Изяти  сейчас 

же после  кутежа с бандитами
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ვასილ რჩეულოვი ნიკოლოზ სიმონიშვილი 
 Васо  Рчеулов Симонишвили Николай
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გორა გოგიშვილი 

შალვა ტატიშვილი გიორგი გელაშვილი ვანო ომაძე

გიორგი გუდაძერევაზ გობერიხაშვილი ალექსანდრე ტატიშვილი

  Гогишвили Гора

Омадзе Вано Гелашвили Георгий

  Гугадзе ГеоргийГоберихашвили Реваз Татишвили Александр

Татишвили Шалва



«Т улни   »





Разведывательная и контрразведывательная  деятельность являются важнейшими секторами 
обеспечения национальной безопасности государства. Сбалансированная оперативная работа именно 
в этом направлении определяет стабильность оперативной ситуации государства, значительной 
составляющей которой представляет контроль над криминальной ситуацией. 

Анализ истории разведывательной и контрразведывательной деятельности позволяет заключить, 
что формирование, управление и  поддержка организованных преступных группировок в государстве-
объекте являются значительными действиями оперативного характера разведывательной деятельности, 
одной из основной целью которой представляет содействие нагнетанию криминальной ситуации.

Сложная криминальная обстановка, обостряя оперативную ситуацию в стране, способствует 
формированию отрицательного отношения населения к существующей власти, а на международной 
арене является причиной мобилизации отрицательных общественных настроений; в результате  в 
стране прекращаются начатые иностранные инвестиции, откладываются новые инвестиционные 
вложения, уменьшаются масштабы туризма и т.д. Все это связано и с другими значительными 
проблемами. В результате появляются значительные предпосылки для насильственного развала 
существующего строя в государстве-объекте разведывательными действиями, с целью приведения к 
власти желаемых сил. Значительной предпосылкой этих процессов является увеличение активности 
преступных группировок как внутри страны, так и на международной арене.

Уникальные материалы в этом плане представлены в настоящем издании, они отражают 
организованные действия властных и бандитских группировок в разных краях Грузии в 1921-1923 
годах, с целью свержения-сохранения власти советской Грузии.

Книга представляет интерес как для студентов и занятых оперативной работой сотрудников 
Академии полиции МВД Грузии, так и для ученых, занятых исследованием вопросов разведки и 
контрразведки. В книге собраны архивные материалы, которые широко освещают значительные 
направления и методы организованной преступной деятельности и борьбы с ней, они проливают 

Давид Кухалашвили,
доктор исторических наук, 

ассоциированный профессор 
Академии полиции МВД Грузии,

полковник государственной безопасности.



свет на сущность агентурной организации - источника информационного обеспечения как со стороны 
сотрудников спецслужб, так и бандитов. Вместе с тем, публикуемые в издании материалы представляют 
ценность с точки зрения такого важного направления оперативной работы, как внедрение агентов в 
бандитских группировках.
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Предисловие

Настоящая публикация носит библиографический характер и является сборником реальных исто-
рических очерков, собранных и систематизированных в 30-х годах прошлого века оперуполномочен-
ным Государственного политического управления неким Кириленко (расстрелянного в 1937 году, что 
является еще одним  подтверждением и доказательством противоречивого и парадоксального харак-
тера «красного террора» и большевизма). Сборник в последующем десятилетии был опубликован в 
виде внутриведомственного руководства начальником первого отделения первого отдела по борьбе с 
бандитизмом Народного комиссариата внутренних дел, капитаном госбезопасности Одишария. 

В связи с тем, что подобное издание до настоящего времени не было осуществлено, оно носит 
эксклюзивный характер из-за двух особых аспектов: 

1.	 Исходя из использованных классических схем оперативного планирования, несмотря на про-
шедшее время, оно и в настоящее время может послужить определенной методологической предпо-
сылкой розыскной деятельности спецслужб и тематическим путеводителем, что обусловлено уни-
кальным характером издания и беспрецедентной для всего постсоветского пространства практикой 
доступности данных подобного характера; 

2.	 Публикация бесценна для исследователей-историографов и других читателей, интересую-
щихся указанным вопросом, поскольку она, основываясь только на стенографических фактических 
материалах, беспристрастно и с исключением любой интерпретации оживляет бурный и неспокой-
ный период, который после короткого периода независимости, характеризовался перманентными ре-
волюционными ситуациями и постоянными контрреволюционными перипетиями. 

Сборник состоит из 13 историй с независимыми сюжетами, которые развиваются в масштабе всей 
Грузии  и в некоторых случаях пересекаются друг с другом. 

В частности, в ней представлена часть иллюстрированных документов, отображающих преследо-
вание и ликвидацию отошедших от общества бандитских группировок пришедшими к власти боль-
шевиками, в период 1921-1924 гг. 

Вместе с тем следует отметить, что антигосударственные действия указанного контингента не 
всегда имели политическую подоплеку. Действия примкнувших к группировкам случайных лиц в 
некоторых случаях характеризовались и осознанными криминальными окрасами, соответственно, их 
поведение также было не менее насильственного характера. 

Однако фактом является и то, что новое правительство, находящееся в страхе постоянного реван-
ша, для укрепления своих позиций объявило контрреволюционерами не только противников больше-
виков, но и всех возможных оппозиционеров и нежелательных лиц. Господствовал террор, он выра-
жался в произвольных массовых арестах и моментальных приведениях в исполнение приговоров, а 
избежавшие расстрела тысячи людей были высланы в дальние края. 

Для противников правительства одним из методов борьбы стало укрытие и ведение тайной войны. 
Именно в этот период сформировались партизанские отряды, имевшие национально-освободитель-
ные намерения и скрывавшиеся в основном в лесах.

Вместе с ними, в лесах находились и представители криминально-бандитских группировок, кото-
рые сознательно или без четкого намерения, в соответствии с индивидуальными психологическими и 
социальными наклонностями, вели нелегальный образ жизни и добывали пропитание путем грабежа 
и насилия.
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Именно поэтому вполне допустимо, что перед читателем с неожиданной стороны могут предстать 
знакомые имена, которые в некоторых случаях имели даже некий героический облик. 

В любом случае финал жизни каждого из них был одинаковым и трагичным – они подверглись 
безжалостной и беспощадной расправе со стороны правительства…

В Гурии разбойника именуют фиралом, в Мегрелии – абрагом. Существует и другое, древнегру-
зинское наименование – тули; поэтому мы и решили назвать наш сборник этим именем - Тулни. Мы 
намерены объективно оживить страницы прошлого, без прикрас реконструировать собственную ис-
торию, осмыслить ее по-новому; это обязательное условие для дальнейшего развития страны, являет-
ся лучшим базисным плацдармом перспективного планирования светлого будущего и его основой. 
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БАНДА МОСУЛИШВИЛИ ШАКРО

Главарь этой банды Шакро (Захарий) Давидович МОСУЛИШВИЛИ, по кличке «ГИЖО» (т.е. су-
машедший), житель сел. Арашенда Сигнахского уезда, происходил из семьи, члены которой (отец, 
мать и братья «ГИЖО») были известными ворами. Поэтому неудивительно, что и «ГИЖО» стал из-
вестен по своим воровским проделкам с десяти-двенадцатилетнего возраста.

Первый из братьев «ГИЖО», по кличке «ГАЗЕБА» был известным вором-рецидивистом и ещё при 
царском режиме покончил где-то на каторге, пропав без вести, будучи вероятно убитым; другой брат 
«ГИЖО» во время одного из очередных ограблений, упал со второго этажа и разбился на смерть. В 
16-18 летнем возрасте «ГИЖО» впервые открыто произвел нападение в сел. Чаилури, Сигнахского 
уезда на мирных жителей, ограбил дом одного из них, избил несколько человек и поранил женщин. 
За этот налет «ГИЖО» был приговорен к каторжным работам сроком на 12-15 лет, но свержение са-
модержавия спасает бандита и в 1917 году он появляется в своем селении.

С этого момента для «ГИЖО» открывается масса возможностей, т.к. временное и меньшевитское 
правительство не имели желания, да и не были в состоянии не только ликвидировать, но даже пре-
следовать его. «ГИЖО», конечно, учел этот плюс и с первых же дней своего возвращения в Грузию 
стал терроризировать местное население и занялся грабежами по дорогам, при чем, не брезгал даже 
возвращавшимся с позиций солдатами.

Со слов жены «ГИЖО», эта «работа» дала ему столько, что хватит даже их внукам и правнукам.
Однако, в начале 1921 года, меньшевитскому правительству удалось изловить бандита «ГИЖО», 

но за две недели до советизации он бежал из Метехского замка, где находился в заключении.
С занятием Грузии Красными частями, «ГИЖО» записался в Арашендскую Комячейку и объявил 

себя коммунистом, но не прекращал заниматься бандитизмом.Днем он находился в селе, а ночью со 
своими товарищами – НАЦАРАШВИЛИ Александром Николаевичем, по кличке «Колотас-Бичи», 
ХАРАЗИШВИЛИ Николаем Цкалобовичем (впоследствии пойман и расстрелян ЧКГ), МЕДЗВЕ-
ЛИШВИЛИ Георгием (пойман и расстрелян ЧКГ), АСЛАМАЗОВЫМ Михаилом, НАЦАРАШВИЛИ 
Иваном Николаевичем, по кличке «ДИДИ-КОЛОТАС-БИЧИ» (учитель бандита «ГИЖО»), НАХУЦ-
РИШВИЛИ Лукой, ШАИШУНАШВИЛИ Владимиром, МИНДИАШВИЛИ, братьями ЧАНТУРИД-
ЗЕ (оба пойманы и расстреляны ЧКГ) и своим племянником МОСУЛИШВИЛИ Давидом (Дата) Гио-
евичем – выходили на дорогу и совершали грабежи и убийства.

Так, в марте, или апреле месяце 21 г. бандой ограблены и раздеты до гола, шедшие из Имиретии 
крестьяне сел. Кодало. Вскоре затем, около сел. Мелани бандитами был ограблен комсомолист из сел. 
Красные Колодцы тов. МАРСАНОВ, который во время грабежа пытался сопротивляться и выстрелом 
из револьвера «браунинг» ранил в ногу, ниже колена, бандита «ГИЖО», после чего последний тут же 
пристрелил потерпевшего.

В 1921 г. бандитом «ГИЖО» был убит член Арашендского Исполкома, житель сел. Цховели ДЖА-
ВАХИШВИЛИ Георгий; тогда же был убит при исполнении служебных обязянностей милиционер 
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Банда Мосулишвили Шакро

этого же Исполкома жит. селения Арашенда АМИРАДЗЕ Иосиф по кличке – «ТУШИ».
Несколько позже бандой были убиты хорошо политически подготовленные крестьяне из сел. Пхо-

вели и милиционер того же села. Всего 3 человека (крестьяне носили кличку «Цуцуни»)
Приблизительно тогда же бандой был убит Ст. милиционер Арашендского Ревкома жит. сел. Ме-

лани Василий НАТИДЗЕ, а затем убит пастух этого же  села МОСУЛИШВИЛИ Егор Андреевич. 
В один из последующих налетов, банда застала в казармах Кахетинской жел. дороги двух спящих 
рабочих, которые были ни за что убиты. Точно также, во время сна был убит в Меланском районе, гр. 
Лакбе, у которого бандиты заметили оружие.

В мае мес. 1921 г., в 12 верстах от г. Телави, бандой засевшей у моста через реку Алазань, был ог-
раблен член Телавского Ревкома тов. МАТИАШВИЛИ, от которого бандиты отобрали три миллиона 
рублей казенных денег.

В начале августа 1921 г. банда послала угрожающее письмо духанщику сел. Мукузани МАНТА-
ШЕВУ, с требованием, под угрозой смерти, двух миллионов рублей. Указанная сумма МАНТАШЕ-
ВЫМ была выплачена банде.

В середине августа месяца 1921 г., перейдя в Сигнахский уезд, банда в числе 12 человек произвела 
налет на сел. Ахалшени и ограбила шестерых состоятельных крестьян, от которых забрала ценности, 
вещи и деньги, всего на сумму до сорока миллионов рублей.

В конце августа мес. 21 г., в районе сел. Сабуэ, Телавского уезда, в лощине гор, бандой были ог-
раблены 6 лезгин, пригнавших в Телави скот и возвращавшихся домой с мануфактурой на крупную 
сумму. При ограблении 4 лезгина были убиты бандитами, остальным же двум удалось спастись бегс-
твом. Мануфактура была забрана бандитами.

Остальную часть 21 года и первую половину 22 года банда провела без грабежей, скрываясь то в 
Телавском, то в Сигнахском уезде, преимущественно же в последнем, особенно в районах сел Цинан-
дали, Мукузани, Гурджаани, Велисцихе и др. Там банда требовала от местного населения продоволь-
ствие и деньги, а также периодических угощений. Нередко можно было наблюдать банду во время 
кутежей в виноградниках местных, зажиточных крестьян.

С июля месяца 1922 года, банда перешла к активным действиям, которые выразились в следую-
щих налетах:

18 июля банда находилась в районе сел. Цнорис-Цхали и Чиантке, где она была намерена встре-
титься с бандитом МОЛАШВИЛИ Степаном, якобы, для выяснения вопроса о сдачи властям. В 9 
часов вечера того же дня, в лесу у селения Арашенда бандой был пойман местный житель ХАЧАТУРОВ, 
которого бандиты продержали некоторое время, а затем отпустили. В это же время, в Кварельском 
районе появились два бандита – ЧИКОВАНИ Иосиф и другой неустановленный по фамилии, которые 
по данным органов ЧК, имели связь с «ГИЖО» и должны были к нему примкнуть.

В ночь на 19 июля, банда в числе 15 человек произвела безрезультатное нападение на Качретскую 
Милицию, с которой имела перестрелку и затем, видя стойкость милиционеров, была вынуждена от-
ступить. В 3 часа ночи банда совершила нападение на одно из имений, расположенных в районе сел. 
Качреты, но также безрезультатно, благодаря своевременно принятым мерам местной милиции.

24 июля 1922 г. Нач. Сигнахского Политбюро с вооруженной силой выехал в район сел. Мевине 
для ликвидации банды. 27 июля банда была обнаружена в окрестностях сел. Цнори, где она искала 
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встречи с бандитом МОЛАШВИЛИ, якобы, опять-таки по вопросу примирения с властями и выяс-
нения условий явки. По циркулировавшим в то время слухам, банда «ГИЖО» действительно была 
намерена примириться, но боялась расстрела.

В этот же период Сигнахским Политбюро было в точности установлено, что «ГИЖО» поддержи-
вает связь с бандой КРАЦАШВИЛИ и в частности с бандитами МОЛАШВИЛИ, ШИШНИАШВИЛИ 
и друг. Также были данные, якобы, «ГИЖО» имеет связи и с ЧОЛОКАЕВЫМ, но подтверждений этих 
сведений у нас не было.

В ночь на 6 августа 1922 г. банда в районе сел. Арашенда произвела нападение на родственника 
Нач. Уездной Милиции ЦИЦИШВИЛИ, который при перестрелке, благодаря тому, что ехавшие с ним 
милиционеры не приняли до конца участие в перестрелке, оказался убитым. Со стороны бандитов 
был убит один из братьев ЧАНТУРИДЗЕ, ранен и скончался бандит МИНДИАШВИЛИ и ранен ещё 
один бандит, фамилия коего установлена не была. К месту убийства выезжал Нач.Сигнахского Поли-
тбюро ГЕГЕЛИЯ с отрядом, но бандиты бесследно скрылись.

 15 августа 1922 г. к доктору Кодальской лечебницы ЦИЦИКОВУ был прислан главарем банды 
«ГИЖО» один из бандитов, который явился к врачу без оружия и просил об оказании медецинской 
помощи одной женщине. Врач выехал с бандитом и когда они стали подъезжать к сел. Дарчеты, то 
бандит внезапно предложил извозчику свернуть в лес, откуда вскоре же показался сам «ГИЖО». Пос-
ледний предложил врачу следовать за собой и привел к раненому в плечо у сел. Арашенда, 6 августа, 
бандиту Георгию ЧАНТУРИДЗЕ, которому врачу и пришлось делать перевязку.

18 августа на кочевках горы Циви, Сагареджинского района, отряд полка ЧКГ столкнулся с бандой 
«Гижо» численностью в 7 человек и имел с нею в течении целого часа перестрелку, во время которой 
были захвачены бандиты ЧАНТУРИДЗЕ Георгий, НАХУЦРИШВИЛИ Лука и МЕДЗВЕЛИШВИЛИ 
Георгий, а остальные, т.е. сам «ГИЖО», его племянник Дата, БЕЦИАШВИЛИ Тома, НАЦАРАШВИЛИ 
Сандро и МАРТИРОЗАШВИЛИ Вано, по кличке «Хведа» - сумели бежать. Как выяснилось впос-
ледствии, к раненому в этой перестрелке бандиту НАЦАРАШВИЛИ, укрывшемуся в лесу, «ГИЖО» 
приставил бандитов БЕЦИАШВИЛИ и МАРТИРОЗАШВИЛИ, которые должны были его охранять. 
По окончании перестрелки, отряд полка ЧКГ, стал производить розыски бежавших бандитов, продви-
гаясь к тому месту, где лежал НАЦАРАШВИЛИ. Видя себя окруженными красноармейцами, бандиты 
БЕЦИАШВИЛИ и МАРТИРОЗАШВИЛИ бросили раненого НАЦАРАШВИЛИ и скрылись, раненый 
же, ползком скрылся в кустах. За этот поступок «ГИЖО» пригрозил смертью бандитам БЕЦИАШ-
ВИЛИ и МАРТИРОЗАШВИЛИ и поэтому они с ним повздорили, а затем откололись от банды, став 
оперировать самостоятельно.

Дабы сохранить себе жизнь, один из захваченных членов банды – Лука НАХУЦРИШВИЛИ пред-
ложил свои услуги по ликвидации «ГИЖО», почему 28 августа был послан отряд ЧКГ под командой 
сотрудника отдела по Б/Б (барба с бандитизмом) тов. ИВАНИДЗЕ и при проводнике, бандите НА-
ХУЦРИШВИЛИ. В 11 часов ночи, отряд двинулся в лес, где проживала любовница бандита «ГИЖО» 
по имени Наташа, являвшаяся связывающим звеном между «ГИЖО» и ЧОЛОКАЕВЫМ. Приблизив-
шись к месту, где жила Наташа, отряд послал к ней одного крестьянина, заметив которого Наташа 
спряталась, выслав навстречу своего сторожа. Придя вместе с посланным к отряду, сторож сделал 
знак рукой отослать крестьянина и после того, как это было исполнено, спросил: «Где он?» и «Кто 
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они?» Отряд отрекомендовал себя за группу полковника КАЗБЕКА, идущего на присоединение к 
банде ЧОЛОКАЕВА. Тогда сторож спросил: «А разве не при Вас хромой, у которого браунинг?» На 
вопрос о каком хромом идет речь, сторож ответил, что о «Какуце». Тогда отряд еще раз подтвердил, 
что идет к нему на присоединение. После этого разговора сторож был послан за Наташей, но она не 
пришла, объяснив, что опасается быть выданной властям, находящимся там крестьянином. В раз-
говоре, отряд выяснил, что недавно Наташу посетил «ГИЖО» с 4-мя бандитами и все они имели с 
ней сношения, хотя Наташа уверяла, что является любовницей только бандита «ГИЖО». Кроме того, 
НАХУЦРИШВИЛИ выяснил и сообщил, что «ГИЖО» через Наташу имел связь с начальником Ка-
чретской Милицией ШАЛВАШВИЛИ, от которого он имел какой-то мандат и что ШАЛВАШВИЛИ 
просил не выдавать его, т.к. все равно его, т.е. НАХУЦРИШВИЛИ за это не помилуют. Через него же 
было установлено, что «ГИЖО» имел чистые бланки с печатями Сигнахского Политбюро, которые он 
добыл от бывшего уполномоченного того же Политбюро ЗУРИЕВА, арестованного и приговоренного 
тогда Коллегией ЧКГ за это дело к 5-ти летнему тюремному заключению.

Не добившись почти никаких существенных результатов от Наташи, отряд пересек Анагский лес 
и по указаниям НАХУЦРИШВИЛИ направился к Чалоубанскому лесу. По дороге, во время отдыха, 
у ручья, близь леса Чалоубани, к отряду подошел житель сел. Чалоубани КАЦИАШВИЛИ Михаил 
(Михо) Александрович вместе со своей матерью и спросил кто они такие. Узнав, что отряд являет-
ся частью банды ЧОЛОКАЕВА, КАЦИАШВИЛИ пожалел, что не знал об этом раньше, т.к. принес 
бы продовольствие. Мать КАЦИАШВИЛИ, вмешавшись в разговор, стала рассказывать про своего 
мужа Сандро, выставляя его как одного из полезных укрывателей всех бандитов, а также передала, 
что банда ШИШНИАШВИЛИ после ограбления крестьян у сел. Мелани  на 80 миллионов рублей, 
пришла к ним и они ее накормили. Далее, она стала просить уничтожить коммунистов сел. Чалоубани 
САГИНАШВИЛИ Нико, Сандро и Георгия, ДЕВИШВИЛИ Павла, ЧИРИКАШВИЛИ Сандро и Зу-
раба, ГЗИРИШВИЛИ Иосифа и Георгия, ТУНИАШВИЛИ Вано и МИНДИАШВИЛИ Яссе, которые 
мешают и притесняют их. По окончании разговора отряд, согласно указаний НАХУЦРИШВИЛИ, 
направился к сел. Мелани и перейдя Бакурцихский и Веджинский леса, к утру попал в лес между сел. 
Пховели и Мелани, где находились две бины (стоянки пастухов). На первой бине хозяина не оказа-
лось, а на второй отряд нашел овцевода по имени ДАТА, который сперва принял нашу опергруппу за 
правительственный отряд, когда же заметил НАХУЦРИШВИЛИ, то поздоровался со всеми и узнав, 
что они являются группой полковника КАЗБЕКА, принял всех приветливо, как своих. Объявив, что 
группа имеет намерение собрать всех скрывающихся гвардейцев и повести их к ЧОЛОКАЕВУ, Дате 
был задан вопрос о местенахождении «ГИЖО», на что он ответил, что после убийства ЦИЦИШ-
ВИЛИ бандит провел у него ночь и с тех пор не появлялся. Тут же Дата добавил, что как только он 
увидится с «ГИЖО», то сейчас же передаст ему что-бы он розыскал отряд.

Закончив на этом разговор, Дата вместе со своим братом принесли отряду молоко, хлеб и вареный 
картофель. Брат Даты, неожиданно стал сомневаться, что отряд действительно бандитский и заявил: 
«Если Вы действительно чолокаевцы, то я пойду с Вами, а если Милиция, то не губите меня, т.к. 
узнали все наши секреты!». Сомнения эти  без особого труда удалось рассеять и отряд пообещал 
укрывателю зайти за ним, когда они отправятся к ЧОЛОКАЕВУ.

Затем, отряд двинулся и проследовал через Кандаурский лес, а оттуда через Какабетский, Джи-
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митский и Черемский. Здесь, по сообщению НАХУЦРИШВИЛИ, должен находиться агент банды 
«ГИЖО» и ШИШНИАШВИЛИ. Вскоре, действительно отряд наткнулся на одного человека, которо-
му он отрекомендовался за группу полковника КАЗБЕКА и тот, нисколько не сомневаясь в этом, стал 
рассказывать, что «ГИЖО» с одним раненым бандитом недавно прошли через лес и что в связи с этим 
он был арестован Милицией, которая допытывалась узнать что-либо о его связях с бандитами, но он, 
конечно, не сознался. При этом неизвестный добавил, что если-бы ему пришлось даже умереть, то и 
тогда он не выдал-бы бандитов. Для того, чтобы окончательно уверить агента, отряд попросил у него 
пищу, на что он предложил написать письмо одному богачу по имени ШАКРО. После посылки пись-
ма сейчас же было прислано пол пуда хлеба, 7 фунтов сыру и бурдюк вина. Познакомившись более 
близко с отрядом, агент бандитов стал просить что-бы его приняли в отряд и что в сел. Череми есть 
человек шесть  -  бывших гвардейцев, готовых также в любую минуту присоединиться к бандитам. 
Отряд, отклонив временно это предложение, двинулся дальше, по лесу за сел. Череми и там нашел 
агента «ГИЖО» и ШИШНИАШВИЛИ, Вано ДЖАЧВАДЗЕ – овцевода из сел. Череми. ДЖАЧВАДЗЕ 
увидел НАХУЦРИШВИЛИ и с неподдельным удивлением спросил его каким образом он попал сюда, 
т.к. он был арестован. НАХУЦРИШВИЛИ нерастерявшись ответил, что его отбил отряд КАЗБЕКА. 
Ответ этот, видимо, удовлетворил ДЖАЧВАДЗЕ, т.к. он сейчас же зарезал барана и принес кувшин 
молока. Справившись о здоровье раненого бандита МЕДЗВЕЛИШВИЛИ, ДЖАЧВАДЗЕ рассказал, 
как «ГИЖО» привел к нему раненого бандита Сандро НАЦАРАШВИЛИ  и что когда БЕЦИАШВИ-
ЛИ покинул раненого, то он находился на его попечении около двух суток, пока «ГИЖО» не вернулся 
с гор Циви. Со слов ДЖАЧВАДЗЕ, «ГИЖО» затем забрал раненого с собой.

От бины ДЖАЧВАДЗЕ отряд направился в Джимитский лес, к склонам гор, где, обыкновенно, 
собирались бандиты; оттуда отряд послал в сел. Азрами курьера, который возвратившись привел 
с собой старика жит. сел. Джимиты ТУХАШВИЛИ. Оказывается старик спросил курьера не явля-
ется-ли он «Сандро» и если да, то его ждут в Патара-Лакбе трое вооруженных. Курьер ответил, что 
«Сандро» - его товарищ и привел старика к отряду. При виде отряда ТУХАШВИЛИ спросил: «Чей 
это отряд?» и получив ответ, что часть банды ЧОЛОКАЕВА, возразил, что мол, ЧОЛОКАЕВ нахо-
дится за Алазанью, но когда ему разъяснили, что это люди полковника КАЗБЕКА, идущего на при-
соединение к ЧОЛОКАЕВУ, то ТУХАШВИЛИ, видимо, поверил. Когда же его попросили свести к 
ожидавшим трем бандитам, то ТУХАШВИЛИ отвел отряд в противоположенную сторону и бандиты 
сумели ускользнуть. Отпустив ТУХАШВИЛИ, отряд встретился со свинопасом, жит. сел. Джимиты  
Гио ГВИНИАШВИЛИ, который увидев НАХУЦРИШВИЛИ стал рассказывать, что «ГИЖО» в пос-
ледний раз был у него в день убийства И. ЦИЦИШВИЛИ и после этого не появлялся, хотя ему и 
известно, что он где-то поблизости. В 7 часов вечера с отрядом встретился верный друг и агент бан-
дитов «ГИЖО» и ШИШНИАШВИЛИ, свинопас сел. Джимиты Гио ЕДИШЕРАШВИЛИ, который 
при виде НАХУЦРИШВИЛИ тот-час же уверился в том, что группа состоит из бандитов и на вопрос 
где может находиться «ГИЖО» вполне откровенно заявил, что его очевидно здесь нет, т.к. если бы 
он был поблизости, то обязательно зашел бы к нему. Затем, ЕДИШЕРАШВИЛИ передал как банда 
ШИШНИАШВИЛИ задала жару красноармейцам и как бандиты после этого ночевали и провели весь 
следующий день у него. На вопрос отряда, где расположены красноармейские части, где пулеметы и 
т.п., ЕДИШЕРАШВИЛИ отвечал, что им была сделана разведка и он узнал, что в Арашендах стоял в 
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одном садике пулемет, который охранялся 4 красноармейцами и что им очень легко можно было-бы 
завладеть хорошим 5-6 ребятам. Уходя ЕДИШЕРАШВИЛИ обещал принести к утру продовольствие.

Дальнейшее направление отряд взял на Циви, через Черемский, Уриатубанский и Чолурский 
леса. В последнем, по заявлению НАХУЦРИШВИЛИ, должны были находиться два агента банды 
«ГИЖО». Вскоре отряд действительно достиг бины одного из агентов, жит. сел. Солури Сандро АБ-
РАЛАНТИЯ (хозяин стада коров; дезертир Красной Армии, скрывавшийся на своей же бине), кото-
рый заметив НАХУЦРИШВИЛИ, вскрикнул: «Откуда пришел? Ведь ты был арестован?». НАХУЦ-
РИШВИЛИ повторил старую историю про отряд полковника КАЗБЕКА и АБРАЛАНТИЯ предложил 
отряду хлеб и молоко. За угощением АБРАЛАНТИЯ  задали вопрос о местонахождения «ГИЖО», на 
что он ответил, что два дня тому назад бандит был в Чолурских виноградниках. В это время к отряду 
подошел другой агент банды Гига СЕХНИАШВИЛИ, который увидев отряд, обрадовался и сказал, 
что он скрывается как бандит и если-бы отряд его принял, то он с удовольствием присоединился бы 
к нему. Тут же он добавил, что его хорошо знает как отчаянного боевого парня сам НАХУЦРИШВИ-
ЛИ. На заданный вопрос относительно местонахождения «ГИЖО» СЕХНИАШВИЛИ сказал, что он 
пошлет мальчика в сел. Чолури, к главному агенту и укрывателю банды Петру ПХАЛАДЗЕ, который 
непременно будет знать где бандит находится. Посланный принес одну бутылку водки, пару лаптей, 
пару чулок, табак, папиросы и сведения о том, что «ГИЖО» два дня тому назад был с двумя това-
рищами, один из коих Сандро НАЦАРАШВИЛИ выздоравливает от полученных ран и что бандиты 
отправились с намерением отбить от красноармейцев захваченных 3-х членов банды, после чего они 
пойдут в сторону Иор-Муганло. Прежде чем двинуться туда, «ГИЖО» обещал сообщить о своем 
переходе ПХАЛАДЗЕ, передал через мальчика чтобы мнимые бандиты держались осторожно, т.к. из 
Тифлиса высланы конные части красноармейцев для борьбы с бандитизмом.

Закончив выполнение своего задания отряд ЧКГ, под руководством тов. ИВАНИДЗЕ, возвратился 
в Сигнахи. К изъятию выявленных укрывателей и агентов банды отряд пока не приступал за неиме-
нием нужной вооруженной силы.

Как уже указывалось выше, выделившиеся из состава банды – БЕЦИАШВИЛИ Тома Николаевич 
и МАРТИРОЗАШВИЛИ Вано, стали скрываться в Гурджаанском районе, где к ним вскоре же при-
мкнули ЗАРДИАШВИЛИ Илья, НИКОЛАИШВИЛИ Нико, и жит. сел. Велис-Цихе ПУРЦЕЛАДЗЕ. 
Возглавил вновь сформировавшуюся группу Тома БЕЦИАШВИЛИ.

31 августа 1922 г. группа эта в районе сел. Гурджаани напала на 4-х коммунистов, которых обезо-
ружила и избила, а отпуская предупредила не собирать впредь продналога.

5 сентября бандиты БЕЦИАШВИЛИ и НИКОЛАИШВИЛИ в местности Брима-Геле, Гурджаанс-
кого района, произвели налет на жит. сел. Джимиты, ВАРАЗАШВИЛИ Ясона, от которого отобрали 
6 мил. руб. деньгами.

6 сентября в 7 часов вечера членами группы БЕЦИАШВИЛИ, ПУРЦЕЛАДЗЕ и друг. близь плат-
формы Веджины была ограблена местная жит-ца Анна ДАБГАВА, у которой бандиты забрали 5 мил. 
руб. деньгами.

7 сентября 1922 г. в Гурджаанском же районе двое членов банды расспрашивали местных крес-
тьян не посещает ли эти места милиция. После этого бандиты попросили хлеб и ушли.

Вторую половину сентября мес. бандгруппа БЕЦИАШВИЛИ, численно возросшая до 9-ти чело-
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век укрылась в виноградниках у реки Алазань, в р-не сел. Гурджаани.
26 сентября 1922 г. по Тифлисской шоссейной дороге, в р-не Курухской дачи бандой было про-

изведено ограбление проезжих, среди коих находился ЛИХАЦКИЙ Михаил, от которого бандиты 
отобрали лошадь и которого бандиты спрашивали о здоровье ранее раненого им гр-на ТУЗАНОВА.

29 сентября в 6 часов утра банда «ГИЖО», в числе 7-ми верховых была замечена в р-не сел. Ба-
диаури, где приостанавливалась и переговариваясь между собой, показывала на село. Затем банда 
двинулась в сторону сел. Иора-Муганло. В 10 часов утра того же дня, возвращаясь из татарского села 
Иора-Муганло, банда двинулась в камыши у сел. Бадиаури. В 3 часа дня, в этом районе, бандитами 
был задержан проходивший гр-н БОРЕЦ Семен, у которого они просили хлеба, но не найдя такового, 
отпустили задержанного.

30 сентября 1922 г. неизвестными лицами была приведена в Бадиаурский участок уведенная бан-
дитами лошадь гр-на ЛИХАЦКОГО и пущена со связанными ногами.

С 1-го октября банда «ГИЖО» объединилась с бандгруппами БЕЦИАШВИЛИ и ШИШНИАШ-
ВИЛИ, достигнув численности до 16-ти человек и стала производить регулярные грабежи в районе 
Бадиаури и Иора-Муганло.

В ночь на 20-е октября банда в числе 12-ти человек совершила ограбление в сел. Джимиты 3-х 
торговцев – БАЧИКАШВИЛИ Гено, от которого отобрала лошадь и до 100 аршин разной мануфакту-
ры, стоимостью до 12 мил. рублей, БЕНИАШВИЛИ Сары, от которой забрала до 1000 аршин ману-
фактуры, драгоценности, одежду и разные вещи, стоимостью в 150 мил.рублей и МАМИСТВАЛОВА 
Абрама, от которого отобрала мануфактуру и одежду, стоимостью в 60 мил. рублей.

21 октября – 22 г. утром, в 3-х верстах от сел. Кандаури бандой был отобран от пастуха ДЖАВА-
ХИШВИЛИ один баран, при этом бандиты с усмешкой заявили потерпевшему: «Пока ЧОЛОКАЕВ  
успеет попить чаю, мы ему поднесем жареную баранину». Днем того же числа банда прошла через 
сел. Шиблиани в сторону Качреты.

В ночь на 22 октября банда в числе 13-ти человек кутила в Черемском лесу, в местности Поприсхе-
ви. 22 октября на станции Бадиаури банда ограбила двух татар, фамилии коих неизвестны.

В последних числах октября мес. банда распалась на две части, причем при «ГИЖО» остались 
НАЦАРАШВИЛИ Сандро, КАДАГИШВИЛИ Сардион и МОСУЛИШВИЛИ Дата, а остальные объ-
единились под командой БЕЦИАШВИЛИ и ШИШНИАШВИЛИ.

Весь ноябрь месяц банда себя ни в чем не проявляла.
3-4 декабря 1922 г. банда в числе до 20-ти человек зашла на бину жит. сел. Гурджаани, БАГАРОВА 

Котэ и зарезала одного бычка.
6 декабря банда «ГИЖО» в числе 4-х человек ограбила в сел. Бакурцихе местного жителя Адама 

ВАЧНАДЗЕ.
7 декабря банда вновь совершила ограбление пассажиров, шедших к платформе Бакурцихе.
9 декабря банда совершила нападение на жит. сел. Бакурцихе Пино ДУАШВИЛИ.
19 декабря в сел. Карданахи отрядчиками Сигнахского П/Бюро был задержан член банды БЕ-

ЦИАШВИЛИ – ГУЛИАШВИЛИ, который во время препровождения в Политбюро пытался бежать, 
но был убит.

20 декабря группой БЕЦИАШВИЛИ, в числе 4-х человек, было произведено нападение на жит. 
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сел. Анага АДЗЕНАШВИЛИ. Принятыми мерами все четверо были захвачены.
1 января 1923 г. пущенным в банду БЕЦИАШВИЛИ Тома со специальными заданиями, завербо-

ванным жит. сел. Гурджаани МДИВНИШВИЛИ Иваном, были перебиты бандиты НИКОЛАИШВИ-
ЛИ Нико, ЗАРДИАШВИЛИ Илья, ГОЧИЧАШВИЛИ Вано и БЕЦИАШВИЛИ Тома. Пятый бандит, 
РАИНДОШВИЛИ Илья, был ранен, но сумел бежать.

3 января 1923 г. в сел. Сарточалы, Тифлисского уезда, аппаратом ЧКГ был арестован член банды 
«ГИЖО», ДУРГЛЕИШВИЛИ Дата.

26 января 1923 г. Сигнахским Политбюро была послана сформированная ударная опергруппа в 6 
человек с заданием по ликвидации банды «ГИЖО», но ей ничего существенного добиться не удалось.

27 января около 5-ти часов дня бандой «ГИЖО» в 7 чел., в районе Курухской дачи, Сагареджинс-
кого района, было произведено нападение на 15 человек греков – рабочих Лескома и 5 немецких фур-
гонов. Бандитами было отобрано 15 мил. рублей деньгами, один брезент, разная одежда и 2 лошади, 
отпряженные от фургона. Совершив ограбление, банда всех потерпевших отвела в лес и продержала 
до 8-ми часов вечера. Отпустив задержанных, банда ушла в сторону Сигнахского уезда, захватив с 
собой все награбленное и двух лошадей. При этом бандиты пообещали потерпевшим вернуть лоша-
дей тотчас же по миновании надобности, заявив, что они сами найдут их у себя в Сагареджинском 
районе.

29 января 1923 г. Сигнахским Политбюро были получены сведения, что в связи с ликвидацией 
банды КРАЦАШВИЛИ, «ГИЖО» распустил свою банду и вместе со своим племянником Дата, пос-
тупил на службу к какому-то татарину в сел. Каратагля, Тифлисского уезда. Сигнахским Политбюро 
в указанное село был послан уполномоченный по Б/Б тов. МЧЕДЛИДЗЕ с 3-мя сотрудниками, но им 
обнаружить бандитов не удалось.

2 февраля 1923 г. Сигнахскому Политбюро удалось подослать к бандгруппе БЕЦИАШВИЛИ, 
своего осведома, который был снабжен необходимыми съестными продуктами. Тогда же Политбюро 
командировало уполномоченного по осведомлению тов. ЦХУРБАЯ, с усыпляющим порошком для 
отравления продуктов.

20 марта 1923 г. из банды бежал 12-ти летний мальчик, уведенный бандитами с целью получения 
выкупа.

23 марта, вечером в лесу за Алазанью отряд Сигнахского Политбюро наткнулся на бандгруппу 
БЕЦИАШВИЛИ, с которой произошла перестрелка. В этой перестрелке приняли участие местные 
жители ОМАРАШВИЛИ Василий Сергеевич и БЕРЕЛАШВИЛИ (оба из сел. Чумлаки), которые 
были захвачены бандитами. В тот же день отряд Сигнахского П/Бюро имел вторично перестрелку с 
бандой, во время которой был убит бандит ИОСЕБАШВИЛИ Александр, по кличке «Телавели-Урия» 
(Телавский еврей), происходящий из сел. Гурджаани и захвачены бандиты ОМАРАШВИЛИ Алексей 
и БАЛИАШВИЛИ Сандро.

26 марта 1923 г. отряд Сигнахского Политбюро имел столкновение с бандгруппой БЕЦИАШВИ-
ЛИ и в результате происшедшей перестрелки были убиты бандиты БЕЦИАШВИЛИ Тома – главарь 
группы и СЕСИАШВИЛИ. На месте перестрелки бандиты оставили оружие, одежду и граммофон с 
16-ю пластинками.

Вместе с бандитами находился один укрыватель, которого удалось задержать.
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Группа «ГИЖО» в течении марта мес. себя абсолютно ни в чем не проявила.
В апреле мес. из группы БЕЦИАШВИЛИ продолжали оперировать следующие бандиты: 1) БИ-

БИЛАШВИЛИ Нико Андреевич, 2) КАЧЛИАШВИЛИ Георгий Яковлевич, 3) РАИНДОШВИЛИ Илья 
Георгиевич, 4) ОДИШЕЛИДЗЕ Михаил Дмитриевич и ЧАЛАТАШВИЛИ Константин Николаевич.

26 апреля 1923 г. в 6 часов утра на границе с Телавским уездом, около сел. Гавази, отряд Сигнах-
ского Политбюро имел перестрелку с указанным остатком бандгруппы БЕЦИАШВИЛИ и при пре-
следовании в лесу завязалась сильная перестрелка, в результате которой, совместно с подоспевшими 
из сел. Гавази крестьянами были убиты бандиты РАИНДОШВИЛИ Илья и ЧАЛАТАШВИЛИ Котэ. 
Также был ранен один из бандитов, но ему удалось бежать. После этой перестрелки отрядом было 
изъято четверо укрывателей банды.

25 мая 1923 г., после перестрелки с сотрудниками Сигнахского Политбюро, сдались бандиты 
ОДИШЕЛИДЗЕ Михаил и БИБИЛАШВИЛИ Нико.

В средних числах июня мес. группа «ГИЖО» стала скрываться в Кодальском и Гурджаанском 
районах, временами делая переходы в Казахский уезд Аз. ССР.

14 июня 1923 г. к Нач. Сигнахского политбюро ДЕВДАРИАНИ, явился один жит. сел. Арашенда 
и сообщил, что бандит «ГИЖО» хочет с ним видеться и ждет его в Зиарском лесу. ДЕВДАРИАНИ 
и уполномоченный по Б/Б тов. ШАХСУВАРОВ выехали в лес и в 12 часов дня имели свидание с 
«ГИЖО», который объяснил – якобы он находился в сел. Сагареджо и ехал оттуда вместе с бандитами 
ЦИКУРИШВИЛИ, МАТИАШВИЛИ и друг., на присоединение к ЧОЛОКАЕВУ. «ГИЖО» добавил, 
якобы он их оставил на горе Циви. В разговоре «ГИЖО» объяснил, что имеет желание примириться с 
властью, но предварительно хочет заслужить доверие и каким-либо способом искупить свою вину пе-
ред Соввластью. Тогда ДЕВДАРИАНИ дал ему задание перевести из Телавского уезда в Сигнахский, 
банду ЧОЛОКАЕВА и уничтожить ее, за что бандит хотя и взялся, но выполнить не смог. Ясно, что 
увязывая себя с фамилией ЧОЛОКАЕВА, «ГИЖО» хотел просто напросто поднять свой авторитет в 
глазах Политбюро и, конечно, при всем желании по ЧОЛОКАЕВУ не смог бы ничего сделать.

4 июля 1923 г. «ГИЖО» перешел в Телавский уезд по направлению к Лизгинским горам, якобы, 
для выполнения задания по банде ЧОЛОКАЕВА.

В средних числах июля мес. 1923 г. бандит «ГИЖО» и его племянник ДАТА МОСУЛИШВИЛИ, 
после переговоров добровольно явились и были примирены.

24 августа 1923 г. Политбюро был вызван Нач. Кодальской Раймилиции тов. ЧИЧИНАДЗЕ Леон-
тий и ему было поручено изъять бандитов МОСУЛИШВИЛИ Шакро и Дату, в момент общего изъ-
ятия примиренных бандитов. 25 августа это поручение тов. ЧИЧИНАДЗЕ выполнил, убив во время 
танцев кинжалом бандита «ГИЖО» и его племянника Дату.

26 августа при общем изъятии бандэлемента были также изъяты примиренные члены бандгруппы 
БЕЦИАШВИЛИ – ОДИШЕЛИДЗЕ Михаил и БИБИЛАШВИЛИ Нико. В тот же день, по требованию 
местного населения, постановлению чрезвычайной тройки по Б/Б и согласно санкции ЧКГ, указан-
ные бандиты были расстреляны.   

28 августа арестованы злостные укрыватели банды – ЦИЦИШВИЛИ Михаил Александрович, 
АЛХАЗАШВИЛИ Лука Гиоевич, НИКОЛАИШВИЛИ Иосиф Константинович, ЧАНТУРИДЗЕ Ирак-
лий Михаилович и ХЕЛАШВИЛИ Шакро Исакович.
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За время своего существования бандой были совершены следующие преступления:
 

До 17г. В 21 г. В 22 г. Всего
Ограблений 1 5 10 16
Налетов - - 3 3
Убийств - 15 1 16
Ранений 2 - 1 3
Избиений 2 - - 2
Обезоруж. коммун. - - 4 4
Задерж. мирн.жит - - 3 3
Случаев вымогат.
денег - 1 - 1

Перестрелок - - 7 7

В банде состояли:

1. МОСУЛИШВИЛИ Шакро Захарьевич;
2. МОСУЛИШВИЛИ Давид;
3. НАЦАРАШВИЛИ Александр Николаевич;
4. ХАРАЗИШВИЛИ Николай Цкалобович;
5. МЕДЗВЕЛИШВИЛИ Георгий;
6. АСЛАМАЗОВ Михаил;
7. НАЦАРАШВИЛИ Иван Николаевич;
8. НАХУЦРИШВИЛИ Лука;
9. ШАИШИНАШВИЛИ Владимир;
10. МИНДИАШВИЛИ Арчил;
11. ЧАНТУРИДЗЕ Ираклий;
12. ЧАНТУРИДЗЕ Георгий;
13. МАРТИРОЗАШВИЛИ Вано;
14. БЕЦИАШВИЛИ Тома (убит);
15. ЗАРДИАШВИЛИ Илья (убит);
16. НИКОЛАИШВИЛИ Нико (убит);
17. ПУРЦЕЛАДЗЕ;
18. ГУЛИАШВИЛИ (убит);
19. ДУРГЛЕИШВИЛИ Давид (задержан);
20. ИОСЕБАШВИЛИ Александр (убит);
21. ОМАРАШВИЛИ Алексей (задержан);
22. БАЛИАШВИЛИ Сандро (задержан);
23. СЕСИАШВИЛИ (убит);
24. БИБИЛАШВИЛИ Нико (сдался);
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25. КАЧЛИАШВИЛИ Георгий;
26. РАИНДОШВИЛИ Илья (убит);
27. ОДЕШЕЛИДЗЕ Михаил (сдался);
28. ЧАЛАТАШВИЛИ Константин (убит).

Состояли пособниками и укрывателями банды:

1. ШАЛВАШВИЛИ Ражден;                                                8.  АБРАЛАНТИЯ Сандро;
2. ЗУРИЕВ;                                                                             9.  БАЦАНАДЗЕ Тедо;
3. КАЦИАШВИЛИ Михаил А.;                                         10. ЦИЦИШВИЛИ Михаил Алексеевич;
4. ДЖАЧВАДЗЕ Иван;                                                         11. АЛХАЗАШВИЛИ Лука Гиоевич;
5. ТУХАШВИЛИ;                                                                12. НИКОЛАИШВИЛИ Иосиф Констан.;
6. ГВИНИАШВИЛИ Георгий;                                            13. ХЕЛАШВИЛИ Шакро Исаакович.
7. ЕДИШЕРАШВИЛИ Георгий;

Банда «ГИЖО» рассматривалась нами как весьма злостная и опасная уголовная шайка, способная 
на всевозможные преступления.

Население Кахетии при имени «ГИЖО» буквально дрожало, но это больше потому, что слухи о 
зверствах «ГИЖО» передавались от одного к другому в приукрашенном и преувеличенном виде. В 
конце концов деятельность банды сводилась к обычным грабежам и убийствам и ничего сверх ужас-
ного или зверского она не совершала. «ГИЖО»  – это прирожденный тип преступника отличавшегося 
разве лишь своею смелостью (или вернее наглостью) и умевшего пользоваться распространившейся 
о нем «кровавой славой». Только благодаря этому, действительно, он мог заставить задрожать любого 
мирного крестьянина одним своим именем.

Версии о связях «ГИЖО» с политбандой ЧОЛОКАЕВА  –  весьма гадательны.

Составил ОПЕР/УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО ГРУЗГПУ (КИРИЛЕНКО)
20 августа 1932 г.

г. Тбилиси
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БАНДА КРАЦАШВИЛИ  ИВАНА

В мае месяце 1922 года, из только – что сформировавшейся тогда политбанды К. ЧОЛОКАЕ-
ВА, были изгнаны за склонность к грабежам, входившие в ее состав – КРАЦАШВИЛИ Вано, МО-
ЛАШВИЛИ Степан, ЧОБАШВИЛИ Пепо, ШИХАШВИЛИ Гига, ТУХАШВИЛИ Леван (Вано) и др. 
Отклоловшись от ЧОЛОКАЕВА и продалжая скрываться, эти лица решили сколотить свою группу, 
при чем, руководство над бандитами взял на себя КРАЦАШВИЛИ, биография которого заслуживает 
некоторого внимания: 

КРАЦАШВИЛИ происходил из сел. Чоторы, Сигнахского уезда, где он был известен как кулак, 
ведший ещё с 1905 г. подпольную работу в партии меньшевиков и в то же время, имевший большие 
связи в преступном мире и занимавшийся сам уголовным бандитизмом. Среди уголовного элемента 
КРАЦАШВИЛИ пользовался большой популярностью и авторитетом, благодаря тому, что ему всегда 
удавалось ускользать из рук царской жандармерии и все его преступления проходили безнаказанно.

В 1911 году КРАЦАШВИЛИ официально вступил в партию меньшевиков, а при объявлении не-
зависимости Грузии (1918г.), вступил в должность Председателя Лагодехского Земства и Зам. Пред-
седателя Сигнахского Уездного Земства. Родной брат КРАЦАШВИЛИ – Владимир являлся при 
меньшевиках уездорганизатором народной гвардии, что, между прочим, сблизило ВАНО с массой 
гвардейцев, у которых он пользовался большим доверием. Особенно это сказалось уже при Соввлас-
ти, после ареста Владимира.

Со дня советизации Грузии, КРАЦАШВИЛИ Вано вел себя чрезвычайно осторожно, смотря, как 
говорится, одним глазом в лес. Однако, своей партийной работы он не бросал и весь 1921 год устраи-
вал нелегальные собрания бывших гвардейцев своего села. Собрания эти, большей частью, происхо-
дили или в сел. Чоторы, в помещении сельской церкви, или же в мест. Кашветы, около разрушенной 
часовни.

Вообще, вся семья КРАЦАШВИЛИ, начиная с девяностолетней старухи-матери и кончая десяти-
летним ребенком, была резко настроена против Соввласти и открыто выставляла себя ее злейшими 
врагами. Поэтому неудивительно, что весной 1922 года, КРАЦАШВИЛИ внезапно скрылся и примкнул 
к сорганизовавшейся тогда в Кахетии политбанде ЧОЛОКАЕВА, откуда вскоре же и был изгнан.

Сформировав банду, КРАЦАШВИЛИ стал оперировать в Ширакской степи, занимаясь уголов-
ными делами, но тем не менее, выдавал себя за отряд политической организации. Первыми шагами 
по пути к ликвидации банды Сигнахского Политбюро было выявление, как агентов банды, жит. сел. 
Качреты ГОЦАДЗЕ Федора Ильича и Федора Георгиевича. Также было установлено, что бандитов 
снабжает сведениями, продуктами питания и т.д. вся семья КРАЦАШВИЛИ.

В середине июня 1922 г., для ликвидации банды был послан в Сигнахский уезд отряд кавалерии в 
20 сабель из полка ЧКГ, под руководством сотрудника ЧК тов. ИВАНИДЗЕ И. Отряд, прежде всего, 
обследовал Ширакскую степь, но банду не обнаружил и 19 июня изъял 5-ых укрывателей, у которых 
было найдено 8 винтовок. Чувствуя нажим отряда, 29 июня банда сообщила, что желает пойти на 
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примирение и просила прислать к окраине г. Сигнахи одного из сотрудников Политбюро без оружия 
– для переговоров по этому поводу. На переговоры выехал Нач.Политбюро т. ГЕГЕЛИЯ, которому 
бандиты поставили условием не отбирать от них оружия и выдать удостоверения на право свободно-
го проживания в своих селах. ГЕГЕЛИЯ же настаивал на сдачи оружия, почему бандиты, посовещав-
шись, ответили отказом и скрылись.

В первых числах июля месяца 1922 года банда скрывалась в районе сел. Чоторы, имея при себе 
прекрасное вооружение – револьверы «Маузер», карабины, бобмбы и т.п.

Как было выяснено позже, почти весь июль КРАЦАШВИЛИ проживал у себя дома и жена его 
много уговаривала бросить бандитский образ жизни и не покидать семью, переехать в Тифлис и за-
няться мирным трудом; мать же КРАЦАШВИЛИ, услышав однажды уговоры жены, сказала:«Вано, 
умри лучше в борьбе за родину, за Грузию, чем попадать в руки этих собак ». КРАЦАШВИЛИ послу-
шался мать и снова вышел в лес. Вскоре же после ухода, КРАЦАШВИЛИ прислал письмо на имя Нач.
Сигнахской уездной Милиции тов. ЦИЦИШВИЛИ, предупреждая его не трогать жен и вообще семей 
бандитов, угрожая в противном случае уводом в лес семей коммунистов. В это же время, КРАЦАШ-
ВИЛИ получил какие-то два письма от ЧОЛОКАЕВА, одно из Телава, а другое из Душета, при чем, 
доставил эти письма какой-то молодой, на вид интеллигентный человек. Видимо, КРАЦАШВИЛИ 
все же продолжал иметь какие-то связи с ЧОЛОКАЕВЫМ, несмотря на формальный раздор с ним.

В первых числах августа месяца 1922 г. в Кодальском районе, Сигнахского уезда, членами банды 
КАДАГИШВИЛИ Сардионом и ГЕТИАШВИЛИ Василием, была сформирована подсобная группа, 
в которую вошли – ГОДЕРЗАШВИЛИ Лело, МАТИАШВИЛИ Михаил и КОНДОШВИЛИ Сандро и 
Иосиф. Навербованы люди были при помощи двоюродного брата КАДАГИШВИЛИ, жителя сел. Ма-
гаро КАДАГИШВИЛИ Георгием, у которого Сардион специально из-за этого находился двое суток.

Группу первоначально возглавил Сардион КАДАГИШВИЛИ, а заместителем его был назначен 
бандит ГЕТИАШВИЛИ. Расположились бандиты в Вашлованском лесу, где 2 августа 1922 г. они 
произвели ограбление жителя сел. Хашми, Тифлисского уезда, КАРУМИДЗЕ Георгия Семеновича и 
МТНАРАДЗЕ Давида Ивановича, от которых отобрали 15 миллионов рублей грузбонами. После это-
го, в Вашлованском же лесу, бандиты отобрали от одного пастуха барана, которого сварили в посуде, 
доставленной банде КАДАГИШВИЛИ Георгием. Последний также принес бандитам водку, а за хле-
бом был послан в Сигнахи один из членов банды. Поужинав, часов в 10 вечера, группа КАДАГИШ-
ВИЛИ двинулась по направлению к Дзимитскому лесу, подошла к сел. Келмечури и окружила дом 
местного жителя, члена КП(б) ДЕНИСОВА Гавриила, от которого потребовала оружие. Произведя 
обыск и пригрозив ДЕНИСОВУ никому не говорить о происшедшем, бандиты ушли в Шиблианский 
лес, где оставались двое суток. В этом районе банда получала продукты от жителя сел. Шиблиани 
Ростома АРУТИНАШВИЛИ.

4 августа 1922 г. группа КРАЦАШВИЛИ в числе 6 человек была замечена в горах Лагодехского 
района. Там же были выявлены, как агенты банды, жит. сел. Тамариани ШЕХАШВИЛИ Василий 
член КП(б) и САНДУХАДЗЕ Исаак. 8 августа группой КАДАГИШВИЛИ был уведен житель сел. 
Дзимиты, член КП(б) Андроник ГЕГЕЛЯНЦ, судьба коего так и не была выяснена. 12 августа 1922 
г. группа КАДАГИШВИЛИ в Дзимитском районе наткнулась на высланный из Тифлиса отряд полка 
ЧКГ тов. КАРАПЕТОВА, с которым имела непродолжительную, безрезультатную перестрелку.
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Банда Крацашвили  Ивана

13 августа бандгруппа КАДАГИШВИЛИ снова перебросилась в Вашлованский лес, а оттуда на-
правилась вдоль Какабетского шоссе, по лесу. Во время своего следования бандиты услышали пение, 
при чем, шедший впереди бандит БАГАШВИЛИ Абрия (быв. милиционер), выйдя на дорогу, увидел 
милиционера Сабу РАКВИАШВИЛИ, который сопровождал какого-то арестованного из Душетского 
уезда. Бандиты напали на милиционера, обезоружили его и освободили арестованного, которого по-
вели с собой, к захваченному же милиционеру приставили двух караульных и оставили его на месте. 
Вместе с отбитым арестованным, бандиты зашли в сел. Шиблиани и произвели там нападение на 
коммунаров Левана и Бадура ЗАРИКАШВИЛИ, которых обезоружили и избили, предупредив впредь 
не собирать продналог. В этом же селе, группа КАДАГИШВИЛИ провела нечто на подобие митинга 
среди местных крестьян, заверяя их в том, что скоро Соввласть будет свергнута, восстановится власть 
меньшевиков, снова будет организована народная гвардия и т.д. Митинг этот длился около двух часов, 
после чего бандиты вернулись к тому месту, где они оставили захваченного милиционера. Отпустив 
последнего, банда направилась к Черемскому лесу, но по дороге свернула в сел. Дзимиты, где также 
провела митинг среди крестьян, опять таки, заявляя, что Соввласть падет, восстановится народная 
гвардия и т.п. Там же бандитами был пойман и избит один местный милиционер, которому было 
предложено не собирать продналог.

Характерно, что бандиты имели при себе красное знамя и лозунги: «Долой коммунистов!», «Да 
здравствует Грузия!» и проч.

К 15 августа 1922 г. группа КРАЦАШВИЛИ, возросшая численностью до 25-30 человек была 
расположена в Качретском районе. В то-же время группа КАДАГИШВИЛИ из Дзимитского леса 
двинулась в Черемский и расположилась в местн. «Борджис-Хеви», выставив караульного. В караул 
тогда попал бандит ДЖАРИАШВИЛИ Вано, по кличке «САРТОЧАЛЬСКИЙ», который вскоре же за-
метил приближение действовавшего против них отряда ЧКГ тов.тов. ПИЧУГИНА и КАРАПЕТОВА. 
Банда, устроив засаду, обстреляла отряд, в результате чего был ранен 1 красноармеец, со стороны же 
бандитов потерь не было. Спешившись, отряд ответил несколькими залпами, после чего ускокал. От 
отряда отстал какой-то грузин, которого бандиты поймали и обезоружили. Пленный сообщил им, что 
красноармецев всего 6 человек и посоветовал их преследовать. Бандиты, конечно, этого не сделали, 
а отпустив неизвестного поднялись на кочевки Черемского леса, к свинопасам и остались там двое 
суток.

25 августа Сигнахским Политбюро были получены сведенния, что бандит КРАЦАШВИЛИ нахо-
дится у себя дома. С целью заманить бандита, Политбюро послало к нему человека, с предложением 
явиться на переговоры о примирении. Смекнув в чем дело, КРАЦАШВИЛИ ответил отказом и тотчас 
же скрылся.

26 августа отрядом Сигнахского Политбюро, в Нукрианском лесу, был захвачен спящим член бан-
ды ГУРАМАШВИЛИ Вано житель сел. Нукриани, который с санкции ЧКГ, был расстрелян. В этом 
же лесу спал также и КРАЦАШВИЛИ, которому удалось бежать. На месте бандитом были оставлены 
бурка, ботинки и 2 патронташа с патронами.

В последних числах августа месяца, группа КАДАГИШВИЛИ появилась в Чалоубанском лесу и 
произвела там ограбление жит. сел. Нукриани некого по имени Вано и его брата Зосима и жит. сел. 
Магаро Василия НАВРОЗАШВИЛИ, члена КП(б), от которых отобрала 80 миллионов рублей грузбо-
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нами и разные вещи. Потерпевшие бандитами были раздеты, при чем, НАВРОЗАШВИЛИ они хотели 
убить, но за него вступился член банды, оказавшийся его односельчанином, КАНДОШВИЛИ Сандро. 
Отпустив захваченных, бандиты направились в сел. Кандаури, где поймали члена ЛКСМ Нико ТЕВ-
ДОРАШВИЛИ, которого обезоружили и уведя в Горисский лес – убили. Совершив убийство, бандиты 
вернулись в Чалоубанский лес, в район сел. Мелани и там от группы откололись Михо ШИШНИАШ-
ВИЛИ и Абрия БАГАШВИЛИ, в связи с болезненным состоянием. БАГАШВИЛИ предложил ШИШ-
НИАШВИЛИ отправиться для лечения за Алазань, а затем примкнуть к группе КРАЦАШВИЛИ. В 
тот же день, группа КАДАГИШВИЛИ в составе ГЕТИАШВИЛИ Васо, КАНДОШВИЛИ Сандро и 
Иосифа, ГОДЕРЗАШВИЛИ Лело, МАТИАШВИЛИ Михо и некоего ГИГО (отбитый арестованный из 
Душетского уезда) направилась в Карданахский лес. В сел. Карданахи проживала сестра КАДАГИШ-
ВИЛИ, систематически снабжавшая и укрывавшая бандитов, которая сообщила, что банду вызывал 
Вано КРАЦАШВИЛИ. Группа тогда же отправилась в Чопортский лес, где днем укрывались в лесу, а 
по ночам находились у КРАЦАШВИЛИ в доме, получая оттуда же продовольствие. Как выяснилось 
позже, КРАЦАШВИЛИ вызывал бандитов с целью предупредить КАДАГИШВИЛИ действовать ос-
торожно и не попасться в руки властям, которые его усиленно розыскивают. Получив разные ди-
рективы от КРАЦАШВИЛИ, группа КАДАГИШВИЛИ двинулась через Вазианский лес и по дороге 
обезаружила и избила двух объезчиков. Затем, в Шиблианском лесу, бандиты ограбили аробщиков-
крестьян, от которых отобрали бурки, бурдюк водки и раздев до гола, отпустили.

28 августа 1922 г. группа КАДАГИШВИЛИ в числе 7 человек в сел. Бадиаури обезоружила устро-
енную засаду из 5 коммунаров и ранила, находившегося в этой же засаде, члена КП(б) ПУГАЛОВА.

В тот же день, группа явилась к своему агенту в сел. Шиблиани, по имени «Ванко» и сдала ему на 
хранение отобранное оружие, после чего прошла в Ахалшенский лес, где заболел и откололся главарь 
группы Сардион КАДАГИШВИЛИ, который был оставлен у агентов в сел. Ахалшени. С его уходом, 
командование группой временно принял Васо ГЕТИАШВИЛИ.

В ночь на 30августа 1922 г. бандгруппа КРАЦАШВИЛИ в числе 12 человек была замечена в Чо-
торском лесу, группа же КАДАГИШВИЛИ-ГЕТИАШВИЛИ в это время появилась в Арашендском 
лесу и в местности «Паприс-Хеви» ограбила Ахалшенского жителя ШАКАШВИЛИ.

4 сентября группа КРАЦАШВИЛИ появилась в районе сел. Цнорис-Цхали, имея намерение про-
извести налет на местную милицию.

5 сентября та же группа в числе 15 человек была замечена около сел.Вардисубани, куда в ту же 
ночь для ее ликвидации выступил отряд в 50 сабель и 20 штыков полка ЧКГ.

6 сентября 1922 г. в 8 часов вечера, группа КРАЦАШВИЛИ численностью в 25-30 человек оце-
пила сел. Дашковку и обезаружила всех местных коммунистов в числе 9 человек и 2 безпартийных  
- сочувствующих Компартии. Избив обезаруженных, бандиты забрали их в лес, а в 10 часов вечера 
отпустили, после чего сами направились в Заладенский лес, который хотя и был сейчас же окружен 
отрядом, но бандитов обнаружить не удалось.

6 сентября к группе КАДАГИШВИЛИ-ГЕТИАШВИЛИ примкнул агент бандитов житель сел. 
Арашенда БЕГАШВИЛИ Захарий, который был арестован до этого Милицией за кражу барана для 
банды, но ему удалось бежать. Тогда же по личной просьбе, из группы был отпущен бандит КАН-
ДОШВИЛИ Иосиф, взамен которого и вступил БЕГАШВИЛИ.
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7 сентября 1922 г. в тюремном госпитале, в Сигнахе, скончалась арестованная жена бандита КРА-
ЦАШВИЛИ.

9 сентября, на окраине сел. Цнорис-Цхали была обнаружена группа бандитов из 5 человек, под ко-
мандой МОЛАШВИЛИ Степана (из бандгруппы КРАЦАШВИЛИ), который находился около своего 
дома. Из группы были также опознаны бандиты ЗУРИАШВИЛИ, ЗЕДЕЛАШВИЛИ – оба жители сел. 
Вардисубани, ТУХАШВИЛИ Вано жит. сел. Дашковка и ШИХАШВИЛИ жит. сел. Воронцовка.

12 сентября группа ГЕТИАШВИЛИ численностью в 6 чел., у сел. Ахалшени произвела ограбле-
ние 40 человек прохожих и проезжих, в числе коих оказался Секретарь Лагодехского Райпарткома 
Саркис ТАРХАНОВ, от которого бандитами было отобрано –  карабин, револьвер «Маузер», разные 
документы и переписка. Закончив грабеж, к вечеру, бандиты направились в Ахалшенский лес и там 
зарезали барана, ранее украденного Захарием БЕГАШВИЛИ. Разделив награбленное, бандиты отпра-
вились в сел. Шиблиани к своему агенту по имени «ВАНКО», где встретились с агентом, опериро-
вавшей в то время уголовной банды «ГИЖО» МУСУЛИШВИЛИ Шакро, который им сообщил, что 
«ГИЖО» хотел их видеть и что он находится в сел. Бакурцихе.

Бандгруппа направилась в указанное село и по дороге, выйдя только-что из сел. Шиблиани, встре-
тила проправившегося после болезни члена банды ШИШНИАШВИЛИ Михо, вместе с которым и 
двинулись дальше.

Придя в сел. Бакурцихе, группа ГЕТИАШВИЛИ застала там бандитов МУСУЛИШВИЛИ «ГИЖО» 
и его племянника по имени Дата, которые даже не поздаровавшись, набросились на бандита КАН-
ДОШВИЛИ Сандро и предложили ему снять оружие. Тоже самое они проделали с бандитами ГО-
ДЕРЗАШВИЛИ Лело и МАТИАШВИЛИ Михо. Всем троим «ГИЖО» предложил отправиться в сел. 
Магаро и совершить убийство Председателя и Секретаря местного Исполкома, после чего обещали 
считать их своими товарищами. Обезоруженные бандиты ответили, что не хотят знать «ГИЖО», т.к. 
их принял в группу КАДАГИШВИЛИ и вовсе не для убийств и поэтому они сейчас же пойдут к КА-
ДАГИШВИЛИ и расскажут ему о случившемся. Тогда «ГИЖО» подозвал бандита Васо ГЕТИАШ-
ВИЛИ и стал с ним о чем-то говорить. В это время обезаруженные бандиты направились к выходу, 
но «ГИЖО» крикнул чтобы они вернулись, т.к. бандиты этого требования не исполнили, то «ГИЖО» 
выхватил «Маузер» и выстрелил, но в бандитов не попал и они ушли.

Изгнанные из банды двинулись в сторону сел. Арашенда, но по дороге наткнулись на милицию 
и были ею арестованы. Согласно показаний, захваченных бандитов были также арестованы агенты 
бандгруппы КАДАГИШВИЛИ-ГЕТИАШВИЛИ, «ВАНКО» и агент банды «ГИЖО», у которых было 
обнаружено 9 винтовок.

22 сентября 1922 г. в Сигнахское Политбюро ЧКГ добровольно явился член группы ГЕТИАШ-
ВИЛИ – Захарий БЕГАШВИЛИ, который был арестован, т.к. действительной его целью появления в 
районе города Сигнахи было розыскать Сардиона КАДАГАШВИЛИ, по поручению бандита «ГИЖО». 
После очной ставки с изъятым агентом «ГИЖО» – БЕГАШВИЛИ признался в этом. 

В конце сентября месяца был пойман член группы ГЕТИАШВИЛИ – БАГАШВИЛИ Абрия.
Таким образом, к 1 октября 22 г. в группы ГЕТИАШВИЛИ входили: ШИШНИАШВИЛИ Михо, 

ГЕТИАШВИЛИ Василий, ДЖАПАРИДЗЕ Вано «САРТОЧАЛЬСКИЙ» и Гиго (отбитый арестован-
ный от милиционера РАКВИАШВИЛИ).
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Бандит КАДАГИШВИЛИ Сардион откололся от группы окончательно, примкнув к основной 
группе Вано КРАЦАШВИЛИ. Группа, которой он руководил ранее, до конца 22 года ни в чем себя не 
проявляла, но временами объединялась с группой КРАЦАШВИЛИ для совместных действий.

2 октября 1922 г. группа КРАЦАШВИЛИ в числе 8 верховых была обнаружена у сел. Лилиани, в 
лесу. Все бандиты были вдребезги пьяны. 3 октября банда проследовала мимо выставленного у сел. 
Дашковка поста коммунаров.

6 октября в 6 часов, в Шиблианском лесу, банда захватила члена Кандаурского Исполкома, жит. 
сел. Шиблиани Нику ЧАЛИАШВИЛИ,  которого она водила с собой по лесу до 6 часов вечера, а затем 
отпустила, приказав принести винтовку.

Весь октябрь и ноябрь месяцы 1922 г. КРАЦАШВИЛИ почти не проявлял активности, за исключе-
нием одного ограбления, имевшего место 27 ноября в Чиатурском лесу, за Алазанью. Бандиты сдела-
ли налет на партию рабочих по заготовке шпал для Зак.Ж.Д. и ограбили всех до нитки.

29 ноября бандгруппа из 4 человек, среди коих находились и были опознаны бандиты КРАЦАШ-
ВИЛИ и МОЛАШВИЛИ, явилась в сел. Н.Анага и там ранила местного коммунара СИМАШВИЛИ 
и красноармейца 1 Кавполка, от которого бандиты забрали лошадь. Тогда же, отряд Сигнахского По-
литбюро, по следам настиг бандитов и имел с ними перестрелку, в результате которой были отбиты 
– уведенная лошадь, 2 винтовки и 4 бурки. Банда скрылась в Анагском лесу. Дальнейшие ее поиски 
успехом не увенчались.

10 декабря 1922 г. в районе сел. Череми милиционерами САПАРАШВИЛИ Михаилом, ГЕЛАШ-
ВИЛИ Захарием, ДЖАЧВАДЗЕ Павлом и АБЕСАДЗЕ Георгием был убит Уполномоченный того же 
села ХОМАСУРИДЗЕ Георгий, после чего названные лица скрылись и вскоре же влились в группу 
КРАЦАШВИЛИ. 12 декабря этими же бандитами, между сел. Череми и Велисцихе, были ограблены 
двое проходивших крестьян.

14 декабря в районе сел. Красные Колодцы, сотрудниками Сигнахского Политбюро ЧКГ были 
захвачены члены банды КРАЦАШВИЛИ – ДИДИБЕРИДЗЕ Георгий Алексеевич и ОСИАШВИЛИ 
Гиго (арестованный из Душетского уезда).

15 декабря 1922 г. отрядом Сигнахского Политбюро банда была обнаружена в окрестностях Крас-
ных Гор, но при приближении нашего отряда бандиты поспешно скрылись, оставив на месте осед-
ланную лошадь с хурджином (мешком) и 2 бурки.

С первых чисел января месяца 1923 г. Сигнахское Политбюро установило за бандой строгое аген-
турное наблюдение и 10 числа, Нач.Политбюро ДЕВДАРИАНИ получил сведения о том, что один из 
членов банды имеет намерение отколоться и сдаться властям. ДЕВДАРИАНИ удалось вызвать этого 
бандита к себе на свидание в Черемский лес и он ему обещал полную амнистию за все прошлые 
преступления, но только в том случае, если он выдаст всю банду. На предложенные условия бандит 
согласился  и привел к ДЕВДАРИАНИ еще двух членов банды, готовых пойти на всякие условия, 
лишь бы спасти свою жизнь. При втором свидании ДЕВДАРИАНИ всем троим – ЧОКОШВИЛИ 
Алексею, ХУРОШВИЛИ Алексею – оба жители сел. Бодбис-Хеви и САДУНАШВИЛИ Шакро жит. 
сел. Шиблиани, дал задание ликвидировать главарей банды.

В ночь на 15 января 1923 г. задание это было выполнено в Черемском лесу, при чем, были переби-
ты КРАЦАШВИЛИ Вано, ГЕТИАШВИЛИ Васо  – старый бандит, имевший 20-ти летний бандитский 
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стаж и ДЖАРИАШВИЛИ Вано жит. сел. Бодбе, старый неисправимый бандит, несколько раз бежав-
ший в России из под ареста.

Вскоре же был захвачен член банды – Георгий ДИДЕБАШВИЛИ.
После ликвидации основного ядра, банда разбилась на группы, при чем, их возглавили Степан 

МОЛАШВИЛИ, Пепо ЧОБАШВИЛИ и Михаил САПАРАШВИЛИ.
Примиренные бандиты ЧОКОШВИЛИ, САДУНАШВИЛИ и ХУРОШВИЛИ были зачислены в от-

ряд по Б/Б и в дальнейшем оказались весьма полезными в деле ликвидации бандитизма в Кахетии.
Далее, следует сказать несколько слов, характеризующих главарей выделившихся групп:
МОЛАШВИЛИ Степан Захарьевич житель сел. Асанаури, Сигнахского уезда, бывший гвардеец и 

член партии меньшевиков; за время своего оперирования совершил 16 убийств парттоварищей и мно-
го грабежей. В руководящую им группу вошли следующие бандиты: ДЗАМИАШВИЛИ Василий, по 
кличке «ДЖАБАНА», ЧУЛАШВИЛИ Василий, БЕЖАШВИЛИ Шакро, ШАЛУТАШВИЛИ Георгий 
Ясонович, АБУЛАШВИЛИ Михаил, БЕЖАШВИЛИ Николай, по кличке «ДИБИР», БУТХУЗИ Ладо 
(Владимир), КАДАГИШВИЛИ Сардион и другие. Все они были прекрасно вооружены. Оперировать 
группа стала в Н. Мачханском, Лагодехском и Гурджаанском районах.

ЧОБАШВИЛИ Пепо – с 12 летним бандитским стажем, объединил группу в составе ЧИТИНАШ-
ВИЛИ Степана, ШИХАШВИЛИ Гига и БАЗИРАШВИЛИ, избрав местом своего оперирования Лаго-
дехский и Кодальский районы, граничащие с Азербайджаном.

САПАРАШВИЛИ – оперировал со своими тремя товарищами в районе сел. Череми.
В начале января мес. 1923 г. в группу МОЛАШВИЛИ прибыл член банды ЧОЛОКАЕВА – Васо 

ТАМАЗАШВИЛИ, который пробыл с ней несколько дней, а затем откололся. Цель его посещения 
банды установить так и не удалось.

26 января 1923 г. Сигнахское Политбюро ЧКГ послало секретный отряд из примиренных членов 
банды КРАЦАШВИЛИ  в числе 6 человек, снабженных боеприпасами и продовольствием, с заданием 
установить состав и местопребывание группы МОЛАШВИЛИ для ее ликвидации. Высланный отряд, 
в ночь на 31 января 1923 г. в Черемском лесу наткнулся на группу бандитов из 4 человек и вступил с 
нею в перестрелку, во время которой был ранен, но успел скрыться со своими товарищами, один из 
бандитов. Убегая, бандиты бросили 2-х лошадей, 2 бурки, 2 винтовки и револьвер системы «Наган» с 
патронами. Отбитые вещи и оружие были доставлены в Сигнахское Политбюро местными крестьянами.

5 февраля 1923 г. отрядом Сигнахского Политбюро, после долгой перестрелки были захвачены в 
Черемском лесу бандиты САПАРАШВИЛИ Михаил Захарьевич, ДЖАЧВАДЗЕ Павел Иорамович и 
ГЕЛАШВИЛИ Захарий Владимирович. Последний был доставлен в Сигнахи и посажен в тюрьму, а 
САПАРАШВИЛИ и ДЖАЧВАДЗЕ, как менее виновные, надежные, были освобождены и зачислены 
в отряд по Б/Б.

Февраль и март месяцы 1923 г. банда себя почти не проявляла и лишь укрывалась от постоянных 
и неослабных преследований наших отрядов.

19 марта 1923 г. один из пущенных отрядов нащупал бандгруппу в составе Михо ШИШНИАШВИЛИ, 
МИНДИАШВИЛИ Арчила и АНДРИАШВИЛИ. В происшедшей перестрелке двое из бандитов были 
убиты, ШИШНИАШВИЛИ же удалось бежать.

23 марта 1923 г. при перестрелке с одной из бандгрупп был нечаянно убит милиционерами Пре-
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дисполкома сел.Какабеты Шакро ЧИКОДЗУ. Тогда же, в районе нахождения бандгруппы выехал Нач.
Сигнахского Политбюро ДЕВДАРИАНИ, которым были изъяты два злостных агента банды. При пре-
провождении в Сигнахи, задержанные пытались в дороге бежать, но были перебиты.

3 апреля бандитом МОЛАШВИЛИ был убит крестьянин сел. Ковахчель, Аз.ССР ГАБИБУЛА 
ДАДА ОГЛЫ.

В начале апреля месяца 1923 г. отрядом Сигнахского Политбюро была разрушена бина (стоянка) 
бр. МЧЕДЛИШВИЛИ и конфискован весь, принадлежащий им скот, за систематическое и злостное 
укрывательство группы МОЛАШВИЛИ.

15 апреля эта группа кутила на другой бине своих укрывателей и пособников.
Тогда же, в середине апреля месяца, бандгруппа ЧАБАШВИЛИ была обнаружена в районе сел. 

Ковахчель (Закатальский район Аз. СССР), где ею были сожжены на костре двое мусульман (фами-
лии неизвестны). По каким мотивам было совершено это преступление выяснить не удалось.

24 апреля в Сигнахское Политбюро явились пастухи в числе 30 человек и просили разрешения 
сорганизоваться в отряд для борьбы с бандитизмом и в частности с бандгруппой МОЛАШВИЛИ, 
которая не давала им покоя. Политбюро разрешило сформировать отряд и воглавило его сотрудником 
Политбюро тов. ВАРСЕМАШВИЛИ. 25 апреля этот был направлен в леса Паниани.

В мае месяце 1923 г. к группе МОЛАШВИЛИ присоединился бандит, оперировавший одно время 
со своей бандой в Телавском уезде – ДАРИАШВИЛИ Павел. В то же время, из состава бандгруппы 
выделились и стали проживать у себя дома 4 бандита и, таким образом, в группе осталось всего 8-9 
человек.

25 мая 1923 г. после переговоров, Сигнахскому Политбюро удалось склонить на явку и примире-
ние ШИШНИАШВИЛИ Михо, который затем был определен на службу в Кодальскую Раймилицию.

В конце мая месяца Сигнахским Политбюро были получены сведения, что группа ЧОБАШВИЛИ 
также намерена примириться, но опасается ареста. Основываясь на этих опасениях ЧОБАШВИЛИ 
не пошел на примирение.

30 мая 1923 г. отряд Сигнахского Политбюро настиг группу ЧОБАШВИЛИ Пепо в районе лезгин-
ских гор, на границе с Азербайджаном и в происшедшей перестрелке были убиты бандиты ЧОБАШ-
ВИЛИ и БАЗИРАШВИЛИ, ЧИТИНАШВИЛИ же и ШИХАШВИЛИ – бежали, после чего первый 
примкнул к группе МОЛАШВИЛИ, а второй к оперировавшей в то время подсобной группе полит-
банды ЧОЛОКАЕВА – Васо ТАМАЗАШВИЛИ.

После этого, с первых же чисел июня месяца 1923 г. Сигнахское Политбюро решительно приня-
лось за ликвидацию последней группы – МОЛАШВИЛИ Степана. Был избран метод безпрестанного 
преследования бандитов сорганизованными отрядами.

К моменту открытия оперативных действий, банда находилась у реки Иора, на границе с Казахс-
ким уездом АзССР, откуда и была начата операция.

Весь июнь и июль месяцы продолжалось преследование, при чем, банда почти ежедневно меняла 
свое местонахождение, делая переходы по 30-40 верст.

9 июня 1923 г. отряд Сигнахского Политбюро, под командой ДЕВДАРИАНИ, узнал от пастухов, 
что бандиты угнали 5 буйволов, которые были обнаружены отрядом на Ширакских кочевках у некоего 
овцевода по кличке «ДОХА». Последний сопровождал наш отряд и уверял, что бандиты непременно 
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придут за скотом. Устроив засаду, отряд стал выжидать появления бандитов, которые действительно 
минут через 40 показались у опушки леса, на расстоянии полуверсты от засады. От банды отдели-
лись два человека и направились прямо к засаде, остальные же стали ждать их возвращения. При 
приближении бандитов, ДЕВДАРИАНИ опознал внутренника и опасаясь за его жизнь, стал делать 
ему знаки, но тот не замечая их, продолжал двигаться на засаду. Тогда ДЕВДАРИАНИ был вынужден 
для сохранения внутренника произвести выстрел в воздух и только тогда он сообразил в чем дело и 
повернувшись стал быстро убегать, оставив бандита, которого удалось лишь ранить, т.к. благодаря 
густому валежнику он вскоре же скрылся. Услышав стрельбу, ожидавшие у опушки леса бандиты, 
открыли беспорядочный огонь по отряду, который выйдя из засады стал наступать на банду. Про-
двигаясь под огнем бандитов, отряд достиг опушки, но бандиты уже успели проникнуть вглубь леса. 
Несмотря на это, преследование продолжалось до 11 часов ночи, но результатов добиться не удалось, 
за исключением отбития 5 буйволов и одной шинели.

Тогда же был выяснен точный персональный состав банды, именно: 1) МОЛАШВИЛИ Степан, 
2) ЧИТИНАШВИЛИ Степан Дмитриевич из сел. Джугани, 3) БЕЖАШВИЛИ Николай Тедорович, 
4) ЧУЛАШВИЛИ Василий Абрикович из сел. Сакобо, 5) БЕЖАШВИЛИ Шакро из сел. Нукриани, 6) 
ШАЛУТАШВИЛИ Георгий  Иванович из сел. Цлункани (лично совершил 4 убийства), 7) БУТХУЗИ 
Владимир Михайлович из сел. В. Кеды, 8) ШИУКАШВИЛИ Василий (он же БЕРИШВИЛИ) из сел. 
Цлункани, 9) КАДАГИШВИЛИ Сардион из сел. Кельмечури, 10) ДЗАМИАШВИЛИ Василий из сел. 
Джугани, 11) ДАРИАШВИЛИ Павел из сел. Ахалсопели и 12) АБУЛАШВИЛИ Михаил Абрамович 
из сел. Джугани.

15 июня 1923 г. в 7 часов утра бандой, в местн. Узундара (между сел. В.Кеды и Мачхани) был дан 
ружейный залп по ехавшим верхами Пред.Исполкома сел. В.Кеды АЛИКАШВИЛИ Илье Георгиеви-
чу и одному милиционеру, которым был ранен Пред.Исполкома и убита лошадь милиционера. После 
этого банда скрылась в лесу.

22 июня 1923 г. к бандгруппе примкнул жит. сел. Джугани ЗЕДЕЛАШВИЛИ Илья Закроевич и 
АБУЛАШВИЛИ Михаил. Имущество ушедших было тотчас же конфисковано Политбюро, а дома 
запечатаны. В этот период банда большей частью скрывалась в районе сел. Джугани, где высланным 
отрядом было изъято 20 человек пособников и укрывателей в качестве заложников, при чем, имущес-
тво их было отобрано до ликвидации банды.

23 июня 1923 г. при возвращении Нач.Политбюро ДЕВДАРИАНИ  и сотрудника П/Бюро ЦИ-
ЦИШВИЛИ из местн. «Тавцкаро» с операции, банда МОЛАШВИЛИ открыла по ним огонь из засады, 
произведя до 10 выстрелов. Соскочив с лошадей ДЕВДАРИАНИ и ЦИЦИШВИЛИ открыли ответный 
огонь по бандитам и в результате перестрелки, длившейся всего не более 2-х минут, бандиты ушли 
в глубь леса. Следуя по следам бандитов, ДЕВДАРИАНИ и ЦИЦИШВИЛИ задержали в лесу агента 
банды ЗУБАШВИЛИ Георгия Саабовича, который, как было выяснено позже, являлся инициатором 
нападения на ДЕВДАРИАНИ.

23 июня в погоню за бандой добровольно выступили жители сел. Джугани и Бодбисхеви. Тогда же 
было отмечено, что крестьяне Сигнахского уезда вообще отрицательно настроены по отношению к 
бандитам и многие из них охотно приняли-бы участие в ликвидации банды.

24 июня в 5 часов вечера в мест. Старая Анага, банда наткнулась на отряд Политбюро, с кото-
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рым имела продолжительную перестрелку. В результате, бросив несколько шинелей и разные вещи, 
бандиты пользуясь темнотой – скрылись. Преследование банды, однако, продолжалось, при чем, на 
подмогу выступил другой отряд П/Бюро и Милиция в 20 человек под руководством Уполномоченного 
по Б/Б тов. ШАХСУВАРОВА и ЦИЦИШВИЛИ. Со слов крестьян, видевших банду, в перестрелке 24 
июня был ранен один из бандитов.

26 июня 1923 г. согласно постановления сорганизованной в Сигнахском уезде Чрезвычайной Трой-
ки по Б/Б были расстреляны арестованные агенты – ДЖОРКАШВИЛИ Александр Ильич и Алексей 
Басикович  и ЗУБАШВИЛИ Георгий Саабович.

28 июня осведому по банде КИКИЛАШВИЛИ Абраму было поручено Политбюро связаться со 
своим дядей членом банды БЕЖАШВИЛИ Нико  и через него приступить к разложению банды, пу-
тем склонения ее на явку и примирение. После долгих поисков и ожиданий, осведому удалось встре-
титься с бандой, но на предложение о свидании с ДЕВДАРИАНИ и сдаче властям МОЛАШВИЛИ 
ответил категорическим отказом, но в то же время заявил членам своей банды, что кто из них поже-
лает, то может явиться властям. В результате долгих уговоров и просьб, осведому, в конце концов, 
удалось склонить МОЛАШВИЛИ  на свидание с ДЕВДАРИАНИ, при чем, бандит поставил непре-
менным условием, чтобы ДЕВДАРИАНИ был только один, или с одним из сотрудников и чтобы оба 
были без оружия, свидание было назначено через две недели в 25 верстах от г. Сигнахи, в лесной 
местности «Цихиант-Куре». Несмотря на достижение известных успехов в переговорах, Политбюро 
не ослабляло работы по банде, а продолжало ее тем же темпом. 2 июля – 23 г. Политбюро удалось 
влить в банду ещё одного внутренника  с заданием вести работу по дальнейшему разложению. 3 
июля утром, Политбюро были получены сведения о том, что банда в числе 13 человек направилась 
через Анагский паром за Алазань. В 10 часов утра того же дня, в район нахождения банды был пос-
лан отряд в 10 человек, во главе с Пом.Уполн. Политбюро ЦИЦИШВИЛИ, который в 7 часов вечера, 
в местн. «Бакакиани-Широкани», около Апени, настиг бандитов и в происшедшей перестрелке, со 
стороны банды были убиты ШИУКАШВИЛИ Василий и ЗАДЕЛАШВИЛИ Илья. Также был убит 
бандит ДЗАМИАШВИЛИ Василий, бросившийся в реку и ранен ДАРИАШВИЛИ Павел. На месте перестрел-
ки бандой было оставлено 6 винтовок, 8 патронташей, 1 револьвер «Маузер», два револьвера «Наган», 
1 бомба, 7 шинелей, 6 тужурок, 10 папах, 1 биноколь, 2 кожаных бурдюка, а также все снаряжение 
и обмундирование. Захваченый тяжело раненым бандит ШИКУАШВИЛИ (который прожил всего 5 
минут) передал, что банда имеет намерение перейти в Телавский уезд.

Как впоследствие передавал сам МОЛАШВИЛИ, после этой перестрелки члены банды КАДА-
ГИШВИЛИ Сардион, БУТХУЗИ Ладо, ШАЛУТАШВИЛИ, ЧИТИНАШВИЛИ, БЕЖАШВИЛИ Ша-
кро и ДАРИАШВИЛИ Павел отказались оставаться далее в банде и просили МОЛАШВИЛИ отпус-
тить их, т.к. они намерены скрываться каждый в отдельности. ДАРИАШВИЛИ после этого разговора 
сейчас же отделился от банды и перешел в сел. Ахалсопели Телавского уезда.

4 июля на подмогу отряду ЦИЦИШВИЛИ выехал Уполномоченный по Б/Б тов. ШАХСУВАРОВ 
с 3 сотрудниками. 6 июля 1923 г. бандиты КАДАГИШВИЛИ, БУТХУЗИ, ШАЛУТАШВИЛИ, ЧИТИ-
НАШВИЛИ и БЕЖАШВИЛИ Шакро отделились от банды и ушли через местность «Фейкар» заявив, 
что некоторые из них направляются в Дагестан, а некоторые едут в г. Ганджу.

15июля 1923 г. ДЕВДАРИАНИ и ШАХСУВАРОВ выехали в местн. «Цихиант-Куре» для свидания 
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с МОЛАШВИЛИ, согласно договоренности через осведома КИКИЛАШВИЛИ. При приближении 
сотрудников к р. Алазань, с противоположной стороны реки переехали на лодке два члена банды, 
которые на вопрос ДЕВДАРИАНИ почему непоказывается сам МОЛАШВИЛИ, ответили, что пос-
ледний придет после предварительных переговоров с ними. Спустя минут 10, МОЛАШВИЛИ в со-
провождении одного из бандитов переплыл р. Алазань и предстал перед ДЕВДАРИАНИ и ШАХСУ-
ВАРОВЫМ.

На предложения о сдаче властям МОЛАШВИЛИ сперва отвечал отказами, мотивируя боязнью 
расстрела, но после уговоров и заверений, а также дачи различных гарантий МОЛАШВИЛИ с тремя 
своими товарищами БЕЖАШВИЛИ Нико, АБУЛАШВИЛИ Михаилом и ЧУЛАШВИЛИ Василием 
согласились на примирение и вместе с сотрудниками Политбюро прибыли в г. Сигнахи. При этом, 
МОЛАШВИЛИ обещал сделать ряд полезных дел. Примирение бандитов произвело весьма сильное 
впечатление на весь уезд и подняло авторитет ЧК в глазах местного населения, которое было букваль-
но терроризовано бандой.

26 июля после переговоров сдались ещё 4 члена банды – КАДАГИШВИЛИ Сардион, ЧИТИ-
НАШВИЛИ Степан, БУТХУЗИ Ладо и ШАЛУТАШВИЛИ Георгий. Отколовшийся от банды бандит 
ДАРИАШВИЛИ Павел, узнав о явки властям своих товарищей, также явился в Телавское Политбюро 
и был примирен. Таким образом, из всего состава банды продолжал скрываться только один человек 
– БЕЖАШВИЛИ Шакро, который перебрался в Азербайджан и находился в районе сел. Мосулы, 
Закатальского уезда. 12 августа 1923 г. указанный БЕЖАШВИЛИ был установлен сотрудниками Сиг-
нахского Политбюро и изъят.

26 августа 1923 г. при общем изъятии примиренного бандэлемента Сигнахского уезда, банда МО-
ЛАШВИЛИ была заманена в помещение Политбюро и там обезаружена и арестована, а 27 августа по 
требованию местного населения, постановлению Чрезвычайной Тройки по Б/Б и согласно санкции 
ЧК Грузии – была расстреляна.

Расстреляны были персонально следующие бандиты: 1) МОЛАШВИЛИ, 2) ЧИТИНАШВИЛИ 
Степан, 3) БУТХУЗИ Ладо, 4) ШАЛУТАШВИЛИ Георгий, 5) ЧУЛАШВИЛИ Василий, 6) БЕЖАШ-
ВИЛИ Шакро, 7) НАНДОШВИЛИ Владимир, 8) БЕЖАШВИЛИ Ника, 9) АБУЛАШВИЛИ Михо. 
При приведении в исполнение приговора Чрезвычайной Тройки по Б/Б, бандит КАДАГИШВИЛИ 
Сардион, будучи раненын сумел бежать и скрыться.

В число изымаемых 26 августа 1923 г. также попал, как неисправимый и старый бандит, ШИШ-
НИАШВИЛИ Михо, арест которого был поручен Начальнику Кодальской РайМилиции. Последний 
безболезненно изъял бандита и поместил его в камеру Милиции, где он со злости изломал почти весь 
инвентарь. 27 августа ШИШНИАШВИЛИ был расстрелян вместе с группой МОЛАШВИЛИ.

22 сентября 1923 г. бежавший из-под расстрела бандит КАДАГИШВИЛИ Сардион, после дли-
тельной агентурной разработки был выявлен, но при попытке ареста бежал. При преследовании бан-
дит был настигнут сотрудниками Политбюро и убит. Вслед за ликвидацией банды, Чрезвычайной 
Тройкой по Б/Б было решено произвести изъятие всех выявленных, злостных пособников, укрыва-
телей и агентов банды. В список изымаемых попали: 1) ЧАЛАТАШВИЛИ Георгий Иосифович, 2) 
ГОГЕБАШВИЛИ Иван Давидович  3)ХВТИСИАШВИЛИ Николай Иорамович, 4) МЕРАБАШВИЛИ 
Шакро Гиоевич, 5) ГВИНИАШВИЛИ Георгий Исаакович, 6)КАДАГИШВИЛИ Сергей Ясонович,
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7) КОЧЛАМАЗАШВИЛИ Иван Давидович, 8) БАКАШВИЛИ Михаил Гегенович, 9) БАКАШВИЛИ 
Иван Гегенович, 10) ДИБГАШВИЛИ Абрам Степанович, 11) МАЧАРАШВИЛИ Абрико Семенович, 
12) ХОСИТАШВИЛИ Тховара Давидович, 13) ПАВЛИАШВИЛИ Александр Цкалобович, 14) ТАР-
КАШВИЛИ Василий Саабович, 15) АБДУЛ АЗИЗ АТАСИ ОГЛЫ, 16) АДЖИ МАХАМ ОГЛЫ, 17) 
МАХМАД НУРИХМА ОГЛЫ, 18) ХЕЛАШВИЛИ Василий Леванович, 19) АДЖИ МУСА ОГЛЫ, 20) 
ОГАНАШВИЛИ Гига Васильевич, 21)УЛУХАН МАХА ОГЛЫ.

Оставшиеся на свободе, как окончательно легализованные за свои прошлые преступления бан-
диты ЧОКОШВИЛИ Алексей, САДУНАШВИЛИ Шакро, ХУРОШВИЛИ Иван и друг. долгое время 
использовывались органами ЧКГ в работе по Б/Б и выказывали себя вполне исправившимися, но 
1927 году произошла следующая история:

29 августа 1927 г. ХУРОШВИЛИ Иван, ЧОКОШВИЛИ Алексей и ЗИРАКАШВИЛИ Алексей в 
сел. Шиблиани произвели нападение и убийство примиренного бандита, своего бывшего товарища, 
САДУНАШВИЛИ Шакро. Во время налета также убиты САДУНАШВИЛИ Барбаре и ХУРОШВИ-
ЛИ Сандро и ранены жена Вано ХУРОШВИЛИ – София и мальчик 12 лет, жит. гор. Тифлиса. После 
совершенных убийств, бандиты напали на дом САДУНАШВИЛИ и захватив винтовку и револьвер 
«Маузер» убитого – скрылись. Все трое стали скрываться с оружием, но бандитизмом не занимались.

В сентябре месяце 1927 г., после переговоров, ХУРОШВИЛИ Вано и ЗАРАКАШВИЛИ Алексей 
были склонены на явку и примирены, после чего сейчас-же арестованы, ЧОКОШВИЛИ же на прими-
рение не пошел и продолжал скрываться отдельно, занявшись снова бандитизмом.

25 октября 1927 г. ХУРОШВИЛИ Вано был вызван на допрос по поводу совершенных им убийств, 
при чем, допрашивал его сам Нач.Политбюро тов. МИСКИН, совместно с Пом.Уполном. по Б/Б. По 
заполнении вопросной части протокола и при распросах по существу дела, ХУРОШВИЛИ попросил 
на минутку отпустить его, чтобы напиться воды. Не прошло и 2-х минут, как посланный за ХУРО-
ШВИЛИ в коридор Пом.Уполном. тов. БЕРИШВИЛИ стал звать тов. МИСКИНА, который прибежав, 
увидел лежащего ХУРОШВИЛИ, корчившегося от боли: на распросы ХУРОШВИЛИ отвечал, что 
он принял «даришхана» (мышьяк). Тогда были вызваны врач и провизор, которым ХУРОШВИЛИ 
опять-таки повторил, что принял мышьяк, почему ему было дано соответствующее противоядие, но 
по последующим признакам врач констатировал, что ХУРОШВИЛИ принял не мышьяк, а стрихнин. 
Несмотря на принятые меры, ХУРОШВИЛИ спасти не удалось и он, спустя час, после двух-трех 
приступов, скончался.

Как предполагалось совершенные убийства, а затем и самоубийство были вызваны интимными 
отношениями между САДУНАШВИЛИ и женой ХУРОШВИЛИ, при чем, на последнего так это вли-
яло, что он не остановился перед самоубийством лишь бы не давать объяснений по поводу распутной 
жизни своей жены.

За время существования бандой, в общей сложности, были совершены следующие преступления:

1922 г. 1923 г. Всего.
 Убийств 19 3 22
 Ранений 5 - 5
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1922 г. 1923 г. Всего.
 Ограблений 10 - 10
 Угонов скота - 1 1
 Нападений и избиений
 коммунистов и 
 милицонеров

16 - 16

 Захват коммунистов 1 - 1
 Отобраний оружия 25 - 25
 Обысков в домах 
 коммунист.

1 - 1

 Освобождений 
 арестован.

1 - 1

 Антисов. митингов 2 - 2
 Перестрелок 3 8 11

В заключение нужно отметить, что оперировавшая в Кахетии банда КРАЦАШВИЛИ-МОЛАШ-
ВИЛИ, на протяжении всего времени ее существования, рассматривалась нами как весьма АКТИВ-
НАЯ УГОЛОВНО-ПОЛИТИЧЕСКАЯ ГРУППА.

Хотя по характеру совершенных преступлений банду эту можно было бы отнести к чисто поли-
тическим, тем более, что ее социальное лицо говорило за это (все бывшие гвардейцы и меньшеви-
ки), но посколько сам КРАЦАШВИЛИ являлся типом уголовным, поддерживавшим связи с такими 
отъявленными уголовниками, как например «ГИЖО», то понятно, что и банде всей, в целом, он до 
известной степени придавал уголовную окраску. Поэтому, собственно, банда и числилась уголовно-
политической.

С другой стороны, нам было известно, что несмотря на изгнание из банды ЧОЛОКАЕВА, КРА-
ЦАШВИЛИ имел с ним какие-то связи. Правда вопрос этот ЧК достаточно освещен не был и харак-
тер связи так и остался неустановленным, но во всяком случае, предполагалось. что деловая согласо-
ванность между обеими безусловно существовала и КРАЦАШВИЛИ получал некоторые установки и 
директивы от ЧОЛОКАЕВА.

Банда КРАЦАШВИЛИ-МОЛАШВИЛИ считалась весьма злостной и опасной.
В составе банды находились:

1)  КРАЦАШВИЛИ Иван – убит;
2)  МОЛАШВИЛИ Степан – расстрелян; 
3)  ЧОБАШВИЛИ Пепо – убит;
4)  ШИХАШВИЛИ Гига – расстрелян;
5)  ТУХАШВИЛИ Леван;
6)  КАЛАГИШВИЛИ Сардион – убит;
7)   ГЕТИАШВИЛИ Василий – убит;
8)   ГОДЕРЗАШВИЛИ Лело – арестован;
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9)   МАТИАШВИЛИ Михаил – арестован;
10) КАНДОШВИЛИ Сандро – арестован;
11) КАНДОШВИЛИ Иосиф – откололся;
12) БАГАШВИЛИ Абрия – арестован;
13) ДЖАРИАШВИЛИ Иван – убит;
14) ГУРАМАШВИЛИ Иван – расстрелян;
15) ШИШНИАШВИЛИ Михаил – расстрелян;
16) БЕГАШВИЛИ Захарий – арестован;
17) ЗУРИАШВИЛИ;
18) ЗЕДЕЛАШВИЛИ Илья – убит;
19) САПАРАШВИЛИ Михаил – примирен;
20) ГЕЛАШВИЛИ Захарий – арестован;
21) ДЖАЧВАДЗЕ Павел – примирен;
22) АБЕСАДЗЕ Георгий  –  откололся;
23) ДИДЕБЕРИДЗЕ Георгий – арестован;
24) ОСИАШВИЛИ Гиго – арестован;
25) ЧОКОШВИЛИ Алексей – скрывается;
26) ХУРОШВИЛИ Алексей – примирен;
27) САПУНАШВИЛИ Шакро – убит;
28) ДИДЕБАШВИЛИ Георгий – арестован;
29) ДЗАМИАШВИЛИ Василий – убит;
30) ЧУЛАШВИЛИ Василий – расстрелян;
31) ШАЛУТАШВИЛИ Георгий – расстрелян;
32) БЕЖАШВИЛИ Шакро – расстрелян;
33) АБУЛАШВИЛИ Михаил – расстрелян;
34) БЕЖАШВИЛИ Николай – расстрелян;
35) БУТХУЗИ Владимир – расстрелян;
36) БАЗИРАШВИЛИ – убит;
37) ЧИТИНАШВИЛИ Степан – расстрелян;
38) МИНДИАШВИЛИ Арчил – убит;
39) АНДРИАШВИЛИ  –  убит;
40) ДАРИАШВИЛИ Павел – примирен;
41) ШИУКАШВИЛИ Василий – убит;
42) НАНДОШВИЛИ Владимир – расстрелян;
43) ХУРОШВИЛИ Иван – умер.

Являлись пособниками и укрывателями банды:

1)  ГОЦАДЗЕ Федор Ильич;
2)  ГОЦАДЗЕ Федор Георгиевич;
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3)  КАДАГИШВИЛИ Георгий;
4)  АРУТИНАШВИЛИ Ростом;
5)  ШИХАШВИЛИ Василий;
6)  САНДУХАДЗЕ Исаак;
7)  ЗУБАШВИЛИ Георгий;
8)  ДЖОРКАШВИЛИ Александр;
9)  ДЖОРКАШВИЛИ Алексей;
10) КИКИЛАШВИЛИ Абрам;
11) ЧАЛАТАШВИЛИ Георгий;
12) ГОГЕБАШВИЛИ Иван;
13) ХВТИСИАШВИЛИ Николай;
14) МЕРАБАШВИЛИ Шакро;
15) ГВИНИАШВИЛИ Георгий;
16) КАДАГИШВИЛИ Сергей;
17) КОЧЛАМАЗАШВИЛИ Иван;
18) БАКАШВИЛИ Иван;
19) БАКАШВИЛИ Михаил;
20) ДИБГАШВИЛИ Абрам;
21) МАЧАРАШВИЛИ Абрико;
22) ХОСИТАШВИЛИ Тховара;
23) ПАВЛИАШВИЛИ Александр;
24) ТАРКАШВИЛИ Василий;
25) АБДУЛ АЗИЗ АТАСИ ОГЛЫ;
26) АДЖИ МАХАМ ОГЛЫ;
27) МАХМАД НУРИХМА ОГЛЫ;
28) ХЕЛАШВИЛИ Василий;
29) АДЖИ МУСА ОГЛЫ;
30) ОГАНАШВИЛИ Гига;
31) УЛУХАН МАХА ОГЛЫ.

Составил Опер.Уполномоченный ОО Груз. ГПУ
(Кириленко)

7 августа 1932 г.
гор. Тифлис.
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ЦАГУРАШВИЛИ Александр, по кличке «ПОРИЯ», еще при царском режиме занимался банди-
тизмом и за ним числилось не мало террористических актов, убийств и грабежей, в силу чего ему 
приходилось скрываться, зачастую переходя в Турцию и Персию.

С советизацией Грузии, «ПОРИЯ» был арестован за одно уголовное преступление и подлежал от-
правке из Боржоми в Гори. Надо сказать, что постоянным местом оперирования «ПОРИЯ» являлись 
Боржомский район, откуда он происходит сам и Ахалцихский район.

25 марта 1922 г., когда «ПОРИЯ» должны были отправить в г. Гори, группа его сотоварищей, ко-
торыми он руководил и которых вдохновлял на различные преступления, решила попытаться отбить 
арестованного. Для сопровождения «Пория» из Горийского Политбюро были присланы сотрудники 
тов.тов. ИНОЗЕМЦЕВ, АРУЦЕВ и ЯКОВИДИ, которые к 12 часам ночи забрали «ПОРИЯ» и напра-
вились с ним к вокзалу, где некоторое время им пришлось ждать поезда. Ровно в 12 часов, бандгруп-
па вдохновлявшаяся «ПОРИЯ», под командой Александра ГАГНИДЗЕ, произвела налет на вокзал 
и стала его обстреливать. В завязавшейся перестрелке оказался убитым руководитель бандгруппы 
ГАГНИДЗЕ, арестованный же «ПОРИЯ», воспользовавшись суматохой – бежал. С нашей стороны, в 
этой перестрелке были ранены сотрудник Политбюро тов. АРУЦЕВ и милиционер железнодорожной 
милиции тов. ТАБУКАШВИЛИ.

Из участвовавших в нападении с целью отбития «ПОРИЯ» был выяснен только Шакро КУМа-
РИТАШВИЛИ.

После побега, «ПОРИЯ» снова занялся своими бандитскими делами и вместо убитого ГАГНИДЗЕ 
назначил  главарем группы Шакро КУМаРИТАШВИЛИ, при чем, продолжал руководить деятель-
ностью бандгруппы, непринимая, однако, непосредственного участия в налетах, но снабжая банди-
тов различными инструкциями и заданиями, как практического характера, так и политического, т.к. 
новый главарь являлся старым меньшевиком.

В первых числах апреля месяца 1922 г. банда по заданию «ПОРИЯ», имела намерение, при со-
действии жены последнего, произвести нападение на Боржомский Исправдом с целью освобождения 
арестованных и для этого, якобы, запаслась лестницами.

В мае 1922 г. бандгруппа скрывалась в районе сел. Сакире, Боржомского района, имея при себе 
прекрасное вооружение и (по агентурным данным) в запасе, якобы, ящик ручных гранат. В этот же 
период времени, по заданиям «ПОРИЯ», в Сурамском районе производил вербовку добровольцев в 
банду быв. офицер ЛОМСАДЗЕ Шалва.

Однако, в течении всего лета 1922 г. банда никакой активности не проявила и действия ее были 
замечены лишь поздней осенью.

20 ноября 1922 г. бандгруппа, под предводительством Шакро КУМаРИТАШВИЛИ произвела 
ограбление фаэтона по Боржомскому шоссе. «ПОРИЯ» в этом налете никакого участия не прини-
мал, т.к. рассорился с КУМаРИТАШВИЛИ и 22 ноября добровольно явился в ЧКГ, после чего был 
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примирен и оставлен на свободе. В дальнейшем он оказался весьма полезным в работе по борьбе с 
бандитизмом и успешно использовывался в этом направлении.

Таким образом, «бразды правления» в банде взял в свои руки всецело Шакро  КУМаРИТАШВИЛИ. 
Сам являлся постоянным жителем Боржомского района, по социальному положению – крестьянином, 
до ухода в лес работал в лесном ведомстве в качестве объезчика, по политическим убеждениям КУ-
МаРИТАШВИЛИ являлся меньшевиком, состоя в этой партии с 1905 года.

После ограбления фаэтона по Боржомскому шоссе, в районе сел. Ацхури, бандгруппа КУМаРИ-
ТАШВИЛИ всю зиму ни в чем себя не проявляла, а весной 1923 г. КУМаРИТАШВИЛИ добровольно 
явился в Боржомский Инфпункт и был примирен.

Легализовавшись, КУМаРИТАШВИЛИ отправился в г. Чиатуры и стал там работать.
В конце мая месяца 1923 г. КУМаРИТАШВИЛИ приехал в Боржоми повидаться со своей семьей 

и при встрече с осведомом Боржомского Инфпункта «Цхрацхаро» передал, что ему известны намере-
ния ЧК его ареста и что он хочет бежать и присоединиться к оперирующей банде Васо КАСРАДЗЕ.

1июня 1923 г. Боржомский Инфпункт действительно решил изъять КУМаРИТАШВИЛИ и с этой 
целью вызвал его в помещение. При попытке ареста, КУМаРИТАШВИЛИ стал отстреливаться из 
имевшегося при нем револьвера системы «Браунинг» и бежал. Несмотря на то, что по бандиту КУ-
МаРИТАШВИЛИ было выпущено до 100 штук патрон и что он был ранен в ногу, ему  все-же удалось 
скрытья.

Вскоре же после этого, к КУМаРИТАШВИЛИ примкнул Яков РЫБАКОВ, к которому КУМа-
РИТАШВИЛИ приходил 25 июня в сел. Двири и предложил поступить в Милицию для получения 
обмундирования и оружия. Сперва РЫБАКОВ отказывался исполнить это предложение, но когда Ша-
кро стал угрожать, РЫБАКОВ поступил в Милицию, а спустя две недели, отпустил одного арестован-
ного и забрав винтовку, и обмундирование – скрылся.

После двух недельных поисков по лесу, РЫБАКОВ, наконец, встретился с КУМаРИТАШВИЛИ, кото-
рый при виде вооруженного РЫБАКОВА хотел в него стрелять, но когда тот объяснил, что выполнил 
все как, сказал ему КУМаРИТАШВИЛИ, последний поверил ему и с этого момента они стали скры-
ваться вместе. Эта встреча произошла в районе сел. Квабис-Хеви, где оба бандита пробыли около ме-
сяца, после чего перешли в район сел. Дадзвели. За это время они 4 раза заходили в сел. Чобис-Хеви к 
Александру КОЗАШВИЛИ, который их снабжал продуктами. Боеприпасы бандиты доставляли в сел. 
Чобис-Хеви и Двири. Вообще местное население относилось к бандгруппе сочувственно и охотно 
снабжало ее продуктами.

К этому же времени бандгруппа возросла численностью до 6 человек, из коих были установлены 
КУМаРИТАШВИЛИ, РЫБАКОВ и ШЕВЧЕНКО Владимир. Трое других по фамилиям известны не 
были. В таком состоянии бандгруппа находилась до августа месяца, когда КУМЕРАТАШВИЛИ опа-
саясь быть выданным, оставил при себе лишь РЫБАКОВА, а всех остальных распустил.

8 октября 1923 г. КУМаРИТАШВИЛИ послал РЫБАКОВА в м. Цагвери к Александру КОКОШ-
ВИЛИ за деньгами. Вернувшись, РЫБАКОВ присутствовал при свидании КУМаРИТАШВИЛИ со 
своей женой и слышал как она говорила, что из Тифлиса, якобы, передали, чтоб он убил РЫБАКОВА 
и скрылся-бы один.

20 октября 1923 г. РЫБАКОВ и КУМаРИТАШВИЛИ пришли в сел. Тазриси к крестьянину Сам-
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сону БАЛАХАДЗЕ, где находились также и жена Шакро и где был устроен кутеж. От выпитого вина 
РЫБАКОВА стало тошнить, тогда КУМаРИТАШВИЛИ, разозлившись, выхватил револьвер «Брау-
нинг» и выстрелил в РЫБАКОВА, но не попал. Выбежав во двор, вслед за РЫБАКОВЫМ, КУМа-
РИТАШВИЛИ выстрелил еще раз из револьвера «Маузер», но снова промахнулся и только третьим 
выстрелом ранил в грудь на вылет. В это время один из братьев БАЛАХАДЗЕ, взяв винтовку РЫБА-
КОВА, выстрелил в последнего, но не попал. Тогда РЫБАКОВ  стал просить что-бы его не убивали, 
почему все присутствующие, бросив бандита во дворе, ушли в дом, КУМаРИТАШВИЛИ же, произ-
ведя 8 выстрелов в воздух, бросил бурку, винтовку и скрылся.

Сбежавшиеся на стрельбу крестьяне сообщили о происшедшем в Двирский Исполком и выслан-
ные оттуда люди задержали бандита РЫБАКОВА, которого доставили в Боржомскую больницу.

Из показаний РЫБАКОВА было установлено, что в банде некоторое время находился дезертир 
ЛОМСАДЗЕ, он же НИНОШВИЛИ Шалва Михаилович и через него-же был выявлен ряд пособ-
ников бандитов. Среди них были Арчил КОКОШВИЛИ, присылавший бандитам тур. лиры и табак, 
ПАПИДЗЕ Василий, снабжавший бандитов продовольствием, милиционеры Ахалцихской Уезд.Ми-
лиции КИКНАДЗЕ Арчил и САРАЛИДЗЕ Давид, предоставлявшие бандитам боеприпасы, жит. гор. 
Боржоми, присылавший бандитам табак, папиросы и проч., ХЕЛИСУПЕЛИ Василий жит. сел. Чобис-
Хеви, постоянно пособничавший бандитам, КЛИМОВ Павел, доставлявший бандгруппе оружие и 
продукты, некто НОЗАДЗЕ, поставлявший бандитам продовольствие и друг.

По показанием того же РЫБАКОВА, КУМаРИТАШВИЛИ получал регулярно сведения о деятель-
ности Боржомской меньшевитской организации и однажды сообщил РЫБАКОВУ, что из Тифлиса он 
ждет прибытия какой-то комиссии, которая должна будет руководить восстанием, в чем он примет 
активное участие.

Вскоре после ареста РЫБАКОВА, КУМаРИТАШВИЛИ перешел в Турцию и 1декабря 1923 г. 
находился в сел. Джавахети у какого-то бека.

Затем, в Турции, КУМаРИТАШВИЛИ был арестован и приговорен к смертной казни за убийство 
двух беков в Ахалцихском уезде, но ему каким-то образом удалось бежать и возвратился в Грузию.

В конце 1923 года через жену КУМаРИТАШВИЛИ, удалось с ним связаться и повести перегово-
ры о примирении. Переговоры эти велись Боржомским Инфпунктом до марта месяца 1924 года и в 
результате 9 марта 1924 г. КУМаРИТАШВИЛИ добровольно явился в Боржоми и был легализован.

К своему примирению КУМаРИТАШВИЛИ написал следующую статью в газетах:
«ДОВОЛЬНО КОЛЕБАТЬСЯ»
С 1905 г. по 1917 г. я сочувствовал Грузинской СДРП. В 1917 г. я присоединился к Грузинской Соц. 

Фед. Рев. Партии, так как общие взгляды этой партии на национальные и социально-политические 
вопросы меня больше удовлетворяли. С 1917 г. по настоящее время я работал под знаменем означен-
ной партии. В последнее время свою работу согласовал с работой местных меньшевиков, которыми 
руководит т. Вано ХМАЛАДЗЕ уже разоблачивший авантюристическую политику ЦК меньшевиков 
и вполне сознательно присоединился к Компартии. В виду того, что политический путь Соввласти на-
правлен к упорядочению и укреплению на справедливых началах соц. и национальных вопросов куда 
и наши пути имели направление, поэтому подвожу итоги моей прошлой деятельности, направленной 
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тогда против существующего строя, считаю ту деятельность моей величайшей ошибкой, отныне ста-
новлюсь под знамением III Интернационала и даю клятву добросовестно служить Р.К. Правительству.

Только это правительство может довести рабочих и крестьян до полной победы и завоевания сво-
их прав. А тех, которые опять колеблятся и пока не выяснили своей позиции, тех которые прячут-
ся в лесах и в ожидании неосуществимых надежд, перетерпевают величайшую нужду – всех тех 
призываю не обманывать себя созданными авантюристами-меньшевиками иллюзиями, окончательно 
отрешиться от всяких колебаний и с искренним сердцем и ясным сознанием обратиться к Советской 
власти, которой протянуть руку для окончательного примирения.

Да здравствует политики примирения!
Да здравствует Компартия!
Шакро КУМаРИТАШВИЛИ.
За все время своего существования бандгруппа ЦАГУРАШВИЛИ-КУМаРИТАШВИЛИ соверши-

ла следующие преступления:

1922 г. 1923 г. Всего.
Ограблений 1 - 1
Перестрелок 1 1 2

Необходимо отметить, что бандгруппа ЦАГУРАШВИЛИ-КУМаРИТАШВИЛИ являлась чисто 
политической группировкой и как банда почти себя не проявляла.

Весь период своего нахождения на нелегальном положении она была занята вопросами полити-
ческого характера и вела нелегальную антисоветскую работу, направленную к подготовлению откры-
того выступления против Соввласти.

Однако, главарь этой бандгруппы, КУМаРИТАШВИЛИ убедившись в авантюристической по-
литике меньшевиков и бесплодности всех их попыток, решительно порвал с партией и легализо-
вавшись, оказывал Соввласти и в частности органам ГПУ весьма существенную помощь в работе, 
охотно выполнял все дававшиеся ему поручения.

В силу этого, в искренности Шакро КУМаРИТАШВИЛИ сомневаться не приходилось.

В составе бандгруппы разновременно находились:

1. ЦАГУРАШВИЛИ Александр, кличка «ПОРИЯ»;
2. КУМаРИТАШВИЛИ Шакро (Захарий);
3. ГАГНИДЗЕ Александр;
4. ЛОМСАДЗЕ, он же НИНОШВИЛИ Шалва Михаилович;
5. РЫБАКОВ Яков;
6. ШЕВЧЕНКО Владимир.
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Являлись пособниками и укрывателями:

  1. КОЗАШВИЛИ Александр;
  2. КОКОШВИЛИ Александр;
  3. БАЛАХАДЗЕ Самсон;
  4. КОКОШВИЛИ Арчил;
  5. ПАПИДЗЕ Василий;
  6. КИКНАДЗЕ Арчил;
  7. САРАЛИДЗЕ Давид;
  8. ХЕЛИСУПЕЛИ Василий;
  9. КЛИМОВ Павел;
10. НОЗАДЗЕ.

Составил: ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО ГрузГПУ
(КИРИЛЕНКО)

14 октября 1932 г.
г. Тифлис.
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БАНДА СИЧИНАВА ЕВТИХИЯ

В середине 1922 г. по неизвестным причинам скрылся из Сухуми комиссар по обыскам Абхаз. ЧК 
СИЧИНАВА Евтихий Зосимович житель сел. Личины, Зугдидского уезда.

Как выяснилось, СИЧИНАВА вскоре же после своего побега присоединился к оперировавшей 
в то время в Абхазии уголовной банде Кемшиша ДЖАНДЖГАВА, в которой он пробыл, совершая 
совместно с ней разные преступления, вплоть до ее ликвидации и убийства главаря, т.е. до 5 октября 
1922 г.

Однако с ликвидацией банды ДЖАНДЖГАВА, СИЧИНАВА не бросил зпниматься бандитизмом, 
а стал оперировать самостоятельно сколотив группу из осколков ликвидированной банды в числе 3-х 
чел. и продолжая скрываться в Абхазии. При этом СИЧИНАВА стал выдавать группу за боевой отряд, 
или как он сам называл, – «горную разведку» какой-то политической организации, действовавшей 
по борьбе с Соввластью. На самом деле, конечно, СИЧИНАВА и его единомышленники занимались 
самой обыкновенной уголовщиной.

Попытка придать себе политическую окраску, видимо, являлась следствием того, что СИЧИНАВА 
иногда переходил в РСФСР на Кубань, где в то время оперировали политбанды КОЗЛОВА и другие. С 
этими бандами СИЧИНАВА если и не приходилось сталкиваться, то во всяком случае о делах их он 
не мог не слышать и, надо думать, просто хотел подражать им.

В группу СИЧИНАВА входили: ЧХАПЕЛИЯ Ипатий («Батия») и СХУЛУХИЯ Иван.
Между прочим, еще состоя в банде ДЖАНДЖГАВА, группа эта в августе мес. 1922 года произве-

ла самостоятельно ограбление одного грека, некоего ПОПАНДОПУЛО Лазаря, от которого отобрала 
75 миллионов рублей совзнаками.

Затем, 3 октября 1922 г. в уроч. Двухречье, банда совершила убийство, по мотивам кровной мести, 
жит. гор. Сухуми ХУБУТИЯ Ильи (он же Илларион).

4 ноября 1922 г. в той же местности банда имела 2-х часовую перестрелку с высланной Абхаз.ЧК 
экспедицией, в результате которой бандиты бросив 3 бурки, скрылись в район в сел. Гумиста. Ведя 
непрерывное преследование банды, экспедиция заставила ее 21 ноября бросить Гудаутский уезд и 
перейти в район перевала ПСХУ, причем в одну из перестрелок в сел. Анухва был убит, принимавший 
участие в этой операции, гр-нин КВАЧАЯ Ипа и легко ранен милиционер конного резерва МУЖГВА. 
24 ноября 1922 г. в сел. Ачандары, Абхаз. ЧК был арестован бандит Аветис МАГОСЯН, обвинявший-
ся в убийстве из личной мести местного жит. Аракела ВАШЛЕДЯНА и в связи с бандой СИЧИНАВА. 
25 ноября 1922 г. бандиты СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ направились в Псхинский район, а СХУЛУ-
ХИЯ был оставлен где-то главарем ввиду того, что он заболел. Последовавшая за бандитами экспе-
диция 27 ноября 1922 г. в районе Псху арестовала 3-х пастухов-абхазцев за злостное пособничество и 
укрывательство бандитов. 3 декабря 1922 г. в числе 3-х человек перешла из района Псху в местности 
Красная Поляна, Сочинского округа, откуда через 20 дней снова возвратилась к перевалу и тогда, т.е. 
23 декабря 1922 г., при столкновении с нашим отрядом, был убит бандит СХУЛУХИЯ Иван. 9 января 
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1923 г. банда отправилась по месту своего постоянного жительства в сел. Личины, Зугдидского уезда, 
где местным Инфпунктом ЧКГ были приняты меры к поимке бандитов, но они остались безрезуль-
татными.

Весь январь и февраль мес. 1923 г. про банду абсолютно ничего не было слышно и только 27 мар-
та 1923 г. она появилась в районе Красной Поляны, где оставалась весь апрель, не проявляя никакой 
активности. В начале мая 1923 г. бандиты СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ были замечены в местности 
Двухречье, Гумистского уезда, а 14 мая 1923 г. ими был пойман один из жит. сел. Псху, которому бан-
диты отрезали ухо и вручили письмо для передачи всем жителям указанного села, с требованием об 
уплате 15-ти руб. золотом с каждой души за убитого бандита СХУЛУХИЯ. Сроком уплаты бандиты 
назначали 24-е мая. К охране безопасности жителей Псху и ликвидации банды были приняты соот-
ветствующие меры АбЧК.

8 июня 1923 г. на горе Гоугеху бандитами были пойманы 4 пастуха – жители сел. Линдава (Лин-
бау), за освобождение которых они требовали 20 руб. золотом, 152 штук русских винтовочных пат-
рон и разные другие вещи, в противном же случае угрожали взятых заложников расстрелять, а скот 
сельчан перебить бомбами. Сроком уплаты бандиты назначили 14 июня 1923 г. В тот же день бандиты 
перебили 4-х свиней, принадлежавших сельчанам за то, что якобы, пастухи доносили властям о мес-
тонахождения бандитов.

В связи с проявлениями банды, 12 июня 1923 г. АбЧК выслала специальную экспедицию, которая 
обследовала район нахождения бандитов, но не достигла никаких результатов.

9 июля 1923 г. бандитами СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ, в районе сел. Лыким, был пойман пас-
тух ГВАРАМИЯ Константин, который в тот же день был убит, якобы за то, что при меньшевиках 
он уничтожил каких-то двух бандитов. Всю остальную часть июля месяца банда себя ни в чем не 
проявила, а в начале августа она перебросилась в район пастбищной горы Келасури, куда 15 августа 
АбЧК перебросила опергруппу под руководством пом. уполномоченного по Б/Б тов. ГЛУМНОГО. 20 
августа 1923 г. на Чабынском перевале бандитами был ограблен ряд прохожих крестьян, от которых 
отбирались деньги, вещи, оружие и т.п. Со слов  потерпевших, бандиты были вооружены винтовками, 
маузерами и 4-мя бомбами.

Однако отряд тов. ГЛУМНОГО, не добившись никаких результатов, ограничился лишь тем, что 
завербовал нескольких пастухов и 26 августа прибыл в Сухуми.

20 сентября 1923 г. к банде присоединился старый уголовный бандит, осужденный при царизме за 
разбой к 15-ти годам каторжных работ – ШОНИЯ Алексей.

Весь сентябрь и октябрь мес. 1923 г. банда оставалась совершенно пассивной. 5 ноября 1923 г. 
СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ в районе Псху наткнулись на милиционеров местного отряда Андрея 
и Григория КОЗЛОВСКИХ,  с которыми у них произошла получасовая перестрелка. В результате 
оказался убитым Андрей КОЗЛОВСКИЙ, а брат его Григорий раненым. Со стороны бандитов был 
ранен СИЧИНАВА. После этой перестрелки весь ноябрь и декабрь 1923 г. бандиты бездействовали, 
т.к. СИЧИНАВА лечился.

В январе 1924 г. банда снова появилась в местности Двухречье, а в феврале месяце перебралась в 
Зугдидский уезд и 19 февраля 1924 г. была замечена в Лийском районе, где она связалась с уголовны-
ми бандитами КВАРАЦХЕЛИЯ, ЦИМИТИЯ и ШЕЛИЯ.
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Банда Сичинава Евтихия

С целью ликвидации банды, Потийским и Зугдидским Инфпунктами, был завербрван жит. сел. 
Джвари Владимир КАРДАВА, который ранее был в близких отношениях с СИЧИНАВА, как изъявив-
ший согласие и взявшийся вести отряд, но при первом же появлении КАРДАВА, бандиты сейчас же 
перешли в Абхазию.

Весь март месяц 1924 г. банда нигде себя не обнаружила и только 16 мая ее удалось заметить в 
местности Двухречье, где она оставалась весь май и июнь месяцы. В июне же в этом районе к банде 
присоединился КАЧАРАВА Чанта, который вскоре же, 14 июня 1924 г. был убит в районе «Умпыр» 
Кубанской области, при одном из столкновений во время очередного перехода банды на Кубань. По 
возвращении с Кубани СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ рассказали, якобы, КАЧАРАВА остался там охра-
нять вместе с 50-ю бело-зелеными казаками принадлежащий им (казакам) и бандитам скот.

10-го июля 1924 г. банда появилась в районе Чедымского хребта (55 верст на северо-восток от Су-
хуми) и в этой местности, где тогда же находился секретный отряд НКВД Абхазии из 4-х ударников, 
встретились с пастухом Николаем КАРДАВА. Последний был завербован указанным отрядом и на-
правлен в сторону Псху, с заданием узнать точное местонахождение банды. При встрече с бандитами 
КАРДАВА им сообщил, что отряд НКВД розыскивает их и поджидает в Чедыме, посему посоветовал 
им уйти в местность Ачадара, предупредив, что отряд он приведет в Псху. КАРДАВА действительно 
повел отряд на Псху, в то время как бандиты в Ачадаре – 13 июля 1924 г. совершили нападение на 
«кош» (стоянку) пастуха Кеуца ШАМУГИЯ – родственника ЧХАПЕЛИЯ, который будучи мобилизо-
ванным НКВД по ликвидации банды, принимал активное участие во всех операциях отряда. «Кош» 
пастуха бандиты сожгли, уничтожив все вещи и перебив 12 голов крупного рогатого скота. Николай 
КАРДАВА, чувствуя за собой вину, когда провокация его была обнаружена, скрылся. После этого 
банда отправилась в сторону Марухского перевала, а оттуда перекочевала к Чедымскому хребту, где 
25 февраля 1924 г. ею были обстреляны ехавшие из сел. Псху крестьяне. К концу июля месяца банда 
находилась в районе урочища Псыква (65 верст к северу от Сухуми).

В первой половине августа 1924 г. банда находилась в районе минирального источника Нарзан, 
где она требовала от жителей уплаты контрибуции, издав об этом специальный приказ, точная копия 
с которого, с сохранением стиля и орфографии, приводится ниже:

ПРИКАЗ №25
Граждане и гражданки

Кисли вода: греки, армяне, абхазцы, мегрельцы во всякий наций.
Предлагаю всем похорошему совестю выше пятнадцати лет возраста за каждый душ уплатить по 

адин 1 рубл. А кто болше по своим совесрни.
При получения нашего сведеня исполнит маментално.
ГОРНЫЙ РАЗВЕДКА
РА~ЕНА С КРАСНОЙ ПОЛЯНЫ ДО ИНГУРЫ ПО БАРЬБЕ СОВ.ВЛАСТИ.
Е.СИЧИНАВА и ЧХАПЕЛИЯ.
15 августа 1924 г. бандиты продолжали находиться на горе Ачадары (у источника Нарзан) и там 

они встретились с группой крестьян, среди которых находился осведом АбЧК. подойдя к крестьянам, 
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бандиты объявили кто они такие и попросили денег. Посовещавшись между собой, крестьяне дали 
бандитам 10 рублей, после чего последние поблагодарив, ушли. Вслед за этим крестьяне стали разго-
варивать с пастухами, среди коих находился жит. уроч. Наа, Кодорского уезда, Бесо КВАРАЦХЕЛИЯ. 
Когда бандиты удалились, пастухи спросили крестьян, кто такие эти люди, на что получили ответ, что 
милиционеры. Этот факт свидетельствует до какой степени банда укрывалась местным населением, 
хотя, буезусловно, подавляющее большенство относилось к бандитам отрицательно.

В середине сентября месяца 1924 г. банда была замечена в урочище Химса, где 26 сентября к ней 
примкнул брат убитого бандита Чанта КАЧАРАВА – Андрей. Весь октябрь мес. бандиты себя ни в 
чем не проявили и было установлено, что они подготавливаются к зиме.

К этому же времени абхазскими властями было решено организовать крупную экспедицию и по-
кончить с бандой. 10 ноября 1924 г. НКВД Абхазии для этой цели был сформирован отряд в 40 чело-
век, под руководством тов. ШЛАТТЕРА, который направился в местность Двухречье, через пригор-
ную полосу, Гумисского уезда, где попутно был изъят ряд наиактивнейших укрывателей и пособников 
банды. В числе изъятых находился жит. селения Акапы, Павел ПАПАВА, который, после известного 
нажима, указал отряду местопребывание бандитов в районе источника Нарзан, где они соорудили 
землянку. Начальником экспедиции была выделена группа в 15 человек, под командой легализован-
ного бандита Аквсентия КОРСАНТИЯ, которая 18 ноября 1924 г. на рассвете, на лыжах прибыла в 
указанное ПАПАВА место и окружила землянку бандитов. Утром из нее вышел ЧХАПЕЛИЯ, кото-
рому группа предложила сдаться, но он бросился бежать и был тут же убит. СИЧИНАВА в это время 
находился в землянке и, видя,что он окружен и что бежать нет никакой возможности, сдался.

В землянке было обнаружено 15 пудов муки, 2 пуда сыра, полтора пуда табака, 4 винтовки разных 
систем и 100 шт. патрон и разная переписка с укрывателями.

О том насколько местное население отрицательно относилось к бандитам, можно было судить 
уже потому, что когда жители окружных сел узнали об аресте СИЧИНАВА и пришли к землянке, то 
отряду тов. ШЛАТТЕРА с трудом удалось удержать толпу от самосуда над СИЧИНАВА. Другой факт: 
- родной дядя ЧХАПЕЛИЯ, узнав об убийстве бандита, за десятки верст прибыл в село, где находил-
ся отряд, собственноручно отрезал голову бандита и носил ее на палке по селам, дабы показать, что 
«неуязвимый бандит» – мертв.

Находясь некоторое время под стражей в АбЧК, при ведении следствия СИЧИНАВА, с целью 
смягчить меру заслуженного наказания, написал ввиде раскаяния следующую заметку: (приводиться 
точная копия заметки, с сохранением орфаграфии и стиля):

«ОБЪЯВЛЕНИЯ

От бывшего (?) бандита Е. СИЧИНАВА. Я как мало грамотный человек открывенно заявляю ма-
ленкий реч правду; первый поступлений Сов. власти Абхазии я служил в Чрезвычиной комисий опер 
части комисар обыска исполнял служба правильно потому что мне очень нравился советский власть 
освободиши рабочий народ от мешевитской джандармы банды вылечили от всякой болезни раюочий 
народ соработники. Через несколько время я сбился с пути с како то причины и скрился, стал бан-
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дит. Сколько сла совершил сам не знаю четверти года скрывался в лесу в горах в пропасти. Послед-
ний время октябрь месяце за двегадцать горой в пропасти но след за нами наступил герой защитник 
рабочего класса трудовой Абхазии тов. ШЛАТЕР со своими геройскими командами тов. Авксенти 
КОРСАНТЯ. Было по снегу наший след найдено по этим следам ацепила нас с ЧХАПЕЛИЯ. Он не 
сдался и убили его а я как услыхал команда тов. ШЛАТЕРА и тов. КОРСАНТЯ перестал стрелять и 
сдался и абещали мне до Сухума живой поведем и действительно привели мне честно Сухум и даже 
угостили вина на дороге и не оскарбили. Я раньше знал что тов. Шлатер и тов. КОРСАНТЯ если на 
зани (т.е. ищут) от них скрыватся нельзя было. Но мне не было такой доерны лиц чтобы прислать тов. 
ШЛАТЕРУ чтобы мог бы сам сдался. Я сичас думаю войдут положение и може бит не растреляют и 
т.д. Е. СИЧИНАВА».

В ночь на 18 декабря 1924 г., согласно постановления Коллегии АБЧК и санкции ГРУЗЧК, бандит 
СИЧИНАВА был расстрелян.

За время своего существования бандой в общей сложности было совершено:

1922 г. 1923 г.   1924 г.  ВСЕГО

Ограблений 1 1 - 2

Убийств 2 2 - 4

Ранений 1 1 - 2

Причинений увечий - 1 - 1

Требований денег под угрозой - 2 1 3

Обстрелов мирных крестьян - 1 - 1

Поджогов - 1 - 1

Перестрелок 1 1 1 3

I  В составе банды находились:                                                     II  Являлись пособниками:

1. СИЧИНАВА Евтихий;                                                                 1. МАГОСЯН Аветис;
2. ЧХАПЕЛИЯ Ипатий;                                                                   2. КВАРАЦХЕЛИЯ;
3. СХУЛУХИЯ Иван;                                                                       3. ЦИМИТИЯ;
4. ШОНИЯ Алексей;                                                                        4. ШЕЛИЯ;
5. КАЧАРАВА Чанда;                                                                       5. КВАРАЦХЕЛИЯ Бесо;
6. КАЧАРАВА Андрей;                                                                    6. КАРДАВА Николай;
                                                                                                           7. ПАПАВА Павел.

Составил ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ II ОТД. ОО ГРУЗГПУ
(КИРИЛЕНКО)

23-го июня 1932 г.
гор. Тифлис.
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БАНДА ЭШБА ТАРАСХАНА

В августе месяце 1921 года, в Ново-Сенакском уезде объединили свою деятельность два уголов-
ных бандита МИКАДЗЕ Элизбар и БУСКАДЗЕ Георгий, став оперировать в районе сел. Шкепи, Но-
сири, Дзондзир-Исулы, Зонати и Дзигири. Бандиты эти занялись исключительно грабежами местных 
крестьян и всякими мелко-уголовными преступлениями.

Несмотря на ряд мер, принятых органами ЧК и Милиции к поимке, или ликвидации этих банди-
тов, им удалось в течении целого года безнаказанно просуществовать.

Первым проявлением бандитов было ограбление в сел. Носири крестьян Владимира КОРДЗАХИЯ и 
Георгия САХОКИЯ. Преступление это имело место 5 августа 21 года.

20 августа бандиты ограбили в сел. Шкепи крестьянина Артема ШУЛАЯ.
7 сентября 21 г. в сел. Исулы ими же ограблен местный крестьянин Ермолай ГВИНДЖИЛИЯ.
13 октября 21 г. вновь появившись в сел. Шкепи, бандиты произвели ограбление возвращавшихся 

с Сенакской ярмарки крестьян Павла БЕЛУРАВА, Лаврентия ШЕЛЕГИЯ, Пилу ЦХВИТАВА, Исидо-
ра и Соломона АДАМИЯ и друг.

После этого, бандиты на время приостановили свою деятельность, вероятно, в связи с наступле-
нием зимнего периода и из опасений быть легко настигнутыми, то и дело, искавшей их Милицией. 
Возобновили свои действия МИКАДЗЕ и БУСКАДЗЕ лишь весной 1922 г. совершив 7 апреля в сел. 
Шкепи ограбление крестьянина Дмитрия КИНЦУРЕИШВИЛИ.

11 мая 22 года, бандиты ограбили в этом же селе Лаврентия ЧЕЛИДЗЕ.
8 июня 22 года, в сел. Теклати, при попытке вооруженного ограбления, бандитами был тяжело 

ранен крестьянин Александр ХУБУНАЯ.
17 июня 22 г., в этом же селении, бандиты с целью грабежа произвели нападение на местную жи-

тельницу Меники САХОКИЯ, которая при попытке обращения за помощью была убита.
3 августа 22 г., в том же селении, бандитами был ограблен крестьянин Фома ЦУЛЕИСКИРИ.
После этого ограбления бандиты перешли в Абхазию и там влились с сформированную уголов-

ную политбандгруппу Тарасханом ЭШБА.
Руководитель вновь образовавшейся банды ЭШБА, при меньшевиках являлся Начальником Осо-

бого Карательного отряда в гор. Сухуми, работая почти исключительно по борьбе с коммунистичес-
кими, нелегальными тогда, организациями. В этой области ЭШБА, надо сказать, весьма преуспевал. 
Так, например, ему удалось полностью изъять весь состав городского подпольного Комитета.

В период cоветизации Абхазии, ЭШБА вместе с меньшевиками бежал за границу, в Константино-
поль и там оставался больше года.

В августе месяце 1922 года, ЭШБА нелегально пробрался через границу и появился в Самурза-
канском уезде, где занялся активной антисоветской пропагандой. Одновременно с этим, имея связь 
с разным уголовным элементом, ЭШБА сорганизовал одно ограбление в сел. Марнеули 22 декабря 
1922 г., при чем, ограблению подвергалось 120 человек прохожих крестьян и граждан.
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Банда Эшба Тарасхана

Все участники этого ограбления, за исключением самого ЭШБА и КАЧАРАВА Окума, были из-
ловлены и расстреляны.

Спустя два месяца, ЭШБА и КАЧАРАВА вновь сформировали банду из 8 человек, при чем, в ее 
состав вошли следующие лица: 1) ЭШБА Тарасхан – политруководитель и главарь, 2) КАЧАРАВА 
Окум, 3) ГУРЦКАЯ Почо, 4) ДЗВАБАВА Евгений, 5) ШЕЛИЯ Афанасий, 6) ГОГИЯ, 7) БУСКАДЗЕ 
Георгий и 8) МИКАДЗЕ Элизбар.

Банда эта стала оперировать в Самурзаканском уезде, в районах селений Бедия и Саберио.
10 марта 1923 года, банда произвела налет и ограбление на дом жителя селения Гупы ШАМБА, 

откуда были взяты разные ценности и вещи.
Принятыми мерами АбЧК, все награбленные вещи были вскоре обнаружены в сел. Бедия у сооб-

щников бандитов гр-н ЧАЛАРИЕВЫХ, которые были тогда-же подвергнуты аресту. Попытка изъять 
бандитов, при помощи названных ЧАЛАРИЕВЫХ не дала результатов.

2 апреля 1923 года, банда ЭШБА имела вооруженное столкновение с отрядом Милиции, после 
чего распалась на три группы:

Первая группа, в составе КАЧАРАВА Окума, ДЗВАБАВА Евгения и ШЕЛИЯ Афанасия стала 
скрываться в Самурзаканском и Кодорском уездах.

Вторая группа, в составе ГУРЦКАЯ Почо и двух неизвестных, отколовшись, двинулась по на-
правлению к Зугдидтскому уезду и по дороге вторично наткнулась на милицейский отряд, с которым 
имела непродолжительную перестрелку.

В результате этого столкновения ГУРЦКАЯ был захвачен, товарищи же его бежали в Зугдидский 
уезд. Там они наткнулись на отряд местной Милиции и были арестованы.

Третья группа, в составе ОКУДЖАВА Леонтия, ЗАНТАРИЯ Баграта и ГОГИЯ стала скрываться 
также самостоятельно.

Из третьей группы ОКУДЖАВА и ЗАНТАРАЯ явились в Самурзаканский Инфпункт АбЧК и были 
примирены.

Сведений относительно бандитов ЭШБА, БУСКАДЗЕ и МИКАДЗЕ в то время не было.
Весь май месяц 23 года банда себя ни в чем не проявила.
К 1 июня 23 года, в состав банды, вновь объединившейся из 3-х групп, входили: ЭШБА, ДЖИН-

ДЖОЛИЯ Иона и Ясон, КАЧАРАВА, ДЗВАБАВА, АНЧАБАДЗЕ Тарасхан, СХУЛУХИЯ и ОКУД-
ЖАВА Леонтий. Последний в конце мая месяца 23 года снова перешел на нелегальное положение и 
примкнул к банде.

20 июня 23 года, в результате агентразработки АбЧК удалось установить местоприбывание членов 
банды ДЖИНДЖОЛИЯ Ясона и Ионы. Произведенной операцией оба бандита были изъяты.

В этом же месяце, благодаря усиленной агитационной работы со стороны Тарасхана ЭШБА, в 
Самурзаканском уезде имело место контрреволюционное выступление против Соввласти, абхазских 
женщин. Выступление это разростись не успело, т.к. было вскоре же ликвидировано.

Параллельно с мероприятиями по водворению порядка в Самурзаканском уезде, АбЧК были при-
няты решительные меры к ликвидации самого ЭШБА. Целым рядом оперативных комбинаций, Эшба 
оказался в кольце и был принужден пойти на примирение с властью. 7 июля 1923 г. он явился в сел. 
Бедия к местным властям и был арестован, а затем переотправлен в АбЧК.

11 июля 23 г. сотрудниками АбЧК в Самурзаканском уезде захвачен активный член банды Тарас-
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хан АНЧАБАДЗЕ.
С ликвидацией ЭШБА и 3-х членов его банды, остальные бандиты, остававшиеся на свободе, рас-

пылились и стали скрываться в одиночном порядке, не проявляя активности. Исключение составлял 
лишь бандит ОКУДЖАВА, продолжавший держаться активно.

В ночь на 22 июля 23 г. указанный бандит произвел нападение на дом жителя селения Тагилони, 
Самурзаканского уезда, ВЕКУА Туму, во время  чего, ранил его жену, самого же потерпевшего увел 
с собой в лес. 29 июля ВЕКУА был обнаружен в лесу в тяжелом состоянии, со следами сильных по-
боев.

29 июля 1923 г. ОКУДЖАВА Леонтий появился в сел. Саберио и задержал там парттоварища Гера-
сима ЦАВА, которого увел в лес, но потерпевшему удалось в тот же день сбежать от бандита.

10 августа 1923 г. был приведен в исполнение приговор Объединенного Заседания Абх. ЦИК-а, Сов-
наркома, Областкома КП(б) Абхазии и Коллегии АбЧК в отношении бандитов Ясона и Иона ДЖИН-
ДЖОЛИЯ. Оба они были расстреляны.

В сентябре месяце 23 г. бандит Окум КАЧАРАВА сорганизовал из остатка банды ЭШБА новую 
группу в числе 4-х человек и стал оперировать в Тамышском районе, Кодорского уезда.

23 сентября эта группа в районе сел. Тамыш произвела ряд ограблений проезжих по Казанному 
шоссе. В это же время бандой был убит милиционер САЛИЯ Петр и тяжело ранен милиционер Очам-
чирской Милиции ПАЧУЛИЯ Джанджух, следовавшие по шоссе по делам службы. При приближении 
к засаде, устроенной бандой, бандиты стали кричать: «Собаки идут – стреляйте!». В этот же момент 
был произведен залп из винтовок по шедшим милиционерам.

9 ноября 23 г. бандит Леонтий ОКУДЖАВА перебрался в Зугдидский уезд, но был нащупан мест-
ной Милицией и в происшедшей перестрелке убит.

17 ноября 23 г. бандит Окум КАЧАРАВА с женой следовал из Кодорского уезда в Самурзаканский 
и по пути был замечен милиционерами, которые завязали с ним перестрелку. В результате КАЧАРА-
ВА и его жена оказались убитыми.

Главарь этой банды – Тарасхан ЭШБА, по постановлению Коллегии Груз.ЧК, в 1923 г. был рас-
стрелян.

За время своего оперирования банда совершила следующие преступления:

1921 г 1922 г.  1923 г.  Всего.
Налетов - 2 1 3
Ограблений 4 4 3 11
Убийств - 1 1 2
Ранений - 1 2 3
Избиений - - 1 1
Уводов парттоварищей - - 1 1
Организаций к/р выступл - - 1 1
Перестрелок - - 4 4

Банда ЭШБА рассматривалась как уголовно-политическая группа, орудовавшая в Абхазии в тече-
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Банда Эшба Тарасхана

нии целого года.
Сама по себе, эта группа не была особой опасной, т.к. она была скомплектована из чисто уголов-

ного элемента, исключительно искавшего легкой наживы, но посколько ею руководил политбандит 
ЭШБА, деятельность которого всецело была направлена против Соввласти и срыва всех ее меропри-
ятий, то казалось-бы, что и группа его должна быть столь же опасной.

Однако, расчеты ЭШБА сколотить группу из уголовного элемента, которая в то же время играла 
бы роль «боевого ядра» политической организации – ни в малейшей степени не оправдались и вся 
деятельность его банды сводилась к обыкновенным уголовным преступлениям.

Сам ЭШБА, безусловно, представлял из себя крупную и довольно опасную фигуру.

В банде ЭШБА разновременно состояли следующие лица:

1) ЭШБА Тарасхан;
2) КАЧАРАВА Окум Кегваевич;
3) ГУРЦКАЯ Почо;
4) ДЗВАБАВА Евгений;
5) ШЕЛИЯ Афанасий;
6) ГОГИЯ;
7) БУСКАДЗЕ Георгий;
8) МИКАДЗЕ Элизбар;
9) ОКУДЖАВА Леотий;
10) ЗАНТАРИЯ Баграт;
11) ДЖИНДЖОЛИЯ Иона;
12) ДЖИНЖОЛИЯ Ясон;
13) АНЧАБАДЗЕ Тарасхан;
14) СХУЛУХИЯ.

Составил: ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОСОБОТДЕЛА (Кириленко)

20 октября 1932 г.
г. Тифлис.
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БАНДА МУРДЖиКНЕЛИ САБА

В сентябре месяце 1922 года, в сел. Гомареты, Манглисского района, в доме Петра ХИЗАНАШВИЛИ 
происходило нелегальное собрание меньшевиков Гомаретского теми, на котором было решено сорга-
низовать «боевую группу» для борьбы с Советской властью.

Тогда же, собственно, банда и сформировалась, при чем, вошли в нее братья МУРДЖИКНЕЛИ 
Арчил и Саба, ОКРАДЗЕ Георгий, ЕДИШЕРАШВИЛИ Алексей, ИРЕМАДЗЕ Леван, ИДИГАРАШВИЛИ 
Алексей и МУРДЖИКНЕЛИ Шакро (Захарий).

Банда никакой активности не проявляла, но, кончно, стимулировала антисоветские настроения в 
районе, хотя-бы уже одним своим существованием.

Удачно проведенной работой органами ЧК, в непродолжительном времени, удалось внести в бан-
ду разложение и в результате 27 декабря 1922 года, она в полном своем составе была примирена и 
оставлена на свободе.

Однако, по прошествии некоторого времени, бандиты вновь вооружились и перешли на нелегаль-
ное положение, став скрываться в районе сел. Клдеиси, где их укрывал Василий ОКРОПИРИДЗЕ. В 
сел. Думаниси банда также имела своего пособника по имени Даниил (фамилия его установлена не 
была).

Главаря банды Сабу МУРДЖИКНЕЛИ снабжал вином и разными продуктами личный его друг, 
объезчик Храмской дачи, жит. кол. Александерсгильф Андрих ШАЛЬ.

В январе месяце 1923 года, банда несколько раз окружала сел. Бешташен и угоняла оттуда скот.
В феврале месяце 23 г., в результате агентурной разработки и при помощи некоторых местных 

жителей, сотрудниками Борчалинского Политбюро в сел. Гомарети была захвачена банда, в составе 
МУРДЖИКНЕЛИ Шакро и Саба, ИДИГАРАШВИЛИ Алексея, ОКРАДЗЕ Георгия и ИРЕМАДЗЕ Ле-
вана. Скрыться удалось только Арчилу МУРДЖИКНЕЛИ. При этом, происшедшая с бандой пере-
стрелка длилась около 2-х часов. Впоследствии все бандиты, за исключением Левана ИРЕМАДЗЕ, 
которому удалось бежать, были расстреляны.

В апреле месяце 1923 года Арчил МУРДЖИКНЕЛИ сорганизовал в Бело-Ключинском районе 
новую банду, в которую вошли Яков МУРДЖИКНЕЛИ и Баграт ЕДИШЕРАШВИЛИ.

15 апреля 1923 г. банда эта скрылась в районе сел. Клдеиси, имея пособников и укрывателей.
К концу апреля месяца банда перекочевала в Борчалинский уезд.
В мае месяце 1923 года, Манглисским Инфпунктом ЧКГ были завербрваны и пущены для ликви-

дации банды жит. селения Клдеиси, Васо и Шакро ОКРОПИРИДЗЕ и Игнат ТОМАЗОВ, являвшиеся 
злостными пособниками и укрывателями бандитов.

В первой половине мая месяца Борчалинским Политбюро, в результате проводившейся агентур-
ной разработки, был захвачен член банды ЕДИШЕРАШВИЛИ Баграт.

Тогда же Борчалинским Политбюро было послано два сексота с заданиями по ликвидации осталь-
ных бандитов, но посылка эта никаких результатов не принесла.
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Банда Мурджикнели Саба

В последних числах мая месяца Арчил МУРДЖИКНЕЛИ очутился в Ахалкалакском уезде, веро-
ятно, пытаясь пробраться в Турцию, но был там задержан и 30 мая 1923 г. направлен в Люксембург, 
под конвоем 2-х милиционеров БЕРДГЕНИДЗЕ и АПАКИДЗЕ. Недоходя 12 верст до Люксембурга, 
МУРДЖИКНЕЛИ бежал от милиционеров. Конвой был арестован, по подозрению в умышленном 
освобождении бандита, но обвинение это доказано не было.

В первой половине июня месяца 1923 г. банда скрывалась в Цалкинском районе и в местности 
«Бедени» Бело-Ключинского района, не проявляя никакой активности.

Тогда же, для ликвидации банды был сформирован отряд в 10 человек из кровников и бывших 
пособников Арчила МУРДЖИКНЕЛИ.

В конце июня месяца 23 г. посланными ОКРОПИРИДЗЕ и ТОМАЗОВЫМ было установлено мес-
топребывание банды и 2 июля в селении Гомарети отряд Милиции имел с ней перестрелку, во вре-
мя которой был ранен бандит Арчил МУРДЖИКНЕЛИ. При перестрелке, бандиты бросив шинель, 
бинокль, бомбу, 2 патронташа с патронами, 2 папахи, обувь, хлеб и разные вещи, скрылись в лесах 
Храмского ущелья.

Тогда же, в качестве заложника был арестован отец Арчила и двое злостных укрывателей.
14 июля 1923 г. в сел. Белый Ключ, МУРДЖИКНЕЛИ Арчил был задержан местным жителем Ва-

ганом ХАЧАТУРОВЫМ в доме своей жены и передан сотрудникам Борчалинского Политбюро.
Таким образом, в июле месяце 1923 года продолжал скрываться лишь Яков МУРДЖИКНЕЛИ.
В августе месяце, к нему примкнул бывший член банды, бежавший из Борчалинского Политбюро, 

Леван ИРЕМАДЗЕ. В этот же период бандиты переходили в Ахалцыхский уезд с какой целью уста-
новить не удалось.

18 октября в Храмской даче, бандитами было совершено нападение на табачную плантацию жит. 
сел. Неан-Хараба Василия КАТЬЯРОВА и Алексея ДУЛГАРОВА и унесено 15 пудов табака. Приня-
тыми мерами Манглисского Инфпункта ЧКГ, табак был обнаружен и изъято два соучастника банди-
тов – Леван МУРДЖИКНЕЛИ и Седрак МИХАЙЛОВ.

18 ноября 1923 г. бежавший из под стражи бандит Леван ИРЕМАДЗЕ добровольно явился и был 
примирен.

В конце 1923 года, арестованный бандит Арчил МУРДЖИКНЕЛИ, согласно постановления Кол-
легии ЧК Грузии, был расстрелян.

14 февраля 1924 года, около сел. Приют Манглисским Инфпунктом был изъят последний член 
этой банды Яков МУРДЖИКНЕЛИ, который затем был осужден.

За время своего существования банда совершила следующие преступления:

1923 г. Всего.
Ограблений 1 1
Угонов скота 2
Перестрелок 22 2

   
Банда МУРДЖИКНЕЛИ по формам своего проявления считалась пассивной.
Несмотря на это, она представляла из себя значительную угрозу для Манглисского и Бело-Клю-
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чинского районов, поскольку была создана по идее нелегальной меньшевитской организации, дейс-
твовала по директивам последней и имела основным лозунгом свержение Соввласти.

Надо думать, что лишь благодаря тому, что МУРДЖИКНЕЛИ Саба и Арчил не являлись доста-
точно авторитетными фигурами, банда не сумела завоевать симпатий населения и подготовить себе 
почву для активных действий политического характера. После этого ей ничего не оставалось, как 
заниматься уголовщиной, что она и делала.

В банде разновременно состояли следующие лица:

1. МУРДЖИКНЕЛИ Арчил;
2. МУРДЖИКНЕЛИ Саба;
3. МУРДЖИКНЕЛИ Шакро;
4. МУРДЖИКНЕЛИ Яков;
5. МУРДЖИКНЕЛИ Леван;
6. ОКРАДЗЕ Георгий;
7. ЕДИШЕРАШВИЛИ Алексей;
8. ИДИГАРАШВИЛИ Алексей;
9. ИРЕМАДЗЕ Леван;
10. ЕДИШЕРАШВИЛИ Баграт;
11.МИХАЙЛОВ Седрак.

Являлись пособниками и укрывателями:

1. ХИЗАНАШВИЛИ Петр;
2. ОКРОПИРИДЗЕ Василий;
3. ОКРОПИРИДЗЕ Шакро;
4. ШАЛЬ Андрих;
5. ТОМАЗОВ Игнат.

Составил ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ (КИРИЛЕНКО)
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БАНДА ХОНЕЛИЯ БАГРАТА

Банда эта появилась с момента советизации Грузии в Зугдидском уезде, в составе старого, беглого 
каторжанина ХОНЕЛИЯ Баграта Николаевича, БЕРАЯ Николая Гудуевича, ДЗИДЗАВА Константина 
Исламовича и КИТИЯ Николая. Все они, по национальности, были менгрельцами, а по своему соци-
альному признаку являлись старыми, неисправимыми уголовными преступниками.

Сформировавшаяся банда стала оперировать в Хоршинском и Занском темах (районах), бывш. 
Зугдидского уезда, где за 1921 год ею были ограблены следующие лица: ГВАТУА Варлам, АБАКЕЛИЯ 
Леван, ЛОЛУА Виктор, КВИРКВЕЛИЯ Дзуку и друг. и сожжены на кострах мирные жители ПАЧКО-
РИЯ Игнат и ДЗИДЗАВА Ефрем. Кроме того, 4 октября 1921 г. в сел. Квалони, бандой были ограбле-
ны два делижанса.

В 1922 году банда значительно повысила степень своей активности и распространила свою де-
ятельность почти на весь Зугдидский и часть Ново-Сенакского уезда. В 22 г. банда совершила ряд 
следующих преступлений:

8 января 22 г. в сел. Кулискари, Зугдидского уезда бандиты тяжело ранили брата местного мили-
ционера Якова ДЗИГУА.

21 марта, в сел. Чаквинджи бандой было совершено нападение на местного жителя Элизбара ГАРГАЗИЯ, 
от которого отобраны золотые и серебрянные вещи и бурка. Во время ограбления бандиты заявили 
потерпевшему, что они – разбойники ХОНЕЛИЯ и КИТИЯ.

31 марта, того же года в селении Квалони, Зугдидского уезда, местным аппаратом ЧК Грузии была 
арестована жена бандита БЕРАЯ, урожденная АБАЙДАВА, которая одно время скрывалась вместе с 
бандитами.

18 апреля, в районе сел. Хибула, при перестрелке с бандой был ранен милиционер КВИРТИЯ, 
который затем, вскоре же, скончался от ран.

5 мая 1922 г. в 12 часов ночи, в Хобском районе, между бандой и отрядом местной Милиции про-
изошла перестрелка, во время которой, с нашей стороны, был убит доброволец по борьбе с бандитиз-
мом Джоджо ДЖОРДЖИКИЯ.

В ночь на 7 мая, в районе сел. Ноджисхеви, бандой был убит местный житель Иосиф ЦХАДАЯ, а 
днем 7 мая бандиты произвели несколько грабежей в сел. Хоби.

30 мая 1922 г. с целью очередного ограбления, банда совершила налет на гр-на ХОЛОРДАВА, но 
подоспевший во время милиционер БЕРИЯ, вступил с бандитами в перестрелку, окончившуюся для 
него получением тяжелого ранения, после чего банда скрылась.

12 июля в сел. Хорши сотрудники Зугдидского Политбюро наткнулись на банду и имели с ней 
непродолжительную безрезультатную перестрелку, в процессе которой бандиты скрылись.

26 июля, в 10 часов утра, бандиты ХОНЕЛИЯ, БЕРАЯ, КИТИЯ и ДЗИДЗАВА явились в сел. Ча-
квинджи в дом местного жителя ШЕЛИЯ и заставили его приготовить для себя обед. Насытившись, 
бандиты забрали из дома ШЕЛИЯ две винтовки и разные вещи и скрылись. Прибывший в село отряд 
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Зугдидского Политбюро бандитов уже не застал, а дальнейшее преследование их не дало никаких 
результатов.

В августе месяце 22 г. банда совершила нападение на милиционера ТКАЧЕВА с целью его убийс-
тва, но этого им сделать не удалось, т.к. милиционер оказал вооруженное сопротивление и в пере-
стрелке оказалась раненой его сестра.

15 августа 1922 г. перейдя в гор. Ново-Сенаки, банда подожгла дома граждан ГАСВИАНИ Ми-
хаила и ПАЧКОРИЯ Афанасия, которые сгорели до тла. Приблизительно, в тот же период, бандиты 
наложили штраф на жителей Зугдидского уезда ГРИГОЛИЯ Кали, ГВАСАЛИЯ Луку и ГВАСАЛИЯ 
Рому, при чем, первые двое уплатили требуемую с них сумму денег, а последний нет.

5 сентября бандой было совершено нападение на дом жит. сел. Джаишкари Кондратия, откуда 
было забрано много разных ценностей и вещей. В тот же день, в этом же селе, бандиты напали на дом 
Михаила ШАМАТАВА, откуда также забрала крупную сумму денег и разные вещи.

В октябре и ноябре месяцах 22 г. банда находилась в районе сел. Хорши, где она открыто кутила 
с женщинами и гуляла со струнным оркестром и песнями. На местных сельчан бандиты продолжа-
ли накладывать штрафы и буквально их терроризировали своими действиями. В этот промежуток 
времени к банде примкнул бывший милиционер Хобской Милиции КАДЖАЯ Александр Кучуевич, 
по кличке «КАКО». Произошло это при следующих обстоятельствах: КАДЖАЯ выехал в отпуск на 
неделю в свое село Саджиджао и там зашел в дом некоего БЕСЛАВА Сергея, где был избит и обе-
зоружен. Желая отомстить БЕСЛАВА, КАДЖАЯ вышел в лес, присоединился к банде ХОНЕЛИЯ и 
вскоре же сжег дом своего друга, после чего стал заниматься бандитизмом.

1 декабря 1922 г. к банде также присоединился, перешедший из Абхазии (Самурзаканского уезда) 
бандит ЧААВА, вместе с которым 3 декабря бандой было произведено нападение на дом жит. гор. 
Зугдиди (фамилия неизвестна) и взято много разных вещей.

7 декабря бандой было устроено нападение на дом жит. сел. Ахал-Хибули ТИРКИЯ Константина, 
откуда не взяв ничего, бандиты скрылись.

2 января 1923 г. банда была замечена в момент продвижения из сел. Хорши, в сторону сел. Чала-
диди. В начале же января месяца, бандиты покушались на жизнь жит. сел. Абастумани КУТАЛИЯ 
Калистрата, но безрезультатно.

16 января банда произвела налет на дом жит. сел. Обуджи КОНДЖАРИЯ Ефима, откуда забрала 
все что было возможно.

В результате развернутых чикистско-оперативных действий против банды, 25 января удалось 
трижды настигнуть бандитов и иметь с ними перестрелку. В преследовании бандитов принимали 
участие сотрудники Зугдидского Инфпункта и Милиции. Укрываясь  от наших отрядов, банда ухо-
дила в сторону Ново-Сенакского уезда. Сообщив о местонахождении банды, Зугдидский отряд про-
сил Сенакский Инфпункт выслать подкрепление и отрезать отступление бандитам. Из Сенаки был 
выслан отряд, согласно этой просьбы, в 18 милиционеров, который в 3-х верстах от сел. Квалони, в 
направлении к Чаладидскому лесу, наткнулся на банду и имел с ней перестрелку. При появлении Се-
накского отряда ХОНЕЛИЯ выругался, обозвав милиционеров собаками и сейчас-же открыл огонь, 
давая возможность членам своей банды бежать, сам же он ежеминутно останавливался с сдерживал 
огнем Млицию. В результате этой перестрелки ХОНЕЛИЯ оказался убитым, остальным же бандитам 
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удалось благополучно скрыться.
После убийства ХОНЕЛИЯ, весь февраль месяц банда себя ни в чем не проявляла.
1 марта 23 г. в селении Абастумани сотрудниками Зугдидской Милиции был убит близкий родс-

твенник бандита КИТИЯ, укрыватель и пособник банды КИТИЯ Ермолай, скрывшийся от властей в 
декабре месяце 22 г. и находившийся одно время с бандитами.

В марте же Сенакской Милицией были арестованы за связь с бандой старые уголовники АДАМИЯ 
Феофан Петрович, по кличке «ЧАРКА», АДАМИЯ Давид Павлович и ЧИТАВА Исаак Афанасьевич.

13 марта 23 г. банда переправилась из Хибульского района в Цаленджихский. В середине марта 
КАДЖАЯ Како отделился от банды, в виду болезни.

18 марта 23 г. в селении Курдзу, во время перестрелки был убит член банды КИТИЯ Николай, 
БЕРАЯ же и ДЗИДЗАВА удалось скрыться.

6 апреля 23 г. бандой были ограблены проезжие крестьяне сел. Саджиджао. 18 апреля ею же ограб-
лен жит. сел. Хета КУТАЛИЯ Леван, от которого были отобраны разные вещи.

1 и 2 мая банда произвела ограбление ряд жителей сел. Хорши, при чем, одна из потерпевших 
Марта ОКУДЖАВА была убита бандитами за невзнос назначенной ими суммы денег.

В ночь на 3 мая в сел. Заны бандиты совершили нападение на Сергея БЕСЛАВА, которому лишь 
силой оружия удалось отбиться от них. В тот же день, в этом же селе бандитами был захвачен мест-
ный житель ТУРКИЯ, который был подвергнут избиению.

К 5 мая банда была замечена на границе Зугдидского и Сенакского уездов, где зайдя в сел. Саджид-
жао наткнулись на отряд Нач.УГРО Сенакского уезда тов. РОГАВА, с которым имела безрезультат-
ную перестрелку, после которой БЕРАЯ отделился от банды и появившись в сел. Абастумани произ-
вел лично ограбление жит. гор. Зугдиди ХОПАВА, отобрав от него разные вещи. Заведя потерпевшего 
в дом крестьянина ЧАЛИГАВА, бандит вторично тщательно его обыскал и отобрал буквально все, 
что при нем находилось.

30 мая банда появилась в сел. Цизети, а 31 перешла в сел. Хорши, где обстреляла группу прохо-
дивших крестьян. В этом селе банда имела особенно много пособников и укрывателей, особенно из 
среды бывших помещиков, дворян и духовенства.

1 июня бандой, под руководством Како КАДЖАЯ, был ограблен жит. сел. Зежо Маркоз КАДЖАЯ.
3 июня банда ограбила жит. сел. Абастумани Тула ЧИТИНАВА.
13 июня ограбила жителя того же села ЛАТАРИЯ Сосрана.
К 25 июня 1923 г. банда разделилась на две группы, во главе которых стали КАДЖАЯ и БЕРАЯ.
2 июля 1923 г. Сенакской Уезд.Млицией был подкараулен и убит бандит БЕРАЯ Николай, а 3 июля 

утром настигнут и убит бандит ДЗИДЗАВА Коста. Таким образом, из банды оставались только КАДЖАЯ 
и БУСКАДЗЕ.

Приблизительно в это же время произошел следующий случай:
В Зугдидском уезде Милицией был убит неизвестный уголовник, совершивший ограбление прохо-

жих. Убитый был доставлен в г. Зугдиди для опознания. В числе вызванных находилась и мать банди-
та Како КАДЖАЯ, которая при виде трупа стала биться в истерике, причитая по адресу своего сына.

Многие были убеждены, видя эту картину, что убитый действительно является бандитом КАД-
ЖАЯ, но оказалось, что старуха притворялась, пытаясь ввести в заблуждение местные власти. КАД-
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ЖАЯ продолжал оставаться в лесу и 2 августа произвел ограбление жит. сел. Саджиджао некоего 
АХАЛАЯ.

10 августа в районе этого же села бандит обезоружил милиционера ШЕЛИЯ, от которого отобрал 
боеприпасы, винтовку же возвратил ему обратно.

12 августа в сел. Цаиши, бандит поджег дом ФАТЕЕВА, который сгорел до тла.
20 августа с двумя соучастниками, около сел. Чита-Цхали, по Сенакскому шоссе, произвел напа-

дение на два проходивших делижанса и ограбил 14 пассажиров. При ограблении 3-е потерпевших 
были ранены и убит ребенок сотрудника Зугдидского Инфпункта тов. ДЖИНДЖОЛИЯ, завязавшего 
с бандитами перестрелку. Высланный к месту ограбления отряд настиг бандитов и имел с ними вто-
ричную перестрелку, во время которой оказался раненым бандит КАДЖАЯ.

25 сентября 1923 г. в сел. Абастумани, бандитом КАДЖАЯ был убит местный житель ЛИПАРТИЯ 
Сосран, по каким мотивам – неизвестно.

В средних числах октября месяца КАДЖАЯ появился в районе сел. Зана и Цизети, куда тогда же 
были высланы оперотряды, с появлением которых бандит ушел в Зугдидский уезд.

Во второй половине ноября 23 г. бандит снова появился в сел. Цизети, а затем на окраине сел. 
Хорши, но активности не проявлял.

17 декабря бандиты КАДЖАЯ, бр. ЭМУХВАРИ, ШЕЛИЯ, НАДАРАЯ и ЧЕЖИЯ  появились в 
районе сел. Цаишис-Кахати с целью производства грабежей. Для ликвидации бандитов Зугдидским 
Инфпунктом был выслан секотряд в 5 человек, но нащупать бандитов ему не удалось.

15 января 1924 г. бандит КАДЖАЯ посетил сел. Хорши и Зана, где произвел нападение на крес-
тьянина Феофана ГВАСАЛИЯ, отобрав у него продукты.

18 января 24 г. в сел. Хорши бандит произвел безрезультатное нападение на Матвея ШОНИЯ.
24 января отряд Сенакской Милиции в 4 человека под руководством Пом.Уполн.Инфпункта, на-

ткнулся на бандита и имел с ним длительную перестрелку, в процессе которой КАДЖАЯ скрылся, 
воспользовавшись темнотой.

31 января 1924 г. в районе сел. Саджиджао, Зугдидского уезда, бандитом КАДЖАЯ было произ-
ведено нападение на ЛИПАРТИЯ Луку Ивановича, от которого было отобрано много разных ценных 
вещей. По ограблении бандит направился в сторону сел. Зани.

В конце февраля месяца бандитами КАДЖАЯ и БИГВАВА был убит из засады, устроенной около 
сел. Бия местный агроном П. ИОСАВА.

16 марта 1924 г. в районе сел. Абастумани бандитом КАДЖАЯ была произведена попытка к ог-
раблению гр. КУТАЛИЯ Леонтия, но так как последний оказал вооруженное сопротивление, бандит 
скрылся.

В апреле 24 г. КАДЖАЯ находился в районе сел. Ахал-Хибули и Хоби, не проявляя никакой ак-
тивности.

3 мая 1924 г. бандит перешел из сел. Хорши и произвел там нападение на курсанта ЧКОДУА Ака-
кия, отобрав от него револьвер «Наган», который затем почему-то вернул. В тот же день бандит явил-
ся в дом Василия ЧАНТУРИЯ и предложил заготовить ему в кратчайший срок боеприпасы. Однако, 
узнав о том, что местные власти приняли меры по поводу его появления в селе, бандит поспешил 
удалиться, так и не получив боеприпасов.
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31 июня 1924 г. в сел. Саджиджао КАДЖАЯ произвел нападение на местного жителя АХАЛАЯ 
Ясона, затем поджег его дом и скрылся. В июле 24 г. КАДЖАЯ связался с нелегальной организацией 
Национал-Демократов и меньшевиков, по заданиям которой и стал действовать.

8 июля в сел. Хета бандит напал на ЧАРГОЗИЯ Коста и отобрал от него золотые вещи.
15 августа КАДЖАЯ произвел нападение на дом жит. сел. Ноджихеви ДЖАКОНИЯ Коста и отоб-

рал от него русскую винтовку, револьвер «Наган» и кое-какие вещи. Ушел он из села в сторону Хобс-
кого и Ахал-Хибульского районов.

После этого ограбления КАДЖАЯ принял участие в августовском восстании, но видной роли в 
нем не играл. До конца года он активности никакой не проявил, за исключением поджега дома 7 но-
ября одного крестьянина в сел. Абастумани.

Первую половину 1925 года КАДЖАЯ также почти себя не проявлял, лишь изредка показываясь 
то в одном, то в другом пункте.

4 июня 1925 г. к КАДЖАЯ примкнули бандодиночки ДЗВАБАВА и КАРДАВА, вместе с которыми 
он произвел нападение в сел. Хета на ЦХИТАРИЯ. В тот же день бандиты напали на парт.товарища 
ШОНИЯ.

15 сентября 1925 г. бандитом КАДЖАЯ был ограблен осведом Зугдидского Инфпункта по кличке 
«ПАТРОН», а 17 сентября им же был отобран револьвер «Маузер» от комсомольца ШОНИЯ.

В этот период для ликвидации бандита было обработано и пущено два спецагента.
29 сентября 1925 г. в 8 часов вечера КАДЖАЯ зайдя в сел. Хета в дом ЛОМИЯ Алексея, просил 

дать ему бурку умершего 3 недели тому назад Дзвадза ЛОМИЯ, но родственники последнего просили 
бандита подождать до наступления сорокового дня, пообещав удовлетворить его просьбу.

Весь октябрь и ноябрь месяцы 1925 г. бандит себя ни в чем не проявлял.
В ночь на 1 декабря сотрудники Сенакской Уезд.Милиции, во время обхода Хоршского теми, на-

ткнулись на бандита КАДЖАЯ, с которым у них произошла непродолжительная перестрелка, в про-
цессе которой он скрылся в темноте.

13 декабря Зугдидским Иофпунктом был пущен с заданиями по ликвидации бандита секотряд из 
3 человек.

18 декабря днем в сел. Хета отряд Милиции из 5 человек наткнулся на КАДЖАЯ, который после 
долгой и упорной перестрелки скрылся, бросив бурку и галоши.

В ночь на 21 декабря КАДЖАЯ совершил ограбление в сел. Абастумани некоего Окропира ШЕ-
РОЗИЯ,  у которого отобрал бурку, золотые вещи и 10 арш. медапалама. В декабре же 25 г. по делу 
укрывательства бандита было арестовано 60 человек жителей Зугдидского уезда, преимущественно 
из сел. Хета, Ноджихеви и Бия, которые к концу месяца были освобождены с условием выдачи бан-
дита в 15-ти дневный срок.

Однако, эта мера никаких результатов не принесла, т.к. многие из завербованных оказывались 
двойниками.

В средних числах февраля месяца 1926 г. в сел. Абастумани КАДЖАЯ был ранен в ногу милици-
онер член КП(б) ЦАГУРИЯ.

В конце февраля месяца КАДЖАЯ, взломав окно вошел в дом жит. Зугдидского теми ДЖОДЖУА 
Коста и взяв телефонную трубку стал всячески ругать нецензурной бранью Нач.Почто-Телеграфн. 
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Конторы. Выйдя из дому бандит наткнулся на Пред.Тем.Зугдидского Исполкома, которого он обстрелял.
7 апреля 1926 г. в сел. Абастумани КАДЖАЯ ворвавшись в дом Мелании БЕРИШВИЛИ, изнаси-

ловал ее, после чего скрылся. Потерпевшая в ту же ночь повесилась.
21 апреля явившись в сел. Хета в дом ГВАДЖАЯ, Како КАДЖАЯ отобрал от домохозяина 200 

руб., собранных при оплакивании покойника.
В течении всего мая месяца 1926 г. бандит КАДЖАЯ ни в чем себя не проявлял.
24 июня 1926 г. в 8 часов вечера, КАДЖАЯ  в пьяном виде появился в сел. Хорши и зайдя в дом 

Дуту ГВАСАЛИЯ 65 летнего старика, имел намерение изнасиловать его дочь и вообще находивших-
ся в доме женщин. Старик схватив винтовку выбежал во двор, почему бандит последовал за ним, 
приготовив оружие. Старик первым произвел выстрел по бандиту и ранил его в живот. Несмотря на 
ранение КАДЖАЯ произвел два выстрела, тяжело ранив старика, который спустя минут 5 скончался. 
В этот же момент и КАДЖАЯ стал терять сознание и через несколько мгновений упал мертвым.

При убитом бандите было обнаружено следующее:
Русский карабин, револьверы системы «Маузер» и «Наган», 150 шт. винтовочных патронов в 3 

патронташах, 2 финских ножа, серебренный кинжал, серебряный пояс, пара серебряных часов, золо-
тое обручальное кольцо, печать с надписью: «БАНДИТ КАКО КАДЖАЯ» и штамп того же содержания.

За все время своего оперирования бандой совершены следующие преступления:

1921 г. 1922 г. 1923 г. 1924 г. 1925 г. 1926 г. Всего.

Убийств 2 3 3 1 - 2 11

Покушений на убийства - - 1 - - - 1

Ранений - 3 3 - - 1 7

Ограблений 6 6 11 4 21 1 49

Нападений - 3 2 4 2 - 11

Обстрелов кр-ян - - 1 - - - 1

Поджогов - 3 1 2 - - 6

Требований денег под  угрозами     1 - - - - - 1

Изнасилований женщин - - - - - 1 1

Перестрелок с пред. власти - 4 7 1 2 - 14

                                                                                                                                         ИТОГО      102
 
Банда ХОНЕЛИЯ – КАДЖАЯ носила исключительно уголовную окраску, хотя непродолжитель-

ное время персонально К.КАДЖАЯ и использовался нелегальными организациями Нац.Дем-тов и 
меньшевиков.

 На симпатии широких масс крестьянства бандиты не могли опираться и никогда не расчитывали, 
вследствии чего, уже поэтому особой опасности банда собой не представляла.
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В состав банды разновременно находились:

1. ХОНЕЛИЯ Баграт Николаевич – убит;
2. БЕРАЯ Николай Гудуевич – убит;
3. ДЗИДЗАБА Константин Исламов. – убит;
4. КИТИЯ Николай – убит;
5. КАДЖАЯ Александр Кучуевич – убит;
6. АБАЙДАВА (жена Берая);
7. ЧААВА;
8. ШЕЛИЯ;
9. НАДАРАЯ;
10. ЧКЖИЯ;
11. БИГВАВА;
12. КАРДАВА;
13. ДЗВАБАВА.

Являлись пособниками и укрывателями:

1. КИТИЯ Ермолай – убит;
2. АДАМИЯ Фефан Петрович «ЧАРКА»;
3. АДАМИЯ Давид Павлович;
4. ЧИТАВА Исаак Афанасьевич.

ОПЕР. УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО ГПУ (КИРИЛЕНКО)
16 мая 1934 г.
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Период организации этой банды относится к зиме 1921-1922 г.г., когда Давид КЕТИЛАДЗЕ жи-
тель сел. Кведа-Симонети, Кутаисского уезда, сын священника и УКЛЕБА Амберкий – житель гор. 
Кутаиси, перешли на нелегальное положение и приступили к открытым бандитским действиям в 
Кутаисском уезде. 

12 ноября 21 года, скрываясь еще в одиночном порядке, указанные бандиты произвели ограбление 
одного дома в гор. Кутаиси, во время чего ранили домохозяина. После этого случая, зная что их ро-
зыскивают местные власти и боясь наказаний, бандиты до конца зимы себя ни в чем не проявляли и 
находились в Кутаисском уезде, а иногда переходили в Лечхумский уезд.

С наступлением весны, КЕТИЛАДЗЕ и УКЛЕБА обросли за счет присоединившихся к ним уго-
ловников и активизировались. Банда сформировалась из следующих лиц:1) КЕТИЛАДЗЕ Давид – гла-
варь, 2) УКЛЕБА Амберкий, 3) ГЕНЕЛИДЗЕ жит. сел. Кведа-Симонети,4) ЧУМБУРИДЗЕ Владимир 
– бывш. милиционер сел. Свири, 5) САКАНДЕЛИДЗЕ Давид жит. сел. Навенахеви и 6) ЛАНЧАВА 
Герасим жит. сел. Чогнари. Банда вооружилась револьверами, винтовками и кинжалами; характер и 
цели существования – уголовные, хотя бандиты и заявляли, якобы, все награбленные деньги и вещи 
идут на организацию сил для борьбы с Соввластью.

Местное население зная, что бандиты преследуют исключительно уголовные цели, ненавидило их 
и относилось к ним отрицательно.

В апреле месяце 1922 г. банда перешла к активным действиям и произвела нападение на жит. сел. 
Гелати Луку ЦИРГИЛАДЗЕ, после чего перешла в район сел. Нагареви.

24 апреля 1922 г. появившись в Симонетском теми, банда облажила там 5 дымов налогом по 5 
миллионов рублей каждый.

27 апреля в 3 часа дня на Сипирчхийской даче банда наткнулась на отряд Милиции, с которым у 
нее произошла перестрелка, во время чего был ранен Начальник Милиции тов. ВАШАКМАДЗЕ. В 
тот же день, по делу укрывательства бандитов была арестована семья ЧУМБУРИДЗЕ Владимира.

В конце апреля месяца 1922 г. банда скрывалась в районе сел. Цагарели, Цуцхваты и Симонети, 
Свирского района.

1 мая 1922 г. в сел. Симонети, после предворительной агентурной разработки, сотрудниками Кута-
исского Политбюро был нащупан и убит в перестрелке бандит ГЕНЕЛИДЗЕ.

4 мая банда находилась в районе сел. Годогани и заходила в это село.
Весь июнь месяц банда держалась пассивно, не проявляя себя.
22 июня 1922 г. Кутаисским Политбюро был арестован гр. ГАГНИАШВИЛИ Иосиф, который 

имел намерение присоединиться к банде и произвести ряд убийств местных жителей.
13 июля 1922 г. банда совершила ограбление одного дома в сел. Цвавинквавила и забрав вещи и 

деньги – скрылась.
23 июля 1922 г. в сел. Броликети бандитами было совершено убийство местного жителя КЕЗЕВАДЗЕ 
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Тарасия, на какой почве – установить не удалось.
В первых числах августа месяца к банде примкнул Григорий ВАХТАНГАДЗЕ, ставший впоследс-

твии активным соучастником банды во всех ее преступлениях.
В ночь на 6 августа 1922 г. бандой был убит из засады милиционер ГЕЛАДЗЕ Ермолай, после чего 

бандиты притихли и в продолжении двух месяцев нигде не были замечены.
1 ноября 1922 г. в 12 часов ночи в сел. Броликеди банда совершила налет на местного крестьянина 

НИШНИАНИДЗЕ, от которого забрала только кусок мыла. В этом налете принимали участие УКЛЕБА, ВАХ-
ТАНГАДЗЕ и незадолго до этого примкнувший к бандитам ХУДЖАДЗЕ. После этого налета между 
бандитами произошла ссора, во время которой был убит бандит ХУДЖАДЗЕ.

12 ноября 1922 г. в 4 часа дня банда под командой УКЛЕБА произвела ограбление прохожих тор-
говцев в местн. «Сиктарба» Шоропанского уезда, после чего перешла в Кутаисский уезд в район сел. 
Эцери или Симонети.

В ноябре же месяце 1922 г. банда почти легально проживала в сел. Симонети, в квартале ХА-
ХИАШВИЛИ – ЧУМБУРИДЗЕ, но несмотря на принятые меры к поимке и ликвидации, ухитрялись 
своевременно покидать село, если появился наш отряд.

В декабре месяце 1922 г. банда КЕТИЛАДЗЕ слилась с оперировавшей в то время бандой ИШХНЕЛИ 
Илико и вместе с ней находилась в Шорапанском уезде до января месяца 1923 г., а затем снова пере-
бралась в Кутаисский уезд.

14 января 1923 г. в Сагорийском лесу бандой был убит житель гор. Кутаиси Иосиф ВАРДАНИДЗЕ, 
по каким мотивам – неизвестно. Вторую половину января месяца банда провела в районах сел. Симо-
нети, Нахширисгели и Навенахеви, не проявляя активности.

Весь февраль месяц банда также себя ни в чем не проявила.
28 февраля 1923 г. осведом Политбюро донес, что банда находится в сел. Нахширисгели, в доме 

крестьянина АРСЕНАШВИЛИ. Политбюро был сейчас же сформирован оперотряд из сотрудников 
Политбюро и Милиции в 30 человек, который направился для изъятия бандитов. Подходя к селу, 
отряд разбился на две группы: первая во главе с уполномоченным по Б/Б тов. ЦИРЕКИДЗЕ – напра-
вилась прямо на село и вторая во главе с Нач.Уезд. Милиции тов. ЯМАНИДЗЕ – направилась в обход 
села. Достигнув села, часть опергруппы поместилась в одном из домов по соседству, где находились 
бандиты, а остальная часть в 10 человек окружила дом. На произведенный отрядом шелест листьев 
из подвала дома, в котором находились бандиты, вышла женщина, которая заметив отряд что-то про-
говорила и вернулась в дом. На окрик наших сотрудников «Кто дома?» послышался ответ – «Никого», 
при этом, во дворе появились два человеческих силуэта, один из коих направился в сторону устроен-
ной отрядом засады. При приближении неизвестный был остановлен окриком, на который он ответил 
безрезультатным выстрелом. Засада сейчас-же открыла огонь по бандиту, который стал тогда убегать 
и присоединившись к своему товарищу, они вместе, отстреливаясь бросились в виноградник, где на-
ткнулись на вторую засаду, при этом, один из бандитов ВАХТАНГАДЗЕ был убит на месте, другому 
же бандиту удалось прорваться через цепь и скрыться. Пробежав около 1,5 версты, он наткнулся на 
вторую группу ЯМАНИДЗЕ, в перестрелке с которой и был убит. Второй бандит оказался Амберкием 
УКЛЕБА.

С нашей стороны при перестрелке потерь не было.
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Тогда же в сел. Нахширисгели были арестованы за укрывательство и пособничество бандитам 
НИКОЛАДЗЕ Шалва и Григорий, не раз принимавшие участие в нападениях, АМБРОЛАДЗЕ Михаил 
и друг.

В последующие месяцы 1923 г., т.е. март, апрель и май месяцы, местное население до того озло-
билось на КЕТИЛАДЗЕ из за произведенных арестов укрывателей и пособников, что не стало его 
пускать в свои селения.

В мае месяце 23 г. к КЕТИЛАДЗЕ присоединился бывший Ответственный секретарь Комячейки 
Зеда-Симонети Диомид Георгиевич СУЛАМАНИДЗЕ, обвинявшийся в преступлениях по должности 
и бежавший с оружием в начале апреля 1923 года.

Надо сказать, что в мае месяце КЕТИЛАДЗЕ скрывался один, т.к. после убийства УКЛЕБА и 
ВАХТАНГАДЗЕ, члены его банды форменно разбежались, опасаясь, вероятно, кончить тем, чем кон-
чили их товарищи. Поэтому присоединение СУЛАМАНИДЗЕ для КЕТИЛАДЗЕ было как нельзя бо-
лее желательным.

17 июня 1923 г. в 6 часов утра, придя в сел. Симонети, бандиты зашли в дом Анеты БАКРАДЗЕ, 
которую взяли и повели в дом Александра НИКОЛАДЗЕ, где обвиняя ее и жену НИКОЛАДЗЕ – Анну 
в выдаче бандитов УКЛЕБА и ВАХТАНГАДЗЕ, первую ранили, а вторую убили.

В ночь на 23 июня 1923 г. в Чхарском районе, Шорапанского уезда бандиты наткнулись на отряд 
Уезд.Милиции во главе с тов. БАРБАКАДЗЕ и в перестрелке были оба ранены, но пользуясь темно-
той сумели скрыться.

В виду тяжести ранения, СУЛАМАНИДЗЕ еле добравшись до сел. Цхентаро, сдался и был достав-
лен в Кутаисское Политбюро, КЕТИЛАДЗЕ же 26 июня был найден скончавшимся от ран в Чхарском 
районе и доставлен в Квирилы.

Таким образом банда была ликвидирована.
За время оперирования бандой были совершены следующие преступления:

1921 г. 1922 г.  1923 г.    Всего.
Убийств - 2 2 4
Ранений 1 1 1 3
Ограблений 1 3 - 4
Налетов - 1 - 1
Обложений крестьян 5 - - 5
Перестрелок - 2 2 4

   
В банде разновременно состояли:

1. КЕТИЛАДЗЕ Давид;
2. УКЛЕБА Амберкий;
3. ГЕНЕЛИДЗЕ;
4. ЧУМБУРИДЗЕ Владимир;
5. САКАНДЕЛИДЗЕ Давид;
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6. ЛАНЧАВА Герасим;
7. ВАХТАНГАДЗЕ Григорий;
8. ХУДЖАДЗЕ;
9. СУЛАМАНИДЗЕ Диомид.

Являлись пособниками и укрывателями:

1. ГАГНИАШВИЛИ Иосиф;
2. АРСЕНАШВИЛИ;
3. НИКОЛАДЗЕ Шалва;
4. НИКОЛАДЗЕ Григорий;
5. АМБРОЛАДЗЕ Михаил.

По характеру своей деятельности, банда КЕТИЛАДЗЕ, в политическом отношении, не могла 
представлять из себя какой-нибудь угрозы, т.к. ее проявления были уголовными.

Правда, КЕТИЛАДЗЕ  всячески старался придать себе политическую окраску и тем самым приоб-
рести расположение населения, но ему это никак не удавалось, т.к. все местное крестьянство отлично 
знало чем дышал КЕТИЛАДЗЕ и его группа.

Банда КЕТИЛАДЗЕ не рассматривалась нами как опасная группа, т.к. она совершенно не пользо-
валась никаким авторитетом и не могла найти большого числа сторонников.

Составил: ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО ГРУЗГПУ
(КИРИЛЕНКО)

14 октября 1932 г.
г. Тифлис.
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Банда эта  существовала еще до советизации Абхазии, с 1920 года, оперируя в Пиленковском райо-
не и имея в своих рядах до 15-20 членов. По национальности все бандиты были армяне, по социаль-
ному же положению крестьянами – середняками.

Занималась банда исключительно грабежами и угонами скота.
Со дня советизации Абхазии, банда ЧЕКАРЬЯНА временно как-бы распалась и весь 1921 год ни в 

чем себя не проявляла, но с 22 года, бандиты вновь сгруппировались в числе 8 человек и перешли на 
нелегальное положение, произведя несколько ограблений и угонов скота. После этого, в июне месяце 
1922 года, банда перешла в Сочинский округ РСФСР, а затем через гору Бзинта в Гагринский уезд. 
На горе Бзинта банда была встречена, специально устроенной засадой из сотрудников АбЧК и в про-
цессе происшедшей перестрелки, было убито 4 бандита, один из коих являлся помощником главаря 
(фамилия его установлена не была) и ранен бандит Алек БЕНКЕЛЯН.

После этой перестрелки, банда ЧЕКАРЬЯНА распылилась и не проявляла никакой активности.
Абхаз.ЧК тогда же были приняты меры агентурным порядком к выявлению и изъятию скрывав-

шихся в одиночном порядке членов банды. В результате, 23 августа 1922 г., сотрудниками ЧК были 
арестованы  - главарь банды ЧЕКАРЬЯН и активный бандит МУМЖЯН Ованес.

В конце сентября месяца 1922 г. АбЧК были арестованы, член банды КОЧКОНЯН Ованес и зло-
стный укрыватель бандитов, бывший Пом.Нач.УГРО Гагринского уезда Альфред МАМБЕРГ.

10 ноября 1922 г., выломав решотку арестной камеры АбЧК совершили побег ЧЕКАРЬЯН Геворк, 
сидевший вместе с ним главарь другой банды ДАДЕШКЕЛИАНИ Коция и бандит МАЛАНИЯ. Пос-
ле побега ЧЕКАРЬЯН направился в сторону Гагринского уезда, для перехода в Сочинский округ – по 
месту своего жительства и прежнего оперирования.

6 декабря 1922 г. для поимки бежавших бандитов, АбЧК была выслана экспедиция под руководс-
твом Уполномоченного по Б/Б тов. ГЛУМНОГО, которой никаких результатов добиться не удалось.

Скрываясь некоторое время, ЧЕКАРЬЯН снова собрал членов своей банды – БЕНКЕЛЯНА Ха-
чика, БЕНКЕЛЯНА Алека, ЧАКАЛЯНА Сагака, ГУГУЛЯНА Ованеса и ДЕШЕБЖЯНА Аппело и 
совместно с ними до 1 января 1923 г. совершил 9 налетов на села, с целью грабежей. За этот же период 
времени банда имела 3 вооруженных столкновений с высылавшимися против нее отрядами.

1 января 1923 года АбЧК получила сведения о нахождении в сел. Марнеули, в доме Григория МИ-
НАСЯНА, двух членов банды, братьев Алека и Хачика БЕНКЕЛЯНОВ. 

2 января АбЧК была выслана экспедиция из 10 человек, под руководством Пом. Уполномоченного 
по Б/Б тов. СЕМЕНОВА для поимки указанных бандитов.

3 января 1923 г. в 4 часа утра оба бандита были захвачены спящими.
19 февраля 23 г. над бандитами БЕНКЕЛЯНАМИ был приведен в исполнение приговор Коллегии 

АбЧК – расстрел.
Эта мера должным образом воздействовала на банду. Среди бандитов произошел полнейший рас-
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кол и они стали скрываться в одиночку.
Так, в период с 14 по 22 мая 1923 г. ЧЕКАРЬЯН Геворк скрывался в сел. Калавтмук, Гудаутского 

уезда. Получив эти сведения, АбЧК выслало для поимки его отряд в 12 человек, но бандита обнару-
жить не удалось, т.к. он минут за 25-30 до прибытия его, выехал в Гудауты, а оттуда в г. Сухуми, где 
добровольно явился местным властям и был примирен.

С легализацией главаря банды, группа его окончательно распалась.
До лета 1924 года ЧЕКАРЬЯН проживал спокойно и ни в чем предосудительном замечен не был, 

но в 24 году он, однажды, пытался перейти на нелегальное положение и был сейчас же убит секретно 
приставленным к нему человеком.

За все время своего существования банда совершила следующие преступления:

1922 г. Всего
Ограблений 11 11
Угонов скота 2 2
Перестрелок 4 4

Банда ЧЕКАРЬЯНА Геворка не считалась злостной и опасной, т.к. в течении времени своего опе-
рирования, она почти не проявляла активности.

Среди населения банда никаким авторитетом не пользовалась и не могла распространять на него 
никакого влияния.

В состав банды входили следующие лица:

1. ЧЕКАРЬЯН Геворк Арутюнович;
2. БЕНКЕЛЯН Алек;
3. БЕНКЕЛЯН Хачик;
4. МУМЖЯН Ованес;
5. КОЧКОНЯН Ованес;
6. ЧАКАЛЯН Сагак;
7. ГУГУЛЯН Ованес;
8. ДЕШЕБЖЯН Аппело.

Являлись пособниками и укрывателями:

1. МАМБЕРГ Альфред;
2. МИНАСЯН Григорий.

Составил: ОПЕР. УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО Груз.ГПУ (КИРИЛЕНКО)
21 октября 1932 г.
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Банда сорганизовалась в ноябре месяце 1921 года, в Шоропанском уезде, под руководством старо-
го уголовника, занимавшегося бандитизмом еще при царизме, Бахо Кимотиевича МОРЧИАШВИЛИ, 
легализовавшегося лишь при советизации Грузии, т.е. в 21 году.

Пожив некоторое время мирной жизнью, которая ему вскоре же стала в тягость,и стремясь снова к 
легкой наживе, МОРЧИАШВИЛИ в ноябре месяце скрылся и перешел на нелегальное положение, а 
в первых числах месяца 22 г. имел уже группу из 6 человек – таких же уголовников, как и он сам.

Банда избрала районом своего оперирования Свирский, иногда же она переходила и в соседние 
районы и уезды.

Проявления бандитов в 1922 году были до того незначительны, что их скорее можно назвать обык-
новенными мелкими кражами, чем отнести к деятельности организованной шайки. Поэтому группа 
МОРЧИАШВИЛИ не считалась особо опасной. К тому же, никакой политической подкладки она не 
имела.

В августе месяце 22 года, Бахо МОРЧИАШВИЛИ изъявил желание примириться и вскоре же 
добровольно явился в Кутаисское Политбюро, которое его пристроило на работу в Уездную Мили-
цию. Прослужив 1 месяц, МОРЧИАШВИЛИ похитил казенную лошадь и бежал, но 27 сентября был 
пойман. Однако, во время препровождения, в районе Зекарского перевала Бахо МОРЧИАШВИЛИ 
бежал от конвоя и примкнул к своей банде, которую он перевел сперва в Белогорский район, а затем 
в Багдадский район Кутаисского уезда.

К этому моменту, бандгруппа насчитывала в своих рядах 8-9 членов, из коих 2-3 человека, вероят-
но, являлись временно присоединившимися одиночными бандитами, а остальные были постоянными 
членами банды. Укрывали и пособничали бандитам в Багдадском районе, кочующие пастухи-минг-
рельцы и местные жители сел. Талхеты и Вардзия.

Весь последний отрезок 1922 года банда себя ни в чем не проявляла, а лишь скрывалась от пресле-
довавших ее органов ЧК и Милиции.

17 января 1923 года, часть банды, во главе с Бахо МОРЧИАШВИЛИ, в числе 3-х человек, явив-
шись в сел. Зекари, Кутаисского уезда, разоружила сторожа местной бани и взломала квартиру Заве-
дующего баней тов. ТОПУРИЯ, похитила 2 одеяла, 2 простыни, тюфяк, блузу и 4 куска мыла, после 
чего скрылась.

Принятыми мерами Кутаисской Милиции, 2 февраля 1923 г., посредством специально посланного 
сексотрудника, в Багдадском районе был убит Бахо МОРЧИАШВИЛИ и посланным отрядом аресто-
ваны члены банды Кимоте, Кирилл и Самсон МОРЧИАШВИЛИ.

При сопровождении трупа убитого и арестованных бандитов, по дороге, очевидно, уцелевшими 
членами банды, был открыт огонь по отряду Милиции, во время чего арестованные бросились бежать 
в разные стороны.

Конвой, сделав предупредительный окрик – «остановиться», открыл огонь и в результате все убе-
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гавшие оказались перебитыми.
С нашей стороны, во время обстрела отряда, был ранен 1 милиционер.
Оставшиеся на свободе члены банды ГЕЛХОИДЗЕ Владимир и МОРЧИАШВИЛИ Джуло некото-

рое время продолжали скрываться, при чем, первый в 1923 году был убит при одном из столкновений 
с Милицией. К тому времени он числился одиночным вором-рецидивистом.

За все время своего существования банда совершила:
Ограблений – 1;
Разоружений – 1;
Похищений лошадей – 1;
Перестрелок – 2.

В банде состояли следующие лица:

1. МОРЧИАШВИЛИ Бахо Кимотьевич;
2. МОРЧИАШВИЛИ Кимотэ;
3. МОРЧИАШВИЛИ Кирилл;
4. МОРЧИАШВИЛИ Соломон;
5. МОРЧИАШВИЛИ Джуло;
6. ГЕЛХОИДЗЕ Владимир.

Составил: ОПЕР. УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО Груз.ГПУ(Кириленко)

10 ноября 1932 г.
г. Тифлис.
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20 июня 1922 года из Телавского Политбюро совершили побег арестованные за бандитизм ВАРА-
ЗАШВИЛИ Ирадион, ТУРМАНИДЗЕ Николай, ЗЕИНАБАШВИЛИ Алексей и МАНДЖАШВИЛИ, 
которые вскоре же присоединились к скрывавшемуся в то время дезертиру груз. Красной Армии, ста-
рому рецидивисту, жит. сел. Дзвели-Гавази (Ахалсопели) Телавского уезда Павлу ДАРИАШВИЛИ, 
по кличке «ШАВНИКАС-БИЧИ» и его близкому товарищу Николаю ДИДМАРХВИШВИЛИ.

Последние сумели завлечь в свою шайку еще нескольких старых воров и дезертиров и сорганизо-
вали уголовную банду, руководить действиями которой стал ДАРИАШВИЛИ. Банда эта временами 
численностью достигала 15-17 человек, но это бывало лишь в случаях крупных налетов, вообще же 
банда состояла из 8-10 постоянных членов.

Впервые, в вооруженном виде, банда показалась в начале августа месяца 1922 г. у сел. Дзвели-Га-
вази, Ахал-Гавази и Ареши, Кварельского района, где она поддерживалась своими родственниками и 
некоторыми местными крестьянами. Последние хотя и относились к банде отрицательно, но все-же 
снабжали ее продуктами питания, т.к. боялись бандитов и их угроз. Доставала продовольствие банда 
также и от пастухов, которыми снабжалась, или от которых она отбирала продукты.

В августе месяце 22 г. Телавским Политбюро были произведены изъятия родственников и наибо-
лее злостных пособников и укрывателей бандитов, которые были в качестве заложников. Тогда же 
было выяснено, что особенно много укрывателей и пособников бандитов среди местных милицио-
неров.

11 августа 22 г. около сел. Сацхенис-Тави, бандой было совершено нападение на проходивших 
лезгин, по ограблении которых бандиты ушли к старинной крепости «Самеба» и там открыли бес-
цельную стрельбу.

12 августа 22 г. бандой было устроено нападение на жит. сел. Ареши, при чем, ограблению под-
верглось до 20 человек. В тот же день, высланный для поимки бандитов отряд Кварельской милиции, 
настиг банду и имел с нею перестрелку, во время которой был убит один из членов банды и захвачено 
трое рядовых бандитов.

Тогда же, т.е. в средних числах августа месяца, для окончательной ликвидации бандитов, Телав-
ским УГРО был сформирован и пущен спец. отряд, узнав о прибытии которого, бандиты тот час же 
распылились, но стоило отряду уйти, как они вновь объединились.

На основании добытых агентурных данных, было выяснено, что банда ДАРИАШВИЛИ делилась 
на группы, которыми руководили бандиты ХОТЕНАШВИЛИ Резо и ГОЧИТАШВИЛИ Вано. Группы 
эти действовали вполне самостоятельно, иногда же объединялись для совершения какого-либо круп-
ного налета.

Группа руководимая жит. сел. Шаштани, Сигнахского уезда, ХОТЕНАШВИЛИ Резо, бежавшего 
13 сентября 1922 г. из арестного помещения Телавского Политбюро, где он сидел за бандитизм, со-
стояла из ЗЕИНАБАШВИЛИ Алексея, по кличке «ПАРКО» и «МЕЛИДИС-БИЧИ», АКОПАШВИЛИ 
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Ивана, БАДУРАШВИЛИ Александра Захарьевича и друг. Оперировала она в Уриат-Убанском, Ша-
шианском и Акауртском районах, Телавского уезда.

Группа, руководимая жит. сел. Ахалслпели Телавского уезда, ГОЧИТАШВИЛИ Вано – состоя-
ла из ТУРМАНИДЗЕ Николая, ДИДМАРХВИШВИЛИ Николая (Гига), ВАРАЗАШВИЛИ Ирадиона, 
ТАЗИАШВИЛИ Николая и ПРОДИАШВИЛИ Семена. Оперировала она в Ахалсопельском и Ахалга-
вазском районах, Телавского уезда.

1 ноября 1922 г. к бандгруппе ХОТЕНАШВИЛИ примкнул ДАТУНАШВИЛИ Сандро, при пере-
ходе которого из Сигнахского уезда в Телавский, Сигнахское Политбюро изъяло всех родственников 
и укрывателей, снабжавших бандита.

В этот же период, 4 ноября, бандгруппа ГОЧИТАШВИЛИ впервые проявила себя, совершив 
убийство сексота Телавского Политбюро, легализованного бандита ДИДМАРХВИШВИЛИ Тедо.

24 ноября 1922 г. этой же группой в сел. Ахалсопели был убит крестьянин Иван ЧОЧОБАШВИЛИ.
30 ноября  агентом Телавского Политбюро был ранен главарь группы Резо ХОТЕНАШВИЛИ. 

Затем, при помощи Кварельской милиции, перебиты два члена банды ЗАРИАШВИЛИ Тедо и некий 
Вано (фамилия неизвестна).

7 декабря 1922 г. в 12 часов ночи, в сел. Шашиани, группой во главе с ХОТЕНАШВИЛИ из засады 
был убит милиционер Шашианского поста Дмитрий КЕВЛИШВИЛИ и ранен житель того же села 
Вано БЕРИАШВИЛИ.

18 декабря 22 г. в сел. Дзвели-Гавази бандгруппой ГОЧИТАШВИЛИ была произведена попытка 
к ограблению дома одного местного жителя, некоего Раждена ШАРАШАНИДЗЕ, но налет оказался 
безрезультатным, т.к. бандитам не удалось проникнуть в дом потерпешего.

22 декабря эта же группа, между сел. Ахал-Гавази и Гургочала, произвела ограбление 18 арб жит. 
сел. Цинандали, отобрав от потерпевших крестьян 32 миллиона рублей совзнаками, разные вещи и 
одежду. При ограблении потерпевшими были опознаны бандиты ЗЕИНАБАШВИЛИ и ВАРАЗАШВИЛИ.

25 декабря во время препровождения из сел. Ахалсопели в Кварели арестованных за укрыватель-
ство бандитов, Левана ХАХУТАШВИЛИ и Сико ХАТИАШВИЛИ, на конвоирующих сотрудников 
Телавского Политбюро, во главе с тов. ДЖАВАХИШВИЛИ, напала бандгруппа ГОЧИТАШВИЛИ с 
целью отбития арестованных, но в происшедшей перестрелки, со стороны бандитов оказался убитым 
Семен ПРОДИАШВИЛИ. После этого бандиты бежали, арестованные же благополучно были достав-
лены к месту назначения.

В конце декабря месяца 1922 г., в результате переговоров, в Телавское Политбюро добровольно 
явился и был примирен главарь банды Павел ДАРИАШВИЛИ, который после соответствующей об-
работки был выпущен на свободу.

6 января 1923 г. бандгруппа ГОЧИТАШВИЛИ для каких-то целей перекочевала в Гурджаанский 
район, откуда спустя 4 дня снова вернулась в район своего оперирования и там дважды объединялась 
с группой ХОТЕНАШВИЛИ для совместных налетов.

В ночь на 15 января 1923 г. в сел. Ахал-Гавази банда совершила нападение на дом Николая БАЗА-
НАШВИЛИ  и увела с собой его жену Екатерину, которая спустя двое суток была отпущена и заявила, 
что ее похищали бандиты ЗЕИНАБАШВИЛИ и ВАРАЗАШВИЛИ.

В этот период от банды откололся Пируз ДУТАНАШВИЛИ, который добровольно явился в Телав-
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ское Политбюро и был примирен.
18 января 1923 г. ночью Телавским Политбюро были получены сведения, что члены бандгруппы 

ХОТЕНАШВИЛИ – ДАТУНАШВИЛИ Сандро и один из его товарищей кутят в сел. Уриат-Убани, в 
доме некоего ЧАВЧАВАДЗЕ. К месту нахождения бандитов тотчас же был послан отряд во главе с 
сотрудником Политбюро тов. ДЖАВАХИШВИЛИ, который хотя и своевременно прибыл в село, но 
лай собак спугнул бандитов и они успели скрыться. На месте кутежа с бандитами были арестованы 4 
укрывателя – КАЦИАШВИЛИ Николай Исаакович, ЛАЗАРИАШВИЛИ Иван Гиоевич, СХИРТЛАД-
ЗЕ Пируз Алексеевич и СОЛОМЛИШВИЛИ Кула Агалович.

В феврале месяце 23 г. Председателю Ахалсопельского Сельсовета удалось завербовать члена 
бандгруппы ГОЧИТАШВИЛИ – ВАРАЗАШВИЛИ, при помощи которого, бандиты были заманены 
на устроенную заранее засаду и в результате оказались перебитыми ТУРМАНИДЗЕ Николай, ТА-
ЗИАШВИЛИ Николай и третий неизвестный, сам же ГОЧИТАШВИЛИ был ранен двумя пулями в 
живот, но сумел бежать. Однако, спустя некоторое время ГОЧИТАШВИЛИ скончался и труп его был 
найден и зарыт в землю одним пастухом.

В этот же период, благодаря энергичным преследованиям Сигнахского Политбюро и Милиции, 
бандгруппа ХОТЕНАШВИЛИ была вынуждена на время распылиться и в течении месяца она ни в 
чем себя не проявляла.

23 февраля у Кривого Моста, около сел. Шильда, двумя членами этой группы было произведено 
ограбление почты, шедшей из Кварели в Телави и забраны разные вещи и крреспонденция. В тот же 
день, бандиты ограбили нескольких аробщиков и извозчиков.

Судя по описаниям потерпевших, в грабежах этих участвовал сам ХОТЕНАШВИЛИ Резо.
Весь март и апрель месяцы 23 г. банда себя ни в чем не проявляла и местонахождение ее установ-

лено не было.
25 апреля 23 г. в Телавское Политбюро добровольно явился и был примирен член банды ДАТУ-

НАШВИЛИ Сандро.
К 1-му мая банда состояла из ХОТЕНАШВИЛИ Резо, ВАРАЗАШВИЛИ Ирадиона и ЗЕИНАБАШ-

ВИЛИ Алексея; остальные члены банды откололись и скрывались в отдаленности друг от друга.
13 мая 23 г. сексотами Сигнахского политбюро ЕЛИЗАРАШВИЛИ и ТВАРЕЛАШВИЛИ, искав-

шими бандитов в продолжении двух месяцев, бандиты были обнаружены в сел. Мукузани. В резуль-
тате завязавшейся перестрелки были перебиты бандиты ХОТЕНАШВИЛИ Резо и ВАРАЗАШВИЛИ 
Ирадион.

15 мая, в сел. Гавази сотрудниками Сигнахского Политбюро были нащупаны и окружены остав-
шиеся члены банды ХОТЕНАШВИЛИ – РАИНДОШВИЛИ Илья, МАНДЖАШВИЛИ, ЧАЛАТАШ-
ВИЛИ Котэ и недавно примкнувший к ним ЦИКЛАУРИ Семен.

В происшедшей перестрелке бандиты оказалась убитыми.
Таким образом, из основных членов банды продолжал скрываться лишь ДИДМАРХВИШВИЛИ 

Николай и ЗЕИНАБАШВИЛИ Алексей.
В мае месяце 23 г. примиренный главарь банды ДАРИАШВИЛИ Павле, вновь перешел на нелегальное 

положение и примкнул к оперировавшей в то время в Сигнахском уезде банде МОЛАШВИЛИ Степана, в 
которой он пробыл до 23 июля, после чего явился в Телавское Политбюро и опять был примирен.
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В течении летних месяцев, оставшиеся бандиты ЗЕИНАБАШВИЛИ и ДИДМАРХВИШВИЛИ ни-
какой активности не проявляли. Лишь в августе месяце они вновь были замечены в районе.

29 августа 1923 г. для поимки бандитов был командирован Нач.Телавской Гор.Милиции тов. ШИ-
УКАШВИЛИ с небольшим отрядом. Прибыв в Цинандальский район, где в то время находились бан-
диты, тов. ШИУКАШВИЛИ через одного из агентов бандитов, повел переговоры с ЗЕИНАБАШВИЛИ, 
в результате которых бандит был согласен явиться 31 августа для сдачи, но в это время на квартиру 
посредника неожиданно прибыл Нач.Цинандальской Раймилиции с 4-мя милиционерами с целью 
повидаться с тов. ШИУКАШВИЛИ по делу. Узнав о прибытии отряда, ЗЕИНАБАШВИЛИ несмотря 
ни на какие уговоры, наотрез отказался явиться, передав через посредника, что тов. ШИУКАШВИЛИ 
не удастся его обмануть. Кроме того, ЗЕИНАБАШВИЛИ просил передать тов. ШИУКАШВИЛИ, что 
если конная Милиция вызвана не им, то пусть она покинет Цинандали. Хотя тов. ШИУКАШВИЛИ и 
было исполнено это требование, но бандит все же не явился.

К 1-му сентября 1923 г. бандиты скрывались между сел. Цинандали и Уриат-Убани, где они имели 
следующих укрывателей: в сел. Шашиани некоего Вано (фамилия неизвестна) по кличке «ШХА-
МАС-БИЧИ», НАРЕКЛИШВИЛИ Гио по кличке «БАГНАУРАС-БИЧИ», в сел. Уриат-Убани – ЛОН-
ДРИШВИЛИ Илью, ДАТУКАШВИЛИ Александра, БЕЛИАШВИЛИ Ивана и в сел. Гавази СОЛОМ-
НИШВИЛИ Ивана.

5 сентября тов. ШИУКАШВИЛИ вторично выехал для поимки бандитов, взяв в качестве провод-
ника, агента банды Гио НАРЕКЛИШВИЛИ, который рассказал, что ЗЕИНАБАШВИЛИ во второй по-
ловине августа месяца укрывался в Цинандальском районе, в местности «Телиани», принадлежащей 
Наримению, при чем, прятался в мортирной трубе. Об этом было известно Гио НАРЕКЛИШВИЛИ и 
он носил туда бандиту продовольствие.

Двигаясь по дороге, НАРЕКЛИШВИЛИ неожиданно отказался указать местопребывание бандита 
ЗЕИНАБАШВИЛИ и стал просить тов. ШИУКАШВИЛИ отпустить его. Когда же тов. ШИУКАШ-
ВИЛИ стал настаивать провести его к бандиту, то НАРЕКЛИШВИЛИ пустил свою лошадь вскач, 
пытаясь ускакать, но был пойман и ссажен с лошади. Идя пешком, НАРЕКЛИШВИЛИ вторично 
бросился бежать и несмотря на предупредительные выстрелы не остановился, ввиду чего и был убит 
тов. ШИУКАШВИЛИ.

11 сентября 1923 г. по наущению одного из членов группы ЗЕИНАБАШВИЛИ - КАЧЛИШВИЛИ, 
был убит жит. сел. Ахашени Шакро ГОГИНАШВИЛИ. Убийство это совершил член этой же банд-
группы ХОНДЖАКАШВИЛИ Илья.

13 сентября, бандгруппа произвела нападение в Акурском овраге на произжавших граждан были 
подвергнуты ограблению. После грабежа бандиты ушли в Шашианские горы, откуда затем они спус-
тились в овраг под названием «Мгвриве-Хеви», где членом банды Георгием КАЧЛИШВИЛИ от од-
ного пастуха был отнят баран.

В средних числах сентября месяца от банды откололся и явился в Телавское Политбюро ДИД-
МАРХВИШВИЛИ Николай (Гига), который примирен и оставлен на свободе.

14 сентября 1923 г. тов. ШИУКАШВИЛИ направился в Шашианский  лес, где один из агентов бан-
дгруппы БЕРАДЗЕ сообщил ему, что предоставляется случай уничтожить двух членов банды КАЧ-
ЛИШВИЛИ и ХОНДЖАКАШВИЛИ. В ночь на 15 сентября на окраине селения Шашиани, в местн. 
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«Мгвриве-Хеви» отрядом тов. ШИУКАШВИЛИ была устроена засада, на которую действительно 
наткнулись указанные бандиты, при чем, во время перестрелки КАЧЛИШВИЛИ оказался убитым, а 
ХОНДЖАКАШВИЛИ раненым. Однако, последнему удалось бежать, но на следующий день он был 
найден и захвачен. По доставлении в Телави, ХОНДЖАКАШВИЛИ скончался от сильного кровоиз-
лиания.

По показаниям ХОНДЖАКАШВИЛИ, в первых числах сентября месяца 1923 г. к нему на квар-
тиру явились бандиты ЗЕИНАБАШВИЛИ и КАЧЛИШВИЛИ, которые под угрозой смерти заставили 
его следовать за ним и принять участие во взломе и ограблении дома жит. сел. Ахашени (дядьки 
бандита ХОНДЖАКАШВИЛИ) Николая ХОНДЖАКАШВИЛИ. После этого ограбления, бандиты 
повели его в сел. Шашиани, где познакомили со своими агентами БЕРАДЗЕ Алексеем, МАМИАШ-
ВИЛИ Иваном, ГОГИШВИЛИ Иваном и ДАГМЕЛАШВИЛИ Михаилом. Пробыв 4 дня в этом селе, 
бандгруппа перешла в сел. Гурджаани, Сигнахского уезда, где она вооружила ХОНДЖАКАШВИЛИ 
винтовкой и патронташем. Затем, в районе сел. Велисцихе, Сигнахского уезда бандгруппа, совместно 
со своими агентами БЕРАДЗЕ и друг. произвела нападение на местного жителя ТАРХАНОВА в его же 
винограднике, при чем, бандитом ГОГИШВИЛИ был наведен на потерпевшего револьвер «Маузер» 
и спущен курок, но благодаря осечки убийство не совершилось.

По показаниям того же ХОНДЖИКАШВИЛИ, все агенты бандгруппы из сел. Шашиани являлись 
в одно и то-же время членами банды и принимали участие во всех грабежах вместе с ЗЕИНАБАШВИЛИ.

1 октября 1923 г. в сел. Гавази были арестованы агенты и пособники бандгруппы ДЕМЕТРАШВИ-
ЛИ Давид Иванович, по клички «ГЕЛЬТО» и «СИНСИЛ» и СОЛОМНИШВИЛИ Иван Агалович, по 
кличке «ГЕЛАМАЗ».

2 октября отряд тов. ШИУКАШВИЛИ, в сопровождении арестованного ДЕМЕТРАШВИЛИ, от-
правился по бинам сел. Гавази, в поисках бандита ЗЕИНАБАШВИЛИ, но последний обнаружен не 
был. По заявлениям арестованных пособников, одним из видных укрывателей ЗЕИНАБАШВИЛИ 
являлся некий КАЦИАШВИЛИ Исако, который после ареста, при допросе показал, что бандита он 
давно не видел и об его местонахождении ему ничего неизвестно. При дальнейших розысках ЗЕИНА-
БАШВИЛИ, отрядом тов. ШИУКАШВИЛИ был арестован по подозрению в укрывательстве бандита 
свинопас, житель сел. Гавази СУХИТАШВИЛИ Георгий Давидович, котрый при допросе отрицал 
свою связь с бандитом и никаких существенных показаний не дал. В середине октября, СУХИТАШВИЛИ 
был отпущен, вместе с другими освобожденными под подписки и с различными заданиями агентами 
бандгруппы, при чем, он тотчас же по освобождении пытался скрыться, но был вскоре убит милици-
онером САСУРНИКАШВИЛИ.

14 октября в даче сел. Цинандали, тов. ШИУКАШВИЛИ с двумя ударниками САСУРНИКАШВИЛИ 
и ЗАНДУКЕЛИ, настигли бандита ЗЕИНАБАШВИЛИ и пытались его окружить, но бандит стал от-
стреливаться и в результате завязавшейся перестрелки оказался убитым.

При убитом ЗЕИНАБАШВИЛИ была обнаружена русская укороченая винтовка, три патронташа с 
30 обоймами патронов и револьвер системы «Маузер».

За время своего оперирования бандгруппа ДАРИАШВИЛИ – ГОЧИТАШВИЛИ совершила сле-
дующие преступления:
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Банда Дариашвили-Гочиташвили

1922 г. 1923 г. Всего
Убийств 3 1 4
Ранений 1 - 1
Ограблений 3 5 8
Налетов 2 2 4
Похищений женщин - 1 1
Перестрелок 2 4 6

В заключение следует отметить, что бандгруппа ДАРИАШВИЛИ – ГОЧИТАШВИЛИ, в полити-
ческом отношении, из себя ровно ничего не представляла и за все время своего существования она ни 
разу не совершила ни одного преступления, имевшего хотя-бы какой-нибудь политический оттенок.

Банда, или вернее будет, шайка эта, преследовала исключительно уголовные цели и комплектова-
лась из старых воров-рецидивистов и преступного элемента вообще, далекого от политики.

В составе банды находились:
   
1. АКОПАШВИЛИ Иван;
2.  БАДУРАШВИЛИ Александр;
3.  ВАРАЗАШВИЛИ Ирадион;
4.  ГОЧИТАШВИЛИ Иван;
5.  ДАРИАШВИЛИ Павел;
6.  ДИДМАРХВИШВИЛИ Николай;
7.  ДАТУНАШВИЛИ Александр;
8.  ДАТУНАШВИЛИ Пируз;
9.  ЗЕИНАБАШВИЛИ Алексей;
10. ЗАРИАШВИЛИ Федор;
11. КАЧЛИШВИЛИ Георгий;
12. МАНДЖАШВИЛИ;
13. ПРОДИАШВИЛИ Семен;
14. РАИНДОШВИЛИ Илья;
15. ТАЗИАШВИЛИ Николай;
16. ТУРМАНИДЗЕ Николай;
17. ХОТЕНАШВИЛИ Реваз;
18. ХОНДЖАКАШВИЛИ Илья;
19. ЦИКЛАУРИ Семен;
20. ЧАЛАТАШВИЛИ Константин.

Являлись укрывателями и пособниками банды:

1.  ХАХУТАШВИЛИ Леван ж.с. Ахалсопели;
2.  ХАТИАШВИЛИ Сико ж.с. Ахалсопели;
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3.  КАЦИАШВИЛИ Исаак ж.с. Ахалсопели;
4.  КАЦИАШВИЛИ Николай Исаакович ж.с. Уриат-Убани;
5.  ЛАЗАРИАШВИЛИ Иван Гиоевич ж.с. Уриат-Убани;
6.  СХИРТЛАДЗЕ Пируз Алексеевич ж.с. Уриат-Убани;
7.  СОЛОМНИШВИЛИ Кула Агалович ж.с. Уриат-Убани;
8.  НАРЕКЛИШВИЛИ Георгий ж.с. Шашиани;
9.  ЛОНДРИШВИЛИ Илья ж.с. Уриат-Убани;
10. ДАТУКАШВИЛИ Александр ж.с. Уриат-Убани;
11. БЕЛИАШВИЛИ Иван ж.с. Уриат-Убани;
12. СОЛОМНИШВИЛИ Иван Агалович ж.с. Гавази;
13. БЕРАДЗЕ Алексей ж.с. Шашиани;
14. МАМИАШВИЛИ Иван ж.с. Шашиани;
15. ГОГИШВИЛИ Иван ж.с. Шашиани;
16. ДАГМЕЛАШВИЛИ Михаил ж.с. Шашиани;
17. ДЕМЕТРАШВИЛИ Давид Иванович ж.с. Гавази;
18. СУХИТАШВИЛИ Георгий Давидович ж.с.Гавази.

Составил: ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО Груз.ГПУ
(КИРИЛЕНКО)

10 октября 1932 г.
г. Тифлис.
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БАНДА ДЗОХОЕВА Дианоза

История этой банды, оперировавшей главным образом в бывш. Душетском уезде и носившей ис-
ключительно уголовный характер – такова:

В 1916 г. из армии дезерторовали трое товарищей, жители сел. Упурети, Душетского уезда – Гур-
ген Цуцунович ГУЛАРАШВИЛИ, Циция Ягорович и Дианоз Заурбегович ДЗОХОЕВЫ. Вслед за ними 
дезертировал и брат – Михаил ГУЛАРАШВИЛИ. Прибыв полулегально в свое село Упурети,эти лица 
стали заниматься грабежами и насилиями, почему их стала преследовать полиция, как дезертиров и 
бандитов. Почувствовав нажим полиции, бандиты открыто вышли в лес и стали с тех пор скрываться. 
В том же году, бандой была похищена из сел. Кадоети, Душетского уезда, девушка Наталия РУБАШ-
ВИЛИ, обрученная со своим односельцем Миха ЦАБОШВИЛИ. При нападении был убит, оказавший 
бандитам сопротивление, отец жениха – Сандро ЦАБОШВИЛИ. Похищенную девушку бандиты на-
сильственным путем выдали замуж за жит. сел. Джорис-Убани, Дарчо ЧИЧОШВИЛИ.

Вскоре банда перебралась в район сел. Каисхеви, где зашла, однажды, в дом некоего Иосифа МАМ-
НИАШВИЛИ, износиловала его жену и дочь, после чего, убив самого Иосифа, скрылась. После этого 
случая, в районе произведенных бандитами преступлений, полицией стали производиться розыски 
виновных, в силу чего банда была вынуждена перейти в сел. Дзеглеви, Ахалгорского района. Там бан-
диты напали и ограбили дом местного жителя Тате КИСИШВИЛИ, при чем, во время грабежа, были 
убиты сам Тате и его сын Иосиф. Вслед за этим, около селения Ахалгори, бандитами было совершено 
нападение на жителя того-же села Исаака ТЕР-ТЕРЯНЦА, который на окрик бандитов «стой» - испу-
гался и бросился бежать, но тут же был убит данным по нем залпом. Перебравшись в сел. Сакраму-
ло, Базалетского района, банда напала там на проходивших сенокосов, которым было скомандовано 
– «стой!». На команду эту некоторые остановились, двое же, жит. сел Сапершеты, Шакро и Миха 
ДРИАШВИЛИ пытались убежать, но были убиты. Затем, банда снова перешла в Ахалгорский район 
и около сел. Дзеглеви напала на двух прохожих осетин, жит. сел. Жамуры АЛВАХАШВИЛИ, которых 
пытались ограбить, но при сопротивлении убила. Перейдя в сел. Арбоеты, банда ограбила и убила 
Давида Захарьевича БЕДОШВИЛИ. После этого, направившись в Ананурский район, банда в 5 верс-
тах от сел. Ананури (в сторону Пассанаури) напала на ехавших ингушей, при чем, во время грабежа, 
были убиты 3 ингуша жители сел. Дилиндали. Вскоре, банда вновь появилась в сел. Дзеглеви и убила 
там двух осетин жителей сел. Сапершеты, Петра ХИНЧАГАШВИЛИ и его родственника (фамилия 
неизвестна). Перейдя в селение Гремисхеви, Базалетского района, бандой в лесу были встречены отец 
с дочерью ПАПУГАШВИЛИ Кола и Нина. Девочка была бандитами тут же изнасилована, после чего 
убита вместе со своим отцом. После этого, бандиты отправились в сел. Копа, Ахалгорского района, 
зашли в дом КОРАШВИЛИ, изнасиловали его жену, после чего и мужа и жену убили. В тот же день, 
в районе этого же села, банда ограбила и убила шедшего по дороге татарина (фамилия неизвестна). 
Все эти преступления были совершены в 1916-17 годах.

В 1918 г. банда  продолжала свою деятельность и ею были совершены следующие преступления
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На 7-ой версте от гор. Душети, в сторону Ананури, по Военно-Грузинской дороге, бандой были 
ограблены и убиты трое беженцев. После этого убийства, банда временно приостановила свои дейс-
твия, но затем, соединилась с оперировавшей в то время бандой МЕЛАДЗЕ Николая, отправилась к 
полотну железной дороги и в районе ст. Ксанка разобрала железно-дорожный путь. Поезд потерпел 
крушение, бандиты же в это время, ворвавшись в один из вагонов, убили 4-х пассажиров и ограбили 
всех едущих. При крушении было ранено 9 человек. Бандиты скрылись, а затем, вскоре же появились 
в Ахалгорском районе и в сел. Монастырь подожгли школу и два дома гр. КОРАШВИЛИ. В домах сго-
рели два ребенка, а по двум детям, бежавшим от огня, бандитами был дан залп, в результате которого 
оба ребенка были убиты. Там же бандитами было изнасиловано несколько женщин. Перейдя в сел. 
Арбоеты, бандиты убили там Петра БЕДОШВИЛИ. Затем, банда снова соединилась с группой МЕ-
ЛАДЗЕ и в числе 14 человек произвела нападение на сел. Ахалгори, где была обезоружена полиция и 
ограблено несколько местных жителей. Село несколько часов находилось всецело в руках бандитов. 
При этом налете, главари – МЕЛАДЗЕ и Дианоз ДЗОХОЕВ были одеты в офицерскую форму. Через 
неделю после этого, бандой был совершен налет на сел. Ананури, где было ограблено много домов 
и изнасиловано несколько женщин. При ограблении одного дома, некоего АНДРЕЕВА, бандитами 
была выкинута с балкона второго этажа восьмидесятилетняя старуха, которая разбилась на смерть. 
Во время этого налета главари банд были опять-таки одеты в офицерскую форму. После этого налета, 
банда МЕЛАДЗЕ откололась и группа ДЗОХОЕВА стала вновь оперировать самостоятельно. К этому 
времени бандитов стал преследовать их кровный враг Николай БЕДОШВИЛИ, у которого бандой 
разновременно были убиты несколько родственников. Тогда же, бандиты некоторое время находи-
лись в сел. Гремис-Хеви, где ими были ограблены и убиты два ехавших из Тифлиса крестьянина 
– жители этого же села. Перейдя в Ананурский район, банда ограбила и убила трех турецких бежен-
цев. Вскоре после последнего преступления, вся банда с помощью Н. БЕДОШВИЛИ была арестована 
в сел. Упурети и заключена в Душетскую тюрьму. Просидев около трех месяцев, бандитам удалось 
бежать из тюрьмы, после чего они принялись за свои старые дела. Первым долгом банда напала на 
лавку Н. БЕДОШВИЛИ, который избежал смерти только благодаря тому, что в это время находился 
вне лавки. БЕДОШВИЛИ после этого нападения сорганизовал отряд и еще энергичнее принялся пре-
следовать бандитов. Однажды, отряду его удалось в районе сел. Чонтили настигнуть банду и иметь 
перестрелку, в результате которой был ранен и захвачен член банды Иосиф ЕЛКАНИШВИЛИ – жит. 
сел. Лехура, остальным же удалось скрыться. После этого бандой, близь сел. Керана, было ограбле-
но и убито двое ингушей. Затем, в этом же месте был остановлен автомобиль, в котором ехали три 
женщины. Последние были ограблены и изнасилованы, а один из пассажиров был убит за оказанное 
сопротивление. Тогда же, в местн. Багис-Чала, банда ограбили и убила трех жителей гор. Душети 
– МЕРАБАШВИЛИ, МИРЗИАШВИЛИ Ника и извозчика. Перейдя в Ананурский район, банда также 
остановила автомобиль и во время грабежа убила жит. сел. Ананури ЛАЗАРИШВИЛИ Григория и 
одного русского (фамилия неизвестна). В том же месте, банда ограбила и убила трех жителей сел. 
Эльхотово, Горреспублики, по фамилии САЛБЫЕВЫ и одного ранила – ТОКОЗОВА. Зайдя в сел. 
МОНАСТЫРЬ, банда убила двух жителей по фамилиям ХУБАШВИЛИ, как агентов милиции, после 
чего изнасиловала нескольких женщин. Затем, банда перебросилась в Базалетский район и наткну-
лась там на отряд Н.БЕДОШВИЛИ, с которым имела перестрелку и в результате были ранены: со сто-



203

Банда Дзохоева Дианоза

роны бандитов – ГУЛАРАШВИЛИ Михаил, а со стороны отряда – отрядчики БЕДОШВИЛИ – Нико 
и Иоба. Там же, в 7 верстах от гор. Душети, в соторону Ананури, банда напала на ехавших греков, од-
ного из коих убила, а трех ранила. В сел. Пассанаури банда, ворвавшись в один дом, убила мужчину, 
женщину и ребенка и захватив хлеб, скрылась. Вернувшись в район Багис-Чала, банда пыталась там 
остановить грузовой автомобиль, в котором ехали ингуши. В результате происшедшей перестрелки 
были убиты три ингуша и один мохевиц, трое же было ранено. Придя в сел. Гремисхеви, бандиты 
ограбили дом местного жителя Мосе БУЧУНТЕЛИ, затем они пошли в Ананурский район и на 5-ой 
версте от Ананури, в сторону Пассанаури, ограбили и убили двух ингушей и одного осетина и после, 
на их арбах, выехали во Владикавказ. Пробыв некоторое время во Владикавказе, банда вновь возвра-
тилась в Дешетский уезд и явилась в сел. Кадоеты, где ею был убит отрядчик Н. БЕДОШВИЛИ – Иосиф 
РУБАШВИЛИ. Изнасиловав там же одну девушку, бандиты ушли в район сел. Ильтози, где отобрали 
от нескольких крестьян топоры и предложили принести хлеб. В виду отказа доставить требуемое, 
двое из крестьян были убиты. Затем, в местн. Нареквали, по Военно-Грузинской дороге, бандой был 
остановлен шедший автомобиль и убиты шофер и один пассажир, после чего банда направилась в 
Ахалгорский район и по дороге остановила ехавшую свадьбу. Убив жениха, банда захватила с собой 
невесту.

После этого бандиты перешли в Терскую область, где ими было совершено 12 убийств и столько 
же ограблений аробщиков.

Перед советизацией Грузии, банда некоторое время находилась в Терской области, где Гурген 
ГУЛАРАШВИЛИ пристроился в милицию, а затем, в 21 году вместе с Красными частями, прибыл 
в Грузию, устроившись вскоре-же в Душетскую милицию. В 1921 же году прибыл в Грузию Циция 
ДЗОХОЕВ, который также хотел определиться в Душетскую милицию, но его не приняли и поэтому 
он возвратился во Владикавказ, где снова примкнул к банде Дианоза, которая тогда состояла из трех 
человек.

В 1922 году, по железной дороге, через Баку, банда прибыла во Мцхет и начала оперировать в этом 
районе. Вскоре же, у ст. Мцхет, банда убила жит. сел. Сапершеты – Тате БЕДОШВИЛИ и перебро-
силась в район сел. Керана (в 8 верстах от Душети в сторону Ананури), где убила жит. сел. Казбек 
– ЧИЛАШВИЛИ Абрама, а спустя некоторое время, в сел. Алеви ею же были убиты жит. сел. Сапершеты 
брат и сестра АЛВАХАШВИЛИ. Николай БЕДОШВИЛИ – кровник бандитов ДЗОХОЕВЫХ, взяв 
разрешение от местных властей, снова принялся за преследование банды, в результате чего она ушла 
во Владикавказ. Это обстоятельство не остановило БЕДОШВИЛИ, он отправился вслед за бандитами 
и стал их там разыскивать. Вскоре на станции Екатеринодар БЕДОШВИЛИ удалось задержать члена 
банды Михаила ГУЛАРАШВИЛИ, который занимался там торговлей хлебом. Во время препровожде-
ния в ближайший орган ЧК, ГУЛАРАШВИЛИ пытался бежать, но был убит. Через некоторое время 
БЕДОШВИЛИ удалось установить, что бандит ДЗОХОЕВ находился в сел. Комаланг, Терской об-
ласти. Переодевшись в женское платье, БЕДОШВИЛИ отправился прямо туда и обнаружил бандита 
на мельнице некоего Николая ЦОЦОРАВА. Арестовав ДЗОХОЕВА, БЕДОШВИЛИ  отправил его во 
Владикавказ, в Гор. ЧК. После этого БЕДОШВИЛИ принялся за розыски главаря банды Дианоза и 
выяснил, что бандит должен прибыть по железной дороге во Владикавказ. В течении полутора меся-
ца Николай БЕДОШВИЛИ непрерывно вел наблюдение на станции Владикавказ и, наконец, Дианоз 
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действительно появился. Тут же, на месте, бандит был арестован и направлен в Гор. ЧК, но по дороге 
он пытался бежать и был ранен БЕДОШВИЛИ в бок. О поимке бандитов БЕДОШВИЛИ сообщил в 
Душети, откуда получил ответ, что арестованные будут затребованы. 23 марта 1923 г. оба бандита под 
конвоем были доставлены на станцию Мцхет и направлены в местную милицию, где их за отсутс-
твием арестного помещения, посадили в дежурную комнату, охранявшуюся двумя милиционерами. 
Ночью один из дежурных милиционеров заснул; в это время бандиты, быстро сговорившись, ударили 
палкой по голове спавшего милиционера, отчего тот упал без чувств, затем подбежав к спящему, 
выхватили у него револьвер и одним выстрелом ранили сразу двух милиционеров. Раненые были 
доставлены в Тифлисскую Михайловскую больницу и там скончались. Бандиты же бежали и стали 
снова оперировать. Узнав о происшедшем, Гурген ГУЛАРАШВИЛИ, служивший в милиции, вместе 
с милиционером МИДЕЛАШВИЛИ Николаем напали в сел. Мухрани на секретаря местного Райкома 
тов. ГЕОРГАДЗЕ Нестора, ранили его и присоединились к бандитам ДЗОХОЕВЫМ. Вновь соорга-
низовавшаяся банда направилась в сел. Кадоеты и произвела там убийство местного жителя Андрея 
РУБАШВИЛИ. К этому времени из Владикавказа вернулся БЕДОШВИЛИ и узнав о побеге бандитов, 
снова принялся за их розыски. 2 мая 1923 г. в 9 часов утра банда появилась в сел. Арбоеты и напала 
на дом местных жителей Алексея и Адама БЕДОШВИЛИ (в отсутствие самих хозяев), откуда забрала 
две винтовки; затем зайдя в дом жит. того же села Иова БЕДОШВИЛИ, бандиты привели в негодность 
находившуюся у него винтовку. В тот же день Нач. Душетского уездного Политбюро были получены 
агентурные сведения о том, что 6 мая 1923 г. в сел. Каисхеви должны придти бандиты ДЗОХОЕВЫ  
в дом крестьянина Котэ ИНАШВИЛИ, от которого они требовали 40 миллионов рублей деньгами. 
Сведения эти доставил осведом «ЛОМИДЗЕ» (ЕДЗГВЕРАДЗЕ Иосиф), который и вызвался пойти на 
проведение операции по поимке бандитов. В помощь ЛОМИДЗЕ был придан один сотрудник ЧК, с 
которым они отправились в указанное село и засели в доме ИНАШВИЛИ. В назначенный день, т.е. 
6 мая бандиты не явились, т.к. оказывается они пошли в сел. Топча, вызвали оттуда парттоварища 
Иосифа ЛАГАЗАШВИЛИ, которого отвели на одну версту от селения и убили.

7 мая 1923 г. в 10 часов вечера бандиты появились в сел. Каисхеви  и один из них  − ДЗОХОЕВ 
Георгий, «ЦИЦИЯ», вошел в дом ИНАШВИЛИ, остальные же остались ждать во дворе. Когда бандит 
вошел в комнату и зажег спичку, то осведом «ЛОМИДЗЕ» вынув револьвер «Наган» хотел пристре-
лить бандита, но револьвер дал осечку. Увидя вооруженного, бандит схватился за винтовку, но не 
успел он выстрелить, как «ЛОМИДЗЕ» ударил его револьвером в лицо. Набросившись на бандита 
«ЛОМИДЗЕ» выхватил у него винтовку и произвел выстрел, которым бандит оказался ранен, но тем 
не менее у него хватило сил выскочить во двор. Вслед за ним выбежал и «ЛОМИДЗЕ», пытаясь стре-
лять еще, но револьвер вновь осекся. Со слов «ЛОМИДЗЕ», когда он выбежал во двор, то увидел 3-х 
бандитов, которые открыв непродолжительный огонь по квартире, – вскоре скрылись, раненый же 
бандит ДЗОХОЕВ, пробежав небольшое расстояние, упал мертвым. При перестрелке со стороны бан-
дитов был ранен в ногу Ника МИДЕЛАШВИЛИ. Из найденных при убитом документов было точно 
установлено, что парт. товарищ ЛАГАЗАШВИЛИ убит именно ими. 8 мая 1923 года в 6 часов утра в 
район сел. Каисхеви выезжал Нач.Милиции тов. БРЕГАДЗЕ с отрядом , но ни одного из бандитов ему 
обнаружить не удалось.

Тогда же было установлено, что бандитов снабжает и укрывает их родственник – жит. сел. Мургу-
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ли Вано ХУБАШВИЛИ. Кроме того, стало известно, что 15 мая 1923 г. жит. сел. Арбоеты, КОКОШ-
ВИЛИ Сандро, распродав 20 голов баранты, уплатил бандиту ДЗОХОЕВУ 50 миллионов рублей. Как 
выяснилось впоследствии, в 1922 году при оперировании, ДЗОХОЕВ все награбленные вещи сдавал 
КОКОШВИЛИ. Последний, в связи с долгим отсутствием бандита, предположил, что его арестовали 
и расстреляли и поэтому все вещи, оставленные бандитом, распродал. Возвратившись в Душетский 
уезд, ДЗОХОЕВ потребовал от КОКОШВИЛИ свои вещи и последнему пришлось уплатить бандиту 
указанную выше сумму.

15 мая 1923 г. в местности Багис-Чала бандой был остановлен фаэтон жит. гор. Душети по кличке 
«Золотой Ванечка». Осмотрев фаэтон и ничего не обнаружив, бандиты заявили: «Мы думали, что едет 
какой-нибудь туз, – ответ.работник!». Освободив фаэтон, бандитам встретились шедшие из Тифлиса 
в Душети Иван и Иосиф Карановичи ПРОЦВЕТКОВЫ – жит. гор. Тифлиса и Георгий Захарьевич 
БАКРАДЗЕ – жит. сел. Карели, Горийского уезда, которых бандиты, отвели в лес, ограбили, а затем 
отпустили. 20 мая 1923 г. бандиты ДЗОХОЕВ, МИДЕЛАШВИЛИ и ГУЛАРАШВИЛИ явились в сел. 
Кадоеты, в дом ЗАИЛАШВИЛИ Бедка, который угостил их бараниной; после обеда бандиты ушли 
в лес, где поймали и изнасиловали нескольких женщин. 21 мая 1923 г. был выявлен, как укрыватель, 
некто Сандро КОКОШВИЛИ, который нес в лес корзину с хлебом и какими-то бутылками (видимо 
с водкой). После возвращения КОКОШВИЛИ из леса, были слышны выстрелы. Вместе с КОКОШВИЛИ, 
в сел. Арбоеты был выявлен как пособник банды, тесть ДЗОХОЕВА – ЦИБЕЛАШВИЛИ Георгий. К 
25 мая 1923 г. банда находилась в лесах района Ахал-Даба (южнее Базалетского озера), не проявляя 
активности. Весь июнь месяц 1923 г. банда также ни в чем себя не проявила.

16 июня 1923 г. бандиты ДЗОХОЕВ и МИДЕЛАШВИЛИ были замечены в сел. Гремисхеви. В 
ночь на 9 июля 23 г. бандой был убит сексот Ананурской милиции – ГУБАШВИЛИ Александр. В тот 
же день в сел. Кости бандой был убит Алексей РУБАШВИЛИ, причем на груди убитого ДЗОХОЕВ 
оставил записку угрожающего содержания по адресу тех, кто будет его преследовать.

10 июля 1923 г. зайдя в сел. Арбоеты, бандиты убили родственника Николая БЕДОШВИЛИ – его од-
нофамильца Василия. После совершенных убийств среди жителей указанных сел наблюдалось сильное 
озлобление против бандитов и они стали угрожать смертью отцу и брату бандита ДЗОХОЕВА. 

В ночь на 11 июля в сел. Арбоеты бандитами был убит жит. того же села Николай БЕДОШВИЛИ 
(родственник кровника бандитов).

11 июля 1923 г. Душетской милицией были арестованы и доставлены в Исправдом отец ДЗОХОЕВА 
– Зуарбек Соломонович и брат ДЗОХОЕВА – Григорий Зуарбекович – за связь с Дианозом. Тогда же 
был соорганизован отряд под командой Николая БЕДОШВИЛИ, которому вскоре же удалось иметь 
безрезультатную перестрелку с бандитами. Перейдя в район сел. Цихис-Дзири, банда по дороге убила 
одного ингуша, одного осетина и одну лошадь. 22 июля 1923 г. в 4-х верстах от ст. Ананури, в сторону 
Пассанаури, по Военно-Грузинской дороге, бандой был остановлен автомобиль ехавший из Тифлиса, 
причем пассажиры подверглись сперва обстрелу, а затем грабежу. Огнем бандитов был ранен ин-
жинер ВЕРГИЛЕС и один кистинец, которому удалось скрыться. Кроме того, была случайно убита 
лошадь проезжавшего аробщика Харитона ГАДЖАЕВА. Все потерпевшие были заведены в лес и там 
ограблены, причем бандитами было забрано: 2 бурки, 12 руб. 50 коп. серебрянными деньгами, отрез 
сукна, 4 миллиона зак.знаками, один плащ, 50 шт.серпов, револьвер системы «Стеер» и разные другие 
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вещи. Револьвер был отобран от некоего ДЗАДЗУХОВА. Раненый ВЕРГИЛЕС был даставлен в Ду-
шетскую больницу. По заявлению потерпевшего Харитона ГАДЖАЕВА, один из бандитов был одет 
в милицейскую форму. Вскоре после этого в местности Багис-Чала бандой был захвачен ехавший на 
линейке Нач. Чопортской милиции тов. ОМАРОВ, который был избит бандитами и вследствие этого 
через несколько часов скончался.

27 июля 1923 г. в 7 часов утра, сопровождавший под конвоем 2-х милиционеров жит. сел. Упуреты 
ДЖОДЖОШВИЛИ Кавдин Михаилович, обвинявшийся в связях с бандой, по дороге в Душети пы-
тался бежать, но был убит конвоирами.

24 августа 1923 г. сдался властям член банды Ника МИДЕЛАШВИЛИ (вместе с бандой КАХУ-
АШВИЛИ, к которой он незадолго до того примкнул), который 26 августа был изъят согласно пред-
писания ЧКГ.

За август месяц банда себя ничем не проявила, за исключением отбора продуктов от мирных жи-
телей – крестьян. Тогда же по банде было завербовано около 20-ти человек и выявлено до 15-ти новых 
пособников.

В конце августа 23 г. на 7-ой версте от Ананури, в сторону Пассанаури, бандой были ограблены 
фургоны ехавших татар, от коих забраны драгоценности. 3 сентября 1923 г. между сел. Аливи и Диди-
Ваке, бандой были ограблены агенты Еркоопа, от коих было забрано 1600 арш. мануфактуры и одна 
лошадь; потерпевших и лошадь бандиты оставили около сел. Сатибис-Хеви, а сами с мануфактурой 
направились в сторону сел. Арбоеты и, не доходя полуверсты до этого села, увели лошадь друга ДЗОХОЕВА 
– ЦИХАШВИЛИ Захара и у некоего ГУЛИШВИЛИ Давида отобрали лапти и носки. В этот же день 
бандой был отобран от жит. сел. Абшва – Вано ХУБАШВИЛИ баран, который в 2-х верстах от этого 
села в лесу Ларцали был зарезан и съеден. 12-го или 13-го сентября 23 г. бандиты напали на жит. сел. 
Гнали – Георгия ЦОРИАШВИЛИ, направлявшегося в сел. Ананури, от которого отобрали ботинки и 
чусты.

К 15 сентября 1923 г. состав действовавшего отряда против банды под руководством Н. БЕДОШВИЛИ, 
численностью был доведен до 20-ти человек, разбитых на 4 группы.

Весь октябрь 1923 г. банда себя ни в чем не проявляла. 12 ноября 23 г. в числе 3-х человек был 
отнят козел от жит. сел. Пичина – ВАЛИШВИЛИ Шио. Последний среди бандитов опознал бывшего 
деникинского офицера РОМАНОВА, тесть и зять которого – Чичла и Шакро БАСИЛАШВИЛИ, слу-
жили в Душети. РОМАНОВ обвинялся в том, что в бытность свою на службе у белых принял участие 
в расстреле 7-ми коммунаров. По этому делу он был арестован в сел. Ахалгори, откуда ему удалось 
бежать и присоединиться к банде. (Впоследствии он был арестован во Владикавказе).

14 ноября 1923 г. в местности Багис-Чала по Военно-Грузинской дороге, бандой были ограблены 
душетские торговцы ехавшие в Тифлис, от коих было отобрано 2 золотых кольца. В тот же день, на 
том же месте бандитами были ограблены ехавшие из Тмфлиса аробщики, от которых была отнята ма-
нуфактура. Перейдя в район Чопортского моста, бандиты напали на ехавшего из Душети в Сагурамо 
милиционера, от которого отобрали лошадь и одежду. Там же банда ограбила ехавшую из Тифлиса 
в сел. Чопорта другую партию аробщиков, от которых отобрала мануфактуру и лошадь с седлом. 
Нагрузив все награбленное на забранных лошадей, бандиты отправились в сторону сел. Дзвели-Сак-
рамуло. В последних числах ноября мес. 1923 г. бандиты переправились во Владикавказский округ 
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и, прибыв на станцию Илхоти, встретили там одного из агентов Николая БЕДОШВИЛИ, которого 
выдали коменданту станции за розыскиваемого по Грузии бандита Дианоза; благодаря этому заяв-
лению агент был арестован и просидел там до прибытия Николая БЕДОШВИЛИ.  Комендант видел 
у бандитов партбилеты на имя Ило ДИДЕБАШВИЛИ и Алексея ХУБАШВИЛИ, которые они ему 
предъявляли.

10 декабря 1923 г. от агента БЕДОШВИЛИ было получено письмо, в котором он сообщил, что 
бандиты находятся в Горреспублике, в сел. Гизил. Сведения эти были переданы Нач. Угрозыска Гор-
республики, но он никаких мер к задержанию бандитов не принял. Прибыв во Владикавказ, БЕДОШВИЛИ ус-
тановил, что бандиты устроились на работу и служат. Несмотря на все старания БЕДОШВИЛИ – пой-
мать бандитов не удалось. По собранным им сведениям бандиты в Терской области было совершено 
7 убийств рабочих.

13 февраля 1924 г. Душетским П/Бюро вновь был арестован член банды Ника МИДЕЛАШВИЛИ, 
который ранее был отпущен по амнистии. Возвратившись из Терской области в Душетский уезд, бан-
диты явились в сел. Бургули, Базалетского района и убили жену и братьев отрядчиков БЕДОШВИЛИ 
– ХИНЧЕГАШВИЛИ и ТВАУРИ. Придя в сел. Джорис-Убани, бандиты перерезали 25 штук баранов 
из-за неуплаты хозяевами назначенной бандитами суммы. В тот же период в сел. Каисхеви и Упуреты 
бандитами было перерезано 30 штук баранов, буйволов и свиней отрядчиков Николая БЕДОШВИЛИ. 
Затем перейдя в сел. Дзеглеви, бандиты убили 2-х крестьян ТХИСОРАШВИЛИ и КИСИШВИЛИ. 
Вскоре, после этого, отряд БЕДОШВИЛИ встретился с бандитами и имел с ними безрезультатную пе-
рестрелку. Затем бандиты появились в сел. Упуреты и сожгли там дом Габо ДЗОДЗИШВИЛИ, а после 
напали на милиционера Баграта МОСИАШВИЛИ и хотели ограбить, но благодаря сопротивлению, 
во время которого милиционер оказался раненым, бандиты скрылись. 17 мая 1924 г. бандиты находи-
лись в сел. Каисхеви. 18 мая  24 г. бандиты приходили в сел. Арбоеты, в дом ГУЛИШВИЛИ Исаака 
Ражденовича, которого они просили пустить их переночевать, но т.к. он им в этом отказал, то бандиты 
потребовали хлеб и бурку, что ГУЛИШВИЛИ и исполнил. Забрав вещи, бандиты скрылись. В июне 
1924 г. ДЗОХОЕВ находился во Владикавказском округе. Сведения эти проверены не были, но судя по 
тому, что банда себя в этот период не проявляла, надо полагать, что они достоверны. 24 августа 1924 г. 
бандитами в районе сел. Каисхеви в поле был зарезан 9-ти летний мальчик – пастух Василий ИНАШ-
ВИЛИ и ранен его отец Константин. Спустя некоторое время около сел. Одзиси бандитами был ос-
тановлен свадебный поезд и убиты двое из приглашенных гостей, а также была захвачена и уведена 
мать жениха, которая затем подверглась изнасилованию, после чего была отпущена. В сел. Ксовриси  
бандитами была изнасилована дочь СААКАШВИЛИ, после чего потерпевшая была убита и ранен ее 
отец. В сел. Дампало бандиты также изнасиловали 1 девушку и убили ее мать за сопротивление. В 
сел. Чаша бандиты изнасиловали 2-х девушек, после чего обеих убили. 16 ноября 1924 г. в лесу око-
ло сел. Ламуани бандиты имели перестрелку с парт. товарищами САНАШВИЛИ Ревазом, Алексеем 
БАГАШВИЛИ и Туга БУГУЛАШВИЛИ, которые случайно наткнулись на них и в результате бандит 
ГУЛАРАШВИЛИ был ранен в ногу. Несмотря на это, бандитам, бросившим на месте бурку, удалось 
скрыться. После этой перестрелки, отряд БЕДОШВИЛИ принял все меры к установлению местопре-
бывания бандитов и 22 ноября 24 г. удалось выяснить, что ГУЛАРАШВИЛИ скрывается в сел. Хопа. 
При приближении отряда, ГУЛАРАШВИЛИ спрятался в саманник агента БЕДОШВИЛИ, – Гавриила 
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ХУБАШВИЛИ. Оценив саманник, отряд предложил бандиту сдаться, но он на это произвел выстрел 
и крикнул «Я живым не сдамся! Кто мужчина, пусть зайдет ко мне!». После этого, через пособников, 
бандиту была послана бутылка водки и в результате долгих переговоров и просьб, бандит сдался и 
был арестован. Из опроса ГУЛАРАШВИЛИ выяснилось, что Дианоз собирался в то время выехать в 
Гор. Республику, почему сейчас же в Кобийском районе был выставлен пост из 3-х человек. 30 дека-
бря 1924 г. Дианоз действительно пытался пробраться во Владикавказ, но был замечен выставленным 
постом, который открыл по бандиту огонь. Спрыгнув со скалы, высотою в 9 саженей, в снег – бандит 
все же скрылся. В ту же ночь, ДЗОХОЕВ вторично пытался пробраться на Сев.Кавказ через сел. Ги-
мара, но снова был нащупан нашим постом и вторым выстрелом был убит на месте. Арестованный 
бандит ГУЛАРАШВИЛИ подлежал отправке из Душети в ЧК Грузии и во время препровождения, в 
местности Багис-Чала, пытался отнять револьвер от конвоирующего его милиционера, но был убит.

Таким образом, с убийством ГУЛАРАШВИЛИ, банда была ликвидирована.
За время своего существования бандой, в общей сложности, было совершено:

В 1916-
17 г.г.

18-19 г.г. 22 г. 23 г. 24 г. Всего:

Убийств 20 60 4 18 12 114
Ранений - 15 - 3 3 21
Изнасилований 4 13 - 3 5 25
Ограблений 4 29 - 14 - 47
Похищений женщин 1 1 - - - 2
Поджогов - 3 - - 1 4
Нападений мелких - - - 3 2 5
Перестрелок - - - 2 4 6

В составе банды находились:

1. ДЗОХОЕВ Дианоз – Янус Александрович;
2. ДЗОХОЕВ Циция – Георгий Егорович;
3. ГУЛАРАШВИЛИ Гурген;
4. ГУЛАРАШВИЛИ Михаил;
5. ЕЛКАНАШВИЛИ Иосиф;
6. МИДЕЛАШВИЛИ Николай;
7. РОМАНОВ;

Являлись пособниками:

1. ХУБАШВИЛИ Вано;
2. КОКОШВИЛИ Сандро;
3. ЗААЛАШВИЛИ Бедка;
4. ЦИБЕЛАШВИЛИ Георгий;
5. ДЗОХОЕВ Зуарбег;
6. ДЗОХОЕВ Григорий;
7. ДЖОДЖОШВИЛИ Кавдин;
8. ЦИХАШВИЛИ Захар.

 нужно отметить, что банда ДЗОХОЕВА, в целом была скомплектована из исключительно злостного 
элемента.

Абсолютно никаких политических целей она не преследовала и действия ее никогда политического 
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характера не принимали.
Из состава банды, особенное внимание обращают на себя фигуры ДЗОХОЕВА Дианоза и ГУЛАРАШВИЛИ 

Гургена, потерявших всякий человеческий облик и дошедших в своих преступлениях до форменного 
озверения.

Этих людей, поступки которых не поддаются описанию, преследовала какая-то болезненная, гра-
ничащая с садизмом, постоянная жажда крови.

Как передавали очевидцы, бывали случаи, когда в бесплодных поисках новых жертв, бандиты 
набрасывались на скот и в каком-то исступлении или экстазе, кололи его кинжалами.

О человеческих же жертвах и говорить не приходится; женщины, попадавшие в руки бандитов, 
подвергались самым жестоким издевательствам, насиловались, а затем убивались, причем предвори-
тельно бандиты отрезали им груди, уши, кололи глаза и т.д.

Группа ДЗОХОЕВА считалась одной из самых злостных банд, оперировавших когда-либо в Грузии.

Составил ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ II ОТД. ГРУЗГПУ (КИРИЛЕНКО)

21 июня 1932 г.
гор. Тифлис.
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В 1919-20 г.г. , при меньшевитском правительстве КАСРАДЗЕ Васо – главарь этой банды, занимал-
ся систематическим уголовным бандитизмом, за что он был арестован в гор. Цхинвали и содержался 
под стражей при Милиции. При помощи одного милиционера, КАСРАДЗЕ удалось сорганизовать 
побег, после чего он перебрался во Владикавказ.

Спустя некоторое время, меньшевитское правительство стало вести переговоры с КАСРАДЗЕ о 
явке и примирении, в результате которых КАСРАДЗЕ вернулся в Грузию, был амнистирован и устро-
ен на службу в Цхинвальскую Милицию. Затем, он перевелся в Грузинский полк, который стоял там 
же, в Цхинвали, и познакомился с гвардейцами ГОГИАШВИЛИ Захарием, МАХАРАШВИЛИ Сико, 
ДЕДАНОВЫМ Гигуцей и друг. 

В феврале месяце 1921 года, при советизации Грузии, Васо Касрадзе был сорганизован отряд 
самообороны – для защиты гор. Цхинвали от наступавших с Севера переселенцев-осетин, которые 
мстив меньшевикам, сожгли около 30 деревень, убили многих жителей сел. Курта, Кехви, Ачабе-
ты, Свери, Дзарцеми, Ванати, Кеморти и др. и грабили жителей гор. Цхинвали, проживающих на 
окраинах. Когда осетины достигли гор. Цхинвали, то КАСРАДЗЕ со своим отрядом окружил их и 
хотел всех уничтожить, но благодаря вмешательству и уговорам партийных товарищей ХАХАНОВА 
Степана и КВИНИКИДЗЕ Датико, резня эта допущена не была и КАСРАДЗЕ освободил осетин, с 
предупреждением, что если они натворят что-либо, то он их всех перебьет.

Осетины-переселенцы обосновались в г. Цхинвали, а КАСРАДЗЕ продолжал находиться там-же, 
нераспуская своего отряда.

В этот период, по поручению Совправительства, в г. Цхинвали прибыл для основания Ревкома и 
Милиции тов. Саша ГЕГЕЧКОРИ, который назначил Васо КАСРАДЗЕ Начальником Милиции Цхин-
вальского района. КАСРАДЗЕ, в смысле выполнения своих служебных обязанностей, ни в чем отри-
цательном замечен не был.

В мае месяце 1921 года, некоторые должностные лица из осетин, имели столкновения с КАСРАД-
ЗЕ и парттоварищами ХАХАНОВЫМ и КВИНИКАДЗЕ на той почве, что в городе существует двоев-
ластие, с одной стороны Юго-Осетинское правительство, с другой вмешательство Горийских властей 
в дела управления гор. Цхинвали, как районом входящим в Горийский уезд. В период этих неурядиц, 
Юго-Осетинское Политбюро получило сведения, что КАСРАДЗЕ при меньшевиках принимал учас-
тие в расстрелах коммунистов. За это дело КАСРАДЗЕ был арестован и переслан в ГрузЧК, а оттуда 
передан в Ревтрибунал, который вскоре же его освободил под подписку.

По освобождении КАСРАДЗЕ не мог вернуться в гор. Цхинвали, т.к. его стали-бы там преследо-
вать родственники расстрелянных коммунистов. Поэтому он направился в сел. Земо-Хвити, Горий-
ского уезда к своему шурину Сино ГОГИШВИЛИ. В этом же селе КАСРАДЗЕ встретился со свои-
ми товарищами бывш. меньшевитскими гвардейцами Гора ГОГИШВИЛИ, ГОГИАШВИЛИ Шакро 
и ЕСИАШВИЛИ Михо. С этого момента, группа указанных лиц стала вести полулегальный образ 
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жизни, будучи недовольной Соввластью и начала заниматься уголовными преступлениями. Так, они 
однажды направились в сел. Дзлевис-Джвари, Дирбского района к бр. ГОГЕЛИШВИЛИ и потребо-
вали от них 20 миллионов рублей грузбонами. Потерпевшие обещали достать требуемую сумму и 
принести ее в условленное место, сами же, вместо этого, заявили  Предисполкама Дирбского теми, 
который совместно с Предисполкома Шиндисского района, устроил засаду, на которую и нарвались 
бандиты. В результате происшедшей перестрелки бандиты бежали, оставив на месте черкеску и шап-
ку, принадлежавшие Васо КАСРАДЗЕ.

После этой перестрелки группа окончательно оформилась в банду и на следующий день, у сел. 
Брети Руисского района, около бывшего имения КИПШИДЗЕ, ограбила 2-х евреев, от которых забра-
ла мануфактуру, но благодаря своевременно принятым мерам членами комячейки Дирбского теми, 
заметившими момент грабежа, мануфактура была отбита от бандитов.

Затем, банда КАСРАДЗЕ для шурина главаря банды Сино ГОГИШВИЛИ, похитила из сел.Броц-
лети Тквиавского района, одну девушку, которая была доставлена в сел. Земо-Никози. Получив сведе-
ния о происшедшем, местная милиция окружила дом и арестовала всех похитителей, за исключением 
Васо КАСРАДЗЕ, которому удалось, выломав потолок дома, бежать. Арестованные были освобожде-
ны Начальником милиции Цхинвальского района Вартаном ШАХБУДАГОВЫМ, который (как выяс-
нилось впоследствии) пособничал банде.

Спустя некоторое время, после этого случая, банда перешла в Тквиавский район и в июле месяце 
1921 г. произвела ограбление прохожих евреев.

В 21 же году Юго-Осетинскому Политбюро удалось однажды подкараулить КАСРАДЗЕ в один из 
его приходов к себе домой в гор. Цхинвали. КАСРАДЗЕ был арестован и просидев дня 3-4, бежал, 
попросившись у часового повести его на оправку и в этот момент выбив у него из рук винтовку. Обе-
зоружив часового, КАСРАДЗЕ бросился в реку Мехву, переплыл ее и скрылся. При аресте КАСРАДЗЕ у 
него были обнаружены документы, выданные Ответственным Секретарем КСМ сел. Дици Василием 
РЧЕУЛОВЫМ. При попытке ареста последнего за связь с КАСРАДЗЕ, он бежал и примкнул к банде, 
став затем активным ее членом.

Как-то раз, банда зашла в сел. Дици в сад МАРКОЗАШВИЛИ Сандро для того, чтобы там поо-
бедать, при чем, помощник главаря Гора ГОГИШВИЛИ послал из членов банды к МДЗИНАРАШ-
ВИЛИ Михаилу, который должен был прислать бандитам продукты. Осведомлением об этом было 
поставлено в известность Юго-Осетинское Политбюро, которое выслало отряд для поимки бандитов, 
но их обнаружить не удалось, а когда Нач. отряда послал выборного села за МДЗИНАРАШВИЛИ, 
то последний также не был найден, т.к. оказывается, он бежал вместе с бандитами. В этом же селе к 
банде примкнул один меньшевик, сидевший до этого в ЧКГ, жит. сел. Дчвриса Илья МАЙСУРАДЗЕ, 
он же ЛЕКИШВИЛИ, который затем стал политвдохновителем банды, давая ей инструкции, указания 
политхарактера и проч. Одновременно МАЙСУРАДЗЕ вел политработу среди местного населения, 
агитируя против выплаты продналога, распространяя контрреволюционные прокламации и т.п. Он 
же, среди недовольных Соввластью, производил вербовку добровольцев в банду.

Насколько серъезную работу вел МАЙСУРАДЗЕ можно судить по следующему факту: придя, од-
нажды, вместе с бандой в сел. Мегврекиси, МАЙСУРАДЗЕ собрал сход крестьян, сделал доклад, по 
которому была вынесена такая резолюция: обезоружить членов Ком
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ячейки и некоторых из них убить, а также похитить живыми Предисполкома и его заместителя 
Тквиавского района для представления их ЧОЛОКАЕВУ.

Конечно, эта резолюция не была приведена в исполнение, но во всяком случае, МАЙСУРАДЗЕ 
удавалось внедрять известные а/с настроения в массы крестьянства.

В тот же период времени, в сел. Земо-Хвити Шакро ГОГИШВИЛИ, который еще тогда не состоял 
в банде, имел инцидент с осетином БИТИЕВЫМ из-за одной женщины и тот стал его преследовать. 
Однажды, в сел. Шиндиси, во время представления, на котором присутствовал ГОГИШВИЛИ, к нему 
подошел Нач. милиции РЧЕУЛОВ Николай и по секрету сообщил, что его ищут осетины и советовал 
сейчас-же скрыться. ГОГИШВИЛИ, поверив переданному, запасшись подложными документами за 
подписью Предисполкама Шиндисского района, бежал и присоединился к банде КАСРАДЗЕ.

В связи с тем, что банда КАСРАДЗЕ численно все увеличивалась и создавала некоторую угрозу 
для Горийского уезда, Политбюро была проведена работа по выявлению пособников и укрывателей 
бандитов, при чем, были установлены, как агенты банды из сел. Квемо-Никози КАПАНАДЗЕ Ирак-
лий, из сел. Земо-Никози ЛОМСАДЗЕ Гига и его брат Вано (при чем, Гига вскоре примкнул к банде) 
и друг. Тогда же, Горийским Политбюро был арестован милиционер Шиндисского района ГАГНИДЗЕ 
Семен, по подозрению в пособничестве бандитам, в смысле передачи им информации о действиях 
милиции. После соответствующей обработки, ГАГНИДЗЕ был устроен фиктивный побег из тюрьмы 
и дано задание влиться в банду, в качестве внутренника. Вместо этого ГАГНИДЗЕ сам стал занимать-
ся бандитизмом, заявив, якобы, бандиты расшифровали его через Синико МИРЗАШВИЛИ, который 
предупредил их остерегаться  ГАГНИДЗЕ. Таким образом, попытка заиметь внутренника в банде, 
успехом не увенчалась. 

До лета 1922 года банда себя активно не проявляла, а лишь скрывалась в разных районах Горий-
ского уезда.

В первых числах июля месяца 1922 г. из состава банды выделился и добровольно явился в Го-
рийское Политбюро ПАПИАШВИЛИ Александр, который примирен, но 5 июля вновь перешел на 
нелегальное положение и примкнул к банде.

К этому моменту в банду входили следующие лица: 1) КАСРАДЗЕ Васо, 2) ГОГИШВИЛИ Гора 
(Георгий), 3) ЕСИАШВИЛИ Михо, 4) ЕСИАШВИЛИ Тате, 5)ГОГИШВИЛИ Шакро, 6) МДЗИНА-
РАШВИЛИ Михо, 7) РЧЕУЛОВ Васо, 8)ГЕДЕВАНИШВИЛИ Ираклий и 9) ПАПИАШВИЛИ Алек-
сандр.

31 июля 1922 г. группа банды из 6 человек была замечена в сел. Дици, где она агитировала за не-
платеж продналога.

В первых числах августа месяца 1922 г. банда вновь посетила это село.
28 августа 1922 г. в этом же районе бандой был ограблен прохожий АПЦИАУРИ, от которого были 

взяты разные вещи стоимостью в 6 миллионов рублей и деньги в размере 7 миллионов рублей.
В начале сентября месяца 1922 г. банда собралась в сел. Земо-Хвити, в саду у Тате МЕЛАНАШВИ-

ЛИ и там-же вынесла постановление об уничтожении всех должностных лиц Тквиавского и Шиндис-
ского районов и о нападении на богомольцев в сел. Арбо, с целью их ограбления. Для предупрежде-
ния предполагавшегося ограбления, 12 сентября в сел. Арбо был выслан отряд, в котором находились 
Предисполкама Шиндисского района тов. ПЕТРИАШВИЛИ, Нач.милиции РЧЕУЛОВ, его помощник 
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КУРТИШВИЛИ, сотрудник Горийского Политбюро тов. ЗАЗИЕВ и друг. Пробыв в сел. Арбо одни 
сутки, отряд перебрался в сел. Земо-Хвити и остановился у некоего ТАКТАКИШВИЛИ Арчила, где 
все они напились до пъяна. Выехав из сел. Земо-Хвити, отряд в полуверсте от сел. Пхвениси подверг-
ся обстрелу со стороны банды, при чем, после первого залпа бандитов, все четверо свалились с лоша-
дей. Нач. милиции и его помощник оказались убитыми, Предисполкома тяжело раненым, а сотрудник 
Политбюро невредимым. Забрав оружие убитых и раненого, бандиты скрылись.

Высланным для преследования банды отрядом ЧОН, были обнаружены лошади убитых в сел. 
Пхвениси и там-же задержаны бандиты ГАГНИДЗЕ Семен, ЛОМСАДЗЕ Гига и ХАСИШВИЛИ Ле-
ван. После ареста названных бандитов, банда некоторое время совершенно нигде не показывалась 
и местопребывание ее установить не удавалось. Было лишь известно, что в рядах ее насчитывается 
15-17 человек.

В октябре месяце 1922 г.  к банде присоединился жит. сел. Броулети БЕРИДЗЕ Давид, который до 
того совершил ограбление одного еврея.

В октябре же месяце 22 года из Шиндисского и Тквиавского районов, где в то время скрывалась 
банда, к ней примкнули местные жители БУГДАВАНИДЗЕ Георгий и ГОНИАШВИЛИ Илья, при 
чем, первый примкнул к бандитам из-за получения револьвера, снятого с убитого Нач.Милиции, а 
второй, как скрывшийся дезертир.

С присоединением указанных лиц банда стала систематически грабить евреев и когда потерпев-
шие обращались к Нач. Милиции Цхинвальского района ШАХБУДАГОВУ, то тот не принимал ника-
ких мер и, по имевшимся сведениям, якобы, получал от бандитов некоторую долю награбленного.

15 октября 1922 г. в результате энергичного преследования органами ЧК, банда была вынуждена 
расколоться на 2 группы, при чем, с КАСРАДЗЕ остались РЧЕУЛОВ, ГОГИШВИЛИ Гора и др., а 
вторая группа в числе 4 человек, во главе с МДЗИНАРАШВИЛИ Михо, направилась в сторону Хашу-
ри с целью заняться мирным трудом. Вскоре МДЗИНАРАШВИЛИ прислал в Горийское Политбюро 
письмо с просьбой о помиловании и по получении положительного ответа, явился и обещал склонить 
на примирение некоторых своих товарищей. Для этой цели в Хашурский район был командирован 
сотрудник Горийского Политбюро тов. МЧЕДЛИДЗЕ, который вместе с МДЗИНАРАШВИЛИ нашел 
и примирил члена банды ГОНИАШВИЛИ. Затем, МЧЕДЛИДЗЕ и МДЗИНАРАШВИЛИ направились 
в Карельский район, но там никого не нашли, почему они решили отправиться в район оперирования 
банды – Тквиавский, надеясь внести разложение в банду.

На следующий день приезда, МДЗИНАРАШВИЛИ действительно связался с бандой и имел с ней 
беседу в районе сел. Дици. Не будучи осведомленной о производящейся операции и получив сведения 
о нахождении банды в районе села, местная ячейка комсомола сорганизовалась в отряд и окружила 
разговаривавших бандитов. В результате происшедшей перестрелки был убит МДЗИНАРАШВИЛИ, 
а остальным 4 удалось бежать. Как выяснилось впоследствии, среди бежавших находился сам Васо 
КАСРАДЗЕ, который убегая, ругал дицских комсомолистов.

10 ноября 1922 г. Горийским Политбюро был примирен член банды Шакро ГОГИАШВИЛИ, ко-
торый заявил, что находился в банде всего 4 дня, а остальное время служил на железной дороге в 
Кахетии.

С ноября месяца 1922 г. по февраль месяц 1923 г., очевидно, в связи с зимним периодом, банда 
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никакой активности не проявляла и, по предположениям, КАСРАДЗЕ с несколькими товарищами и 
бандитом Михаилом ЛАШКАРАШВИЛИ, скрывались в Тифлисе.

17 февраля 1923 г. в 9 часов вечера банда в числе 7 человек появилась в сел. Дирдзниси Тквиавс-
кого района и вызвала к себе сельского милиционера Георгия КАСРАДЗЕ, которому предложила при-
вести выборного села Сано ЧЛАЧИДЗЕ. Когда милиционер привел ЧЛАЧИДЗЕ, то бандиты забрали 
обоих с собой, но около сел. Мерети милиционера отпустили, а ЧЛАЧИДЗЕ повели дальше. По пока-
заниям милиционера в то время, когда банда его уводила, он опознал члена банды Дату БЕРИДЗЕ.

20 февраля 1923 г. между сел. Мерети и Корти был найден труп ЧЛАЧИДЗЕ, который был убит 
бандитами, по предположениям, за измену, т.к. он являлся укрывателем банды и перед убийством, 
оказывается, бандиты ему говорили: «Ты думал, что убежал от нас и больше не попадешь к нам?».

21 февраля-23 года в сел. Тирдзниси банда напала на комсомолиста ЛАЛИШВИЛИ и отобрала от 
него винтовку. При нападении бандиты спрашивали потерпевшего много-ли в селе комсомольцев и 
кто они, т.к., мол, в скором времени все они будут обезоружены. Комсомолец ЛАЛИШВИЛИ опознал 
в лицо КАСРАДЗЕ и БЕРИДЗЕ, остальных же 8 человек узнать не мог.

Отобранная винтовка была передана одному из бандитов, который не имел оружия.
В тот же день, банда в числе 10 человек появилась в Тквиавском районе и обезоружила там не-

скольких милиционеров и комсомольцев.
Для поимки бандитов Горийское Политбюро командировало сотрудника с отрядом милиции.
22 февраля Горийским Политбюро, кроме того, были сформированы летучие группы по 20 чело-

век каждая, во главе с Уполномоченным по Б/Б тов. БЕРИАШВИЛИ, сотрудником для поручений тов. 
ТУРКАДЗЕ и Нач. УГРО тов. МУРАДОВЫМ, с задачей периодических обследований Шиндисского 
и Тквиавского районов, а также осмотра Кавтис-Хевского района. Тогда же была усилена агентурная 
работа, как по выявлению укрывателей и пособников банды, так  и по установлению точного места-
нахождения бандитов.

Высланным отрядом в Тквиавский район были арестованы укрыватели банды ГОРГИШЕЛИ Шал-
ва, ХОЧИУРИ Гига и Шалва, КАСРАДЗЕ Георгий, БЕРИДЗЕ Нина и ПОДИШВИЛИ Степан. Тогда 
же были завербованы и пущены вновь, быв. члены ее ЧИНЧРИКИ Василий и НАЦВЛИШВИЛИ 
Николай, которым был установлен побег с места заключения.

 В ночь на 5 марта 1923 г. ЧИНЧРИКИ и НАЦВЛИШВИЛИ, вопреки данной им инструкции, обе-
зоружили 5 комсомолистов и влились в банду.

Сформированный в Квемо-Чальском районе добровольный отряд для борьбы с бандой, в марте 
месяце был распущен за ненадобностью.

В первых числах апреля месяца, во время обхода коммунарами селений для охраны от бандитов, 
небольшой отряд наткнулся на банду и в результате перестрелки был убит член ЛКСМГ ЗЕРЕКИДЗЕ 
Николай и ранен коммунар КОБЛИАНИДЗЕ Ясон.

16 апреля 1923 г. в районе сел. Квархити, в одной из землянок собрались бандиты БЕРИДЗЕ Дата, 
быв. осведом Горийского Политбюро ЧИНЧРИКИ Васо и НАЦВЛИШВИЛИ Нико. Местные комсо-
мольцы, узнав об этом, окружили землянку и подожгли ее. Бандиты открыли стрельбу и в происшед-
шей перестрелки, с нашей стороны были убиты один неизвестный осетин и комсомолист Лаврентий 
ДАВИТАШВИЛИ, а со стороны бандитов убит НАЦВЛИШВИЛИ Нико и ранены ЧИНЧРИКИ и 
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БЕРИДЗЕ. В апреле месяце 1923 г. из состава банды были выявлены следующие лица: БУГДАВАНИДЗЕ 
Георгий  жит. сел. Земо-Хвити, Тате ЕСИАШВИЛИ жит. сел. Земо-Хвити, Илья МАЙСУРАДЗЕ жит. 
сел. Дгвриси, МЕБУРНУТОВ Николай жит. гор. Цхинвали, ЦХОВРЕБОВ Сардион жит. сел. Рута, БЕ-
РИШВИЛИ Сандро жит. гор. Цхинвали, ХАРЕБОВ Сандро жит. сел. Руставели, БАГАЕВ Элиоз жит. 
сел. Керты и укрыватели: РЧЕУЛОВ Васо быв. князь из сел. Дици, ЗЕДГЕНИДЗЕ Александр бывш. 
дворянин из сел. Дзевери, ОКРОПИРИДЗЕ Мито из сел. Дисеви, ТВАЛАШВИЛИ Илья из г. Цхинва-
ли, КОБОЛАДЗЕ Георгий из г. Цхинвали, КАСРАДЗЕ Георгий из г. Цхинвали и ДИТВАЛАШВИЛИ 
Дзебо из г. Цхинвали.

К 25 апреля 1923 г. в Шиндисском районе был расформирован отряд по Б/Б.
В начале мая месяца, банда в числе 8 человек, вооруженных винтовками и револьверами системы 

«Маузер» и «Наган», перешла в Боржомский район и стала скрываться в районе сел. Чобис-Хеви, 
Дабадзвели, Двири и др. с целью увеличения своей численности за счет местного населения.

В период нахождения банды в Боржомском районе, с нею держал связь политбандит Шакро КУ-
МаРИТАШВИЛИ.

10 мая -23 года в день церковного праздника «Мацховроба» КАСРАДЗЕ с двумя членами банды 
кутил в сел. Чобис-Хеви у Арчила КОЗАШВИЛИ. В тот же день банда замечена на границе Горийс-
кого и Ахалцыхского уездов, при чем, из ее состава были опознаны ГАГНИДЗЕ, ХАЧИДЗЕ Николай, 
ХЕЛИСУПАЛИ Василий и Георгий ГОГОЛАДЗЕ.

21 мая 1923 г. бандой было ограблено 2 фаэтона, следовавших по Боржомскому шоссе, а 23 мая 
банда проследовала в Горийский уезд.

В течении целого месяца банда держала себя пассивно.
23 июня 1923 г. в сел. Земо-Хвити, в доме бандита Михо ЕСИАШВИЛИ были обнаружены бан-

диты МАЙСУРАДЗЕ Илья, ГОГИШВИЛИ Гора, БУГДАВАНИДЗЕ Георгий и ЕСИАШВИЛИ Тате, 
которые после непродолжительной перестрелки, пользуясь ночной темнотой, скрылись в сторону 
сел. Квенаткоца.

В июле месяце никаких активных действий со стороны банды зарегистрировано не было.
В августе месяце КАСРАДЗЕ Васо на время покидал банду и выезжал неизвестно куда. В то вре-

мя были сведения, якобы, КАСРАДЗЕ изгнан из банды и на него назначен террор, при чем, главарем 
банды провозглашен Миха ЕСИАШВИЛИ, но эти данные не подтвердились.

19 августа 23 года Зам.Нач. Горийского Политбюро тов. ГУРИШИДЗЕ с отрядом выехал в Руис-
ский и Гомский районы для изъятия бандита Георгия ГЕЛАШВИЛИ, который должен был там нахо-
диться. Необнаружив бандита отряд стал гнать лошадей, а сзади остались лишь тов. ГУРИШИДЗЕ 
и милиционер МАЙСУРАДЗЕ, который вдруг слез с лошади и открыл огонь по тов. ГУРИШИДЗЕ. 
Последний не растерялся и первым же выстрелом уложил МАЙСУРАДЗЕ на месте. Как выяснилось, 
убитый являлся родственником бандита ЕСИАШВИЛИ Михо и, очевидно, после убийства тов. ГУ-
РИШИДЗЕ, имел намерение вступить в банду.

Со слов Михо ЕСИАШВИЛИ, в августе месяце 23 г. он скрывался у Илико КУЧИКАШВИЛИ, 
Котэ УРОТАДЗЕ, Васо МИРОТАДЗЕ и у своего дядьки Ягора ГЕЛАШВИЛИ.

Несмотря на то, что все лето банда почти нигде не появлялась, ею были произведены следующие 
преступления:
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Убито 4 парттоварища, избито 4 коммуниста, обезоружено 4 милиционера и коммунара и произве-
дено 2 покушения на жизнь местных ответственных партработников.

К началу сентября месяца 23 г. банда состояла из 20-25 человек, разбитых на 4 группы:
1-ая группа во главе с Михо ЕСИАШВИЛИ в 6 человек, 2-ая группа во главе с Васо РЧЕУЛОВЫМ 

в 8-9 человек, 3-ья группа во главе с ГОГИШВИЛИ Гора в 4 человека и 4-ая группа во главе с КА-
СРАДЗЕ Васо в 4 человека.

 Все группы имели между собой тесную связь и держались отдельно, исключительно, из-за удобс-
тва более легко скрываться от преследований. При этом, группа КАСРАДЗЕ скрывалась в Цхинваль-
ском районе, а остальные в Гомском и Тквиавском районах Горийского уезда.

Политруководителем всех групп и банды вообще, являлся Михаил ЛАШКАРАШВИЛИ, скрывав-
шийся в то время, в одиночном порядке, в Кавтис-Хевском районе.

В сентябре месяце для борьбы с бандой в Горийском уезде была сорганизована Чрезвычайная 
Тройка под председательством Уполномоченного ГрузЧК тов. САДЖАЯ.

11 сентября 1923 г. Горийским Политбюро был захвачен член банды БЕРИДЗЕ Давид, который, 
затем был расстрелян согласно постановления Чрезвычайной Тройки.

20 сентября 23 г. в 5 часов утра, в районе гор. Боржоми, осведом местного Инфпункта «Мудрый» 
встретился с 8 вооруженными бандитами, которые потребовали от него хлеб. Осведом сейчас-же 
принес сыр и хлеб и бандиты, посидев некоторое время, встали и пошли. Осведом стал распрашивать 
куда они идут, на что бандиты сперва не хотели отвечать, но когда осведом объяснил, что таким как 
они он готов пособничать, то бандиты ответили, что направляются в Ахалцихский уезд к татарам, где 
у них имеется товарищ Шакро КУМаРИТАШВИЛИ. На вопрос осведома скоро-ли они возвратятся, 
бандиты ответили, что недели через две. Кроме того бандиты передали, что КУМаРИТАШВИЛИ им 
прислал письмо, которым просил прибыть их в сел. Вархани или Бинари. Бандиты были вооружены 
7 русскими винтовками, 2 револьверами системы «Маузер», 2 «парабеллюмами» и 4 «Наганами»; 
одеты были четверо в английские шинели, один в синий пиджак, а остальные в русские шинели.

Осведому удалось также узнать имена двоих из бандитов – ВАСО (вероятно КАСРАДЗЕ) в корич-
невой папахе, выше среднего роста, молодой, на вид красивый, с закрученными вверх усами, говорил 
быстро и ГОРА (ГОГИШВИЛИ) низкого роста, толстый, с лицом изъеденным оспой.

23 сентября 1923 г. банда появилась в сел. Марана с целью произвести там нападение на местный 
Исполком. Чрезвачайной Тройкой был выслан отряд из 10 милиционеров в это село для предотвра-
щения налета, котоый не состоялся.

В конце месяца Чрезвычайная Тройка произвела конфискацию имущества всех членов банды, в 
виде мер воздействия.

В ночь на 3 октября 1923 г. в сел. Земо-Хвити сотрудник Горийского Политбюро тов. ЦХОВРЕ-
БОВ, ведя арестованного, случайно наткнулся на 3 членов банды, которые находились в доме местно-
го жителя Дата КУРДГЕЛАШВИЛИ. В результате завязавшейся перестрелки с бандитами, был убит 
арестованный Дата КУПРИАШВИЛИ, бандиты же вместе с КУРДГЕЛАШВИЛИ скрылись.

В ночь на 9 октября Боржомским Инфпунктом был изъят укрыватель банды Арчил КОЗАШВИ-
ЛИ, проходивший в 2 верстах от сел. Чобис-Хеви. При изъятом были обнаружены папиросы, спички, 
сахарин, карандаши и проч., предназначавшиеся для банды.
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14 октября 1923 г. Горийским Политбюро были получены сведения, что банда в числе 10 человек 
должна будет прибыть в сел. Пхвениси. Осведом, давший эти сведения условился встретить отряд 
Политбюро в сел. Бариани. В 10 часов вечера Нач. Горийского Политбюро ДЕВДАРИАНИ, с Началь-
ником милиции и сотрудниками выехал в сел. Бериани, но осведом не приходил и отряду пришлось 
ждать. Только к утру осведом явился и сообщил, что бандиты в селе, но отряд прибыл туда через пол-
часа, после ухода банды.

Хозяин дома, в котором кутили бандиты, ОМАДЗЕ Дата, был отрядом на месте расстрелян.
В процессе выявления связей бандитов, выяснилось, что вся комячейка и остальные жители об-

щим числом до 100 человек, имели теснейшую связь с бандой, а в ту ночь местная комячейка кутила 
вместе с бандитами. На основании этих данных, отрядом были арестованы следующие укрыватели и 
пособники банды: 1) Секретарь Комячейки БИБЛУРИ Сико, 2) член ячейки ОМАДЗЕ Таде, 3) член 
ячейки ЕГАДЗЕ Кола, 4) член ячейки ОМАДЗЕ Захарий, 5) член ячейки ГОГАДЗЕ Михаил, 6) член 
ячейки ЕГАДЗЕ Ясон, 7) член ячейки ЕГАДЗЕ Сергей, 8) член ячейки ЦЕРАДЗЕ Давид.

15 октября 1923 г. изъятому пособнику банды Арчилу КОЗАШВИЛИ был устроен побег из Бор-
жоми для влития в банду и проведения работы по ее ликвидации.

В октябре месяце Горийским Политбюро были приняты строгие меры в отношении укрывателей 
банды из сел. Земо-Хвити, где бандиты скрывались почти все время.

20 октября 1923 г. сотрудниками Отдела по Б/Б ГрузЧК тов. НОВОСЕЛЬЦЕВЫМ и КИРИЛЕНКО 
в г. Тбилиси был изъят член банды САМАДАШВИЛИ Шакро, отколовшийся от банды и устроивший-
ся в Тифлисе на службу в милиции.

22 октября 1923 г. в Горийское Политбюро явилась жена бандита ГОГИШВИЛИ – Тамара и за-
явила, что ее муж Сино, два месяца тому назад ушел в банду, а теперь имеет желание примириться. В 
ту же ночь сотрудники Политбюро отправились в дом ГОГИШВИЛИ в сел. Земо-Хвити, куда бандит 
явился и после переговоров был отпущен с заданием по выявлению местанахождения банды.

24 октября 1923 г. отряд Горийского Политбюро, возвращаясь с поисков банды, около сел. Руиси 
наткнулся на одного из бандитов, жителя сел. Пхвениси ГАБАРАШВИЛИ Ясона Георгиевича, кото-
рый заметив отряд, засел под прикрытие и открыл ружейный огонь. В результате непродолжительной 
перестрелки бандит был тяжело ранен и захвачен. Впоследствии, находясь в заключении, он скончал-
ся от полученных ран.

К 1 ноября 1923 года, банда КАСРАДЗЕ состояла из следуюющих лиц, разбитых на группы: 
1 группа  – 1) ЕСИАШВИЛИ Михо, 2) ЕСИАШВИЛИ Тате, 3) ЗАРИДЗЕ Васо, по кличке «ЧАЛ-

ХУНАС-БИЧИ», 4) ЧУТКЕРАШВИЛИ Арчил, 5) БУГДАВАНИДЗЕ   Георгий, 6) ПАПИАШВИЛИ, 
7) КОБАИДЗЕ Сосо, 8) РОМЕЛАШВИЛИ Шакро, 9) ГЕДЕВАНИШВИЛИ Ираклий и 10) фамилия 
установлена не была.

2 группа  – 1) ГЕЛАШВИЛИ Егор, 2) МТИУЛИШВИЛИ Георгий, 3) ГОГИЧАИШВИЛИ Шакро, 
4) ЦЕВЕЛИДЗЕ Георгий, 5) ХАЧЕУРИ Шалва и 6) ГВИНИАШВИЛИ Иван.

3 группа – 1) РЧЕУЛОВ Васо, 2) ГЕЛАШВИЛИ Гигла, 3) ДОИДЖАШВИЛИ Николай, 4) ТАТИШ-
ВИЛИ Шалва, 5) ГОБЕРИХАШВИЛИ Резо, 6) ГУДАДЗЕ Георгий, 7) ТАТИШВИЛИ Александр.

4 группа – 1) КАСРАДЗЕ Васо, 2) ГОГИШВИЛИ Гора.
Таким образом, в банде всего насчитывалось 25 человек.
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3 ноября 1923 г. при столкновении с отрядом Горийского Политбюро, в перестрелке был убит член 
банды КУРДГЕЛАШВИЛИ Дата.

12 ноября 1923 г. Горийским Политбюро было перехвачено письмо Гоги ЭЛИАШВИЛИ, адресо-
ванное Ясону ГОГНАДЗЕ. В этом письме Гоги просил Ясона устроить в банду некоего ДОНАДЗЕ. 
ГОГНАДЗЕ был арестован, как имевший связь с бандитами.

16 ноября 1923 г. группой банды численностью в 4 человека, под утро, около сел. Занава Боржомс-
кого района был ограблен крестьянин Давид КИКНАДЗЕ, от которого отобрано 15 миллионов рублей 
и имевшаяся при нем одежда.

17 ноября в 7 часов вечера, в Ахалцихском уезде, около сел. Ацхури, группой банды из 5 человек 
был ограблен фаэтон, шедший из г. Ахалциха. Ограблению подверглись ехавшие торговцы, от кото-
рых было отобрано более 300 рублей деньгами (в червонном исчислении) и около миллиарда рублей 
закзнаками. По ограблении бандиты скрылись в сторону горы Ломис-Мта.

19 ноября 1923 г. в Горийское Политбюро добровольно явился и был примирен член банды ТАТИШВИЛИ 
Шалва, который обещал склонить к примирению некоторых своих товарищей.

26 ноября 23 г. в 4 часа дня, на 10-ой версте от Боржоми, по Ахалцихскому шоссе, бандой в 20 
человек был остановлен, шедший из г. Ахалциха автомобиль и ограблено до 15 человек пассажиров, 
от которых взяты деньги, вещи и одежда. Кроме этого, банда уничтожила почту, которую вез тот же 
автомобиль.

Сейчас же после ограбления Нач. Боржомского Инфпункта тов. ДАВИДОВ вызвал из Гори отряд 
Политбюро во главе с ДЕВДАРИАНИ, который направлялся в Боржомский район.

28 ноября 1923 г. отряд прибыл в сел. Рвели, где предполагалось изъять укрывателей банды ГО-
ГОЛАДЗЕ. Достигнув села, отряд в числе 8 человек направился к дому ГОГОЛАДЗЕ, где (как вы-
янилось позже) находилась вся банда в числе 16 человек. Подойдя вплотную к дому, ДЕВДАРИАНИ 
приказал одному из отрядчиков открыть дверь и в этот момент отрядчик увидел бандитов, по кото-
рым сейчас же открыл огонь. Первым же выстрелом отрядчика Хато РОБИТАШВИЛИ был убит 
бандит Васо КАСРАДЗЕ. В ответ бандитами был дан залп и ДЕВДАРИАНИ с отрядчиками еле успел 
добраться до прикрытия. Затем, затеялась перестрелка, которая длилась 1 час 15 минут. В результате, 
со стороны бандитов были убиты ЕСИАШВИЛИ Михо и Тате, БУГДАВАНИДЗЕ Георгий, МЕТРЕ-
ВЕЛИ Александр и КУМаРИТАШВИЛИ Алексей, а также ранен и захвачен бандит ГОГИШВИЛИ 
Гора. С нашей стороны был ранен отрядчик Хато РОБИТАШВИЛИ в руку с раздроблением кости и 
ДЕВДАРИАНИ получил растяжение жил в ноге.

Надо отметить, что отрядчик РОБИТАШВИЛИ в этой перестрелке выказал весьма большое му-
жество и храбрость, лично пристрелив главаря в толпе окружавших его бандитов. Остатки банды, 
успевшие скрыться после последней перестрелки, разделившись на две группы – во главе с РЧЕУЛО-
ВЫМ Васо в числе 6 человек и с ГЕЛАШВИЛИ Егором в числе 5 человек ушли, первая в Тквиавский 
и Меджврис-Хевский районы и вторая в Гомский и Дибрский районы.

8 декабря 1923 г. члены банды ДОИДЖАШВИЛИ Николай, МИНДИАШВИЛИ Шакро и ГАБА-
РАШВИЛИ Ясон Тедоевич находились в районе сел. Кемерти и Юго-Осетинской Милиции удалось 
напасть на их след, но благодаря неумелому подходу, бандитам удалось скрыться незамеченными.

В середине декабря месяца 23 г. отряд Горийского Политбюро, во главе с ДЕВДАРИАНИ, вы-
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ступил для ликвидации группы РЧЕУЛОВА, которая состояла из следующих бандитов: ГОБЕРИ-
ХАШВИЛИ Резо, ТАТИШВИЛИ Александра, СИМОНИШВИЛИ Ладо, ОМАДЗЕ Вано и ГУДАДЗЕ 
Георгия; вторая группа к этому времени состояла из 3-х человек – МИНДИАШВИЛИ Шакро, ДОИД-
ЖАШВИЛИ Николая и ГАБАРАШВИЛИ Ясона; главарь второй группы ГЕЛАШВИЛИ Егор и член 
той же группы ШАТБЕРАШВИЛИ Ражден откололись от банды и скрывались в одиночном порядке, 
ища пути к примирению.

В средних числах декабря месяца 1923 г. Горийским Политбюро было изъято 6 активных пособни-
ков банды и в том числе любовница КАСРАДЗЕ – КАРАНАШВИЛИ Эличка.

В начале января мксяца 1924 года, в Горийское Политбюро добровольно явился и был примирен 
член банды ОМАДЗЕ Иван Алексеевич.

21 января 1924 года в то же Политбюро явился бандит ДОИДЖАШВИЛИ Николай.
1 февраля 1924 г. в гор. Баку, сотрудниками АзЧК были арестованы члены банды ГУДАДЗЕ Ге-

оргий Семенович, ТАТИШВИЛИ Александр Давидович и ГОБЕРИХАШВИЛИ Реваз Дмитриевич, 
котрые прибыли в Азербайджан в распоряжение нелегальной меньшевитской организации, с целью 
дальнейшего направления в Персию.

Бандиты были захвачены без всякого шума.
6 мая 1924 г. явился в Горийское Политбюро и был примирен член банды СИМОНИШВИЛИ 

Николай Давидович, ушедший в банду из боязни ареста, т.к. на него доносили, что он поддерживает 
связь с бандитами. В банду он был принят по рекомендации Давида КАСРАДЗЕ.

По показаниям СИМОНИШВИЛИ, постоянными укрывателями и пособниками банды являлись 
из сел. Пхвениси – ЛАЗАРИАШВИЛИ Захарий, ЛАЗАРИАШВИЛИ Тате и БЕДЖИАШВИЛИ Сар-
дион.

8 марта 1924 г. в гор. Чиатуры изъят злостный пособник банды, бежавший из Горийского уезда, 
МИРОТАДЗЕ, он же УРОТАДЗЕ Александр Тимофеевич.

В марте месяце продолжалось дальнейшее разложение банды и постепенная явка скрывавшихся 
бандитов.

20 апреля 1924 г. в Горийское Политбюро добровольно явился и был примирен член банды ГАБА-
РАШВИЛИ Ясон Тедоевич.

21 апреля явился ещу один член банды – МИНДИАШВИЛИ Захарий Леванович.
24 апреля также явился и был примирен главарь группы РЧЕУЛОВ Василий Дмитриевич и, таким 

образом, на нелегальном положении продолжал находиться лишь ГЕЛАШВИЛИ Георгий (Егор) по 
кличке «ГОЛИШ», который в мае месяце, по агентурным данным скрывался в Тифлисе, но нащупан 
тогда не был. В последствии ГЕЛАШВИЛИ был выявлен и изъят в Горийском уезде.

За время своего существования банда КАСРАДЗЕ совершила следующие преступления:

1921 г. 1922 г. 1923 г.  Всего.

Убийств - 2 8 10
Ранений - 1 1 2
Избиений коммунистов - - 4 4
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1921 г. 1922 г. 1923 г.  Всего.

Ограблений 2 4 5 11
Похищений женщин 1 - - 1
Вымогательств 1 - - 1
Покушений на убийства - - 3 3
Обезоружений милиционеров и 
коммунаров

- - 4 4

Обезоружений комсомольцев - - 8 8
Перестрелок 2 2 8 12

Банда КАСРАДЗЕ Василия, в период с 1921 г. по 1924 год, считалась одной из самых серъезней-
ших и опаснейших полит. групп, оперировавших в то время на территории Грузии.

Неограниченный авторитет, как самого Васо КАСРАДЗЕ, так и банды его в целом, среди населе-
ния бывш. Горийского уезда, создавал большую угрозу и весьма затруднительные условия для прово-
дившейся работы по ликвидации этой банды.

Буквально каждый шаг, каждое мероприятие становились заблаговременно известны бандитам, 
через массу агентов и пособников банды и благодаря этому банда была почти неуловима.

Примененные одно время репрессии в отношении родственников и злостных пособников и укры-
вателей бандитов – также не давали особенно эфектных результатов.

Ликвидация главаря и основного ядра банды произошли, собственно, по счастливой случайности 
и только после этого наши органы смогли удачно и окончательно разложить осколок банды.

Вообще же, на ликвидацию банды КАСРАДЗЕ, со стороны органов ГрузГПУ затрачено весьма 
много труда и энергии.

В банде разновременно состояли следующие лица:

1.  БЕРИДЗЕ Давид;
2.  БУГДАВАНИДЗЕ Георгий;
3.  БЕРИШВИЛИ Александр;
4.  БАГАЕВ Элиоз;
5.  ГОГИШВИЛИ Георгий (Гора);
6.  ГОГИАШВИЛИ Захарий (Шакро);
7.  ГАГНИДЗЕ Семен;
8.  ГЕДЕВАНИШВИЛИ Ираклий;
9.  ГОНИАШВИЛИ Илья;
10. ГОГОЛАДЗЕ Георгий;
11. ГОГИШВИЛИ Сино;
12. ГАБАРАШВИЛИ Ясон Георгиевич;
13. ГОГИЧАИШВИЛИ Захарий (Шакро);
14. ГВИНИАШВИЛИ Иван;
15. ГЕЛАШВИЛИ Гигла (Георгий);
16. ГОБЕРИХАШВИЛИ Реваз;
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17. ГУДАДЗЕ Георгий;
18. ГАБАРАШВИЛИ Ясон Тедоевич;
19. ДОИДЖАШВИЛИ Николай;
20. ЕСИАШВИЛИ Михаил;
21. ЕСИАШВИЛИ Тате;
22. ЗАРИДЗЕ Василий, по кличке «ЧАЛХУНАС-БИЧИ»;
23. КАСРАДЗЕ Василий;
24. КУРДГЕЛАШВИЛИ Давид;
25. КОБАИДЗЕ Иосиф;
26. КУМаРИТАШВИЛИ Алексей;
27. ЛОМСАДЗЕ Георгий;
28. МДЗИНАРАШВИЛИ Михаил;
29. МАЙСУРАДЗЕ-ЛЕКИШВИЛИ Илья;
30. МЕБУРНУТОВ Николай;
31. МАЙСУРАДЗЕ;
32. МТИУЛИШВИЛИ;
33. МЕТРЕВЕЛИ Александр;
34. МИНДИАШВИЛИ Захарий (Шакро);
35. НАЦВЛИШВИЛИ Николай;
36. ОМАДЗЕ Иван;
37. ПАПИАШВИЛИ Александр;
38. РЧЕУЛОВ Василий;
39. РОМЕЛАШВИЛИ Шакро (Захарий);
40. САМАДАШВИЛИ Шакро;
41. СИМОНИШВИЛИ Николай (Ладо);
42. ТАТИШВИЛИ Шалва;
43. ТАТИШВИЛИ Александр;
44. ХАСИШВИЛИ Леван;
45. ХАРЕБОВ Сардо;
46. ХЕЛИСУПАЛИ Василий;
47. ХАЧИДЗЕ Николай;
48. ХАЧЕУРИ Шалва;
49. ЦХОВРЕБОВ Сардион;
50. ЦЕВЕЛИДЗЕ Георгий;
51. ЧИНЧРИКИ Василий;
52. ЧУТКЕРАШВИЛИ Арчил;
53. ШАТБЕРАШВИЛИ Ражден.

Сотояли пособниками и укрывателями банды:

1. БЕРИДЗЕ Нина;                                                                        
2. БИБИЛУРИ Сико;                                                          
3. БИДЗИНАШВИЛИ Сардио;
4. ГОРГИШЕЛИ Шалва;
5. ГОГАДЗЕ Михаил;
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6. ГОГНАДЗЕ Ясон;
7. ГОГОЛАДЗЕ Александр;
8. ГОГОЛАДЗЕ Георгий;
9. ДИТВАЛАШВИЛИ Дзебо;
10. ЕГАДЗЕ Николай;
11. ЕГАДЗЕ Сергей;
12. ЗЕДГЕНИДЗЕ Александр;
13. КАПАНАДЗЕ Ираклий;
14. КАСРАДЗЕ Георгий;
15. КОБАЛАДЗЕ Георгий;
16. КОЗАШВИЛИ Арчил;
17. КУЧИКАШВИЛИ Ильяд;
18. КАРАНАШВИЛИ Елена;
19. ЛОМСАДЗЕ Иван;
20. ЛАЗАРИАШВИЛИ Захарий;
21. ЛАЗАРИАШВИЛИ Тате;
22. МИРОТАДЗЕ-УРОТАДЗЕ Александр;
23. МАРКОЗАШВИЛИ Александр;
24. МЕЛАНАШВИЛИ Тате;
25. МИРОТАДЗЕ Василий;
26. МИРЗАШВИЛИСинико;
27. ОКРОПИРИДЗЕ Дмитрий;
28. ОМАДЗЕ Давид;
29. ОМАДЗЕ Тате;
30. ОМАДЗЕ Захарий;
31. ПОДИШВИЛИ Степан;
32. РЧЕУЛОВ Василий;
33. ТВАЛАШВИЛИ Илья;
34. УРОТАДЗЕ Константин;
35. ХОЧИУРИ Георгий;
36. ХОЧИУРИ Шалва;
37. ЦЕРАДЗЕ Дави;
38. ЧЛАЧИДЗЕ Сано;
39. ШАХБУДАГОВ Вартан;
40. ЭЛИАШВИЛИ Георгий.

Составил: ОПЕР.УПОЛНОМОЧЕННЫЙ ОО Груз.ГПУ
 (КИРИЛЕНКО)

19 октября
г. Тифлис
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